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Aika 01.10.2018, klo 17:00 - 20:13

Paikka Tuusulan kunnantalo, kunnanhallituksen kokoushuone

Käsitellyt asiat

§ 319 Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

§ 320 Pöytäkirjan tarkastus

§ 321 Suutarintie, asemakaavan muutos

§ 322
Omakotitonttien myyntihinnan ja vuokran suuruuden päättäminen vuonna 
2019 luovutettavien tonttien osalta

§ 323 Tuusulan pyöräilyn edistämissuunnitelman hyväksyminen

§ 324
Kiinteistö Oy Hyrylän ostoskeskus, yhtiön purkaminen vapaaehtoisen 
selvitystilannemenettelyn kautta

§ 325
Arviointikertomus 2017, vastaukset arviointikertomuksessa esitettyihin 
huomioihin

§ 326 Johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän uudistaminen

§ 327 Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä, henkilöstön siirron periaatteet

§ 328
Työ- ja virkaehtosopimus paikallisen tuloksellisuuteen perustuvan kertaerän 
perusteista ja maksamisesta

§ 329 Itsenäisyyspäivän 6.12.2018 tilaisuudet, edustajien valinta

§ 330
Sisäilmaprosessien sujuvoittaminen ja kokonaisvaltaisen toimeenpanon 
varmistaminen, aloite

§ 331 Päiväkotien ja koulujen sisäilmaongelmat, aloite

§ 332
Sisäilmaongelmien ratkaiseminen niin, että lasten oikeudet terveelliseen ja 
turvalliseen päivähoito- ja oppimisympäristöön toteutuvat, aloite

§ 333 Viranhaltijapäätösten otto-oikeus

§ 334 Toimielinten pöytäkirjojen otto-oikeus

§ 335 Ilmoitusasiat

§ 336 Muut asiat
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Saapuvilla olleet jäsenet
Arto Lindberg, puheenjohtaja
Jussi Salonen
Mika Mäki-Kuhna
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Kari Friman
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Ruut Sjöblom, valtuuston puheenjohtaja, saapui 17:42
Kim Kiuru, valtuuston 1. varapuheenjohtaja, poistui 17:43
Kati Lepojärvi, valtuuston 2. varapuheenjohtaja
Harri Lipasti, kansliapäällikkö, esittelijä
Paula Kylä-Harakka, vs. viestintäpäällikkö
Pia Sjöroos, kaavoituspäällikkö, § 321, poistui 17:50
Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö, § 321, poistui 17:50
Teija Hallenberg, kaavasuunnittelija, § 321, poistui 17:50
Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja, § 336, poistui 18:50
Päivi Hämäläinen, maankäyttöpäällikkö, § 336, poistui 18:50
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Sami Tamminen
Sari Heiskanen

Allekirjoitukset
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Pöytäkirjan nähtävänäolo
Julkaistu yleisessä tietoverkossa 3.10.2018
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§ 319
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

Todetaan läsnäolijat.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kokous todetaan laillisesti koolle kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 320
Pöytäkirjan tarkastus

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Valitaan tämän kokouksen pöytäkirjan tarkastajiksi jäsenet

Aila Koivunen ja Ari Nyman.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kuntakehityslautakunta, § 41,21.03.2018
Kunnanhallitus, § 109,26.03.2018
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 62,12.06.2018
Kuntakehityslautakunta, § 92,19.09.2018
Kunnanhallitus, § 310,24.09.2018
Kunnanhallitus, § 321, 01.10.2018

§ 321
Suutarintie, asemakaavan muutos

TUUDno-2018-305

Kuntakehityslautakunta, 21.03.2018, § 41

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

Aikaisempi käsittely  kuntakehityslautakunta 3.2.2016 § 14

Suunnittelualue

Suunnittelualue sijoittuu Tuusulan keskuksen Hyrylän kunnanosaan. Kaava-alue 
koskee Hyryläntien, Suutarintien, Tuusulanjoen, Koskenmäentien ja Koskensillantien 
rajaamaa aluetta. Suunnittelualueen pinta-ala on noin 4,1 hehtaaria.

Alueella sijaitsevat Hyrylän paloasema sekä Rapsikanmäki, entinen Hyrylän
/kirkonkylän alakansakoulu. Lisäksi suunnittelualueeseen kuuluu Tuusulanjokeen 
rajautuva Jokipuiston puistoalue, "monttu", valaistuine kävelyreitteineen.

Aloite, sopimukset ja maanomistus

Asemakaavan muutos on kunnan hanke. Tuusulan paloaseman siirtyminen uusiin 
tiloihin on käynnistänyt alueen käyttötarkoituksen muutoksen suunnittelun.

Asemakaava ja asemakaavan muutos sisältyy kärkihankkeena kunnanvaltuuston 
hyväksymään kaavoitussuunnitelmaan 2016-2020.

Kaava-alue on suurimmalta osin kunnan omistuksessa. Asemakaavoittamaton osa 
Koskenmäentien varrella on yksityisessä omistuksessa.

Kaavan laatimisen tarkoitus ja tavoite

Alueelle pyritään kaavoittamaan keskustamaisia asuinkerrostalojen korttelialueita. 
Jokipuiston roolia paikallisesti merkittävänä puistoalueena tarkastellaan, kuten 
Hyryläntien varrella sijaitsevan vanhan rakennuksen sekä paloaseman 
suojelutarvettakin.

Hyrylän ydintaajaman tiivistyminen edellyttää pysäköinnin eri rakenteellisten 
vaihtoehtojen tutkimista ja kevyen liikenteen jouhevien yhteyksien järjestämistä 
keskustan alueella.

Kunnan tavoitteena on etsiä yhteistyökumppaniksi rakennuttaja, jotta kaavatyö 
voidaan viedä loppuun hankekaavana.
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Asemakaava on osa Hyrylän keskustan kehittämistyötä.

Osallistumis- ja arviointisuunnitelma

Suutarintien asemakaavan ja asemakaavan muutoksen osallistumis- ja 
arviointisuunnitelma (OAS) asetettiin nähtäville 19.11.2015. OAS on nähtävillä 
Tuusulan internetsivuilla koko suunnitteluprosessin ajan ja siihen on mahdollisuus 
ottaa kantaa, kunnes asemakaavaehdotus tulee nähtäville. Osallistumis- ja 
arviointisuunnitelmaa päivitetään asemakaavatyön edetessä. Osallistumis- ja 
arviointisuunnitelmasta annetut mielipiteet ja lausunnot sekä niistä annetut vastineet 
ovat kaavaselostuksen erillisenä liiteasiakirjana.

Kaavoitustilanne

Kaavaa laadittaessa tai muutettaessa on otettava huomioon maakuntakaava ja 
oikeusvaikutteinen yleiskaava. Vahvistetussa maakuntakaavassa alue on 
taajamatoimintojen ja keskustatoimintojen aluetta ja alue ei ole lentomelualuetta. 
Suunnittelualue on pohjavesialueella (pv). Tuusulanjoen varren viheryhteystarve on 
osoitettu Tuusulanjokilaaksosta Tuusulanjärven eteläpäähän saakka. Suunnittelualue 
on myös kulttuuriympäristön tai maiseman vaalimisen kannalta tärkeällä alueella. 
Ympäristöministeriö vahvisti 2. vaihemaakuntakaavan 30.10.2014. Vireillä oleva 4. 
vaihemaakuntakaava on ollut luonnoksena nähtävillä 20.1.-20.2.2015.

Alueella ei ole oikeusvaikutteista yleiskaavaa. Kunnanvaltuuston hyväksymässä 
Tuusulan yleiskaava 2010 suunnittelualue on osoitettu julkisten palveluiden ja 
hallinnon alueena (PY) ja lähivirkistysalueena (VL); alueella sallitaan ulkoilua ja muuta 
yleistä virkistystoimintaa palveleva rakentaminen. Alueen läpi on osoitettu kunnan 
sisäisen ulkoilun pääreitti.

Tuusulan yleiskaava 2040 on tekeillä ja se on ollut kaavaluonnoksena julkisesti 
nähtävillä 11.8. - 30.9.2014. Suutarintien alue on osoitettu yleiskaavaluonnoksessa 
keskustatoimintojen alueeksi (C), alueen tavoitetehokkuus ea=0,20 ja viheralueeksi 
(VL).

Hyrylän laajentumissuuntien osayleiskaavassa rakennuspaikan kohdalla ei ole 
kaavassa käyttötarkoitusmerkintää tai muuta alueen käyttöä ohjaavaa merkintää. 
Suunnittelualue on osoitettu pohjavesialueen alueenosamerkinnällä (pv-1), 
vedenhankintaa varten tärkeää pohjavesialuetta. Suunnittelualueen läpi on osoitettu 
ulkoilureitti.

Asemakaavan muutos kohdistuu seuraaviin asemakaavoihin ja käyttötarkoituksiin:

Hyrylän keskustan asemakaava: Suutarintien katualue sekä kortteli 33070, joka 
on osoitettu Yleisten rakennusten korttelialueeksi (YT)
Hyrylinnan alue: Osa korttelista 2017, joka on osoitettu Yleisten rakennusten 
korttelialueeksi (Y) sekä istutettavaa puistoaluetta (Pl) eli Jokipuiston alue
Hyrylän keskusta asemakaavan muutos: Osa korttelista 33078 (L) ja pysäköintiin 
osoitettu alue (LP), sekä puistoalue (P)
Seurakuntakeskuksen asemakaavan muutos: Hyryläntien katualuetta.
Terveyskeskuksen ympäristön asemakaava: Hyryläntien katualuetta.

Kaava-alueeseen kuuluu lisäksi kaavoittamatonta aluetta Tuusulanjoen alkupäässä 
Koskenmäen eteläpuolella.
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Asemakaavaluonnos

Valmisteluvaiheessa laadittiin neljä vaihtoehtoista asemakaavaluonnosta (Vaihtoehdot 
A-D). Luonnosvaihtoehdoissa tarkasteltiin ja vertailtiin ratkaisuja liittyen mm. 
aluevarausten rajoihin, rakennusoikeuksiin, kerroskorkeuksiin, ja kaavamerkintöihin 
sekä -määräyksiin.

Asuinrakentamisen korttelialueet on osoitettu kaavamerkinnällä AK-45, yleisten 
rakennusten korttelialue kaavamerkinnällä Y, jossa sijaitsevilla rakennuksilla on sr-
merkintä.

Osa suunnittelualueella olevista pysäköintialueista muuttuu asuinrakentamisen 
korttelialueeksi. Hyrylän ydintaajaman tiivistyminen ja kaupallisten palvelujen 
lisääntyminen edellyttää toimivia pysäköintiratkaisuja. Yleisten pysäköintilaitosten 
korttelialueelle LPY-1 voidaan osoittaa osa asuinkerrostalojen vaadittavista 
autopaikoista ja osa autopaikoista varataan yleiseen pysäköintiin.

Lisäksi kaavassa varataan alueita lähivirkistysalueille (VL) ja kaduille.

Suunnittelualue sijaitsee pohjavesialueella (/pv), jolloin pohjaveden suojelumääräykset 
on otettu osaksi kaavamääräyksiä.

Alue tukeutuu valmiiseen katuverkkoon, jonka runkona on Hyryläntie. Asemakaavan 
aiheuttama liikennemäärän kasvu ei aiheuta kapasiteetti- ja toimivuusongelmia. 
Kaavaratkaisun tarkentuessa kaavaehdotusvaiheessa laaditaan tarkemmat liikenne-
ennusteet ja varmistetaan liikenteen toimivuus.

Jokipuiston lähivirkistysalueen saavutettavuutta on parannettu osoittamalla 
ohjeellinen kevyen liikenteen yhteys Koskenmäentieltä. Jokipuiston 
puistosuunnitelmaa tarkistetaan asemakaavan ehdotusvaiheessa.

Mitoitus

Asemakaava-alueen pinta-ala on kokonaisuudessaan noin 4,1 hehtaaria. 
Rakennusoikeus on osoitettu kerrosalaneliömetreinä rakennusalalla. Asemakaava-
alueen rakennusoikeus vaihtelee vaihtoehtoluonnoksista riippuen  seuraavasti.

Vaihtoehto A: Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 9 600 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,44. Suurin sallittu kerrosluku V.

Vaihtoehto B:  Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 13 600 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,27. Suurin sallittu kerrosluku III-VIII.

Vaihtoehto C:  Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 13 500 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,45. Suurin sallittu kerrosluku IV-VIII.

Vaihtoehto D:  Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 12 000 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,29. Suurin sallittu kerrosluku II-VII.

Kaikissa luonnosvaihtoehdoissa yleisten rakennusten korttelialueella sijaitsevat 
rakennukset on merkitty suojeltaviksi (sr) eikä tontille ole osoitettu rakennusoikeutta. 
Pysäköintitalon rakentamiseen (LPY-1) on osoitettu rakennusoikeutta 6 000 k-m2. 
Jokipuisto lähivirkistysalueen pinta-ala vaihtelee välillä noin 17 047 m2 - noin 20 008 
m2. Rakennusoikeutta alueen käyttöön on osoitettu kaikissa vaihtoehtoluonnoksissa 
80 k-m2.
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Kaavataloudelliset vaikutukset

Asemakaavan muutosalue tukeutuu olemassa olevaan katuverkkoon, jolloin uutta 
katua ei tarvitse rakentaa. Infran osalta kustannuksia tuo ainoastaan mahdollisen 
jalkakäytävän rakentaminen Suutarintien laitaan. Uusi rakentaminen voi kuitenkin 
edellyttää kunnallisteknisen verkoston uusimista tai johtojen siirtämistä.

Kustannuksia aiheuttaa Jokipuistoon rakennettava leikkipuisto, polkuvalaistuksen 
parantaminen ja uusien polkujen rakentaminen. Kustannuksia aiheuttaa myös vanhan 
paloaseman purkaminen.

Pysäköintitalon rakentamisen kustannusten jakamisesta sovitaan 
rakentamishankkeen käynnistyessä. Noin puolet rakennettavista autopaikoista tulee 
osoittaa yleiseen pysäköintiin ja loput voidaan osoittaa viereisten asuinkerrostalojen 
tarpeisiin. Jos pysäköintitaloon rakennetaan 220 autopaikkaa, tällöin yleisen 
pysäköinnin kustannukset kunnalle 110 autopaikasta ovat arviolta noin 2,2 - 2,75 milj. 
euroa.

Jos asuintonttien rakennushankkeet toteutuvat, tuottavat ne kunnalle 
tontinmyyntituloja vaihtoehdosta riippuen vähintään noin 2,4 - 2,8 milj. euroa. Jos 
hankkeet kilpailutetaan, myyntitulo voi olla arviolta 3,84 - 5,44 milj.. Arviot tarkistetaan 
kaavan ehdotusvaiheessa.

Lisätietoja:

kaavasuunnittelija Teija Hallenberg  p. 040 314 3039

Sähköisesti: Kaavaselostus liitteineen sekä asemakaavaluonnosvaihtoehdot A, B, C ja 
D , mittakaavassa 1:2000 sekä asemakaavamääräykset.

Ehdotus kp

Kuntakehityslautakunta päättää

asettaa asemakaavan ja asemakaavan muutoksen luonnosvaihtoehdot A, B, C ja 
D MRA 30 §:n mukaisesti nähtäville mielipiteiden esittämistä varten.

---

Kokouksessa jaettiin luonnosvaihtoehto E:

Vaihtoehto E:  Rakennusoikeutta AK-korttelialueella yhteensä 16 100 k-m2. 
Korttelitehokkuus ek=1,74. Suurin sallittu kerrosluku IV-VIII.

Muutettu päätösehdotus kp

Kuntakehityslautakunta päättää

asettaa asemakaavan ja asemakaavan muutoksen luonnosvaihtoehdot A, B, C, D 
ja E MRA 30 §:n mukaisesti nähtäville mielipiteiden esittämistä varten.

Päätös      Ehdotus hyväksyttiin.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti:

Kuntakehityslautakunta edellyttää asemakaavaluonnoksen nähtävillä olon 
aikana erityistä rakentajien, rakennuttajien ja alan asiantuntijoiden kuulemista 
vuorovaikutteisella tavalla esimerkiksi Hyrylän suunnitteluseminaarin tai 
Rykmentinpuiston kutsuntojen tyyppisellä tapahtumalla, jossa myös 
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lautakunnan jäsenillä on mahdollisuus olla mukana ja jossa esillä on niin 
luonnoksen sisältö kuin hankkeen tuleva prosessi.
Kuntakehityslautakunta edellyttää edelleen lautakunnan 20.5.2015 
pysäköintinormin päättämisen yhteydessä päättämää jatkovalmistelua 
liityntäpysäköinnistä, liittymisestä joukkoliikennestrategiaan ja sen tavoitteisiin, 
pysäköinnin valvonnan järjestämiseen sekä velvoitepysäköinnin tarpeeseen ja 
mahdollisuuksiin.
Tässä yhteydessä selvitetään myös kunnanvaltuuston 7.12.2015 päättämä 
vuositavoite 8.3 Linjaamme Tuusulan kunnan pysäköintipolitiikan, jossa Hyrylän 
julkisen pysäköinnin tarve selvitetään sekä liityntäpysäköinnin tarjonta ja 
toimivuus varmistetaan. Tähän liittyen Suutarintien pysäköintiratkaisu on 
keskeinen tarkastelun kohde.

Merkittiin, että Liisa Sorri ei osallistunut asian käsittelyyn ja päätöksentekoon 
intressijääviyden vuoksi.

Nuorisovaltuuston edustaja Daniel Levander poistui kokouksesta tämän asian 
käsittelyn aikana klo 18.00

__________

Kuntakehityslautakunta 21.3.2018

Suunnittelualue

Suunnittelualue sijoittuu Tuusulan keskuksen Hyrylän kunnanosaan. Kaava-alue 
koskee Hyryläntien, Suutarintien, Tuusulanjoen, Koskenmäentien ja Koskensillantien 
rajaamaa aluetta. Suunnittelualueen pinta-ala on noin 3,84 hehtaaria. Alueella 
sijaitsevat purkupäätöksen saanut Hyrylän vanha paloasema sekä Rapsikanmäki, jossa 
toimii Hyrylän kudonta-asema. Suunnittelualueeseen kuuluu Tuusulanjokeen 
rajautuva Jokipuiston puistoalue.

Suutarintien asemakaavan ja asemakaavan luonnosvaiheessa laadittiin alueelle viisi 
vaihtoehtoa, vaihtoehdot A – E. Luonnokset olivat nähtävillä 25.2.2016 – 31.3.2016 
välisenä aikana. Luonnoksia esiteltiin yleisötilaisuudessa 17.3.2016.

Kunnan tavoitteena on ollut löytää yhteistyökumppaniksi rakennuttaja, jotta kaavatyö 
voidaan viedä loppuun hankekaavana. Yhteistyökumppania etsittiin suunnittelu- ja 
tontinluovutuskilpailun avulla. Tontinluovutuskilpailua esiteltiin workshopissa 
31.5.2016 ja kilpailu käytiin 1.7. – 30.9.2016 välisenä aikana. Kilpailuun ei jätetty 
osallistumisilmoituksia.

Luonnosten nähtävilläolon aikana jätettiin 12 lausuntoa ja kolme mielipidettä, joihin 
on laadittu vastineet.

Suutarintien asemakaava-aluetta koskevan palautteen pääkohdat olivat:

suunnittelualue on maisemallisesti arvokas ja paikalla olevilla rakennuksilla on 
kulttuuri- ja paikallishistoriallisia arvoja jotka on huomioitava.
kiinnitettävä huomiota rakentamisen sijoitteluun mittakaavaan ja massoitteluun
paloaseman säilyminen toivottavaa
Jokipuisto aktiivisempaan käyttöön, virkistysarvojen huomioiminen sekä 
ekologisten yhteyksien säilyminen
pohjavesialueen huomioiminen ja hulevesien huomioiminen pohjavesialueella.
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Asemakaavan kehittäminen luonnoksesta ehdotukseksi

Julkisen nähtävilläolon jälkeen otettiin yhteyttä potentiaaliseen yhteistyökumppaniin, 
edelleen toiveena saada asemakaavan muutos valmisteltua yhteistyökumppanin 
kanssa. Tuolloin saatiin neuvottelu alueen toteuttamisesta käyntiin Lujatalo Oy:n 
kanssa. Asemakaavaehdotusta on laadittu yhteistyössä Lujatalo Oy:n ja 
arkkitehtikonsulttinsa Arkkitehtitoimisto Mika Päivärinne Oy:n kanssa. Samalla on 
valmisteltu kumppanuuskaavoitussopimusta, mutta tätä ei vielä ole hyväksytty. 
Neuvottelut ovat edenneet sopimuksen osalta hyvässä hengessä.

Kaavan yleiskuvaus

Suutarintien asemakaava tiivistää Hyrylän nykyistä keskusta-aluetta. Samalla 
tiivistyvälle keskustalle luodaan eri aikakausien rakennuskantaa hyödyntävää imagoa. 
Alue muodostuu asuinkerrostalokorttelista, yleisten rakennusten korttelialueesta sekä 
yleiselle pysäköintilaitokselle osoitetusta korttelialueesta. Kaava-alue Hyryläntiehen, 
Suutarintiehen sekä Koskensillantiehen. Muilta osin korttelialueet rajautuvat 
Jokipuiston virkistysalueeseen.

Asemakaavalla muodostuu kerrosalaa asuinrakentamiseen 16 800 k-m2 josta 
liikerakentamisen osuus on 250 k-m² sekä kerrosalaa pysäköintitalon rakentamiseen 
6 000 m². Asukasmääräksi on arvioitu noin 420 asukasta (1 as / 40 kem2). 
Asuinkerrostalokorttelin toteuttaminen edellyttää vanhan paloaseman purkamista.

Asuinkerrostalojen kortteliin kuuluu myös vanhaa säilyvää rakennuskantaa, joka on 
asemakaavaehdotuksessa merkitty palvelurakennusten korttelialueeksi (P). Uutta 
kerrosalaa tälle palvelurakennusten tontille ei ole osoitettu, olevat rakennukset 
esitetään suojeltaviksi kulttuurihistoriallisin ja kaupunkikuvallisin syin. Lisäksi 
muodostuu virkistys- ja katualueita.

Asuinrakennusten korttelialueet

Asuinrakennusten korttelialueita on n. 24% kaava-alueesta.

Tehokas asuinkerrostalorakennusten korttelialue. (AK-46)

Alue on osoitettu pääasiassa korttelialueeksi. Hyryläntien varteen rakennettavaan 
asunkerrostaloon tulee ja Suutarintien varteen rakennettaviin asuinkerrostaloihin saa 
tehdä myös liiketilaa. Korttelialueen pinta-ala on noin 9 310 m².

Muut korttelialueet

Palvelurakennusten korttelialue (P)

Alueelle sijaitsee suojeltu (sr-27) rakennus ja talousrakennus. Korttelialueen pinta-ala 
on 1 274 m². Kaavamerkintä mahdollistaa monipuolisten toimintojen, palvelujen ja 
myymälätilojen sijoittamisen suojeltuun rakennukseen ja siten pitää Rapsikanmäen 
että ympäröivän alueen elävänä.

Yleiset alueet

Virkistysalueet

Kaava-alueen alasta virkistysalueita on n. 40 % ja pinta-ala noin 15 390 m².
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Kaava-alueen virkistysalueet on osoitettu lähivirkistysalueina (VL-4). Näille viheralueille 
on osoitettu yhteystarpeet pyöräilyä ja jalankulkua varten.

Liikennealueet

Asemakaava-alueesta katualuetta n. 8 800 m², joka vastaa noin 23 % kaava-alueen 
alasta.

Asemakaava-alueen katuverkko on valmis, mutta tarpeen mukaan katusuunnitelmiin 
tehdään muutoksia, jotka laaditaan erikseen.

Muodostuvat korttelit ovat yhteydessä Hyryläntiehen ja sitä kautta seututeihin.

Muuta

Asuinkerrostalokorttelin toteuttaminen edellyttää pysäköintitalon rakentamista. Koska 
asuinrakentamisen sijoittuminen osittain Hyrylän ydintaajaman nykyisille 
pysäköintialueille että rakennettavien asuntojen lukumäärä ja sen vaatimat 
autopaikat, edellyttävät kaikkiaan yli 500 autopaikkaa, joista noin 90 on suunniteltu 
toteutettavan asuinkorttelissa. On suunniteltu, että kunta korvaa suunnitellun 
rakentamisen myötä poistuvia pintapysäköintipaikkoja merkitsemällä 
pysäköintitalosta noin 280 autopaikkaa kunnan tarpeisiin. Nämä paikat on suunniteltu 
myytävän eteenpäin lähistöön rakennettaville asuinkerrostalojen asunto-
osakeyhtiöille, kun esim. kunnantalon toiminnot voidaan sijoittaa toisaalle.

Kaava-alue sijaitsee pohjaveden muodostumisalueella ja pohjavesialueella. 
Asemakaavamääräyksillä pyritään siihen, ettei pohjaveden laatu eikä riittoisuus 
vaarannu. Myös hulevesien käsittelyn osalta on annettu määräyksiä.

Lisätietoja:

kuntasuunnittelupäällikkö Asko Honkanen p. 040 314 2012 ja kaavasuunnittelija Teija 
Hallenberg  p. 040 314 3039

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

hyväksyy laaditun Suutarintien asemakaavan muutosehdotuksen ja 
luonnosvaiheessa saatuihin mielipiteisiin ja lausuntoihin laaditut vastineet
asettaa asemakaavaehdotuksen MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville muistutusten 
ja lausuntojen esittämistä varten.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa.
 

Merkittiin, että Liisa Sorri ei osallistunut asian ja käsittelyyn ja päätöksentekoon 
intressijääviyden vuoksi. Sorrin tilalla oli varajäsen Anne Vähätalo.
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Kuntakehityslautakunnan kokous keskeytettiin neuvottelutauon ajaksi klo 17.55 - 
18.04.

Merkittiin, että Hannu Kantola ja Jussi Salonen poistuivat kokouksesta tämän asian 
käsittelyn jälkeen klo 18.06

 

 

Esteellisyys
Liisa Sorri

Kunnanhallitus, 26.03.2018, § 109

Valmistelijat / lisätiedot:
Asko Honkanen
asko.honkanen@tuusula.fi
kuntasuunnittelupäällikkö

.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä laaditun Suutarintien asemakaavan muutosehdotuksen ja luonnosvaiheessa saatuihin mielipiteisiin ja lausuntoihin laaditut vastineet
asettaa asemakaavaehdotuksen MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville muistutusten ja lausuntojen esittämistä varten.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Jussi Salonen Kari Frimanin ja Veikko Seunan kannattamana teki seuraavan palautusesityksen:

”Ehdotan asiaa palautettavaksi uudelleen valmisteltavaksi siten, että valmistellaan päätöksentekoon myös vaihtoehto, jossa

1
Pysäköintiä ei toteuteta ak-ehdotuksessa esitetyllä rakennettavan pysäköintitalon tavalla, vaan pysäköintitalon kohdalle suunnitellaan sijoitettavaksi asuntorakentamista 
kuitenkin siten, että nyt esillä olevasta pohjaehdotuksesta poiketen tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys säilyy visuaalisestikin leveänä ja houkuttelevana. Tällä alueella 
pitää tarkastella yhden tai kahden pistetalon tai muuta kohdalle sopivaa ratkaisua.

2
Pysäköintitalon sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös ehdotettujen 
rakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa  Hyryläntien itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä.

3
Nyt esillä olevan pohjaesityksen monotonisuus ja raskaus korvataan kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla, joka rakentaa Tuusulan uutta 
vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle.

4
Nyt KH:ssa 26.3.2018 pohjaehdotuksena olevasta ja tämän palautusehdotuksen mukaisesta vaihtoehdosta tehdään vertailu laskelmineen ja arviointi sopivuudesta alueelle 
myös Tuusulan vetovoimaisuuden kannalta.

Tämän jälkeen tehdään valinta, kumpi vaihtoehto asetetaan nähtäville.”



Tuusulan kunta Pöytäkirja 23/2018 14 ( )137
Kunnanhallitus 01.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Koska oli tehty kannatettu palautusesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, jonka mukaan ne, jotka kannattavat 
asian käsittelyä tässä kokouksessa äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Salosen tekemää palautusesitystä, äänestävät "ei".
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 8 jaa-ääntä (Huusko, Koivunen, Mäki-Kuhna, Peltonen, Salmi, Sipiläinen, Tamminen ja Lindberg) ja 5 ei-ääntä (Friman, Seuna, Nyman, 
Heikkilä ja Salonen). 
Puheenjohtaja totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

hyväksyä laaditun Suutarintien asemakaavan muutosehdotuksen ja luonnosvaiheessa saatuihin mielipiteisiin ja lausuntoihin laaditut vastineet
asettaa asemakaavaehdotuksen MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville muistutusten ja lausuntojen esittämistä varten.

Jussi Salonen jätti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:

"Asia olisi pitänyt palauttaa uudelleen valmisteltavaksi tekemäni palautusehdotuksen siten, että päätöksentekoon valmistellaan myös vaihtoehto, jossa

1
Pysäköintiä ei toteuteta ak-
ehdotuksessa esitetyllä rakennettavan pysäköintitalon tavalla, vaan pysäköintitalon kohdalle suunnitellaan sijoitettavaksi asuntorakentamista kuitenkin siten, että nyt esillä 
olevasta pohjaehdotuksesta poiketen tärkeä itä-
länsisuuntainen viheryhteys säilyy visuaalisestikin leveänä ja houkuttelevana. Tällä alueella pitää tarkastella yhden tai kahden pistetalon tai muuta kohdalle sopivaa ratkaisua. 

2
Pysäköintitalon sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös 
ehdotettujen rakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa  Hyryläntien itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä.

3
Nyt esillä olevan pohjaesityksen monotonisuus ja raskaus korvataan kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla, joka rakentaa Tuusulan uutta 
vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle.

4 
Nyt KH:ssa 26.3.2018 pohjaehdotuksena olevasta ja tämän palautusehdotuksen mukaisesta vaihtoehdosta tehdään vertailu laskelmineen ja arviointi sopivuudesta alueelle 
myös Tuusulan vetovoimaisuuden kannalta.

Tämän jälkeen tehdään valinta, kumpi vaihtoehto asetetaan nähtäville.

Keskellä Hyrylää Palokunnanmäellä, Tuusulanjoen ääressä sijaitseva Suutarintien asemakaava-alue on Hyrylän, kenties koko Tuusulan paras ja arvokkain rakennuspaikka 
keskustarakentamisessa. Aloituksella on suuri merkitys. Se taso, jolla suunnittelemme ja rakennamme tämän alueen ensimmäiset kohteet, määrittää myös sitä seuraavan, 
tulevan tason. Tässä meillä on oltava kunnianhimoa ja halu laatuun, korkeatasoiseen suunnitteluun. Laadun ja korkeatasoisen suunnittelun puute tulee kalliiksi monellakin 
tapaa. Mikäli alku on keskinkertainen, turha on enää odottaa jatkossa mitään parempaa. Tämä on useasti kaupunkirakentamisessa todettu.

Tässä meidän on seurattava vaikkapa ruotsalaisten esimerkkiä. Volvo esittelee aina uuden mallistonsa huipputuotteella. Sen jälkeen seuraa ne tavallisemmat ja suuremmalle 
joukolle mahdolliset mallit. Tällä tavalla toimimalla herätämme alueeseen ja tapaamme toimia mielenkiintoa, houkuttelevuutta. Vetovoimamme kasvaa, erotumme joukosta 
myönteisesti.

Suutarintien nyt käsittelyssä oleva asemakaavaehdotus havainnekuvineen on valitettavasti sitä samaa mitä muuallakin. Siinä ei ole mitään sellaista, joka herättäisi alueeseen 
minkäänlaista intohimoa eikä erottavuutta. Kaavamateriaalista perusteluineen välittyy tavoite kustannusten alentamiseen, jotta hanke olisi mahdollinen.  On vaarallista 
ajatella, että parempi nyt vain on hyväksyä tämä kohtalainen suunnitelma, jotta jotain saisimme alkuun.

Keskeisiä kritiikin kohtia:

1
Itä-länsisuuntainen Rykmentinpuistosta Hyrylän kautta Tuusulanjoen laaksoon kulkeva tärkeä viher/kävelyyhteys kaventuu vaarallisella tavalla ehdotetun pysäköintitalon 
takia. Esitetty Suutarintien pysäköintitalo esitetään sijoitettavaksi kunnantalon eteläpäähän, Hyrylän lähes parhaimmalle paikalle, Tuusulanjoen laakson puiston ääreen. 
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Tässä sijainnissa massiivinen, nelikerroksinen rakennus estää kaikissa Hyrylän keskustan kehittämistöissä tärkeänä pidetyn ja edistettävän itä-länsisuuntaisen kävely
/vihervyöhykkeen toteutumisen katkaistessaan lähes kokonaan yhteyden Tuusulanjoen laaksoon. Ehdotettu pysäköintitalo on huono kaupunkikuvallisestikin - suuri, korkea, 
leveä ja pitkä - tämän myöntää myös kuntasuunnittelupäällikkömmekin.

2
Ehdotettu pysäköintitalo poikkeaa myös valtuuston aiemmasta 11.12.2017 päätöksesta - maanalaista pysäköintiä keskustassa, vain jos ei riitä, niin pysäköintitalo - sekä 
aiemmin tehdyistä pysäköintiselvitysten periaatteista.

3
Ehdotettu pysäköintitalo on myös Tuusulan kunnan ja Hyrylän keskustan kehittämisen kannalta kallis. Menetämme maanmyyntituloja 2-2,5 meuroa, vuotuisia kuntaveroja 
500-600.000 euroa. Samalla mahdollisuus saada liikkeelle Hyrylän kaupallinen keskus osallistumalla pysäköintiratkaisuun vaikeutuu. Tällä uudella vaihtoehdolla saisimme 
järjestymään myös liityntä-asiointipysäköinnin, myös mahdollisesti toteutuvan, mutta jo nyt ennakoidun Monion pysäköintitilojen vähyyden ratkaistuksi.

Pysäköintitalon sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko Hyryläntien itäpuolelle tai Suutarintien korttelialueelle ehdotettujen rakennusten 
alle tai näiden yhdistelmänä. Kunnalle tulevat pysäköintipaikat on ensisijaisesti sijoitettava Hyrylän itäpuolelle joko nyt YIT:n varausalueelle tulevaan kortteliin ja/tai 
mahdollisen kaupallisen keskuksen K-Hyrrä + tyhjä S-Market alueelle.

Tässä viittaan myös kh 26.2.2018 pykälässä "§ 63 Keskustan yleissuunnitelma, hyväksyntä" jättämääni eriävään mielipiteeseen.

4
Ehdotettu ak-ehdotus on monotoninen, raskas ja tuottaa tavanomaista asuinrakentamista. Siinä olevat kerroskorkeudet 6-8 eivät muodosta mielenkiintoista, vaihtelevaa eikä 
houkuttelevaa näkymää. Havainnekuvassa olevat viistotut katot eivät näy kuin ilmassa liikkuvalle.

5
Kuntakehitys ei ole noudattanut asian valmistelussa kuntakehityslautakunnan 3.2.2016 §14 päättämää hyväksi todettu suunnitteluseminaarimenettelyä, ei myöskään 
päätettyä jatkovalmistelua velvoitepysäköinnin tarpeesta ja mahdollisuuksista.

• "Kuntakehityslautakunta edellyttää edelleen lautakunnan 20.5.2015 pysäköintinormin päättämisen yhteydessä päättämää jatkovalmistelua liityntäpysäköinnistä, 
liittymisestä joukkoliikennestrategiaan ja sen tavoitteisiin, pysäköinnin valvonnan järjestämiseen sekä velvoitepysäköinnin tarpeeseen ja mahdollisuuksiin.
• Tässä yhteydessä selvitetään myös kunnanvaltuuston 7.12.2015 päättämä vuositavoite 8.3 Linjaamme Tuusulan kunnan pysäköintipolitiikan, jossa Hyrylän julkisen 
pysäköinnin tarve selvitetään sekä liityntäpysäköinnin tarjonta ja toimivuus varmistetaan. Tähän liittyen Suutarintien pysäköintiratkaisu on keskeinen tarkastelun kohde."

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 12.06.2018, § 62

Valmistelijat / lisätiedot:
Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi, Risto Kanerva, Ulla Kinnunen, Markus Torvinen
risto.kanerva@tuusula.fi, ulla.kinnunen@tuusula.fi, markus.torvinen@tuusula.fi
vapaa-aikapalveluiden päällikkö, kulttuuri- ja museotoimenjohtaja, opetuspäällikkö

Suunnittelualue

Suunnittelualue sijoittuu Tuusulan keskuksen Hyrylän kunnanosaan. Kaava-alue 
koskee Hyryläntien, Suutarintien, Tuusulanjoen, Koskenmäentien ja Koskensillantien 
rajaamaa aluetta. Suunnittelualueen pinta-ala on noin 3,84 hehtaaria. Alueella 
sijaitsevat purkupäätöksen saanut Hyrylän vanha paloasema sekä Rapsikanmäki, jossa 
toimii Hyrylän kudonta-asema. Suunnittelualueeseen kuuluu Tuusulanjokeen 
rajautuva Jokipuiston puistoalue.

Suutarintien asemakaavan ja asemakaavan luonnosvaiheessa laadittiin alueelle viisi 
vaihtoehtoa, vaihtoehdot A – E. Luonnokset olivat nähtävillä 25.2.2016 – 31.3.2016 
välisenä aikana. Luonnoksia esiteltiin yleisötilaisuudessa 17.3.2016.
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Kunnan tavoitteena on ollut löytää yhteistyökumppaniksi rakennuttaja, jotta kaavatyö 
voidaan viedä loppuun hankekaavana. Yhteistyökumppania etsittiin suunnittelu- ja 
tontinluovutuskilpailun avulla. Tontinluovutuskilpailua esiteltiin workshopissa 
31.5.2016 ja kilpailu käytiin 1.7. – 30.9.2016 välisenä aikana. Kilpailuun ei jätetty 
osallistumisilmoituksia.

Luonnosten nähtävilläolon aikana jätettiin 12 lausuntoa ja kolme mielipidettä, joihin 
on laadittu vastineet.

Suutarintien asemakaava-aluetta koskevan palautteen pääkohdat olivat:

suunnittelualue on maisemallisesti arvokas ja paikalla olevilla rakennuksilla on 
kulttuuri- ja paikallishistoriallisia arvoja jotka on huomioitava.
kiinnitettävä huomiota rakentamisen sijoitteluun mittakaavaan ja massoitteluun
paloaseman säilyminen toivottavaa
Jokipuisto aktiivisempaan käyttöön, virkistysarvojen huomioiminen sekä 
ekologisten yhteyksien säilyminen
pohjavesialueen huomioiminen ja hulevesien huomioiminen pohjavesialueella.

Asemakaavan kehittäminen luonnoksesta ehdotukseksi

Julkisen nähtävilläolon jälkeen otettiin yhteyttä potentiaaliseen yhteistyökumppaniin, 
edelleen toiveena saada asemakaavan muutos valmisteltua yhteistyökumppanin 
kanssa. Tuolloin saatiin neuvottelu alueen toteuttamisesta käyntiin Lujatalo Oy:n 
kanssa. Asemakaavaehdotusta on laadittu yhteistyössä Lujatalo Oy:n ja 
arkkitehtikonsulttinsa Arkkitehtitoimisto Mika Päivärinne Oy:n kanssa. Samalla on 
valmisteltu kumppanuuskaavoitussopimusta, mutta tätä ei vielä ole hyväksytty. 
Neuvottelut ovat edenneet sopimuksen osalta hyvässä hengessä.

Kaavan yleiskuvaus

Suutarintien asemakaava tiivistää Hyrylän nykyistä keskusta-aluetta. Samalla 
tiivistyvälle keskustalle luodaan eri aikakausien rakennuskantaa hyödyntävää imagoa. 
Alue muodostuu asuinkerrostalokorttelista, yleisten rakennusten korttelialueesta sekä 
yleiselle pysäköintilaitokselle osoitetusta korttelialueesta. Kaava-alue Hyryläntiehen, 
Suutarintiehen sekä Koskensillantiehen. Muilta osin korttelialueet rajautuvat 
Jokipuiston virkistysalueeseen.

Asemakaavalla muodostuu kerrosalaa asuinrakentamiseen 16 800 k-m2 josta 
liikerakentamisen osuus on 250 k-m² sekä kerrosalaa pysäköintitalon rakentamiseen 
6 000 m². Asukasmääräksi on arvioitu noin 420 asukasta (1 as / 40 kem2). 
Asuinkerrostalokorttelin toteuttaminen edellyttää vanhan paloaseman purkamista.

Asuinkerrostalojen kortteliin kuuluu myös vanhaa säilyvää rakennuskantaa, joka on 
asemakaavaehdotuksessa merkitty palvelurakennusten korttelialueeksi (P). Uutta 
kerrosalaa tälle palvelurakennusten tontille ei ole osoitettu, olevat rakennukset 
esitetään suojeltaviksi kulttuurihistoriallisin ja kaupunkikuvallisin syin. Lisäksi 
muodostuu virkistys- ja katualueita.

Asuinrakennusten korttelialueet

Asuinrakennusten korttelialueita on n. 24% kaava-alueesta.

Tehokas asuinkerrostalorakennusten korttelialue. (AK-46)
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Alue on osoitettu pääasiassa korttelialueeksi. Hyryläntien varteen rakennettavaan 
asunkerrostaloon tulee ja Suutarintien varteen rakennettaviin asuinkerrostaloihin saa 
tehdä myös liiketilaa. Korttelialueen pinta-ala on noin 9 310 m².

Muut korttelialueet

Palvelurakennusten korttelialue (P)

Alueelle sijaitsee suojeltu (sr-27) rakennus ja talousrakennus. Korttelialueen pinta-ala 
on 1 274 m². Kaavamerkintä mahdollistaa monipuolisten toimintojen, palvelujen ja 
myymälätilojen sijoittamisen suojeltuun rakennukseen ja siten pitää Rapsikanmäen 
että ympäröivän alueen elävänä.

Yleiset alueet

Virkistysalueet

Kaava-alueen alasta virkistysalueita on n. 40 % ja pinta-ala noin 15 390 m².

Kaava-alueen virkistysalueet on osoitettu lähivirkistysalueina (VL-4). Näille viheralueille 
on osoitettu yhteystarpeet pyöräilyä ja jalankulkua varten.

Liikennealueet

Asemakaava-alueesta katualuetta n. 8 800 m², joka vastaa noin 23 % kaava-alueen 
alasta.

Asemakaava-alueen katuverkko on valmis, mutta tarpeen mukaan katusuunnitelmiin 
tehdään muutoksia, jotka laaditaan erikseen.

Muodostuvat korttelit ovat yhteydessä Hyryläntiehen ja sitä kautta seututeihin.

Muuta

Asuinkerrostalokorttelin toteuttaminen edellyttää pysäköintitalon rakentamista. Koska 
asuinrakentamisen sijoittuminen osittain Hyrylän ydintaajaman nykyisille 
pysäköintialueille että rakennettavien asuntojen lukumäärä ja sen vaatimat 
autopaikat, edellyttävät kaikkiaan yli 500 autopaikkaa, joista noin 90 on suunniteltu 
toteutettavan asuinkorttelissa. On suunniteltu, että kunta korvaa suunnitellun 
rakentamisen myötä poistuvia pintapysäköintipaikkoja merkitsemällä 
pysäköintitalosta noin 280 autopaikkaa kunnan tarpeisiin. Nämä paikat on suunniteltu 
myytävän eteenpäin lähistöön rakennettaville asuinkerrostalojen asunto-
osakeyhtiöille, kun esim. kunnantalon toiminnot voidaan sijoittaa toisaalle.

Kaava-alue sijaitsee pohjaveden muodostumisalueella ja pohjavesialueella. 
Asemakaavamääräyksillä pyritään siihen, ettei pohjaveden laatu eikä riittoisuus 
vaarannu. Myös hulevesien käsittelyn osalta on annettu määräyksiä.

Lisätietoja:

kuntasuunnittelupäällikkö Asko Honkanen p. 040 314 2012 ja kaavasuunnittelija Teija 
Hallenberg  p. 040 314 3039

 

Kasvatus- ja sivistystoimen lautakuntien lausunto:
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Suunnittelualue on yksi Hyrylän merkittävämpiä ja ainoa, jonne on mahdollista saada 
keskusta-asumista järvinäköaloin. Aiemmassa lausunnossaan (20.4.2016) 
kulttuurilautakunta esitti, että harjun päällä olevat rakennukset olisi 
kaupunkikuvallisista syistä hyvä mitoittaa lähelle olemassa olevaa kuusikerroksista 
kerrostaloa. Nyt kaavassa ja siitä laadituissa havainnekuvissa esitetään harjun päälle 8-
kerroksia ajallemme varsin tyypillisiä asuintaloja, jotka eivät huomioi mitenkään 
paikan ainutlaatuisuuden tarjoamia mahdollisuuksia. Järvi- ja harjunäkymän 
hyödyntämiseksi yläkerroksiin voisi ajatella asuntoja isoilla kattoterasseilla tai 
laadukkaita yhteistiloja terasseineen, jolloin korkeus voisi olla esim. 6½ tai jopa 7½, ja 
lopputulos huomioisi paikan erityispiirteet ja mahdollisuudet paremmin.

Kaavaa edelleen kehitettäessä on turvattava Jokipuiston toiminta- ja 
kehitysedellytykset kaikille tuusulalaisille yhteisenä viheralueena. Yhteyden 
Jokipuistoon ja Tuusulanjoelle tulee olla kutsuva ja avoin.

Alueella on inventoimaton historiallisen ajan muinaismuisto. Rapsikanmäen 
ulkorakennuksen ja Jokipuistoon vievän kulkuväylän välimaastossa on todennäköisesti 
venäläisen varuskunnan aikaista tiilirakennetta – mahdollisesti kellarin maanpäällistä 
ilmanvaihtohormia tms. Muistitiedon ja vanhojen karttojen mukaan lähistöllä on ollut 
varuskunnan jääkellari ja toinen kellari, jota on kutsuttu ”varuskunnan 
hapankaalikellariksi”.

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

antaa Suutarintien asemakaavan muutosehdotukseen asiaselostuksessa 
mainitun lausunnon.

Päätös
Puheenjohtajan avattua keskustelun, lautakunta päätti yksimielisesti lisätä lausuntoon 
puheenjohtaja Salosen esittämän asian:

Kaavaehdotuksessa kunnantalon eteläpäähän esitetty ½ V kerroksinen pysäköintitalo 
kaventaa pääsyä Jokipuistoon itä-länsisuuntaisella jalankulku/vihervyöhykkeellä ja 
visuaalisesti vaikuttaa massiiviselta tällä keskeisellä Hyrylän keskustan alueella. 
Esitetyn ratkaisun sijasta on etsittävä muita paikkaan paremmin soveltuvia ratkaisuja 
joko ak-ehdotuksen alueelta tai lähistöltä.

Kasvatus- ja sivistystoimen lautakuntien lausunto:

Suunnittelualue on yksi Hyrylän merkittävämpiä ja ainoa, jonne on mahdollista saada 
keskusta-asumista järvinäköaloin. Aiemmassa lausunnossaan (20.4.2016) 
kulttuurilautakunta esitti, että harjun päällä olevat rakennukset olisi 
kaupunkikuvallisista syistä hyvä mitoittaa lähelle olemassa olevaa kuusikerroksista 
kerrostaloa. Nyt kaavassa ja siitä laadituissa havainnekuvissa esitetään harjun päälle 8-
kerroksia ajallemme varsin tyypillisiä asuintaloja, jotka eivät huomioi mitenkään 
paikan ainutlaatuisuuden tarjoamia mahdollisuuksia. Järvi- ja harjunäkymän 
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hyödyntämiseksi yläkerroksiin voisi ajatella asuntoja isoilla kattoterasseilla tai 
laadukkaita yhteistiloja terasseineen, jolloin korkeus voisi olla esim. 6½ tai jopa 7½, ja 
lopputulos huomioisi paikan erityispiirteet ja mahdollisuudet paremmin.

Kaavaa edelleen kehitettäessä on turvattava Jokipuiston toiminta- ja 
kehitysedellytykset kaikille tuusulalaisille yhteisenä viheralueena. Yhteyden 
Jokipuistoon ja Tuusulanjoelle tulee olla kutsuva ja avoin.

Alueella on inventoimaton historiallisen ajan muinaismuisto. Rapsikanmäen 
ulkorakennuksen ja Jokipuistoon vievän kulkuväylän välimaastossa on todennäköisesti 
venäläisen varuskunnan aikaista tiilirakennetta – mahdollisesti kellarin maanpäällistä 
ilmanvaihtohormia tms. Muistitiedon ja vanhojen karttojen mukaan lähistöllä on ollut 
varuskunnan jääkellari ja toinen kellari, jota on kutsuttu ”varuskunnan 
hapankaalikellariksi”.

Kaavaehdotuksessa kunnantalon eteläpäähän esitetty ½ V kerroksinen pysäköintitalo 
kaventaa pääsyä Jokipuistoon itä-länsisuuntaisella jalankulku/vihervyöhykkeellä ja 
visuaalisesti vaikuttaa massiiviselta tällä keskeisellä Hyrylän keskustan alueella. 
Esitetyn ratkaisun sijasta on etsittävä muita paikkaan paremmin soveltuvia ratkaisuja 
joko ak-ehdotuksen alueelta tai lähistöltä.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päätti antaa Suutarintien asemakaavan 
muutosehdotukseen yllä olevan lausunnon.

Kuntakehityslautakunta, 19.09.2018, § 92

Valmistelijat / lisätiedot:
Teija Hallenberg
teija.hallenberg@tuusula.fi
kaavasuunnitelija

Perustelut

Suutarintien asemakaavan muutoksen ehdotus oli nähtävillä 19.4.-21.5.2018. 
Ehdotuksesta jätettiin viisi muistutusta ja 11 lausuntoa. Saatuihin muistutuksiin ja 
lausuntoihin on laadittu vastineet. Asemakaavaehdotukseen on tehty tarkistuksia 
saadun palautteen perusteella. Tarkistukset ovat luonteeltaan teknisluonteisia ja 
vähäisiä eivätkä ne vaikuta olennaisesti kaavan sisältöön tai haitallisesti sen 
toteutettavuuteen tai toteutuksen laatuun.

Tarkistusten pääkohdat ovat:

Korttelin 8069 aluerajausta on muutettu vastaamaan entistä paremmin tontille 
suunniteltua pysäköintitaloa.
Tonttinumerointia on tarkistettu.
Maanalaisiin tiloihin johtava ajoliuska on lisätty kaavakartalle sekä määräyksiin.
Melusuojauksesta Hyryläntietä vasten on annettu tarkempia määräyksiä.
Tärkeän ekologisen reitin rajaus on muutettu ohjeelliseksi.
Yleismääräyksiä pohjaveden laadun ja määrän suojelemisesta osalta on 
tarkennettu.
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Yleismääräyksiä hulevesien käsittelystä on tarkennettu.
Suutarintien asemakaava tiivistää Hyrylän nykyistä keskusta-aluetta lisäämällä alueelle 
asuntoja ja jonkin verran liiketilaa. Samalla täydentyvälle keskustalle luodaan eri 
aikakausien rakennuskantaa hyödyntävää imagoa, kun Rapsikanmäkenä tunnettu 
kudontakeskusrakennus jää muistuttamaan Hyrylän historiasta.

Suutarintien asemakaava korostaa Jokipuiston roolia Hyrylän merkittävänä 
puistoalueena. Puistosuunnitelman päivittäminen on käynnistynyt. Tuusulan ja 
Hyrylän alueelle on tekeillä taideohjelma, jossa Jokipuisto sekä alueelle suunniteltu 
pysäköintitalo tulevat olemaan taiteen sijoituskohteina.

Asemakaava mahdollistaa pysäköintitalon rakentamisen. Pysäköintitalo tarjoaa 
autopaikkoja viereisen korttelin asukkaille, kunnan työntekijöille ja kunnassa asioiville. 
Pysäköintitalon mitoituksessa on huomioitu Hyrylän kasvu ja vapautuvia autopaikkoja 
voidaan tulevaisuudessa tarjota myös muulle lähialueelle rakennettavien uusien 
kerrostalojen tarpeisiin.

Suutarintien asemakaava muodostuu asuinkerrostalojen sekä palvelurakennusten 
korttelialueesta, pysäköintilaitoksen korttelialueesta sekä Jokipuiston viheralueesta. 
Asuinkerrostalojen tontti sijoittuu Hyryläntien sekä Suutarintien varteen, 
palvelurakennusten tontti näiden kulmaukseen. Kortteli sijoittuu entisen paloaseman 
paikalle Hyrylänharjun lounaisrinteeseen. Kortteli muodostaa viihtyisän 
asuinympäristön Hyrylän ydintaajaman kupeessa.

Tiivistyvä kaupunkirakenne edellyttää rakenteellisen pysäköinnin järjestämistä. Osa 
asuinkorttelien tarvitsemista autopaikoista toteutetaan tontille rakenteellisena ja osa 
korttelin lähituntumaan rakennettavaan pysäköintilaitokseen. Pysäköintilaitokseen 
tulee osoittaa pysäköintitilaa myös kunnan tarpeisiin. Uutta katualuetta ei muodostu.

Rakennusten sijoittelussa on huomioitu Rapsikanmäki, alueen maasto-olosuhteet ja 
sijainti Hyrylän taajamassa siten, että asuinkerrostalojen kerroskorkeudet ovat 
matalimmillaan Rapsikanmäen ja katujen varsilla ja kasvavat harjun lakialueella. 
Asuinkerrostalokorttelissa on huomioitu viihtyisän ja yhtenäisen piha-alueen 
muodostuminen tonttijaosta huolimatta.

Asemakaavalla muodostuu kerrosalaa noin 16 800 k-m2, joka sisältää liiketilaa 250 k-
m2. Asuinkerrostalojen kortteliin kuuluu myös palvelurakennusten korttelialuetta, 
jolla olevat rakennukset merkitään suojeltavaksi kulttuurihistoriallisin ja 
kaupunkikuvallisin syin. Pysäköintitalon rakentamiseen osoitetaan kerrosalaa 6 000 k-
m2. Lisäksi muodostuu virkistys- ja katualueita. Kokonaismitoitus tällä kaava-alueella 
vastaa likimain aluetehokkuutta 0,6.

Asuinrakennusten korttelialueet

Asuinrakennusten korttelialueita on n. 24 % kaava-alueesta.

Asuinkerrostalojen korttelialue (AK-47)

Alueelle voidaan rakentaa asuinkerrostaloja. Rakennuksen katutasossa saa olla liike-, 
toimisto- tai niihin verrattavaa tilaa niillä tontinosuuksilla, jotka rajoittuvat Hyryläntiehen.

Hyryläntien ja Suutarintien varsille osoitettuun asuinkerrostalokortteliin on osoitettu 
rakennusalat viidelle asuinkerrostalolle.
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Asuinkerrostalojen kerroskorkeus vaihtelee ½VI – VIII. Korkeimmat rakennukset 
sijoittuvat Hyrylänharjun korkeimmalle kohdalle ja matalimmat katujen varteen. 
Pistetaloilla saavutetaan ilmavuutta sekä avoimia näkymiä Jokipuistoon ja yli Hyrylän 
taajaman.

AK-47 -korttelialueita on yhteensä n. 0,93 ha.

Muut korttelialuee

Palvelurakennusten korttelialue (P)

Tontilla olevat rakennukset merkitään suojeltavaksi kulttuurihistoriallisin ja 
kaupunkikuvallisin syin.

Sr-27 määräys: Kulttuurihistoriallisesti arvokas rakennus, jota ei saa purkaa. Korjaus- ja 
muutostöiden yhteydessä rakennuksen historiallinen arvo tulee säilyttää. Rakennukset ja 
pihapiiri ovat kulttuurihistoriallisesti ja maisemallisesti arvokas osa Hyrylän keskustan 
rakennettua ympäristöä.

P -korttelialueita on yhteensä n. 0,13 ha.

Yleisten pysäköintilaitosten korttelialue (LPY-1)

Alueelle rakennetaan pysäköintitalo, johon osoitetaan se osa asuinkorttelin 
autopaikoista, jotka eivät mahdu tonteille rakennettavaan pysäköintilaitokseen ja muu 
osa autopaikoista osoitetaan kunnan tarpeeseen, taajamassa työskenteleville ja 
yleiseen tarpeeseen.

LPY-1 -korttelialuetta on yhteensä n. 0,35 ha

Yleiset alueet

Viheralueet

Kaava-alueen alasta viheralueita on n. 40% ja pinta-ala yhteensä noin 1,56 ha.

Kaava-alueen viheralueet on osoitettu lähivirkistysalueina (VL). Viheralueille on 
osoitettu yhteystarpeet pyöräilyä ja jalankulkua varten.

Liikennealueet

Asemakaava-alueesta on katualuetta n. 0,9 ha, joka vastaa noin 23% kaava-alueen 
alasta.

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

hyväksyy laaditun asemakaavan muutoksen
hyväksyy lausuntoihin ja muistutuksiin laaditut vastineet
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.
----
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Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Margita Winqvist Jari 
Anttalaisen  kannattamana esitti seuraavan palautusesityksen:

"Suutarintien asemakaavan alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän portti Tuusulanjärvelle ja 
Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue keskustassa. Tämä alue 
vaatii korkeatasoista suunnittelua niin kaavoituksessa kuin rakentamisessa. Juuri tätä 
aluetta pitäisi suunnitella taidolla, kun ajatellaan Hyrylän keskustan tulevaisuutta ja 
vetovoimaisuutta. Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja yhteisöjen antamissa 
mielipiteissä on noussut etenkin kaksi asiaa esille:

1. asemakaavan massiivisuus ja

2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta  ja tärkeän itä-länsisuuntaisen viheryhteyden 
kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen.

Näiden huolien sekä omien näkemystemme perusteella ehdotamme, että 
Suutarintien asemakaavaehdotus palautetaan uudelleen valmisteltavaksi siten, että

1. Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys säilyy visuaalisestikin 
leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei toteuteta viheryhteyden lähes 
katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen toisella puolella olevalla 
kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnillä etsitään muu ratkaisu kuin esitetty.

ja

2. Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimolla, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovaa ratkaisulla, joka rakentaa Tuusulan 
uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle."

Koska oli tehty kannatettu palautusesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä.

Kuntakehityslautakunta hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, että ne jotka 
kannattavat asian käsittelyä tässä kokouksessa äänestävät "jaa" ja ne, jotka 
kannattavat Winqvistin tekemää palautusesitystä, äänestävät "ei".

jaa-äänen antoivat: Mika Mäki-Kuhna, Päivö Kuusisto, Tiia Kaukolampi, Johanna 
Sipiläinen, Vesa Lundberg, Kirsi Viitanen, Ulla Palomäki, Klaus Koivunen, Jari Raita
ei-äänen antoivat :Margita Winqvist, Anne Vähätalo, Jari Anttalainen
tyhjän äänen antoi: Lars Winqvist

Puheenjohtaja totesi kuntakehityslautakunnan päättäneen äänin 9 - 3, 1 tyhjä, 
käsitellä asian tässä kokouksessa.

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta päätti lisäksi

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa.

Kunnanhallitus, 24.09.2018, § 310

Valmistelijat / lisätiedot:
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Teija Hallenberg
teija.hallenberg@tuusula.fi
kaavasuunnitelija

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä laaditun asemakaavan muutoksen
hyväksyä lausuntoihin ja muistutuksiin laaditut vastineet
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

ottaa asian valtuuston 8.10.2018 pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 1.10.2018 pidettävässä kokouksessa.

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 321

Valmistelija / lisätiedot:
Teija Hallenberg
teija.hallenberg@tuusula.fi
kaavasuunnitelija

Liitteet
1 H Suutarintien selostus tarkistettu, KKL 19.9.2018
Verkkojulkisuus rajoitettu
2 Suutarintie, selostuksen liitteet 1-5 tarkistettu, KKL 19.9.2018
3 H Suutarintie, selostuksen liitteet 1-5, KKL 19.9.2018
4 H Suutarintien kaavakartta, liite 3 a, KKL 19.9.2018
5 H Suutarintie, selostuksen liitteet 1-5, KKL 19.9.2018.pdf
6 H Suutarintie, kaavakartta 1000, KKL 19.9.2018
Verkkojulkisuus rajoitettu
7 H Suutarintie, määräykset 1000, KKL 19.9.2018
8 H Suutarintie, havainnemateriaali, KKL 19.9.2018
9 H Suutarintien selostus, KKL 19.9.2018.pdf

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä laaditun asemakaavan muutoksen
hyväksyä lausuntoihin ja muistutuksiin laaditut vastineet
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää
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hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.
---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Jussi Salonen Ari Nymanin kannattamana 
teki seuraavan palautusesityksen:

"Suutarintien asemakaavan alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän portti Tuusulanjärvelle ja 
Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue keskustassa. Tämä alue 
vaatii korkeatasoista suunnittelua niin kaavoituksessa kuin rakentamisessa. Juuri tätä 
aluetta pitäisi suunnitella taidolla, kun ajattelemme Hyrylän keskustan tulevaisuutta ja 
vetovoimaisuutta.

Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja yhteisöjen antamissa mielipiteissä on 
noussut etenkin kaksi asiaa esille:

1. asemakaavan massiivisuus ja
2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta ja tärkeän itä-länsisuuntaisen viheryhteyden 
kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen

Näiden huolien sekä omien näkemystemme perusteella ehdotamme, että 
Suutarintien asemakaavaehdotus palautetaan uudelleen valmisteltavaksi siten, että

1.
Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys säilyy, visuaalisestikin 
leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei toteuteta viheryhteyden lähes 
katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen toisella puolella olevalla 
kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnille etsitään muu ratkaisu kuin esitetty.

2.
Tämä voi olla esimerkiksi ratkaisu, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko 
Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös ehdotettujen 
asuinrakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa Hyryläntien 
itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä. Tutkittava on myös ratkaisu, jossa Suutarintien 
ehdotetun pysäköintitalon runsaat 400 autopaikkaa sijoitetaan Hyryläntien itäpuolelle 
osaksi Hyrylän keskustan pysäköintiratkaisua, jolloin saavutetaan jopa tuhat 
maanalaista pysäköintipaikkaa liikenteen solmukohtaan, mahdollisesti osaksi 
liikekeskus-hybridiratkaisua ja sen aikaansaamisen sysäyttäjäksi

ja

3.
Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla,  joka rakentaa 
Tuusulan uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle."

Koska oli tehty kannatettu palautusesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat asian 
käsittelyä tässä kokouksessa äänestävät "jaa", ja ne jotka kannattavat asian 
palauttamista uudelleen valmisteltavaksi, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 8 jaa-ääntä (Huusko, Koivunen, Mäki-Kuhna, 
Peltonen, Salmi, Sipiläinen, Miettinen ja Lindberg) ja 4 ei-ääntä (Friman, Seuna, Nyman 
ja Salonen). Rosenqvist oli poissa.
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Puheenjohtaja totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Tämän jälkeen Jussi Salonen Ari Nymanin kannattamana esitti, että kunnanhallitus 
päättää hylätä laaditun asemakaavan muutoksen eikä esitä muutosta valtuustolle 
hyväksyttäväksi.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat 
pohjaehdotusta, äänestävät "jaa", ja ne, jotka kannattavat Salosen tekemää 
muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä annettiin  8  jaa-ääntä (Huusko, Koivunen, Mäki-Kuhna, 
Peltonen, Salmi, Sipiläinen, Miettinen ja Lindberg) ja  4 ei-ääntä (Friman, Seuna, 
Nyman ja Salonen). Rosenqvist oli poissa.

Puheenjohtaja totesi, että pohjaehdotus tuli kunnanhallituksen päätökseksi äänin 8-4, 
1 poissa.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

hyväksyä laaditun asemakaavan muutoksen
hyväksyä lausuntoihin ja muistutuksiin laaditut vastineet
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Suutarintien asemakaavan muutoksen.
Jussi Salonen ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Keskellä Hyrylää Palokunnanmäellä, Tuusulanjoen ääressä sijaitseva Suutarintien 
asemakaava-alue, Rapsikanmäki, on Hyrylän, kenties koko Tuusulan paras ja 
arvokkain rakennuspaikka keskustarakentamisessa. Alue on Hyrylän portti 
Tuusulanjärvelle ja Tuusulan Jokipuistoon, joka on Hyrylän tärkein virkistysalue 
keskustassa. Tämä alue vaatii korkeatasoista, taidokasta suunnittelua niin 
kaavoituksessa kuin rakentamisessa, kun ajattelemme Hyrylän keskustan 
tulevaisuutta ja vetovoimaisuutta.

Aloituksella on suuri merkitys. Se taso, jolla suunnittelemme ja rakennamme tämän 
alueen ensimmäiset kohteet, määrittää myös sitä seuraavan, tulevan tason. Tässä 
meillä on oltava kunnianhimoa ja halu laatuun, korkeatasoiseen suunnitteluun. 
Laadun ja korkeatasoisen suunnittelun puute tulee kalliiksi monellakin tapaa. Mikäli 
alku on keskinkertainen, turha on enää odottaa jatkossa mitään parempaa. Tämä on 
useasti kaupunkirakentamisessa todettu.

Tässä meidän on seurattava vaikkapa ruotsalaisten esimerkkiä. Volvo esittelee aina 
uuden mallistonsa huipputuotteella. Sen jälkeen seuraa ne tavallisemmat ja 
suuremmalle joukolle mahdolliset mallit. Tällä tavalla toimimalla herätämme 
alueeseen ja tapaamme toimia mielenkiintoa, houkuttelevuutta. Vetovoimamme 
kasvaa, erotumme joukosta myönteisesti.

Suutarintien nyt käsittelyssä oleva asemakaavaehdotus havainnekuvineen on 
valitettavasti sitä samaa mitä muuallakin. Siinä ei ole mitään sellaista, joka herättäisi 
alueeseen minkäänlaista intohimoa eikä erottavuutta. Kaavamateriaalista 
perusteluineen välittyy tavoite kustannusten alentamiseen, jotta hanke olisi 
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mahdollinen.  On vaarallista ajatella, että parempi nyt vain on hyväksyä tämä 
kohtalainen suunnitelma, jotta jotain saisimme alkuun.

Asemakaavaehdotuksesta kuntalaisten ja yhteisöjen antamissa mielipiteissä on 
noussut etenkin kaksi asiaa esille:

1. asemakaavan massiivisuus ja
2. huoli ympäristöstä, Jokipuistosta ja tärkeän itä-länsisuuntaisen viheryhteyden 
kaventumisesta, lähes kokonaan katkeaminen

Näiden huolien sekä omien näkemystemme perusteella Suutarintien 
asemakaavaehdotus olisi pitänyt palauttaa uudelleen valmisteltavaksi siten, että

1.
Ympäristön arvot ja tärkeä itä-länsisuuntainen viheryhteys säilyy, visuaalisestikin 
leveänä ja houkuttelevana. Rakentamista ei toteuteta viheryhteyden lähes 
katkaisevalla viisikerroksisella pysäköintitalolla ja sen toisella puolella olevalla 
kuusikerroksisella asuintalolla. Pysäköinnille etsitään muu ratkaisu kuin esitetty.

2.
Tämä voi olla esimerkiksi ratkaisu, jossa maanalainen pysäköinti sijoitetaan joko 
Hyryläntien länsipuolelle Suutarintien korttelialueelle, myös ehdotettujen 
asuinrakennusten alle tai kunnan tarvitsemien pysäköintitilojen kanssa Hyryläntien 
itäpuolelle tai näiden yhdistelmänä. Tutkittava on myös ratkaisu, jossa Suutarintien 
ehdotetun pysäköintitalon runsaat 400 autopaikkaa sijoitetaan Hyryläntien itäpuolelle 
osaksi Hyrylän keskustan pysäköintiratkaisua, jolloin saavutetaan jopa tuhat 
maanalaista pysäköintipaikkaa liikenteen solmukohtaan, mahdollisesti osaksi 
liikekeskus-hybridiratkaisua ja sen aikaansaamisen sysäyttäjäksi

ja

3.
Nyt esillä olevan asemakaavaehdotuksen monotonisuus ja raskaus korvataan 
kunnianhimoisella, ilmavalla, uudenlaista tilaa luovalla ratkaisulla, joka rakentaa 
Tuusulan uutta vetovoimaa, myös symbolisesti tälle Hyrylän parhaalle paikalle.

Huomioita:

1
Ehdotettu ratkaisu ei ota huomioon ympäristöarvoja korttelialueella eikä sen 
lähiympäristössä Tuusulan Jokipuiston alueella.

2
Ehdotettu Suutarintien asemakaava on monotoninen, raskas ja tuottaa tavanomaista 
asuinrakentamista. Siinä olevat kerroskorkeudet 6-8 eivät muodosta mielenkiintoista, 
vaihtelevaa eikä houkuttelevaa näkymää. Havainnekuvassa olevat viistotut katot eivät 
näy kuin ilmassa liikkuvalle. Havainnekuvissa pysäköintitalo on esitetty asemakaavan 
mahdollistamasta korkeudesta V poiketen huomattavasti matalampana.

3
Ehdotettu pysäköintitalo poikkeaa myös valtuuston aiemmasta 11.12.2017 §217 
päätöksestä - "Hyrylän keskustan asemakaavoihin pyritään sisällyttämään kaikille 
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tonteille maanalainen pysäköintitila. Vain mikäli maanalaiset p-paikat eivät riitä, 
rakennetaan paikoitustalo(ja)." - sekä aiemmin tehdyistä pysäköintiselvitysten 
periaatteista.

4
Ehdotettu pysäköintitalo on myös Tuusulan kunnan ja Hyrylän keskustan kehittämisen 
kannalta kallis. Menetämme maanmyyntituloja jopa 2 miljoonaa euroa, vuotuisia 
kuntaveroja puolisen miljoonaa euroa verrattuna vaihtoehtoon, jossa sama määrä 
rakentamista olisi tehty asunnoiksi alueen luontoarvot huomioiden

5
Pysäköintitaloratkaisu ei välttämättä ole ongelma, vaan sen sijoittuminen esitetyllä 
tavalla Suutarintien asemakaavan alueelle. Suutarintien kortteliin sijoitettavalla 
pysäköintitalolla vaikeutuu mahdollisuus saada liikkeelle Hyrylän kaupallinen keskus 
osallistumalla pysäköintiratkaisuun.

Asemakaavassa ehdotetun ratkaisun sijasta on tutkittava ratkaisua, jossa maanalainen 
pysäköinti tai muu rakenteellisen pysäköinnin ratkaisu sijoitetaan joko Hyryläntien 
itäpuolelle tai Suutarintien korttelialueelle ehdotettujen rakennusten alle tai näiden 
yhdistelmänä. Kunnalle tulevat pysäköintipaikat on ensisijaisesti sijoitettava Hyrylän 
itäpuolelle joko nyt YIT:n varausalueelle tulevaan kortteliin ja/tai mahdollisen 
kaupallisen keskuksen K-Hyrrä + tyhjä S-Market alueelle.

Pysäköintiratkaisu liittyy ratkaisevasti liikekeskusvaihtoehtojen tutkimiseen ja asukas-, 
asiointi- ja liityntäpysäköintiin, keskustan vetovoiman kasvattamiseen, myös Monion 
pysäköintitilojen vähyyden ratkaisemiseen. Liikekeskusvaihtoehtojen tutkimisen ja 
Hyrylän keskustan yleissuunnitelman päivittämisen yhteydessä on selvitettävä myös 
keskustan maanalaisen pysäköinnin riittävyys, pysäköintitalon tarve ja arvio näiden 
taloudesta sekä rooli keskustan hankkeiden liikkeelle saamisessa.

6
Suutarintien asemakaavan todetaan olevan kumppanuuskaava. 
Kumppanuuskaavoitussopimuksia ei ole tehty.

7
Kuntakehitys ei ole noudattanut asian valmistelussa kuntakehityslautakunnan 
3.2.2016 §14 päättämää hyväksi todettu suunnitteluseminaarimenettelyä, ei 
myöskään päätettyä jatkovalmistelua velvoitepysäköinnin tarpeesta ja 
mahdollisuuksista.
• "Kuntakehityslautakunta edellyttää edelleen lautakunnan 20.5.2015 
pysäköintinormin päättämisen yhteydessä päättämää jatkovalmistelua 
liityntäpysäköinnistä, liittymisestä joukkoliikennestrategiaan ja sen tavoitteisiin, 
pysäköinnin valvonnan järjestämiseen sekä velvoitepysäköinnin tarpeeseen ja 
mahdollisuuksiin.
• Tässä yhteydessä selvitetään myös kunnanvaltuuston 7.12.2015 päättämä 
vuositavoite 8.3 Linjaamme Tuusulan kunnan pysäköintipolitiikan, jossa Hyrylän 
julkisen pysäköinnin tarve selvitetään sekä liityntäpysäköinnin tarjonta ja toimivuus 
varmistetaan. Tähän liittyen Suutarintien pysäköintiratkaisu on keskeinen tarkastelun 
kohde."

Teija Hallenberg, Pia Sjöroos ja Asko Honkanen olivat asiantuntijoina kokouksessa.
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Kunnanhallitus, § 307,24.09.2018
Kunnanhallitus, § 322, 01.10.2018

§ 322
Omakotitonttien myyntihinnan ja vuokran suuruuden päättäminen vuonna 2019 
luovutettavien tonttien osalta

TUUDno-2018-1217

Kunnanhallitus, 24.09.2018, § 307

Valmistelijat / lisätiedot:
Sari Tennijärvi, Päivi Hämäläinen
paivi.hamalainen@tuusula.fi
tontti-insinööri, maankäyttöpäällikkö

Tuusulan kunnan maapoliittisten tavoitteiden mukaisesti kunta pyrkii vuonna 2019 
luovuttamaan omakotitontteja omatoimiseen rakentamiseen. Kunnanvaltuusto voi 
aiempien vuosien tapaan tehdä päätöksen luovutettavien kohteiden hinnoittelusta 
alueittain. Hinnoittelun lähtökohtana voidaan pitää kohtuullisia käypiä hintoja. 
Valtuusto vahvistaa hinnat vuosittain.

Valtuuston 11.12.2017 § 223 hyväksymän hallintosäännön mukaan toimivalta tonttien 
luovutuspäätösten tekemiseen valtuuston hyväksymin hinnoin ja ehdoin on 
maankäyttöpäälliköllä 200.000 e saakka ja yli 200.000 e kuntakehitysjohtajalla.

Vuonna 2017 tuli voimaan Anttilanrannan ja Lahelanpelto II asemakaava-alueet. 
Anttilanrannan alueelle valmistui kunnallistekniikka 15.6.2018 mennessä. Alueella oli 
kunnan omistuksessa 41 kpl tontteja, joista tällä hetkellä on myymättä 25 kpl. Tontit 
ovat jatkuvassa haussa tarjouskilpailuna valtuuston päättämin pohjahinnoin vuoden 
2018 loppuun. Lahelanpelto II alueella on kunnalla omakotitonttivarantoa 119 kpl. 
Alueelle rakennetaan parhaillaan infraa. I-vaihe rakentuu kesäkuussa 2019 siihen 
valmiuteen, että rakentamisen voi aloittaa noin 9 omakotitontin osalta. Siltä osin kun 
kunnallistekniikka oli valmis, on alueelta myyty yksi omakotitontti ja vuokrattu kaksi.

Valtuusto on 13.3.2017 § 31 päättänyt hinnat asuntomessualueen tonteille. Hinnat 
ovat voimassa 31.8.2020 saakka.

Pohjois-Tuusulassa, Jokelan Peltokaaren asemakaava-alueella on tonttivarantoa 
useiksi vuosiksi. Tontit ovat jatkuvassa haussa.

Kellokoskella ei ole tällä hetkellä luovutettavia omakotitontteja. Kaavoitusohjelman 
mukaan seuraavat omakotitaloalueiden asemakaavat olisivat Linjapuisto II ja 
Joenranta, joiden oletetaan vahvistuvan vuosina 2019 ja 2020. Mikäli Linjapuisto II saa 
lainvoiman alkuvuodesta 2019, voidaan alueelta mahdollisesti syksyllä luovuttaa 
26 kpl tontteja.

Kunnan omakotitonttien hinnoitteluperuste muutettiin vuonna 2015 
kerrosneliöpohjaiseksi, joka on käytössä suurimmalla osalla kuntia ja kaupunkeja.

Vuoden 2018 tonttien hinnat ovat seuraavat:

Kiinteähintaiset AO-tontit 
Kellokoski           225 e/k-m²
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Jokela                  225 e/k-m²
Etelä-Tuusula     425 e/k-m²

Tarjouskilpailulla myytävien Anttilanrannan tonttien pohjahinnat ovat 600–700 e/k-m².

Varausmaksu on 1.000 euroa.

Hintoihin ei esitetä muutoksia vuodelle 2019.

Vuokrattujen omakotitonttien lunastushinta

Hallintosäännön mukaan maankäyttöpäällikkö päättää ja allekirjoittaa sopimukset 
kunnan vuokraamien omakotitonttien myynnistä vuokrasopimuksen ehtojen ja 
kunnanvaltuuston hintapäätöksen mukaisesti.

Vuokralaisella on vuokrasopimuksen ehtojen mukaan oikeus lunastaa tontti omaksi 
vuokrasopimuksen allekirjoitushetkellä voimassa olleella myyntihinnalla kolmen 
vuoden kuluessa vuokrasopimuksen allekirjoitushetkestä lukien.Tämän jälkeen 
myytävän vuokratontin käypä hinta seuraa luovutettavien omakotitonttien 
hinnoittelua.

Etelä-Tuusulassa Pekkolan asemakaava-alueella on asemakaavassa mahdollistettu 
sivuasunnon rakentaminen erillisen lisärakennusoikeuden perusteella. Sivuasunnon 
rakentamisen mahdollistavan lisärakennusoikeuden hintana kerrosneliömetriä 
kohden on pidetty puolta varsinaisen rakennusoikeuden hinnasta.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdotaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää 

että yli 3 vuotta voimassa olleiden vuokrattujen omakotitonttien lunastushinta 
vuonna 2019 noudattaa valtuuston vuoden 2019 omakotitonttien hintapäätöstä 
ellei vuokrasopimuksessa ole muuta sovittu
että Etelä-Tuusulassa Pekkolan asemakaava-alueella on asemakaavassa 
mahdollistettu sivuasunnon rakentaminen erillisen lisärakennusoikeuden 
perusteella. Sivuasunnon rakentamisen mahdollistavan lisärakennusoikeuden 
hintana kerrosneliömetriä kohden voidaan pitää puolta varsinaisen 
rakennusoikeuden hinnasta
myydä ja vuokrata 31.12.2019 saakka seuraavilla, luovutussopimuksissa 
tarkemmin sovittavilla ehdoilla Pohjois-Tuusulassa Jokelan ja Kellokosken 
taajamissa asemakaavojen mukaiset pientalotontit (AO) hintaan 225 e/k-m² ja 
Etelä-Tuusulassa asemakaavojen mukaiset pientalotontit (AO) hintaan 425 e/k-m²
edellä mainitusta kiinteästä hinnoittelusta poiketen asettaa Anttilanranta-
nimiseltä asemakaava-alueelta kunnanosassa 1 tarjouskilpailuna myyntiin

seuraavien kortteleiden kaavatontit pohjahinnan ollessa 700 e/k-m²:
kortteli 8093
kortteli 8092
kortteli 8091
kortteli 8090
kortteli 8089 tontti 1
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seuraavat kaavatontit pohjahinnan ollessa 600 e/k-m²:
kortteli 8089 tontit 2-7

tontit voidaan laittaa vapaaseen myyntiin
lisäksi peritään tonttiliittymän ja tonttikohtaisten vesihuoltojohtojen 
rakentamisesta aiheutuneet kustannukset tehtyjen rasitesopimusten mukaisesti 
niiltä kiinteistöiltä joita asia koskee
periä kiinteistönmuodostus- ja toimitusmaksuja sopimuksentekohetkellä 
voimassa olevan valtuuston hyväksymän kiinteistötoimitustaksan mukaisesti
että rakennuspaikan rakentajan ja haltijan tulee esittää hankekohtainen 
maaperätutkimus ja perustamistapalausunto hakiessaan rakennuslupaa tai 
esittäessään rakennesuunnitelmia hyväksyttäväksi
että rakennuspaikan varaamisesta tulee suorittaa varausmaksua 1.000 e. 
Varausmaksu hyvitetään lopullisen luovutuskirjan allekirjoituksen yhteydessä. 
Mikäli varaus peruuntuu rakennuspaikan varauksen saajan toimesta, 
varausmaksua ei palauteta
että korvaukset vesihuoltoverkostoon (vesi- ja viemäri) liittymisestä peritään 
erillisinä liittymähetkellä voimassaolevien taksojen mukaan
että vuokrausehdot ovat seuraavat:

vuokra-aika on 50 vuotta
vuotuinen vuokra kaikilla nyt päätettävillä rakennuspaikoilla on 5 % 
kauppahinnasta sidottuna vuokrasopimuksen allekirjoitusvuotta edeltävän 
kalenterivuoden keskimääräiseen elinkustannusindeksin pistelukuun siten 
kuin voimassa oleva laki sallii
vuokra peritään siten, että sopimuksen tekovuoden osavuokra vuokra-ajan 
alkamisesta vuoden loppuun, sekä seuraavan vuoden koko vuokra 
peritään vuokrasopimuksen allekirjoituksen yhteydessä, muutoin vuokra 
maksetaan vuosittain kesäkuun loppuun mennessä
jos vuokrasopimus peruuntuu vuokralaisesta johtuvista syistä, niin 
suoritettua vuokraa ei makseta takaisin
vuokralaisella on oikeus lunastaa rakennuspaikka nyt vahvistettavaan 
hintaan kolmen (3) vuoden kuluessa vuokrasopimuksen 
allekirjoituspäivästä lukien edellyttäen, että vuokrat on maksettu
muilta osin noudatetaan maanvuokralain säännöksiä.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Päivi Hämäläinen oli asiantuntijana kokouksessa.

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 322

Valmistelija / lisätiedot:
Sari Tennijärvi
tontti-insinööri

Kuntakehitysjohtajan viranhaltijapäätöksellä 19.9.2018 § 89 kunta ostaa 
rakentamattoman kiinteistön 858-1-8071-13 takaisin Tuuliviirinkujan asemakaava-
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alueelta Klaavonkalliosta. Kiinteistön pohjahintana on vuonna 2015 ollut 96.000 e.
Kiinteistö voidaan laittaa samalla pohjahinnalla uudelleen myyntiin tarjouskilpailuna 
vuoden 2019 puolella, kun omistusoikeus on saatu kunnalle.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää 

että yli 3 vuotta voimassa olleiden vuokrattujen omakotitonttien lunastushinta 
vuonna 2019 noudattaa valtuuston vuoden 2019 omakotitonttien hintapäätöstä 
ellei vuokrasopimuksessa ole muuta sovittu
että Etelä-Tuusulassa Pekkolan asemakaava-alueella on asemakaavassa 
mahdollistettu sivuasunnon rakentaminen erillisen lisärakennusoikeuden 
perusteella. Sivuasunnon rakentamisen mahdollistavan lisärakennusoikeuden 
hintana kerrosneliömetriä kohden voidaan pitää puolta varsinaisen 
rakennusoikeuden hinnasta
myydä ja vuokrata 31.12.2019 saakka seuraavilla, luovutussopimuksissa 
tarkemmin sovittavilla ehdoilla Pohjois-Tuusulassa Jokelan ja Kellokosken 
taajamissa asemakaavojen mukaiset pientalotontit (AO) hintaan 225 e/k-m² ja 
Etelä-Tuusulassa asemakaavojen mukaiset pientalotontit (AO) hintaan 425 e/k-m²
edellä mainitusta kiinteästä hinnoittelusta poiketen asettaa Anttilanranta-
nimiseltä asemakaava-alueelta kunnanosassa 1 tarjouskilpailuna myyntiin

seuraavien kortteleiden kaavatontit pohjahinnan ollessa 700 e/k-m²:
kortteli 8093
kortteli 8092
kortteli 8091
kortteli 8090
kortteli 8089 tontti 1

seuraavat kaavatontit pohjahinnan ollessa 600 e/k-m²:
kortteli 8089 tontit 2-7

tontit voidaan laittaa vapaaseen myyntiin
lisäksi peritään tonttiliittymän ja tonttikohtaisten vesihuoltojohtojen 
rakentamisesta aiheutuneet kustannukset tehtyjen rasitesopimusten mukaisesti 
niiltä kiinteistöiltä joita asia koskee
periä kiinteistönmuodostus- ja toimitusmaksuja sopimuksentekohetkellä 
voimassa olevan valtuuston hyväksymän kiinteistötoimitustaksan mukaisesti
että rakennuspaikan rakentajan ja haltijan tulee esittää hankekohtainen 
maaperätutkimus ja perustamistapalausunto hakiessaan rakennuslupaa tai 
esittäessään rakennesuunnitelmia hyväksyttäväksi
että rakennuspaikan varaamisesta tulee suorittaa varausmaksua 1.000 e. 
Varausmaksu hyvitetään lopullisen luovutuskirjan allekirjoituksen yhteydessä. 
Mikäli varaus peruuntuu rakennuspaikan varauksen saajan toimesta, 
varausmaksua ei palauteta
että korvaukset vesihuoltoverkostoon (vesi- ja viemäri) liittymisestä peritään 
erillisinä liittymähetkellä voimassaolevien taksojen mukaan
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asettaa tarjouskilpailuna myyntiin Tuuliviirinkujan asemakaava-alueelta 
kiinteistön 858-1-8071-13 pohjahinnan ollessa 96.000 e kunnan 
tarjouskilpailussa käyttämin yleisin ehdoin
että vuokrausehdot ovat seuraavat:

vuokra-aika on 50 vuotta
vuotuinen vuokra kaikilla nyt päätettävillä rakennuspaikoilla on 5 % 
kauppahinnasta sidottuna vuokrasopimuksen allekirjoitusvuotta edeltävän 
kalenterivuoden keskimääräiseen elinkustannusindeksin pistelukuun siten 
kuin voimassa oleva laki sallii
vuokra peritään siten, että sopimuksen tekovuoden osavuokra vuokra-ajan 
alkamisesta vuoden loppuun, sekä seuraavan vuoden koko vuokra 
peritään vuokrasopimuksen allekirjoituksen yhteydessä, muutoin vuokra 
maksetaan vuosittain kesäkuun loppuun mennessä
jos vuokrasopimus peruuntuu vuokralaisesta johtuvista syistä, niin 
suoritettua vuokraa ei makseta takaisin
vuokralaisella on oikeus lunastaa rakennuspaikka nyt vahvistettavaan 
hintaan kolmen (3) vuoden kuluessa vuokrasopimuksen 
allekirjoituspäivästä lukien edellyttäen, että vuokrat on maksettu
muilta osin noudatetaan maanvuokralain säännöksiä.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Tekninen lautakunta, § 86,18.09.2018
Kuntakehityslautakunta, § 91,19.09.2018
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 93,25.09.2018
Kunnanhallitus, § 323, 01.10.2018

§ 323
Tuusulan pyöräilyn edistämissuunnitelman hyväksyminen

TUUDno-2017-719

Tekninen lautakunta, 18.09.2018, § 86

Valmistelijat / lisätiedot:
Heikki Väänänen
suunnitteluinsinööri

Asiaselostus

Pyöräliikenteen edistämistarve Suomen liikennejärjestelmässä on korostunut muun 
muassa valtiontason pyöräliikenteen edistämistavoitteiden sekä ilmastotavoitteiden 
johdosta. Edistämistarve painottuu erityisesti tiiviimmin rakennetuille alueille, joissa 
etäisyydet esimerkiksi kodin ja työ- ja opiskelupaikkojen sekä koulujen, kaupallisten 
palveluiden ja harrastuspaikkojen välillä ovat lyhyet ja näin ollen helposti 
pyöräiltävissä. Pyöräliikenteen määrän kasvattaminen perustuu useaan 
valtakunnalliseen poliittiseen linjaukseen tai lakiin, joiden lähtökohtana on 
ilmastonmuutoksen hillintä ja kansanterveyden parantaminen.

Pyöräliikenteen ja jalankulun järjestelyitä suunnitellaan osana lähes jokaista 
maankäytön ja liikenteen suunnittelutehtävää. Suunnitteluprosessissa kuitenkin on 
usein puutteelliset eväät laatia oikeita ratkaisuja oikeisiin paikkoihin. 
Liikennejärjestelmää ei ole tarkoituksenmukaista kehittää ainoastaan yhtä tai kahta 
kulkutapaa painottamalla. Liikenneverkkotasolla tämä tarkoittaa eri liikkumiskäytävien 
roolin ja sen käyttäjien tarpeiden tunnistamista ennen detaljiratkaisujen määrittelyä.

Tuusulan kunnassa on laadittu pyöräliikenteen edistämissuunnitelma, jonka 
tavoitteena on parantaa pyöräilyn olosuhteita ja houkuttelevuutta ja sen myötä 
parantaa koko liikennejärjestelmän toimivuutta ja sujuvuutta kaikkien kulkumuotojen 
kannalta. Laaditussa pyöräilyn edistämissuunnitelmassa on huomioitu Tuusulan 
kunnassa sekä Helsingin seudulla tehdyt linjaukset sekä tulevat hankkeet ja niiden 
keskeiset vaikutukset pyöräilyn näkökulmasta. Lisäksi työssä on huomioitu Tuusulan 
kunnan liittyminen HSL:ään vuonna 2018 sekä koko kunnan kuntastrategia ja 
laadittava viheraluestrategia.

Pyöräilyn edistämissuunnitelmassa on määritetty visio ja tavoitetila pyöräilyn 
asemasta tulevaisuuden Tuusulassa. Tavoitetilana on, että vuonna 2040 Tuusula on 
tunnettu, hyvinvoiva ja elinvoimainen pyöräilykunta, jossa pyöräily on houkutteleva 
kulkutapa läpi ihmisen elämänkaaren. 

Pyöräilyn tavoitetila:
• Valtaosa arjen matkoista tehdään kestävin kulkutavoin (≥ 80 %)
• Pyörällä liikkuminen on helppo ja turvallinen vaihtoehto kaikille tuusulalaisille
• Vaarallisia koulureittejä ei ole ja pyörää kannustetaan käyttämään koulumatkoilla
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• Pyöräliikenneverkko on kattava, laadultaan korkeatasoinen ja tukee luontaisesti 
liikkumista
• Tuusulan keskusta-alueet ja elinympäristöt ovat viihtyisiä ja turvallisen tuntuisia 
eivätkä ne aiheuta pyöräliikenteelle estevaikutuksia
• Liittymäjärjestelyt ovat jokaisen kulkumuodon kannalta selkeitä, 
jäsenneltyjä, yhdenmukaisia ja turvallisia
• Laadukasta pyöräpysäköintiä on kohdennetusti ja kattavasti tarjolla
• Monimuotoiset pyöräilypalvelut (esim. huolto, vuokraus, informaatio) ovat yleistyneet
• Eri käyttäjäryhmien välistä vastakkainasettelua ei esiinny
• Kunnan suunnittelijat ja päättäjät ymmärtävät pyöräliikenteen erityispiirteet ja roolin 
joustavana liikkumismuotona
• Pyöräliikenteen edistäminen on osa poikkihallinnollista päätöksenteko- 
ja suunnitteluprosessia 
• Kuntalaiset pääsevät aktiivisesti vaikuttamaan 
pyöräliikenteen suunnitteluratkaisuihin

Tavoitetilan saavuttamiseksi työssä laadittiin kokonaisvaltainen suunnitteluperusta, 
jossa yhdistetään eri kulkumuotojen tavoitteet ja vaatimukset yhtenäisen 
periaatteiston alle ja jota noudatetaan kaikessa maankäytön ja infrastruktuurin 
suunnittelussa, kehittämisessä ja rakentamisessa. Työssä määriteltiin Hyrylän, Jokelan 
ja Kellokosken keskustojen katuverkkojen roolitus kaikkien kulkumuotojen ja 
kuntatoimintojen osalta sekä pyöräilyn tavoiteverkko eri alueille. Suunnitelma pitää 
sisällään myös toimenpidelistauksen, jonka mukaisia toimenpiteitä 
toteuttamalla asetettuun tavoitetilaan on mahdollista päästä.

Suunnittelutyötä ohjasi ohjausryhmä, jossa oli edustus kunnan eri toimialoilta: 
kaavoituksesta, yhdyskuntatekniikasta, kunnossapidosta, kasvatus- ja sivistystoimesta 
sekä konsernihallinnosta. Työ laadittiin konsulttityönä Sitowise oy:ssä.

Ehdotus
Esittelijä: Petri Juhola, yhdyskuntatekniikan päällikkö

Tekninen lautakunta päättää

hyväksyä omalta osaltaan laaditun pyöräilyn edistämissuunnitelman
 
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää
 
hyväksyä laaditussa pyöräilyn edistämissuunnitelmassa esitetyn pyöräilyn 
tavoitetilan ja että toimenpideohjelmassa esitettyjä toimenpiteitä edistetään 
erillisten päätösten kautta.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta, 19.09.2018, § 91

Valmistelijat / lisätiedot:
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Heikki Väänänen
suunnitteluinsinööri

Pyöräliikenteen edistämistarve Suomen liikennejärjestelmässä on korostunut muun 
muassa valtiontason pyöräliikenteen edistämistavoitteiden sekä ilmastotavoitteiden 
johdosta. Edistämistarve painottuu erityisesti tiiviimmin rakennetuille alueille, joissa 
etäisyydet esimerkiksi kodin ja työ- ja opiskelupaikkojen sekä koulujen, kaupallisten 
palveluiden ja harrastuspaikkojen välillä ovat lyhyet ja näin ollen helposti 
pyöräiltävissä. Pyöräliikenteen määrän kasvattaminen perustuu useaan 
valtakunnalliseen poliittiseen linjaukseen tai lakiin, joiden lähtökohtana on 
ilmastonmuutoksen hillintä ja kansanterveyden parantaminen.

Pyöräliikenteen ja jalankulun järjestelyitä suunnitellaan osana lähes jokaista 
maankäytön ja liikenteen suunnittelutehtävää. Suunnitteluprosessissa kuitenkin on 
usein puutteelliset eväät laatia oikeita ratkaisuja oikeisiin paikkoihin. 
Liikennejärjestelmää ei ole tarkoituksenmukaista kehittää ainoastaan yhtä tai kahta 
kulkutapaa painottamalla. Liikenneverkkotasolla tämä tarkoittaa eri liikkumiskäytävien 
roolin ja sen käyttäjien tarpeiden tunnistamista ennen detaljiratkaisujen määrittelyä.

Tuusulan kunnassa on laadittu pyöräliikenteen edistämissuunnitelma, jonka 
tavoitteena on parantaa pyöräilyn olosuhteita ja houkuttelevuutta ja sen myötä 
parantaa koko liikennejärjestelmän toimivuutta ja sujuvuutta kaikkien kulkumuotojen 
kannalta. Laaditussa pyöräilyn edistämissuunnitelmassa on huomioitu Tuusulan 
kunnassa sekä Helsingin seudulla tehdyt linjaukset sekä tulevat hankkeet ja niiden 
keskeiset vaikutukset pyöräilyn näkökulmasta. Lisäksi työssä on huomioitu Tuusulan 
kunnan liittyminen HSL:ään vuonna 2018 sekä koko kunnan kuntastrategia ja 
laadittava viheraluestrategia.

Pyöräilyn edistämissuunnitelmassa on määritetty visio ja tavoitetila pyöräilyn 
asemasta tulevaisuuden Tuusulassa. Tavoitetilana on, että vuonna 2040 Tuusula on 
tunnettu, hyvinvoiva ja elinvoimainen pyöräilykunta, jossa pyöräily on houkutteleva 
kulkutapa läpi ihmisen elämänkaaren. 

Pyöräilyn tavoitetila:
• Valtaosa arjen matkoista tehdään kestävin kulkutavoin (≥ 80 %)
• Pyörällä liikkuminen on helppo ja turvallinen vaihtoehto kaikille tuusulalaisille
• Vaarallisia koulureittejä ei ole ja pyörää kannustetaan käyttämään koulumatkoilla
• Pyöräliikenneverkko on kattava, laadultaan korkeatasoinen ja tukee luontaisesti 
liikkumista
• Tuusulan keskusta-alueet ja elinympäristöt ovat viihtyisiä ja turvallisen tuntuisia 
eivätkä ne aiheuta pyöräliikenteelle estevaikutuksia
• Liittymäjärjestelyt ovat jokaisen kulkumuodon kannalta selkeitä, 
jäsenneltyjä, yhdenmukaisia ja turvallisia
• Laadukasta pyöräpysäköintiä on kohdennetusti ja kattavasti tarjolla
• Monimuotoiset pyöräilypalvelut (esim. huolto, vuokraus, informaatio) ovat yleistyneet
• Eri käyttäjäryhmien välistä vastakkainasettelua ei esiinny
• Kunnan suunnittelijat ja päättäjät ymmärtävät pyöräliikenteen erityispiirteet ja roolin 
joustavana liikkumismuotona
• Pyöräliikenteen edistäminen on osa poikkihallinnollista päätöksenteko- 
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ja suunnitteluprosessia 
• Kuntalaiset pääsevät aktiivisesti vaikuttamaan 
pyöräliikenteen suunnitteluratkaisuihin

Tavoitetilan saavuttamiseksi työssä laadittiin kokonaisvaltainen suunnitteluperusta, 
jossa yhdistetään eri kulkumuotojen tavoitteet ja vaatimukset yhtenäisen 
periaatteiston alle ja jota noudatetaan kaikessa maankäytön ja infrastruktuurin 
suunnittelussa, kehittämisessä ja rakentamisessa. Työssä määriteltiin Hyrylän, Jokelan 
ja Kellokosken keskustojen katuverkkojen roolitus kaikkien kulkumuotojen ja 
kuntatoimintojen osalta sekä pyöräilyn tavoiteverkko eri alueille. Suunnitelma pitää 
sisällään myös toimenpidelistauksen, jonka mukaisia toimenpiteitä 
toteuttamalla asetettuun tavoitetilaan on mahdollista päästä.

Suunnittelutyötä ohjasi ohjausryhmä, jossa oli edustus kunnan eri toimialoilta: 
kaavoituksesta, yhdyskuntatekniikasta, kunnossapidosta, kasvatus- ja sivistystoimesta 
sekä konsernihallinnosta. Työ laadittiin konsulttityönä Sitowise oy:ssä.

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää:

hyväksyä osaltaan laaditun pyöräilyn edistämissuunnitelman ja 
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että valtuusto 
hyväksyy laaditussa pyöräilyn edistämissuunnitelmassa esitetyn pyöräilyn 
tavoitetilan ja että toimenpideohjelmassa esitettyjä toimenpiteitä edistetään 
erillisten päätösten kautta.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Merkittin, että Päivö Kuusisto saapui kokoukseen tämän asian käsittelyn aikana klo 
17.25. Heikki Väänänen poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn jälkeen klo 17.59.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 25.09.2018, § 93

Valmistelijat / lisätiedot:
Heikki Väänänen
suunnitteluinsinööri

Asiaselostus

Pyöräliikenteen edistämistarve Suomen liikennejärjestelmässä on korostunut muun 
muassa valtiontason pyöräliikenteen edistämistavoitteiden sekä ilmastotavoitteiden 
johdosta. Edistämistarve painottuu erityisesti tiiviimmin rakennetuille alueille, joissa 
etäisyydet esimerkiksi kodin ja työ- ja opiskelupaikkojen sekä koulujen, kaupallisten 
palveluiden ja harrastuspaikkojen välillä ovat lyhyet ja näin ollen helposti 
pyöräiltävissä. Pyöräliikenteen määrän kasvattaminen perustuu useaan 
valtakunnalliseen poliittiseen linjaukseen tai lakiin, joiden lähtökohtana on 
ilmastonmuutoksen hillintä ja kansanterveyden parantaminen.
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Pyöräliikenteen ja jalankulun järjestelyitä suunnitellaan osana lähes jokaista 
maankäytön ja liikenteen suunnittelutehtävää. Suunnitteluprosessissa kuitenkin on 
usein puutteelliset eväät laatia oikeita ratkaisuja oikeisiin paikkoihin. 
Liikennejärjestelmää ei ole tarkoituksenmukaista kehittää ainoastaan yhtä tai kahta 
kulkutapaa painottamalla. Liikenneverkkotasolla tämä tarkoittaa eri liikkumiskäytävien 
roolin ja sen käyttäjien tarpeiden tunnistamista ennen detaljiratkaisujen määrittelyä.

Tuusulan kunnassa on laadittu pyöräliikenteen edistämissuunnitelma, jonka 
tavoitteena on parantaa pyöräilyn olosuhteita ja houkuttelevuutta ja sen myötä 
parantaa koko liikennejärjestelmän toimivuutta ja sujuvuutta kaikkien kulkumuotojen 
kannalta. Laaditussa pyöräilyn edistämissuunnitelmassa on huomioitu Tuusulan 
kunnassa sekä Helsingin seudulla tehdyt linjaukset sekä tulevat hankkeet ja niiden 
keskeiset vaikutukset pyöräilyn näkökulmasta. Lisäksi työssä on huomioitu Tuusulan 
kunnan liittyminen HSL:ään vuonna 2018 sekä koko kunnan kuntastrategia ja 
laadittava viheraluestrategia.

Pyöräilyn edistämissuunnitelmassa on määritetty visio ja tavoitetila pyöräilyn 
asemasta tulevaisuuden Tuusulassa. Tavoitetilana on, että vuonna 2040 Tuusula on 
tunnettu, hyvinvoiva ja elinvoimainen pyöräilykunta, jossa pyöräily on houkutteleva 
kulkutapa läpi ihmisen elämänkaaren. 

Pyöräilyn tavoitetila:
• Valtaosa arjen matkoista tehdään kestävin kulkutavoin (≥ 80 %)
• Pyörällä liikkuminen on helppo ja turvallinen vaihtoehto kaikille tuusulalaisille
• Vaarallisia koulureittejä ei ole ja pyörää kannustetaan käyttämään koulumatkoilla
• Pyöräliikenneverkko on kattava, laadultaan korkeatasoinen ja tukee luontaisesti 
liikkumista
• Tuusulan keskusta-alueet ja elinympäristöt ovat viihtyisiä ja turvallisen tuntuisia 
eivätkä ne aiheuta pyöräliikenteelle estevaikutuksia
• Liittymäjärjestelyt ovat jokaisen kulkumuodon kannalta selkeitä, 
jäsenneltyjä, yhdenmukaisia ja turvallisia
• Laadukasta pyöräpysäköintiä on kohdennetusti ja kattavasti tarjolla
• Monimuotoiset pyöräilypalvelut (esim. huolto, vuokraus, informaatio) ovat yleistyneet
• Eri käyttäjäryhmien välistä vastakkainasettelua ei esiinny
• Kunnan suunnittelijat ja päättäjät ymmärtävät pyöräliikenteen erityispiirteet ja roolin 
joustavana liikkumismuotona
• Pyöräliikenteen edistäminen on osa poikkihallinnollista päätöksenteko- 
ja suunnitteluprosessia 
• Kuntalaiset pääsevät aktiivisesti vaikuttamaan 
pyöräliikenteen suunnitteluratkaisuihin

Tavoitetilan saavuttamiseksi työssä laadittiin kokonaisvaltainen suunnitteluperusta, 
jossa yhdistetään eri kulkumuotojen tavoitteet ja vaatimukset yhtenäisen 
periaatteiston alle ja jota noudatetaan kaikessa maankäytön ja infrastruktuurin 
suunnittelussa, kehittämisessä ja rakentamisessa. Työssä määriteltiin Hyrylän, Jokelan 
ja Kellokosken keskustojen katuverkkojen roolitus kaikkien kulkumuotojen ja 
kuntatoimintojen osalta sekä pyöräilyn tavoiteverkko eri alueille. Suunnitelma pitää 
sisällään myös toimenpidelistauksen, jonka mukaisia toimenpiteitä 
toteuttamalla asetettuun tavoitetilaan on mahdollista päästä.
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Suunnittelutyötä ohjasi ohjausryhmä, jossa oli edustus kunnan eri toimialoilta: 
kaavoituksesta, yhdyskuntatekniikasta, kunnossapidosta, kasvatus- ja sivistystoimesta 
sekä konsernihallinnosta. Työ laadittiin konsulttityönä Sitowise oy:ssä.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

hyväksyä omalta osaltaan laaditun pyöräilyn edistämissuunnitelman
 
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää
 
hyväksyä laaditussa pyöräilyn edistämissuunnitelmassa esitetyn pyöräilyn 
tavoitetilan ja että toimenpideohjelmassa esitettyjä toimenpiteitä edistetään 
erillisten päätösten kautta.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kokouksessa asiantuntijana Heikki Väänänen, suunnitteluinsinööri.

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 323

Valmistelija / lisätiedot:
Heikki Väänänen
suunnitteluinsinööri

Liitteet
1 Raportti Tuusulan pyöräliikenteen edistämissuunnitelma 17.4.2018
2 Visio ja tavoitetila 29.3.2018

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä laaditussa pyöräilyn edistämissuunnitelmassa esitetyn pyöräilyn 
tavoitetilan ja että toimenpideohjelmassa esitettyjä toimenpiteitä edistetään 
erillisten päätösten kautta.

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 324
Kiinteistö Oy Hyrylän ostoskeskus, yhtiön purkaminen vapaaehtoisen 
selvitystilannemenettelyn kautta

TUUDno-2018-1294

Valmistelija / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Liitteet
1 Tilinpäätös tilikaudella 1.1. - 31.12.2017
Verkkojulkisuus rajoitettu,

Kiinteistö Oy Hyrylän ostoskeskus ("Yhtiö") on Tuusulan kunnan 100 % omistama 
yhtiö, jonka tarkoituksena on omistaa ja hallita Tuusulan kunnan Hyökkälän kylässä 
sijaitsevaa Kauppakeskus-nimistä tilaa sekä tilalla olevia liikerakennuksia 
(huoneistoala yhteensä 3175,5 m2). Yhtiön talous on kunnossa, eikä sillä ole korollista 
velkaa.

Tuusulan kunta hakee aktiivisesti ratkaisuja Hyrylän keskusta-alueen kaavoittamiseksi 
ja kehittämiseksi yhteistyössä eri toimijoiden kanssa. Yhtiön omistama tontti ja 
rakennuksien sijainti ovat keskeisiä mahdollisten tulevien kaavoitus- ja 
sopimusratkaisujen näkökulmasta. Näin Yhtiö olisi myös keskeinen osapuoli ja 
sopimuskumppani, jonka olemassaolo toisi jatkossa lisätyötä ja -sopimista 
mahdollisiin tuleviin järjestelyihin ja sopimuksiin liittyen. Yhtiön purkaminen ja sen 
sulauttaminen kuntaan sujuvoittaisi alueen suunnittelua ja sopimista. Yhtiön nykyinen 
toiminta voitaisiin mahdollisen purun jälkeen yhdistää osaksi Tuusulan kunnan 
tilakeskuksen toimintoja.

Konsernijaosto totesi osaltaan kokouksessaan 20.8.2018, että toimenpiteet Kiinteistö 
Oy Hyrylän Ostoskeskuksen sulauttamiseksi kunnan toimintoihin voidaan aloittaa.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

antaa omistajaohjauksena edustajilleen yhtiökokouksessa ohjeen, jonka mukaan 
Kiinteistö Oy Hyrylän ostoskeskus puretaan vapaaehtoisen selvitystilamenettelyn 
kautta ja että yhtiökokous valitsee selvitystilamenettelyä hoitamaan 
selvitysmiehen ja hänelle varahenkilön
että, tilintarkastettu lopputilitys ja kertomus selvitystilamenettelystä tuodaan 
kunnanhallituksen tiedoksi tilintarkastuksen jälkeen.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
KOy Hyrylän Ostoskeskus, Risto Heikkilä, toimitusjohtaja, talousjohtaja



Tuusulan kunta Pöytäkirja 23/2018 40 ( )137
Kunnanhallitus 01.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Valtuusto, § 42,07.05.2018
Vesihuoltoliikelaitoksen johtokunta, § 16,16.05.2018
Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta, § 67,12.06.2018
Sosiaali- ja terveyslautakunta, § 31,05.09.2018
Tekninen lautakunta, § 80,18.09.2018
Kuntakehityslautakunta, § 99,19.09.2018
Kunnanhallitus, § 306,24.09.2018
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 84,25.09.2018
Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, § 57,27.09.2018
Kunnanhallitus, § 325, 01.10.2018

§ 325
Arviointikertomus 2017, vastaukset arviointikertomuksessa esitettyihin huomioihin

TUUDno-2018-641

Valtuusto, 07.05.2018, § 42

Tarkastuslautakunta 5.3.2018 § 83
Tarkastuslautakunta 13.3.2018 § 89
Tarkastuslautakunta 19.3.2018 § 93
Tarkastuslautakunta 26.3.2018 § 97
Tarkastuslautakunta 3.4.2018 § 102
Tarkastuslautakunta 16.4.2018 § 112
Tarkastuslautakunta 18.4.2018 § 116
Tarkastuslautakunta 20.4.2018 § 121
Tarkastuslautakunta 23.4.2018 § 125

Tarkastuslautakunta 5.3.2018 § 83
Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan toimintakertomusteksteistä ja muista esille 
tulevista asioista liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin että seuraavassa kokouksessa jatketaan tekstien käsittelyä. Pohjatekstit 
valmistuvat kasvatus- ja sivistystoimialalta ja keskushallinnosta.

_________

Tarkastuslautakunta 13.3.2018 § 89
Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavia tekstejä vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan toimintakertomusteksteistä ja muista esille 
tulevista asioista liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa.
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_________

Tarkastuslautakunta 19.3.2018 § 93
Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavia tekstejä vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan toimintakertomusteksteistä ja muista esille 
tulevista asioista liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa.

_________

Tarkastuslautakunta 26.3.2018 § 97

Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan toimintakertomusteksteistä ja muista esille 
tulevista asioista liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen käsittelyä seuraavassa kokouksessa.

__________

Tarkastuslautakunta 3.4.2018 § 102
Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan toimintakertomusteksteistä ja muista esille 
tulevista asioista liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin että jatketaan arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa.

__________

Tarkastuslautakunta 16.4.2018 § 112

Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan teksteistä ja muista esille tulevista asioista 
liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa.

__________

Tarkastuslautakunta 18.4.2018 § 116
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Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan teksteistä ja muista esille tulevista asioista 
liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa.

__________

Tarkastuslautakunta 20.4.2018 § 121

Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan teksteistä ja muista esille tulevista asioista 
liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Päätetään kuinka edetään arviointikertomuksen tekemisen kanssa.

Päätös: 
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa 23.4. kello. 
17:00

__________

Tarkastuslautakunta 23.4.2018 § 125

Kokouksessa käydään läpi ja työstetään alustavaa runkoa vuoden 2017 
arviointikertomukseksi. Keskustellaan teksteistä ja muista esille tulevista asioista 
liittyen arviointikertomuksen tekemiseksi.

Esitys pj:
Tehdään arviointikertomus valmiiksi ja allekirjoitetaan.

Päätös: 
Saatiin arviointikertomus valmiiksi ja allekirjoitettiin.

__________

Valtuusto 7.5.2018

Ehdotus

Valtuusto päättää

merkitä arviointikertomuksen 2017 tiedoksi ja
velvoittaa kunnanhallituksen ryhtymään toimiin arviointikertomuksessa 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan em. toimista valtuustolle 
viimeistään lokakuun 2018 aikana.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Vesihuoltoliikelaitoksen johtokunta, 16.05.2018, § 16

Valmistelijat / lisätiedot:
Jukka Sahlakari
jukka.sahlakari@tuusula.fi
liikelaitoksen johtaja

Valtuusto on kokouksessaan 7.5.2018 § 42 käsitellyt tarkastuslautakunnan 
arviointikertomusta vuodelta 2017 ja velvoittanut kunnanhallitusta ryhtymään toimiin 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan niistä valtuustolle viimeistään 
lokakuun 2018 aikana.

Vesihuoltoliikelaitos johtokunta

Tarkastuslautakunta nosti esille raportissaan liikelaitoksen ylijäämän, ”vesilaitoksen 
taseeseen on kerätty jonkin verran ylimääräisiä investointivaroja”.

Tarkastuslautakunta suosittelee: ”jos investointeja ei tehdä tarpeeksi 
investointivarojen käyttämiseksi, on syytä alentaa käyttömaksuja”.

Vesilaitoksen investointeihin on menneinä vuosina varauduttu nostamalla taksoja. 
Investoinnit kuitenkin lykkääntyivät, joten taksojen noston johdosta vesilaitoksen 
taseeseen on kertynyt pääomaa oletettua enemmän. Tänä vuonna investoimme lähes 
liikevaihtomme verran ja 2019 – 2020 investointimäärärahat pysyvät korkealla.

Tarkistamme taksamme, kun saamme sovittua kunnan kanssa hulevesien hallinnan 
järjestelyiden periaatteet ja vastuujaot sekä laadittua investointiohjelman seuraaville 
lähivuosille. Tavoitteena on suorittaa taksan tarkastus vielä tämän vuoden aikana.

Lisätiedot: liikelaitoksen johtaja Jukka Sahlakari, p. 040 314 3563

Ehdotus
Esittelijä: Jukka Sahlakari, liikelaitoksen johtaja

Vesihuoltoliikelaitoksen johtokunta päättää

antaa perustelutekstin mukaisen lausunnon tarkastuslautakunnan tekemistä 
huomioista.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta, 12.06.2018, § 67

Valmistelijat / lisätiedot:
Risto Mansikkamäki

Tuusulan kunnanvaltuusto on 7.5.2018 § 42 käsitellyt tarkastuslautakunnan 
arviointikertomusta vuodelta 2017 ja velvoittanut kunnanhallitusta ryhtymään toimiin 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan niistä valtuustolle viimeistään 
lokakuun 2018 aikana.
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Tarkastuslautakunta on vuoden 2017 arviointikertomuksessa arvioinut 
ympäristökeskuksen vuoden 2017 toimintasuunnitelman tavoitteiden toteutumista. 
Laatimassaan arviointitaulukossa tarkastuslautakunta on arvioinut muiden 
tavoitteiden toteutununeen kokonaan paitsi ratkaisukeskeisyyden ja 
yhteistyöhakuisuuden. Suosituksissaan tarkastuslautakunta toteaa, että 
toiminnallisten päämäärien ja palvelulupauksen sitoumuksien toteutumista on vaikea 
arvioida. Näihin kuuluvat tarkastuslautakunnan mukaan muun 
muassa palvelulupauksien oikea-aikaisuuden, oikeudenmukaisuuden ja 
tasapuolisuuden sekä ratkaisukeskeisyyden ja yhteistyöhakuisuuden toteutumisen 
arviointi.

Arviointikertomus on liitteenä.

Ehdotus
Esittelijä: Risto Mansikkamäki

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta antaa arviointikertomuksesta 2017 seuraavan 
lausunnon.

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunnan lausunto

Tarkastuslautakunta on Keski-Uudenmaan ympäristökeskuksen ja 
ympäristölautakunnan vuoden 2017 toimintaa arvioidessaan tarkastellut 
ympäristökeskuksen strategiassa 2015-2018 (ks. https://www.
keskiuudenmaanymparistokeskus.fi/sivu.tmpl?sivu_id=5673) esitettyjä koko 
strategiakauden strategiaa tukevia palvelulupauksen sitoumuksia ja toiminnallisia 
päämääriä sekä toisaalta joitakin vuoden 2017 palvelusuunnitelmassa edellä 
mainittujen palvelusitoumusten ja toiminnallisten päämäärien saavuttamiseksi 
asetettuja vuositavoitteita. Ympäristökeskuksen strategiassa määriteltyjen 
palvelusitoumusten ja toiminnallisten päämäärien toteutumisen arviointi yksittäisen 
vuoden toimintakertomustietojen perusteella onkin vaikeata, kuten 
tarkastuslautakunta arviointikertomuksessaan esittää. Laajennettaessa arviointia 
vuositavoitteiden ulkopuolelle kattamaan ympäristökeskuksen koko strategia tulisi 
arvioida, miten hyvin strategiakauden eri vuosien vuositavoitteet ja niiden 
toteutumisen todentamiseksi asetetut mittarit kohdistuvat palvelusitoumuksiin ja 
toiminnallisiin päämääriin. Tämän lisäksi tulisi ottaa huomioon ympäristökeskuksen 
strategiassa vuosille 2015-2018 asetetut toiminnan painopistealueet, joita ovat:

ympäristökeskuksen palveluiden saatavuus ja taloudellisuus
yhteistyö sopijakuntien kanssa
kuntien palvelukiinteistöjen terveellisyys
vesihuolto, vesistöt ja pohjavesi
luonnon monimuotoisuus ja arvokkaat luontokohteet
ilmastomuutos ja energiatehokkuus
meluntorjunta
ympäristökasvatus ja -valistus, viestintä
asiakaslähtöiset palvelut
ilmansuojelu
osaamisen kehittäminen.

Ympäristökeskus ja ympäristölautakunta ottavat tarkastuslautakunnan 
arviointikertomuksessaan esittämät suositukset huomioon vuoden 2018 
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toimintakertomuksessa esittämällä vuositavoitteiden seurannan lisäksi koosteen koko 
strategiakaudelta 2015-2018.

Ympäristökeskus ja ympäristölautakunta eivät ole sote- ja maakuntauudistukseen 
liittyvän epävarmuuden vuoksi aloittaneet vielä ympäristökeskuksen strategian 
päivittämistä, minkä vuoksi vuoden 2019 palvelusuunnitelmassa joudutaan 
tukeutumaan voimassa olevaan strategiaan. Ympäristökeskus ja ympäristölautakunta 
ottavat myös vuoden 2019 palvelusuunnitelmassa huomioon tarkastuslautakunnan 
suositukset niin, että vuositavoitteiden toteutuminen olisi helpommin arvioitavissa.

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta toimittaa lausuntonsa ohessa 
ympäristökeskuksen sopijakunnille ja tarkastuslautakunnalle tiedoksi 
ympäristökeskuksen vuoden 2017 vuosiraportin, jossa on toimintakertomusta 
laajemmin käsitelty ympäristökeskuksen vuoden 2017 toimintaa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Sosiaali- ja terveyslautakunta, 05.09.2018, § 31

Valmistelijat / lisätiedot:
Marja-Liisa Palosaari, Susanna Pitkänen
sosiaalipalvelujen päällikkö, johtajaylilääkäri

Arviointikertomus vuodelta 2017

Tarkastuslautakunta toteaa vuoden 2017 arviointikertomuksessaan seuraavat 
suositukset.

Sosiaalipalvelut

Tarkastuslautakunta suosittaa panostamaan tukiperheiden ja tukihenkilöiden 
saamiseen sosiaalihuollon asiakkuudessa oleville lapsille.

Kunnan Laura-rekrytointijärjestelmässä on jatkuva hakuilmoitus tukihenkilöistä sekä 
ennaltaehkäisevään työhön että lastensuojeluun. Tukiperheiden rekrytoinnista ja 
välityksestä vastaa Perhehoitoyksikkö Pihlaja. Talousarviossa 2018 sosiaalipalveluihin 
saatiin ammatillinen tukihenkilö ja resurssi kohdennetaan erityistä tukea tarvitseville 
lapsille ja nuorille. Perheille on tarjolla myös kevyempää tukea, kun Mannerheimin 
Lastensuojeluliiton (MLL) perhekummitoiminta käynnistyi Tuusulassa keväällä kummien 
koulutuksella. Tätä matalan kynnyksen tukea saa ilman sosiaalihuollon asiakkuutta.

Tarkastuslautakunta pitää positiivisena asiana sitä, että Tuusulassa on 
rohkeasti valtuustokauden aikana jatkettu ennaltaehkäiseviin palveluihin 
panostamista lastensuojelussa jalkautuvalla ja ennaltaehkäisevällä työotteella. 
Lapsiperheille kohdennettua kotiapua on syytä jatkaa matalan kynnyksen 
periaatteella jatkossakin.

Lapsiperheiden kotipalveluun on panostettu viime vuosina. Vuosina 2017 ja 2018 
perustettiin lapsiperheiden kotipalveluun perhetyöntekijän vakanssi. Lapsiperheiden 
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kotipalvelua voi saada ostopalvelun lisäksi kunnan omana toimintana sekä palvelusetelillä. 
Kotipalvelu tulee olemaan yksi tulevan perhekeskustoimintamallin matalan kynnyksen 
palveluista.

Tarkastuslautakunta pyytää kiinnittämään huomiota lapsiperheiden 
näkyvämpään tiedottamiseen matalan kynnyksen avun tarpeesta ja sen 
saavutettavuudesta.

Lapsiperheiden matalan kynnyksen palveluista tiedotetaan kunnan www-sivuilla ja kaikissa 
lapsiperheiden palvelupisteissä esimerkiksi neuvolat, varhaiskasvatus, koulu. Keski-
Uudenmaan sotessa panostetaan yhteiseen kattavaan tiedottamiseen, kun palveluja 
yhdenmukaistetaan.

Ennaltaehkäisevää työskentelyä on syytä jatkaa yli toimialarajojen.

Terveyden ja hyvinvoinnin edistäminen jää kuntien tehtäväksi sote-uudistuksessa ja 
toimintojen rakentaminen yhteistyössä eri toimialojen kanssa varmistaa parhaan 
lopputuloksen. Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän valmisteluissa kiinnitetään 
huomioita kuntiin jäävien palvelujen ja kuntayhtymän tuottamien sote-palvelujen 
yhteensovittamiseen.

Tarkastuslautakunta suosittelee, että lastensuojelussa tilastoidaan, kuinka 
moni lastensuojeluilmoitus on johtanut toimenpiteisiin ja/tai lastensuojelun 
asiakkuuteen.

Sosiaalipalveluissa tilastoidaan uudet alkavat lastensuojeluasiakkuudet. Nykyisestä 
asiakastietojärjestelmästä ei saada erikseen tilastotietoa, kuinka moni 
lastensuojeluilmoitus johti lastensuojeluasiakkuuden alkamiseen. Tämä edellyttää jokaisen 
yksittäisen ilmoituksen läpikäymistä ja vertailua asiakkuudessa oleviin. Kunnat raportoivat 
Terveyden ja hyvinvoinnin laitokselle (THL) lastensuojelun valtakunnallisia 
vertailulukuja, jonka pohjalta asiakastietojärjestelmien tilastointia kehitetään.

Kaikkien osapuolten tietoutta lastensuojeluprosessista tulee pyrkiä aktiivisesti 
lisäämään, jotta suurin osa yhteydenotoista ei enää ilmene 
lastensuojeluilmoituksen muodossa.

Lasten ja perheiden kanssa työskenteleville järjestetään tarpeen mukaan koulutusta 
sosiaalihuoltolaista ja lastensuojelulaista. Sosiaalihuoltolaki antaa mahdollisuuden tehdä 
yhteydenoton sosiaalihuoltoon. Selvityksen yhteydessä voidaan selvittää lastensuojelun 
tarvetta, mikäli se nähdään tarpeelliseksi. Viranomaiskonsultaatiot ovat arkipäivää ja hyvin 
tiedossa lapsiperheiden palvelujen työntekijöillä. Tietoisuus velvollisuudesta ottaa yhteyttä 
sosiaalihuollon tai lastensuojelun työntekijöihin, kun huolta ilmenee, on selvästi viime 
vuosina lisääntynyt. Näin voidaan päästä työskentelemään perheen kanssa 
varhaisemmassa vaiheessa ja tarjota tukea ajoissa.

Kelan tiukentuneet perustoimeentulotuen myöntämisen kriteerit ja käsittelyn 
ruuhkautuminen alkuvuonna lisäsivät akuutin sosiaalityön sekä 
harkinnanvaraisen toimeentulotuen myöntämisen tarvetta. Harkinnanvaraista 
toimeentulotukea haettiin erityisesti vuokrarästeihin. Kunta on joutunut 
reagoimaan kiireellisesti, jotta ihmisten ja erityisesti perheiden viimesijainen 
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turva toteutuu. Tarkastuslautakunta suosittaa, että muutos 
tapahtumaympäristössä sekä asiakasmäärien kasvu huomioidaan akuutin 
sosiaalityön resursoinnissa sekä henkilökuntamitoituksissa.

Aikuissosiaalityössä painopiste on palvelutarpeen arviointien tehokkaassa toteutuksessa 
sekä palvelusuunnitelmissa. Toimeentulotukityö on vähentynyt perustoimeentulotuen 
siirryttyä Kelalle 1.1.2017. Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä vastaa 1.1.2019 alkaen 
henkilöstöresursseista ja arvioi niiden riittävyyttä ja kohdentamista.

Tarkastuslautakunta näkee tulevaisuuden kehittämiskohteena sen, että 
kuntayhteistyönä (KU-Sote) siirrytään ns. walk-in tyyppiseen toimintaan johon 
asiakas voi ongelma-päihteidenkäyttö tilanteessa hakeutua vuoronumerolla 
päivystyksellisesti päihdehoitajan arvioon.

Matala- toimintamallin käyttöönottoa valmistellaan Keski-Uudenmaan sote- 
kuntayhtymässä. Mallissa osa palveluajasta varataan walk-in tyyppiseen toimintaan. 
Palvelua voi tulevaisuudessa saada koko kuntayhtymän alueelta. Laajempi palvelujen 
saatavuus voidaan toteuttaa toimipisteiden erilaisilla aukioloajoilla.

Suositeltavaa olisi myös, että joinakin päivinä viikossa vastaanotolle voisi 
jalkautua aikuissosiaalityön sosiaalityöntekijä.

Matala- mallissa asiakkaalla on mahdollisuus saada samalla käynnillä sekä päihde- ja 
mielenterveyspalvelua että tarpeen mukaan aikuissosiaalityön palvelua. Tuusulassa 
käytännössä tätä toteutetaan sovituilla puhelinkonsultaatioilla terveys- ja 
sosiaalipalvelujen kesken.

Tarkastuslautakunta pitää ensiarvoisen tärkeänä luoda selkeä toimintamalli, 
jolloin asiakkaan ei tarvitse itse selvittää mihin hänen tulee hakeutua ja tieto 
olisi selkeästi saatavilla mm. kunnan internet sivustolla.

Matala -toimintamallin lähtökohtana on, että asiakas tulee aina oikeaan paikkaan ja 
oikean palvelun piiriin. Työntekijän tehtävänä on konsultoida tai kutsua paikalle muut 
tarvittavat asiantuntijat. Asiakkaan ”lähettämisestä” toiseen palveluun luovutaan.

Laitospaikkojen väheneminen mielenterveystyössä on yhteiskunnassamme 
nouseva trendi. Tarkastuslautakunta kehottaa jatkamaan tiivistä yhteistyötä 
erikoissairaanhoidon kanssa myös ennakoivasti. Myös koulutus- ja 
konsultaatiopalveluita psykiatrian suuntaan (mm. puhelin- ja 
paperikonsultaatiot) kannattaa käyttää tehostetusti jolloin esiintyviin 
ongelmiin voidaan puuttua nopeasti.

Laitoshoidon vähentämiseksi palvelujen painopistettä siirretään suunnitelmallisesti 
avopalveluihin ja kotona asumisen tukemiseen. Talousarviossa 2018 sosiaalipalveluihin 
saatiin yhden lähihoitajan lisäresurssi kotikuntoutukseen. Erikoissairaanhoito on tiiviisti 
mukana Keski-Uudenmaan kuntien kanssa päihde-mielenterveyspalvelujen palvelupolkujen 
kehittämisessä. Päällekkäiset palvelut puretaan ja näin vapautuvilla resursseilla saadaan 
laajempi palvelujen kattavuus. Työparityöskentelyä peruspalvelujen ja 
erikoissairaanhoidon kesken lisätään, myös konsultaatiot ovat käytössä.

Kunnan toimialojen yhteiset toimenpiteet pitkäaikaistyöttömien aktivoinnissa 
yhdessä parantuneen työllisyyskehityksen kanssa heijastuivat positiivisena 
loppuvuodesta myös kunnan työmarkkinatukikustannuksiin. 
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Tarkastuslautakunta pitää hyvänä, että kunta tukee työttömien työllistymistä 
mahdollisimman tehokkaasti.

Työllisyyden edistämiseksi, yhteistyötä jatketaan kunnan Elinkeinopalvelujen kanssa. 
Sosiaalipalvelujen vastuulla olevaa Kuntouttavaa työtoimintaa järjestetään 
työtoimintakeskuksella, ostopalveluna sekä yhteistyössä kunnan eri toimialojen 
työyksiköissä, esimerkiksi päiväkodit, koulut, tilakeskus.

Pakolaisilla voi olla erilaisia terveyteen tai mielenterveyteen liittyviä tai 
sosiaalisia tarpeita, joihin tulisi varautua myös budjeteissa sekä 
palvelurakenteessa.

Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä linjaa jatkossa pakolaisten kotouttamiseen liittyvien 
erityisen tuen palvelujen järjestämisen. Pakolaisten vastaanotosta (määristä ja 
aikatauluista) päättää edelleen kunta, mutta kotouttamiseen liittyvät sosiaali- ja 
terveydenhuollon palvelut ovat kuntayhtymän palveluja. Näiden palvelujen keskittäminen 
kuntayhtymässä vahvistaa osaamista ja lisää palvelujen saatavuutta. Erityisen suurista 
sosiaali- ja terveydenhuollon kustannuksista kunta voi saada hakemuksesta korvauksen 
valtiolta, mikä mahdollistaa lisäresurssien hankkimisen esimerkiksi ostopalvelujen käytön 
erityisosaamista vaativissa palveluissa.

Nuorisoaseman asiakasmäärää tulee jatkossakin seurata tiiviisti. Kasvavan 
tarpeen vuoksi asemalle on saatu täyttölupa määräaikaiselle sairaanhoitajalle. 
Tarkastuslautakunta pitää myönteisenä sitä, että suunnitelmissa on selkeyttää 
työntekijöiden toimenkuvia ja että aseman käytössä on yhtenä päivänä viikossa 
päihdepsykiatri.

Nuorisoaseman rooli keskeisenä nuorten matalan kynnyksen päihde- 
mielenterveyspalvelujen tarjoajana on tiedostettu myös Keski-Uudenmaan sote-
kuntayhtymässä. Asiakasmääriä ja palvelutarvetta seurataan jatkuvasti.

Nuorisopsykiatrian alueellisten siirtojen seurannaisvaikutuksien hallinnan 
mahdollisuudet yhden kunnan näkökulmasta ovat rajalliset, siksi asiaan on 
paneuduttava yhteistyössä lähikuntien kanssa. Tarkastuslautakunta suosittaa 
kuntien välisen yhteistyön käynnistämistä ja lisäämistä nuorisopsykiatrian 
muutoksessa.

Tilanne on tiedostettu Keski-Uudenmaan kunnissa. Keväällä 2018 järjestettiin HYKS 
nuorisopsykiatrian kutsumana tapaaminen matalan kynnyksen nuorisopsykiatrian 
hoidosta vastaavien esimiesten kanssa. Yhteistä neuvottelua jatketaan syksyllä. 

Kalliomaan sairaalakoulun osalta tarkastuslautakunta näkee toivottavana 
sairaalakoulun toiminnan säilymisen lasten mielenterveyspalveluiden 
turvaamiseksi. Tuusulassa on asiaan hyvät mahdollisuudet vaikuttaa sillä 
Tuusulan kasvatus- ja sivistystoimi johtaa valmistelua.

Tuusulan kasvatus- ja sivistystoimen johdolla valmistellaan erityisopetuksen ja erityistason 
oppilashuollon palvelujen rakenteita Keski-Uudenmaan soten alueella.

Vanhus- ja vammaispalvelut

Tarkastuslautakunta pitää tärkeänä sen lisäksi että nykyisten omaishoitajien 
tukemisesta ja jaksamisesta pidetään huolta ja myös vailla virallista 
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omaishoitajan "statusta" olevia ohjataan entistä tiiviimmin avun ja ohjauksen 
piiriin. Useat omaishoitajat ja -hoidettavat ovat tässä palvelussa jo niin 
huonokuntoisia, että hakeutumista seuraavaan palvelumuotoon, 
ympärivuorokautiseen palveluasumiseen, tapahtuu. Vuonna 2017 palvelusta 
poistui enemmän asiakkaita kuin uusia tuli.

Yhteistyössä järjestöjen kanssa järjestetään omaishoitajille virkistystilaisuuksia, tietoa ja 
ohjausta sekä mahdollisuuksia vertaistukeen. Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän 
kanssa on aloitettu yhteinen suunnittelu tuen järjestämiseksi ei-sopimuksenmukaisille 
omaishoitajille.

Säännöllisen kotihoidon asiakkuuksia on tarkistettu jatkuvasti. Uudet 
asiakkuudet eivät enää ala suoraan säännöllisinä, vaan ne aloitetaan 
arviointijaksolla, jonka kuluessa pyritään löytämään oikea palvelu ja sen 
intensiteetti sekä välttämään turhan raskaita palveluja. Tarkistusten 
yhteydessä on löytynyt myös joitakin ns. turhaan ”päälle jääneitä” palveluja. 
Tarkastuslautakunta pitää uutta käytäntöä hyvänä.

Kotihoidossa on nimetty kaksi sairaanhoitajaa asiakasvastaaviksi, joiden pääasiallisena 
tehtävänä on tehdä palvelutarpeenarviointeja uusille asiakkaille yhteistyössä 
vanhuspalvelujen sosiaaliohjaajien kanssa ja vastata olemassa olevien asiakkuuksien 
palvelusuunnitelmien päivitysten tekemisestä. Sekä asiakkuuksien hallinta että asiakastyön 
tekemisen järjestäminen edellyttää asiakkaiden ajantasaisia palvelusuunnitelmia.

Tarkastuslautakunta näkee kotihoidon asiakasreittien rationalisoinnin malliin 
sisältyvän myös riskejä mm. henkilökunnan jaksamiseen liittyen. Kotihoidon 
työn vaativuus ja kiireisyys näkyy valtakunnallisestikin monin tavoin. On 
tärkeää, että työtä pystytään tauottamaan sosiaalitiloissa.

Käyttöön otettu kotihoidon asiakasreittien rationalisointi ei tarkoita työntekijän 
näkökulmasta tahdin kiihtymistä, vaan turhan ajamisen välttämistä, kun asiakkaiden 
sijainnit reitillä määrittyvät loogisemmin ja suhteutuvat logistisesti oikein myös 
henkilökunnan taukojen kohdalla (ts. tauko alkaa taukopaikan lähellä olevan asiakkaan 
luota ja sen jälkeinen asiakas on myös lähellä). 

Tarkastuslautakunta kehottaa vanhus- ja vammaispalveluita seuraamaan 
tiiviisti yöpartion kysyntää. Tällä hetkellä palvelua ostetaan muutamille 
henkilöille yksityiseltä palveluntuottajalta, mutta tilanne elää ja muutokseen 
pitää pystyä reagoimaan.

Tuusula on tehnyt Järvenpään kanssa yhteistyösopimuksen yöaikaisen kotihoidon työn 
tuottamisesta. Sopimus on laadittu siten, että se joustaa tarpeen mukaisesti.

Kunnalla ei ole poliittista linjausta siihen mikä osuus vanhusten tehostetun 
palveluasumisen pitkäaikaishoitopaikoista tuotetaan itse ja mikä ostetaan. 
Tarkastuslautakunta suosittelee, että linjaukset luodaan. Ikäihmisten osuus 
kuntalaisten keskuudessa on jatkuvasti nouseva.

Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä linjaa palvelujen järjestäjänä ja 1.1.2019 alkaen 
myös tuottajana, mitä palveluja ostetaan ja mitä tuotetaan itse. 

Tuusulan kunta on sitoutunut Rykmentinpuistoon rakentuvan 
elinkaariasumisen mallia tarjoavan Hyvinvointipalvelukeskuksen (HYPA) 
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toiminnan käynnistymiseen. Osana tätä kunta on sitoutunut Hypaan sijoittuvan 
yksityisen vanhusten tehostetun palveluasumisen hoitopaikkojen ostamiseen. 
Kunta ostaa sopimuksen mukaan toimintayksikön käynnistyessä (arvio 2020-
2022) aluksi 15 hoitopaikkaa ja toimintayksikkö on sopimuksen mukaan 
ensisijainen ostopalvelupaikka siihen saakka, kunnes 35 paikkaa on täytetty.

Tällä hetkellä voimassa on hankintasopimus Kuntahankintojen kilpailuttamien 
palveluntuottajien kanssa, jossa on meneillään 31.12.2021 päättyvä optiokausi. Jatkossa 
on selvitettävä, millaisia palvelupaikkoja Hypaan tulisi rakentaa.  Vanhus- ja 
vammaispalvelujen näkökulmasta on tärkeää huomioida ikäihmisten tarpeet esimerkiksi 
asuntojen esteettömyydessä sekä erityisesti lisääntyvän asiakasryhmän, muistisairaiden, 
tarpeet.

Tehostetun palveluasumisen lisätarvetta pyritään hillitsemään kehittämällä 
palvelujärjestelmää niin, että ympärivuorokautisen hoidon paikkatarve 
lisääntyisi mahdollisimman vähän. Tässä kehittämistyössä keskeisessä 
asemassa ovat mm. kaiken tyyppinen kotona asumista tukevien palvelujen 
kehittäminen, omaiset ja perhehoito. Näiden lisäksi tarkastuslautakunta 
suosittelee, että ikäihmisten ryhmäasumisen mahdollistamista kunnassa 
edistetään tavallisissa kunnan vuokra-asunnoissa.

Kotona asumisen palvelujen kehittäminen on keskiössä Keski-Uudenmaan sote –
kuntayhtymässä. Tavallisiin asuntoihin sijoittuvat vanhukset ovat pääsääntöisesti niin 
hyväkuntoisia, ettei ryhmäasuminen sinällään tuo hyötyä kuin ainoastaan asiakkaille, joilla 
pääasiallinen tarve on saada seuraa ja voinnin vaihdellessa kevyttä tukea arkipäivään.
Toimiakseen ryhmäasuminen edellyttää, että henkilöt voivat itse valita yhteisön, jossa 
haluavat asua. Tavallisen vuokra-asunnon voivat kuntalaiset vuokrata yhteissopimuksella. 
Kunnan on vaikeampi edellyttää ryhmäasumista, ellei ole kyse palveluasumisesta.

Tarkastuslautakunta suosittelee, että pilotissa ollut omatoimivalmennuksen 
työmuoto vakinaistetaan pysyväksi malliksi kunnassa / kuntayhtymässä 
laitoshoidon tarpeen myöhäistämiseksi ja näin kustannussäästöjen 
muodostumiseksi.

Omatoimivalmennus on hyväksytty valinnanvapauskokeilun henkilökohtaisen budjetoinnin 
piiriin keväällä 2018. Omatoimivalmennukseen liittyvien pilotointien tarkoituksena oli 
haarukoida palveluun sopivia asiakasryhmiä, joista saatiin muodostettua kyllin hyvä 
käsitys. Tämä tukee maakunnallisen ja alueellisen tehostetun kotikuntoutus –pilotin 
asiakasvalintaa.

Jos kustannukset edelleen ylittävät ARAn rajat, avustusvaraushanke ei etene. 
Kustannustehokkuuteen ja kilpailutukseen tulee panostaa.

Kehitysvammaisten ympärivuorokautisen palveluasumisyksikkö Neitoperhon valmistelussa 
huomioidaan ARA:n vaatimukset.

Terveyspalvelut

Kunnan on täytettävä lainmukaiset velvoitteet koskien terveyspalveluiden 
ajanvarausta sekä hoitoon pääsyä. Tuusulalaisten todellinen hoitoon pääsy ja 
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tyytyväisyys hoitoon pääsyyn on luotettavasti mitattava ja pyrittävä 
ratkaisemaan ongelma esimerkiksi tarkistamalla henkilökunnan mitoitukset ja 
selvittämällä syyt ilmiön taustalla.

Tuusulan kunta ilmoittaa kunnan www.sivuilla ajanvarausvastaanottojen saatavuustiedot 
kuukusittain hoitoon pääsyn valtakunnallisella mittarilla T3, eli arviointihetkellä kolmannen 
vapaan ajan kiireettömään vastaanottoon. Vastaanottojen ja suun terveydenhuollon 
hoitoon pääsystä raportoidaan Terveyden ja hyvinvointilaitokselle (THL) kaksi kertaa 
vuodessa, lautakunnalle annetaan vastaava raportti ja jonotiedot osavuosikatsauksissa. 
Hoitoon pääsy kaikissa ajanvaraustoiminnassa täyttää lainmukaiset velvoitteet.

Terveyspalvelut on kesäkuusta 2017 alkaen kerännyt digitaalisesti välitöntä 
asiakaspalautetta vastaanottojen, suun terveydenhuollon ja neuvoloiden palveluyksiköistä. 
Palautetta on voinut kohdistaa toiminnan kiireellisyyden ja palvelua tuottavan 
ammattiryhmän mukaisesti. Suositteluindeksit raportoidaan osavuosikatsauksissa, lisäksi 
palautteet käsitellään työpaikkakokouksissa toiminnan kehittämiseksi. Neuvolat ja suun 
terveydenhuollon yksiköt osallistuvat lisäksi THL:n vuosittaiseen kansalliseen 
asiakaspalautekyselyihin ja tuloksia on hyödynnetty kehittämistoiminnassa.

Puhelinpalveluiden saatavuutta seurataan kuukausiraporttien avulla ja palvelun 
tehokkuudesta raportoidaan THL:lle. Puhelinjärjestelmäuudistuksen jälkeen yli 85 % 
puheluihin vastataan 5 minuutin sisään, mikä on THL:n edellyttämä taso.  Yhteydenottoa 
on parantanut älyalgoritmiin perustuvan hoidon tarpeen arviointijärjestelmän 
käyttöönotto 4/2018 ja etälääkärivastaanottojen käynnistyminen. Takaisinsoittopalvelu on 
käytössä ja kaikkiin soittopyyntöihin vastataan saman päivän aikana.

Kasvaviin terveyspalveluiden asiakasmääriin ei tule reagoida potilaan vastuuta 
ja omaehtoista hoitoa lisäämällä, vaan takaamalla riittävä ja lainmukainen 
palvelutaso, jota pitäisi myös valtuuston taholta valvoa ja mahdollistaa 
riittävän palvelutason toteutuminen ennen kuin potilasturvallisuus alkaa 
vaarantumaan. Terveyspalveluiden esittämät lisävakanssit tulee aktiivisesti 
huomioida ja seurata tilanteen kehittymistä.

Omaehtoisen hoidon lisääminen on valtakunnallinen perusteltu tavoite, jonka avulla 
potilaiden ymmärrys omasta terveydentilastaan ja siihen vaikuttamismahdollisuuksista 
paranee. Motivoitunut ja omahoidossaan aktiivinen potilasasiakas pystyy sitoutumaan 
yhdessä ammattihenkilön kanssa laadittuun terveys- ja hoito-suunnitelmaan tai 
kuntoutussuunnitelmaan, jotka linjaavat hoitotavoitteet ja hoitokeinot. Omaehtoisen 
hoidon tukena on hoitohenkilökunnan proaktiivinen työskentelytapa, jossa potilaaseen 
ollaan ennakoivasti yhteydessä ja seurataan terveydentilan muutoksia sen sijaan, että 
potilas odottaa ennalta sovittuja määräaikaiskontrollihetkiä. Asiakkaan palvelu ei siten 
perustu pelkästään ajanvarausvas-taanottotoimintaan vaan yksilöllisesti räätälöityihin 
palvelumuotoihin, joissa potilas otetaan aktiiviseksi toimijaksi ja oman hoitonsa 
asiantuntijaksi, silloin kun hän on siihen kykenevä.

Terveyspalvelujen sisällölliset palvelutasot määräytyvät valtakunnallisten 
käypähoitosuositusten ja palvelupakettien kautta. Sairaanhoitopiireittäin on esimerkiksi 
määritelty yhteiset lääkinnällisen kuntoutuksen palvelukriteerit ja jatkossa sekä Keski-
Uudenmaan sote-kuntayhtymä että Uudenmaan maakunta tulevat määrittelemään 
yksityiskohtaisempia terveyspalvelujenkin palvelukriteerejä. Tuusulassa seurataan 
aktiivisesti potilas- asiakasturvallisuuden haittatapahtumia. Haittatapahtumailmoitukset 



Tuusulan kunta Pöytäkirja 23/2018 52 ( )137
Kunnanhallitus 01.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

eivät ole osoittaneet potilas- ja asiakasturvallisuuden vaarantuvan olemassa olevan 
palvelutason vuoksi.

Tulisi muodostaa kattava rakenteellinen sijaishenkilöstö ja siihen soveltuva 
ohjaamisjärjestelmä. Tämä tulisi huomioida myös KU-Sotea kehitettäessä.

Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä linjaa sijaishenkilöstön järjestämistavan, joka tulee 
olemaan kuntayhtymän osaomistama Seure henkilöstöpalvelut. Tällöin sijaispalvelua 
voidaan ostaa inhouse-periaatteella. Sijaishenkilötoiminnan ohjauksessa on huomioitava, 
että sosiaali- ja terveyspalveluissa toimii monia eri alan ammattilaisia ja samalla 
ammattinimikkeellä toimivan henkilön työnkuva vaihtelee merkittävästi työyksiköittäin. 
Kovin kattavaa sijaishenkilöstörakennelmaa ei välttämättä ole mielekästä rakentaa omana 
toimintana.

Ku-Sote Kuntayhtymässä esimerkiksi kiirevastaanottoaikojen saatavuuden 
yhtenäistäminen voi edellyttää Tuusulan kiirevastaanoton aukiolon 
laajentamista, jolloin toimintaan on kohdennettava lisähenkilöstöä tai 
laadittava erillissopimuksia Tuusulan henkilöstön työskentelemisestä muiden 
kuntien toimipisteissä tai ohjauksen alaisuudessa.

Kuntayhtymä toimii koko alueensa sote-henkilöstön työnantajana ja määrittelee 
itsenäisesti palveluverkon toiminnasta ja resurssien kohdentumisesta toimipisteisiin.

Rekrytoinnin viiveet tulee pyrkiä minimoimaan ja tarjoamaan epävarmojen 
sijaisuuksien ja pätkätöiden sijaan vakituisia paikkoja, mitkä ovat 
houkuttelevampia koulutetuille ammattilaisille. Kuntalaisten palvelutarpeet 
tulee täyttää ja varmistaa että ostopalvelutoiminta ei osaltaan lisää 
kustannuksia.

Rekrytoinnin viiveet minimoidaan pitkäjänteisellä toiminnan suunnittelulla ja varautumalla 
täyttölupien hakemiseen ennakoivasti. Hyväksi havaittu toimintatapa ei läheskään aina ole 
mahdollista työntekijöiden yllättävienkin elämänkäänteiden vuoksi. Suurin osa 
sijaisuuksista tarvitaan henkilöstön lomatoiveiden, opintovapaiden ja erilasten 
perhevapaiden ajaksi. Hyvin äkillisiin poissaoloihin ei välttämättä ole nopealla 
aikajänteellä saatavilla sijaisia ja yksittäisten ammattiryhmien osalta jopa vakituista 
henkilökuntaa ei ole saatavilla koulutusmäärien epäsuhdan vuoksi. Käytäntö on osoittanut, 
että vakituinen paikka ei välttämättä ole kaikille työnhakijoille houkuttelevampi vaihtoehto. 
On joukko työntekijöitä, jotka yksilöllisistä syistä hakevat ensisijaisesti osa- ja 
määräaikaisia tehtäviä.

Kuntayhtymässä henkilökunnan poissaolojen aiheuttamaa palvelutuotannon 
haavoittuvuutta voidaan vähentää esimerkiksi keskittämällä pieniä palvelukokonaisuuksia 
ja tarjoamalla kuntalaiselle vaihtoehtoisia asiointipisteitä tilanteissa, joissa oma toimipiste 
ei palvelua syystä tai toisesta pysty tuottamaan.

Tarkastuslautakunta pitää kehityksen kannalta myönteisenä, että 
ajanvarauksen toimintamalleihin on tehty konkreettisia kehitystoimia, 
palvelun laadun kannalta ajanvaraustoiminnalla on suuri merkitys.

Ajanvaraustoiminta on yksi monista terveyspalveluiden palvelumuodoista. Kunkin palvelun 
laatua ylläpidetään ja kehitetään. Palveluverkon painopisteet valitaan sen mukaisesti, 
miten palvelu tuottaa terveysvaikuttavuutta.
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On erinomaista, että terveyspalveluihin on hankittu digitaalinen 
asiakaspalautejärjestelmä ja tulokset ovat olleet hyviä, tulokset tulee 
huomioida palvelun kehittämisessä.

Asiakaspalautejärjestelmän tuottamaa tietoa hyödynnetään aktiivisesti ja 
asiakaspalautekyselyjä kehitetään edelleen siten, että saatava palaute olisi entistä 
konkreettisemmin hyödynnettävissä.

Tuusulalaisten tyytyväisyys suun terveydenhuoltoon on suurta, ilmiöt ja 
toimintamallit onnistuneen palvelun taustalla tulee tunnistaa ja omaksua 
muihinkin yksiköihin. Perheiden terveyspalveluiden uusien toimintamallien 
kehittelyssä tulee seurata tarkasti ja huomioida asiakkaiden ja perheiden 
kokemus erilaisista käytännöistä. Sellaisia käytäntöjä, joihin perheet 
suhtautuvat vaihtelevasti, tulee tutkia ja kehittää lisää ennen laajempaa 
käyttöönottoa. Käytänteet eivät saa aiheuttaa kohtuutonta lisätyötä perheisiin.

Toimiala tähtää jatkuvaan toiminnan parantamiseen. Kokemuksia ja toimintamalleja 
analysoidaan johtoryhmissä ja tietoa käytetään muiden yksiköiden toiminnan 
kehittämisessä. Yksi merkittävistä toiminnan kehittämisen johtoajatuksista on 
asiakaslähtöisyys. Siten myös perheiden terveyspalveluiden kehittämisessä huomioidaan 
kokeiluista saatu palaute. Monet kokeiltavat uudet toimintamallit ovat osa 
maakuntauudistukseen liittyvää kehitystyötä.

Tuusulan henkilöstön työnteon organisoinnin ja työterveyspalveluiden tulee 
olla tarkoituksenmukaisia ja tukea työn suorittamista sekä kuntoutumista. 
Röntgenpalveluihin hakeutumista Helsinkiin, Nurmijärvelle tai Hyvinkäälle 
lähipalveluiden sijaan voidaan pitää epätarkoituksenmukaisena ja 
epäonnistumisena henkilöstön osalta. Henkilöstölle tulee taata heille parhaiten 
ja helpoiten sopivat työterveyspalvelut.

Tuusulan henkilöstön työterveyspalvelusopimuksista vastaa kunnan konsernipalvelut ja 
1.1.2019 alkaen sosiaali- ja terveystoimialan henkilöstön osalta KU sote-kuntayhtymä. Tällä 
hetkellä kunta ostaa työterveyspalvelut Keski-Uudenmaan Työterveys Oy:ltä, joka on 
Tuusulan terveyspalveluista riippumaton palveluntuottaja. HUS Röntgen ei voi, ilman 
toimintasäädöstensä muutosta, myydä palvelujaan osakeyhtiöille. Tämän vuoksi Keski-
Uudenmaan Työterveys ei ole voinut järjestää radiologisia palvelujaan Hyrylän 
näkökulmasta lähipalveluina.

Oppilasmäärien kasvuun tulee varautua kouluterveyden- ja 
suunterveydenhuollon palveluiden järjestämisessä.

Oppilasmäärien kasvuun varaudutaan muun muassa siirtämällä henkilökuntaa 
neuvolapalveluista kouluterveydenhuoltoon. Neuvolapalvelujen käyttäjämäärä vähenee 
alentuneen syntyvyyden vuoksi.

Omana ja ostoina tuotettavaan lääkinnälliseen kuntoutuksen ja kotiin vietävän 
tuen tarpeen kasvuun täytyy varautua.

Tarpeen kasvu on tiedossa ja huomioitu talousarviovalmistelussa.

Sairaalapalvelut
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Tarkastuslautakunta suosittaa, että yhtenäistä potilastieto- ja 
asiakasmakujärjestelmää ja kustannustehokkuutta tulisi arvioida ja kehittää.

Kuntayhtymätoiminnan valmisteluvaiheessa on perustettu ICT palveluryhmä, joka selvittää 
alueellisten järjestelmien yhdenmukaistamisen mahdollisuuksia. Kuntayhtymä tulee 
linjaamaan käytänteet. Tuusula on sitoutunut Apotti potilas- ja asiakasjärjestelmän 
käyttöönottoon lokakuussa 2020.

Kuten pilottiraportissa (kotisairaalapilotti) tuli esille, tulisi tulevaisuudessa 
kiinnittää huomioita perusmiehityksen resurssointiin ja lääkäriresurssin ja 
varahenkilöstön saatavuuteen.

Kuntayhtymä kehittää alueellista kotisairaalatoimintaa yhtenä yksikkönä, jolloin palveluun 
kohdennettu nykyresurssiakin voidaan hyödyntää laajemmin koko alueen 
palvelutuotantoon.

Myös oikeanlaisen koordinaation ja logistiikan ennalta suunnittelu on 
tuottavuuden kannalta tärkeää.

Kuntayhtymä kehittää alueellisen kotisairaalatoiminnan keskitettyä koordinointia ja 
palveluohjausta.

Kotisairaalan kustannuksia suhteessa osastohoitoon tulisi myös arvioida 
kustannustehokkuuden kannalta.

Sekä kotisairaalan että osastohoidon toiminnan indikaattoreiksi on valittu 
kustannustehokkuus.

Kiljavan sairaala

Tarkastuslautakunta suosittaa lisäämään painopistettä ja tehostusta Kiljavan 
sairaalaan käyttöön.

Kiljavan sairaalan käyttöastetta seurataan ja sopivia kuntoutettavia ohjataan 
laitoskuntoutukseen sekä Hyvinkään sairaalasta että kunnan omista palveluista. Vuoden 
2018 alkupuolella Kiljavan sairaalan käyttöaste on ollut palvelusopimusta suurempi.

Tarkastuslautakunta suosittaa huomiomaan omaishoitajien tarpeet ja 
hyvinvoinnin.

Terveyspalvelut on luonut toimivan omaishoitajien terveystarkastuksen ja kuntoutuksen 
prosessin. Omaishoitajan sairastumisen hoitosuunnitelmien yhteydessä otetaan huomioon 
omaishoitajan erityistarpeet ja terveyspalvelut tekee aktiivisesti yhteistyötä vanhus- ja 
sosiaalipalvelujen kanssa.

Tarkastuslautakunta suosittaa huomiointia intervalli hoitopaikkojen 
saatavuuteen ja myös omaishoitajan kuntoutukseen tulisi päästä 
kohtuullisessa ajassa.

Intervallihoitomuodon kehittämisestä vastaa vanhuspalvelut. Kiljavan sairaala tarjoaa 
intervallihoitopaikkoja ennen kaikkea omaishoitajakuntoutujien puolisoille. Toimintatapaa 
ei koko palveluketjun näkökulmasta ole syytä laajentaa.
Kuntayhtymän linjauksen mukaisesti omaishoitajien kuntoutukseen tullaan jatkossa 
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ohjaamaan asiakkaita koko kuntayhtymän alueelta. Lisääntyvä omaiskuntoutettavien 
määrä mahdollistaa kuntoutusjakosjen tiheämmän toteuttamisen, jolloin odotusajat 
kuntoutukseen lyhenevät.

Tarkastuslautakunta pitää positiivisena, että lääkärit ja kuntoutuksen 
ammattihenkilöt esittävät aktiivisesti potilaitaan laitoskuntoutukseen.

Valittua linjaa jatketaan ja laitoskuntoutukseen sopivia kuntoutettavia etsitään aktiivisesti 
myös muiden palvelujen asiakkaiden parista.

Ehdotus
Esittelijä: Pirjo Vainio, sosiaali- ja terveystoimenjohtaja

Sosiaali- ja terveyslautakunta antaa kunnanhallitukselle ja edelleen VALTUUSTOLLE 
yllä olevan selvityksen tarkastuslautakunnan antamaan vuoden 2017 
arviointikertomukseen.

Päätös
Ehdotus hyväksytään.

Tekninen lautakunta, 18.09.2018, § 80

Valmistelijat / lisätiedot:
Petri Juhola, Ritva Lappalainen
petri.juhola@tuusula.fi
yhdyskuntatekniikan päällikkö, projektijohtaja

Tuusulan kunnanvaltuusto on 7.5.2018 § 42 käsitellyt tarkastuslautakunnan 
arviointikertomusta vuodelta 2017 ja velvoittanut kunnanhallitusta ryhtymään toimiin 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan niistä valtuustolle viimeistään 
lokakuun 2018 aikana.

Tarkastuslautakunta toteaa vuoden 2017 arviointikertomuksessaan seuraavat 
suositukset teknisen lautakunnan alaiselle toiminnalle:

Yhdyskuntatekniikka, kunnallistekniikan suunnittelu:

Suunnittelukohteiden vaatimasta työpanostuksesta johtuen muu kunnallistekninen 
kehitystyö kärsii. Valmiuksia ottaa käyttöön hulevesimaksu koko kunnan alueella ei 
tällä hetkellä ole. Kadunvarsiojien kunnostuksen suunnitteluun ja kunnostuksen 
toteuttamiseen ei tällä hetkellä ole osoittaa resursseja. Kunnallistekniikan 
suunnitteluun pitää varata lisää määrärahoja sekä henkilökuntaresursseja.
 

Suunnittelun ja investointien aiheuttama kuormitus on ollut noin kahden 
viime vuoden aikana poikkeuksellisen suuri johtuen valtaosin siitä, että 
kunnassa on vahvistunut yhtä aikaan monta asemakaavaa ja kaikki kohteet 
on haluttu tonttituotantotavoitteiden vuoksi rakentaa samanaikaisesti. 
Odotettavissa on, että vuoteen 2020 mennessä suunnittelun ja 
rakentamisen intensiteetti tasaantuu kestävämmälle tasolle asuinalueiden 
osalta. Tosin on olemassa vaara, että suunnittelun ja rakentamisen 
henkilöstö- ja talousresurssit on kohdennettava vuoden 2020 tienoilla 
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työpaikka-alueiden rakentamiseen, jos valmisteilla olevat työpaikka-
asemakaavat halutaan toteuttaa kaikki yhtä aikaa.
 
Suunnittelun ja rakentamisen suuri määrä ei yksistään ole vaikuttanut 
siihen, että kunnallistekninen kehitystyö on kärsinyt. Siihen on vaikuttanut 
myös henkilöstössä tapahtunut varsin voimakas nuorentuminen. Uuden 
henkilökunnan rekrytointiin ja sen jälkeiseen työnohjaukseen on jouduttu 
käyttämään enemmän aikaa. Myös lisääntyneet hallintotehtävät ja niihin 
liittyvät keskijohdolle annetut toimeksiannot ovat suoraan poissa 
substanssipuolen kehittämisestä. Resurssipula on kokeneista 
työntekijöistä, joilla on riittävän laaja-alainen näkemys ja tuntemus alasta, 
jotta he olisivat kykeneviä itsenäisiin toimialan selvitys- ja kehitystehtäviin. 
Nykyisillä työmarkkinoilla tällaisia henkilöitä on erittäin vaikea saada. 
Kunnallistekniikan suunnitteluun osallistuvan henkilöstön määrä on 
periaatteessa riittävä, mutta työkokemus on vielä suhteellisen pieni tai 
henkilöt ovat korvamerkityt aluekehityshankkeisiin siten, että ao. tahoja ei 
voi käyttää muihin tehtäviin. Kunnallistekniikan rakentamiseen on esitetty 
rakennuttajainsinöörin virkaa, joka lisäisi resursseja sekä rakentamiseen 
että suunnitteluun.
 

Tarkastuslautakunta pitää mittauspalveluiden työtapaa, jossa henkilöresursseja on 
kiireaikana kesällä enemmän, hyvänä työtapana joka tulisi laajentaa muihinkin 
palveluihin.
 

Mittauspalveluissa toimintatapa on osoittautunut hyväksi. Menettelyä on 
syytä harkita vapautuvia virkoja/toimia täytettäessä kaikissa sellaisissa 
toiminnoissa, joissa esiintyy kausivaihtelua työmäärän suhteen. 
Kunnallistekniikan rakentamisessa ja viheralueiden hoidossa on ollut 
vastaava järjestelmä käytössä sovellettuna.
 

Henkilöstöresurssit tulee mitoittaa kunnallistekniikan suunnittelussa siten, että 
henkilöiltä ei jää seuraajan palkkausta hankaloittavaa vuosilomaa. Pitämättömät 
vuosilomat voivat viitata myös siihen, että henkilökunta väsyy ja sairastuu 
helpommin.
 

Vuosilomien siiroista lomakauden ulkopuolelle tulisi tehdä yhtenäinen 
linjaus koko kunnassa työehtosopimusten sallimissa puitteissa. Näiltä osin 
yhdyskuntatekniikan tulosalue yhtyy tarkastuslautakunnan näkemykseen.
 

Asiantuntijapalveluiden budjettiylityksiä voitaisiin hillitä oman henkilökunnan 
osaamista ja tietotaitoa kehittämällä ja huomioimalla tulevaisuuden tarpeet myös 
uusia henkilöitä palkattaessa.
 

Suurin osa asiantuntijapalkkioista on sellaista palkkiota, johon ei kannata 
hankkia eritysosaamista joko sen takia, että tarve ao. eritysosaamiselle on 
niin vähäistä, että panostus tieto-taidon jatkuvaan ylläpitoon tulisi 
kalliimmaksi, tai erityisosaaminen vaatisi myös kalliita laite- tai 
koneinvestointeja, joiden käyttöaste jäisi kuitenkin alhaiseksi. Osa 
asiantuntijapalveluista maksettavista palkkioista on myös useamman 
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kunnan tai yksikön yhteisselvityksiä, joihin Tuusulan kuntaa tai 
yhdyskuntatekniikan tulosaluetta on pyydetty mukaan. Yhteisselvityksiin 
on viime aikoina suhtauduttu kriittisemmin kustannusten hillitsemiseksi.

Yhdyskuntatekniikka, kunnallistekniikan rakentaminen:

Tarkastuslautakunta pitää erittäin tärkeänä, että kunnan rakentamisessa 
noudatetaan turvallisuusmääräyksiä ja suoritetaan asianmukaista laaduntarkkailua 
erilaisten jälkipuintien ja lisäkustannusten välttämiseksi.
 

Työsuojeluun ja rakennuttamisen valvontaan panostetaan ja niitä 
kehitetään jatkuvasti. Näiltä osin yhdyskuntatekniikan tulosalue yhtyy 
tarkastuslautakunnan näkemykseen.
 

Henkilöstömäärää täytyy suhteuttaa rakennushankkeiden määrän ja vaativuuden 
kasvuun.
 

Yhdyskuntatekniikan tulosalue yhtyy tarkastuslautakunnan näkemykseen. 
Rakennuttamisen henkilöstöresursseja on lisätty ja pyritään edelleen 
lisäämään. Ulkopuolista rakennuttajavalvontaa on hyödynnetty 
erikoisosaamista vaativissa kohteissa. Omat henkilöstöresurssit on 
kustannustehokkainta mitoittaa jatkuvalle, kohtuullisen vakaalle 
investointimäärälle, mikä edellyttää kunnalta priorisointia sen suhteen, 
mitä alueita rakennetaan ja saneerataan ja missä järjestyksessä. Hetkelliset 
piikit kannattaa kompensoida ostopalveluina.
 

Yhdyskuntatekniikka, kunnossapito ja viheralueet:

Tarkastuslautakunta suosittaa henkilömäärän nostoa siten että henkilöstö ei väsy 
eikä aiheudu kustannuksia sairaspoissaoloina. 
 

Viheralueet-yksikköön on palkattu lisää henkilökuntaa määräaikaisin 
sopimuksin. Kunnossapitoyksikön organisaatiota on pyritty kehittämään 
siten, että katuinsinöörillä (ent. tiemestari) on käytettävissään enemmän 
aikaresursseja yksikön toimintojen kehittämiseen yhdessä tuloalueen 
päällikön kanssa. Katuinsinöörillä ei ole jatkossa lainkaan suoria alaisia, 
jolloin aikaa vapautuu henkilöstöjohtamisesta ja siihen liittyvistä 
hallinnollisista tehtävistä. Katuinsinöörin rekrytointi on parhaillaan 
käynnissä.

Henkilöresurssit tulisi turvata pitkällä tähtäimellä, jotta ei aiheutuisi yllätyksiä 
budjetoinnissa, kun joudutaan hankkimaan runsaasti ostopalveluita.
 

Yhdyskuntatekniikan tulosalue yhtyy tarkastuslautakunnan näkemykseen. 
Omat henkilöstöresurssit on kustannustehokkainta mitoittaa jatkuvalle, 
kohtuullisen vakaalle investointi- ja työmäärälle, mikä edellyttää kunnalta 
priorisointia sen suhteen, mitä alueita rakennetaan, saneerataan ja 
kehitetään ja missä järjestyksessä. Hetkelliset piikit kannattaa 
kompensoida ostopalveluina. Työohjelmien ulkopuolelta tuotavat 
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pikatoimeksiantoluonteiset tehtävät on pakko teetättää ostopalveluna, jos 
ne halutaan toteuttaa pyydetyssä aikataulussa.
 

Rekrytointien ennakointiin sekä kilpailuun osaavista ammattilaisista on kiinnitettävä 
huomiota, jotta rekrytoinnit saataisiin hoidettua ajoissa ja palvelutaso turvattua.
 

Nykyinen työllisyystilanne vaikeuttaa halutun laisen henkilökunnan 
rekrytointia. Hakuprosessia käytetään usein palkkaneuvottelukeinona 
työnantajaa kohtaan. Kuntien vetovoima työnantajana on hiipunut.
 

Yleinen raamikorotus käyttötaloudessa ei todennäköisesti tule riittämään vaan 
korotuksessa on otettava huomioon kunnossapidettävän pinta-alan kasvu.
 

Yhdyskuntatekniikan tulosalue yhtyy tarkastuslautakunnan näkemykseen. 
Hoidettavien pinta-alojen ja kohteiden määrän kasvu on otettava 
huomioon vuoden 2020 budjettia laadittaessa, kun parhaillaan työn alla 
olevat uudet kaava-alueet valmistuvat. Kustannuspainetta kunnossapitoon 
tuovat erityisesti hulevesien hallintaan tarkoitetut rakenteet.
 

Tilakeskus:

Tulevien vuosien talousarviota laadittaessa on otettava huomioon määrärahojen 
riittävyys kunnostettavien ja uusien viheralueiden hoidossa.
 

Viheralueet kuuluvat yhdyskuntatekniikan alle, ks.yllä
 

Toimialan ilmoittama aliresursointi ratkaistaan joko resursseja lisäämällä tai 
toimintaa kehittämällä.
 

Tilakeskus esitti vuoden 2017 talousarvioesityksessään palkattavaksi 
kuntaan määräaikainen sisäilma-asiantuntija. Viittaus: pormestariohjelman 
ja kuntastrategian mukainen 0-toleranssi sisäilma-asioissa.  Tarve on 
entisestään lisääntynyt, ja tilakeskus uusii TAE 2019:ssa sisäilma-
asiantuntijan palkkaamista kuntaan.
 
Lisäksi tilakeskus esittää esi-, tarve- ja hankesuunnitteluun yhden 
hankesuunnittelijan lisäystä, jotta palveluverkon edellyttämät 
peruskorjaus- ja uudisrakennushankkeet saadaan määriteltyä ja 
valmisteltua päätöksentekoa varten suunnitteluissa aikatauluissa. Viite: 
hyväksytyt varhaiskasvatuksen ja koulujen palveluverkkoselvitykset sekä 10 
vuoden investointiohjelman (n. 140-150 M€) toteuttaminen. Tähän liittyen 
tilakeskus esittää TAE 2019:ssa myös lisäresurssia rakennuttamiseen, jossa 
tarvitaan myös lisäkapasiteettia tulevien eläköitymisten ja vuosilomien 
edellyttämässä määrin.
 
Toiminnan kehittämisen ja tehostamisen perusedellytys on 
kiinteistödokumenttien, laajuustietojen ja piirustusaineistojen saattaminen 
digitaaliseen muotoon, arkistojen päivitys ja erityisesti rakennusten 
toteutusvuosien ja pinta-ala- sekä tilavuustietojen ajantasaistamien. Tätä 
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varten tilakeskus esittää TAE 2019:ssa vuoden projektityöntekijän 
palkkaamista.     
 

Laatutason laskeminen ei ole toivottava keino ratkaista resurssien 
käyttöongelmia.
 

Tilakeskus yhtyy tarkastuslautakunnan näkemykseen. Työn laatutaso 
laskee väistämättä, virheiden määrä kasvaa ja riskienhallinta vaikeutuu jos 
henkilökunta työskentelee jatkuvasti ylikuormittuneena.  Lisäksi 
lainsäädäntö edellyttää lukuisia eri toimintoja, raportointeja ja selvityksiä 
sekä työläitä kilpailutuksia, joiden kohdalla työn laatutason laskeminen 
saattaa aiheuttaa kunnalle vakavia taloudellisia seuraamuksia.
 

Tilakeskus, kiinteistöjohtaminen:

Kunnalla tulisi olla hyväksytty kiinteistöstrategia, arkkitehtuuripoliittisen ohjelman 
alaohjelma. Näin vältyttäisiin jatkossa nykyisenkaltaisten sisäilmaongelmien 
kaltaisilta suurilta yhtäkkisinvestoinneilta, jotka asettavat suuria kustannuspaineita.
 

Kiinteistöstrategialla määritellään omistajan kiinteistöihin kohdistuva 
omistamisen tahtotila sekä kiinteistömassan kehittämisen suuntaviivat ja 
noudatettavat periaatteet. APOLI eli arkkitehtuuripoliittista ohjelmaa 
laaditaan KETEK:n eri toimialojen yhteistyönä syystalven 2018 aikana.
 
Pormestariohjelmassa ja kuntastrategiassa on sisäilma-asioiden osalta 
kirjattu 0-toleranssi, josta seuraa nopean puuttumisen malli akuuteissa 
tilanteissa. Tämän lisäksi päivitetään ennakoivaa PTS:ä (pitkän tähtäimen 
suunnitelma) korjausten ohjelmoimiseksi. Valitettavasti paraskin strategia 
tai PTS ei poista yllättäviä ja akuutteja sisäilmaongelmia, mutta 
systemaattisella seurannalla ja rakennusten kuntokartoituksilla voidaan 
kohtalaisen hyvin ennustaa peruskorjaustarpeiden ajallinen 
konkretisoituminen.
 

Tilakeskus, tilahallinta ja suunnittelu:

Tulevassa strategiassa sisäilmaongelmiin puuttuminen on mainittu erikseen. 
Strategian tavoitteiden täyttämiseksi kunnan toimijat tarvitsevat riittävää resursointia 
sekä asiantuntemusta, jonka ostaminen kiireessä ostopalveluna voi kostautua 
lisäkustannuksina. Kunnan tilojen ajanmukainen ja uusien vaatimusten mukainen, 
sisäilmaturvallinen rakentamis- ja hoitotapa vaatii lisäresursseja työn tilaamiseen 
sekä valvontaan.
 

Tilakeskus yhtyy tarkastuslautakunnan näkemykseen. Edellä on todettu 
tilakeskuksen henkilöstöresurssien esitykset TAE 2019:n. Tämän lisäksi 
tilakeskuksessa on lisätty merkittävästi ammatillista koulutusta, mm. 
kiinteistönhoitajien ammattitutkinto ja tilasuunnittelun puurakentamisen ja 
uusien oppimisympäristöjen seminaarit ja koulutusmatkat.
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Sisäilmaongelmien ratkaisemiseksi ostettujen asiantuntijapalvelujen kustannuksia 
seurataan tarkasti.
 

Kaikki kustannukset löytyvät kirjanpidosta. Osa asiantuntijapalveluista 
tosin on hankalaa eriyttää, jos ne ilmenevät ja kohdistuvat esimerkiksi jo 
käynnistyneen koulukeskuksen peruskorjaushankkeeseen. Näin on käynyt 
mm. Kirkonkylän, Hyökkälän ja Riihikallion koulukeskusten strategisten 
kehittämishankkeiden kuluessa, kun ja samanaikaisesti on ilmennyt 
akuutteja väistötilojen ratkaisemistarpeita.

Ehdotus
Esittelijä: Petri Juhola yhdyskuntatekniikan päällikkö, Ritva Lappalainen projektijohtaja

Tekninen lautakunta päättää antaa kunnanhallitukselle ja edelleen VALTUUSTOLLE yllä 
olevan selvityksen tarkastuslautakunnan antamaan vuoden 2017 
arviointikertomukseen.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta, 19.09.2018, § 99

Tuusulan kunnanvaltuusto on 7.5.2018 § 42 käsitellyt tarkastuslautakunnan 
arviointikertomusta vuodelta 2017 ja velvoittanut kunnanhallitusta ryhtymään toimiin 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan niistä valtuustolle viimeistään 
lokakuun 2018 aikana. Tarkastuslautakunnan arviointikertomuksen sivuilla 46 - 52 on 
arvioitu kuntakehityksen, kuntasuunnittelun ja kuntakehityslautakunnan toimintaa.

Kuntasuunnittelu

Kuntasuunnitteluun liittyen arviointikertomuksen sivulla 47 arvionnin 
johtopäätöksessä tarkastuslautakunta kertoo: "Valtuuston päätös 100 AO-tontin 

 Asemakaavoja saatiin myyntiin tuottamisesta vuosittain ei ole toteutunut".
lainvoimaiseksi siten, että tavoite täyttyi vuonna 2017 kirkkaasti. Tämän johdosta 
voidaan olla varmoja, että tulevina vuosina tonttitarjontaa on selvästi enemmän kuin 
aiemmin. Ennen kun tontti saadaan varsinainesti myyntikuntoon asemakaavan 
laatimisen jälkeen, tulee laatia tonttijako ja toteuttaa alueelle kunnallistekniikka.

Tarkastuslautakunnan suositus: "Tulevaisuudessa tulee pyrkiä varmistaamaan kunnan 
kehittymisen kannalta tuloksellinen asemakaavojen tuotanto, tonttien tarjonta sekä näiden 

Tähän on aiempaa paremmat edellytykset, kun yleiskaavan markkinointi ja myynti". 
valmistelutyö on niin pitkällä, että tiedetään tärkeimmät laajentumisalueet ja niiden 
arvioituja aikatauluja selvästi aiempaa tarkemmin. Yleiskaavatyön myötä saatua tietoa 
käytetään laadittaessa kaavoitussunnitelma sekä kaavoituksen työohjelma, 
toteutettaessa maanhankintaa ja neuvoteltaessa rakentamishankkeista toteuttajien 
kanssa. Tonttien markkinointiin on kiinnitetty edelleen tarkempaa huomiota ja 
aktiivisesti etsitään uusia tapoja edistää niiden myyntiä.
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Joukkokliikenne eikä talousrakennus ole kuntakehityslautakunnan alaista toimintaa, 
kuten ehkä arviointikertomuksen sivulta 47 lopusta ja sivulta 48 saattaa saada 
mielikuvan.

Kuntakehitys

Rykmentinpuisto

Tarkastuslautakunnan suositus: "Tarkastuslautakunta pitää ohjelmanjohtamisen mallia 
toimivana, jolla varmistetaan kunta strategian tavoitteiden toteutumista. 
Ohjelmajohtamisen mallille olisi kuitenkin hyvä luoda selkeät tavoitteet, jotta 

Ohjelmajohtamisen mallia ei ole kokonaisuudessaan tuloksellisuutta voitaisiin mitata". 
otettu käyttöön johtamisjärjestelmän muuttumisen myötä. Mallin valmistelun 
yhteydessä luotiin myös tavoitteet ja niiden mittaroinnit, joiden jalkauttamista 
selvitetään.

Tarkastuslautakunnan suositus: " Ohjelmajohtaminen tulee ulottaa myös tonttien 
jalostamiseen, jotta näiden kahden nykyään toisistaan riippumattoman toiminnon 
tuotokset tuottavat kunnan kannalta merkityksellistä elinvoima- ja kasvupotentiaalia niin 
yritys kuin monimuotoiseen asumisrakentamiseen suunnitellussa toteutusikkunassa."  
Rykmentinpuiston tonttien jalostamisprosessia on jo hiottu, ja lähtökohtana on juuri 
palvella kunnan tavoitteita. Em. mittarointi voisi selkeyttää myös näitä näkökulmia.  

Focus

Tarkastuslautakunnan suositus: "Hankkeiden etenemisen seurannan kannalta on 
ensiarvoisen tärkeää, että hankkeiden aikataulusuunnitelmat, tavoitteet sekä 

Tarkemmat aikataulut ja tavoitteet projektisuunnitelmat ovat saatavilla ja arvioitavissa."  
tullaan esittämään syksyn aikana alueelle laadittavien asemakaavojen (Focus-
liikekeskus asemakaava ja Kehä IV asemakaava) osallistumis- ja arviointisuunnitelmien 
yhteydessä. Nämä kaksi kaava-aluetta kattavat Focus-alueen oleellisimmat 
maankäyttöratkaisut sekä Kehä IV:n aluevarauksen kokonaisuudessaan.

Tarkastuslautakunnan suositus : "Kehä IV tiesuunnitelmat tulee saattaa sellaiseen 
vaiheeseen, että valtion muiden tahojen kanssa voidaan neuvotella tiehankkeen 

Kehä IV:lle (mt 152) laaditaan aluevaraussuunnitelmaa välille totutuksesta."  
Hämeenlinnanväylä-Tuusulanväylä. Kehätien ns. pohjoinen linjaus huomioidaan 
Vantaan yleiskaava- ja Helsingin seudun vaihemaakuntakaavatöissä. Lisäksi Tuusulan 
kunta pyrkii nostamaan Kehä IV:n uudelleen vertailuun Keski-Uudenmaan logistiikan 
seuraavana poikittaisyhteytenä MAL-2019 työssä. Tarkempaa tiesuunnittelua kehätien 
läntiselle osalle voidaan tehdä vasta kun tielinjaus on vakiintunut. Focus-alueen osalta 
tie- tai katusuunnittelu kytkeytyy Kehä IV:n asemakaavan laadintaan, jossa alueen 
liikenne- ja maankäyttöjärjestelyt sovitetaan yhteen. Huomioitavia seikkoja 
suunnittelussa ovat mm. alueen tasaus ja sisäinen katuverkko, liittymäratkaisut 
kehätielle ja liikenneväylän toteuttamisen vaiheistus. Kehätien toteutumista pyritään 
edistämään vaihtoehtoisten rahoitusmallien hakemisella sekä tien ja siihen 
tukeutuvan maankäytön määrätietoisella suunnittelulla

Hyrylän keskusta

Tarkastuslautakunnan suositus. "Kestävät pysäköintiratkaisut Hyrylän keskustassa 
hakevat edelleen paikkaansa. Hyrylän keskustan pysäköintiratkaisut tulee huomioida 
alueen kokonaissuunnittelussa, eikä niitä ole mielekästä ratkaista ."  erillishankkeina
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Tuusulan keskustassa tullaan tekemään ainutlaatuisen paljon rakenteellista 
pysäköintiä. Maanalaisen pysäköinnin lisäksi tulee keskustaan ainakin kaksi 
pysäköintitaloa, joista ensimmäinen tulee jo kahden ensimmäisen kerrostalon 
rakentamisen jälkeen – noin 3-4 vuoden jälkeen.

Tarkastuslautakunnan suositus: "Tarkastuslautakunta pitää tärkeänä. että 
pysäköintiratkaisut ja asemakaavasuunnittelu tehdään yhdessä ja tahdistetaan tukemaan 
toisiaan. Asioiden ratkaiseminen yksittäin tuo kokonaisuuden kannalta rikkonaisen 
tuloksen ja ei välttämättä palvele kuntalaisia ja alueen tarpeita parhaalla mahdollisella 

Juuri tarkastuslautakunnan esittämällä tavalla tällä hetkellä tehdään. Jopa tavalla." 
niin, että osa p-paikoista valmistuu ennen sitä tai niitä taloja mitä ne palvelevat eli 
kuntaa. Tällöin voidaan ratkaista kahden korttelin autopaikoitus kerralla.

Elinkeinopalvelut

Tarkastuslautakunta piti hyvänä innovointiin tähtäävää hackathon-tapahtumaa ja 
elokuussa 2018 järjestettiin järjestyksessään toinen tapahtuma, tällä kertaa yhdessä 
ArticStartUpin ja Fortum OyJ:n kanssa. Tällä haluttiin myös sitoa tarkastuslautakunnan 
suosituksen mukaisesti elinkeinopalvelujen toimintaa kiinteämmin kunnan 
kärkihankkeisiin, sillä hackathonin kohdealue oli Asuntomessualue sekä 
Rykmentinpuisto laajemminkin.

Tähän samaan tähtää myös helmikuulle 2019 varmistuneet jäänveiston SM-kilpailut, 
jotka järjestetään Rykmentinpuiston puolella, jotta alueen tunnettuutta ja 
markkinointia saadaan nostettua esiin isolla yleisötapahtumalla.

Niin ikään tarkastuslautakunnan suosituksen mukaisesti popup-toimintaa on 
laajennettu sekä tehostettu eli Kellokosken Ruukista vuokrattiin huoneisto 
kuntalaisten popup-käyttöön. Huoneiston tarkoituksena on myös vahvistaa alueella jo 
toimivaa kiertotaloustoimintaa, josta on käyty uutisoimassa Japania myöten. 
Yhteistyötä on tehostettu ottamalla toimintaan mukaan Haaga-Helia.

Muutoinkin elinkeinopalvelut on jatkanut työtä sen eteen, että kunnan omistamat 
tyhjät kiinteistöt olisivat tehokkaammassa käytössä tai vuokrattuina. Isoin työ on tehty 
Tuuskodon saamiseksi vuokralle, mutta alustavia neuvotteluja pidemmälle ei ole vielä 
päästy. Suurimmat haasteet ovat liittyneet kiinteistön vuokratasoon. Tällä hetkellä 
neuvotteluja käydään kiinteistön saamiseksi kansainvälistä matkailua tukevaan 
käyttöön.

 

 

Ehdotus
Esittelijä: Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja

Kuntakehityslautakunta päättää

hyväksyä kuntakehityksen ja kuntasuunnittelun tulosalueiden selvityksen 
arviointikertomuksen johdosta.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kunnanhallitus, 24.09.2018, § 306

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
vt. hallintojohtaja

Kasvatus- ja sivistyslautakunta käsittelee arviointikertomusta 2017 
kokouksessaan 25.9.2018 ja kulttuuri- ja vapaa-
aikalautakunta kokouksessaan 27.9.2018.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 8.10.2018 pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 1.10.2018 pidettävässä kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

 

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 25.09.2018, § 84

Valmistelijat / lisätiedot:
Hannamari Halinen tuuhalinha, Markus Torvinen, Terttu Turnbull-Smith
markus.torvinen@tuusula.fi, terttu.turnbull-smith@tuusula.fi
opetuspäällikkö, talouspäällikkö

Tuusulan kunnanvaltuusto on 7.5.2018 § 42 käsitellyt tarkastuslautakunnan 
arviointikertomusta vuodelta 2017 ja velvoittanut kunnanhallitusta ryhtymään toimiin 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan niistä valtuustolle viimeistään 
lokakuun 2018 aikana.

Kasvatus- ja sivistystoimen lausunto:

Kasvatus- ja sivistystoimi toteaa lausuntonaan, että tarkastuslautakunta pyysi 
toimialoilta hyvin pikaisella aikataululla ennen arviointikertomuksen 
hyväksymisprosessia tarkennuksia ja kysymyksiä oli paljon. Kasvatus- ja 
sivistystoimiala toivoo, että jatkossa tarkastuslautakunnan jäsenet tulisivat 
keskustelemaan toimialan johtoryhmään ja voisimme myös lausua 
arviointikertomuksen luonnoksesta ennen sen julkistamista, jotta välttäisimme 
virheelliset tiedot.

Strategian toteuttamisen taulukkoon kohtaan, kehitämme lasten ja nuorten ja 
perheiden palveluiden organisointia soten irtautuminen huomioiden, toteamme, että 
arviointivärin tulisi olla vihreä, koska syksyn 2017 aikana valmisteltiin huolellisesti 
Kasvun ja oppimisen tulosalueelle kasvun ja oppimisen tuen yksikön perustamista, 
johon oppilashuollon ja ohjaamon palvelut siirtyivät 1.1.2018. Kasvun ja oppimisen 
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tuen yksikkö koordinoi erityistä tukea, järjestää oppilashuollon palvelut ja koordinoi 
ohjaamotoimintaa. Kaikki ovat lasten ja nuorten terveyden ja hyvinvoinnin 
edistämisen palveluita ja tavoite on toteutunut.

Strategian toteuttamisen taulukon kohtaan, valmistaudumme v. 2020 
asuntomessuihin suunnittelemalla taloudellisen ja toimivat toteutusmuodon 
päiväkodille, toteamme, että arviointivärin tulisi olla vihreä. Vuoden 2017 aikana 
tehtiin sopimus yksityisen päivähoidon järjestäjän kanssa päiväkodin rakentamisesta. 
Hoivatila Oy rakentaa yksityisen päiväkodin asuntomessualueella, jossa 
mahdollistetaan ikäihmisten ja lasten palveluiden yhteensovittaminen. Tavoite on 
toteutunut.

Strategian toteuttamisen taulukon kohtaan, uuden opetussuunnitelman lukuvuoden 
kehittämiskohde on osallisuuden lisääminen kouluissa ja päiväkodeissa, toteamme, 
että arviointivärin tulisi olla vihreä. Kaikki koulut ovat toteuttaneet uudistuneita 
opetussuunnitelman ja varhaiskasvatussuunnitelman perusteita ja Tuusulan kunnan 
opetussuunnitelmaa, joka laaja-alaisen osaamisen tavoitteessa toteuttaa osallisuuden 
kehittämistä. Osallisuutta ovat erilaiset koulujen toimintaryhmät, 
oppilaskuntatoiminta, nuorisovaltuustotoiminta……. Tavoite on toteutunut.    

Tarkastuslautakunta toteaa vuoden 2017 arviointikertomuksessaan seuraavat 
suositukset kasvatus- ja sivistyslautakunnan alaiselle toiminnalle:

Varhaiskasvatus ja esiopetus

Varhaiskasvatuksessa tulisi tarjota perheille monipuolisempia maksuaikamalleja 
lapsilähtöisesti. Hoitoaikasopimuksessa sovitun keskimääräisen viikoittaisen tai 
kuukausittaisen varhaiskasvatusajan tuntimäärän tulisi olla monipuolisempi ja 
joustavampi, mikä osaltaan helpottaisi lasten hoitoajan lyhentämistä niissä 
perheissä joissa se on mahdollista.
Tuusulan kunnallisissa sekä yksityisissä päiväkodeissa on hyvin tilaa, joten 
perheille tulisi löytää hoitoratkaisut heille sopivimmasta paikasta siten että 
sisarukset voivat olla samassa päivähoitopaikassa, yksityisen päivähoidon ei tule 
olla ainoa lähipalveluvaihtoehto.
Yksityisen päivähoidon kontrollia tulisi lisätä kunnassa siten, että saadaan 
ajantasaista tilastointia henkilöstön ja lapsimäärän tosiasiallisesta suhteesta. 
Tämä voitaisiin toteuttaa esimerkiksi pistokäynnein, nimettömin 
henkilöstökyselyin sekä luomalla henkilöstölle muita nimettömiä ilmoituskanavia.
Varhaiskasvatukseen osallistuville lapsille ja henkilökunnalle on varattava 
riittävästi väistötiloja.  Kunnalliseen rakennusvalvontaan sekä kilpailutukseen on 
saatava sisäilmaosaamista verrattain uusien rakennusten ja tulevien päiväkotien 
sisäilmaongelmien välttämiseksi.
Tulosalueella on onnistuttu erinomaisesti palkkaamalla pätevää henkilökuntaa ja 
varmistamalla riittävät henkilöstöresurssit kunnallisiin 
varhaiskasvatuspalveluihin.
Tieto- ja viestintätekniikan osalta varhaiskasvatuksen ja esiopetuksen tavoitteet 
ovat toteutuneet, kehityssuunta pysynee yhtä hyvänä jatkossakin, laitekantaa 
lisätään ja oppimisympäristöjä kehitetään.

Varhaiskasvatuspalveluiden kommentit suosituksiin:
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Varhaiskasvatuksen asiakasmaksuista säädetään varhaiskasvatuksen 
asiakasmaksulaissa (1503/2016). Laissa varhaiskasvatuksen asiakasmaksuista 
säädetään kunnan järjestämässä päiväkoti- ja perhepäivähoidossa perittävistä 
asiakasmaksuista. Tuusulan kunnan varhaiskasvatuksen asiakasmaksut 
määritellään lautakunnan (Kaskoltk § 23/21.3.2017) päätöksen mukaisesti.  
Varhaiskasvatuksen asiakasmaksut huomioivat huoltajien erilaiset tarpeet 
käyttää palveluita, sillä asiakasmaksulakiin verrattuna lautakunnan päätös 
tarjoaa useampia maksuaikamalleja. 
Päätöksen varhaiskasvatuspaikan hakemisesta lapselle tekevät huoltajat. 
Huoltajat tekevät päätöksen hakevatko lapselle kunnallista tai yksityistä 
hoitopaikkaa.  
Kunnalla on velvollisuus tarjota hoitopaikka kaikille kunnallista 
varhaiskasvatuspaikkaa hakeville. Kunnallista hoitopaikkapäätöstä tehtäessä 
pyritään ottamaan huomioon huoltajien toiveet. Sisaruksille järjestetään 
hoitopaikat ensisijaisesti samasta hoitopaikasta.  
Yksityisessä varhaiskasvatuksessa huoltajat hakevat hoitopaikkaa suoraan 
yksityiseltä palveluntuottajalta. Huoltajat sopivat varhaiskasvatuksesta 
palveluntuottajan kanssa. 
Varhaiskasvatuksen lapsimäärät ovat pienentyneet. Sekä kunnallisissa, että 
yksityisissä palveluissa on valinnan mahdollisuuksia.  
Yksityistä varhaiskasvatusta valvotaan varhaiskasvatuslain (540/2018) ja 
asetuksen 753/2018 mukaisesti. Palveluntuottajia tavataan säännöllisesti ja 
heille annetaan ajantasaista ohjausta. Varhaiskasvatuksen ohjaaja käy vuosittain 
kaikissa yksiköissä etukäteen sovitusti. Tarvittaviin ja ilmoitettuihin asioihin ja 
epäkohtiin puututaan valvonnan edellyttämällä tavalla.  
Varhaiskasvatuksen laitekantaa on saatu lisättyä. Tavoitteena saavuttaa tilanne, 
että jokaisella pienryhmällä on oma laite käytettävissään. 

 

Perusopetus ja lukio

Tarkastuslautakunta suosittaa, että lasten terveyden ja turvallisuuden vuoksi 
oppilaita pyritään siirtämään mahdollisimman nopeasti väistötiloihin, mikäli 
koulussa on terveydelle haitallisia sisäilmaongelmia.
Tarkastuslautakunta suosittaa, että Tuusulassa käytetään jatkossakin paikallisten 
oppilaitosten ja opiskelijoiden potentiaalia vastaavissa hankkeissa.
Tarkastuslautakunta suosittaa, että lukion eri toimipisteiden sisällön 
yhtenäistämispyrkimykset jatkuvat.
Maahanmuuton vaikutuksia oppilasmääriin ei ole arvioitu lainkaan, mikä voi 
johtaa haasteisiin budjetin toteumassa sekä hankkeisiin budjetoitujen varojen 
käyttämistä normaaliin opetustoimintaan, johon varat pitäisi olla jo 
perusbudjetissa. Budjetin tulee olla realistinen ja suhteessa todelliseen 
oppilasmäärään.
Myös ruotsinkielisen koulun palveluita voisi markkinoida lähikuntiin ja saada 
näin Tuusulaan uusia oppilaita.Tarkastuslautakunta suosittaa myös kielikylvyn 
harkintaa markkinointivalttina.

Opetuksen kommentit suosituksiin:

Sisäilmaongelmien ilmetessä tavoitteena on mahdollisimman pian selvittää 
oireilun laajuus ja syy sekä tehdä tarvittavat korjaustoimenpiteet tai siirtyä 
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väistötiloihin. Lähtökohtana ovat terveet ja turvalliset oppimisympäristöt lapsille 
ja aikuisille. 
Oppilaiden osallisuutta opetuksen hankkeiden toteuttamisessa pyritään 
lisäämään etenkin lukiokoulutuksen hankkeissa. 
Tuusulan lukion toimipisteiden yhtenäistämistä jatketaan. 
Tuusulassa muuta kuin suomea tai ruotsia äidinkielenään puhuvien määrä on n. 
3% oppilasmäärästä. Maahanmuuttajien määrää on vuosittain hyvin vaikea 
arvioida ja määrät ovat vielä kohtalaisen pieniä. Talousarviossa arvioidaan 
valmistavan opetuksen, S2- sekä oman äidinkielen ja uskonnon opetuksen 
määrää ja näihin varataan määrärahoja. Jo kunnassa olevat maahanmuuttajat 
ovat normaalisti mukana koulujen oppilasmäärissä ja tulevat siten arvioiduksi 
talousarvion laadinnassa. 
Naapurikunnista Kerava, Nurmijärvi, Vantaa ja Hyvinkää järjestävät itse 
ruotsinkielisen opetuksen. Järvenpään kannalta Tuusulan Klemetskogin koulu on 
logistiselta sijainniltaan haastavassa paikassa. Sama tilanne on muiden kuntien 
osalta mahdollisen kuntayhteistyön näkökulmasta.  

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää antaa kunnanhallitukselle ja edelleen 
VALTUUSTOLLE yllä olevan selvityksen tarkastuslautakunnan antamaan vuoden 2017 
arviointikertomukseen.

Kasvatus- ja sivistytyslautakunta päättää tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän 
pykälän osalta välittömästi kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 27.09.2018, § 57

Valmistelijat / lisätiedot:
Ulla Kinnunen, Risto Kanerva
ulla.kinnunen@tuusula.fi, risto.kanerva@tuusula.fi
kulttuuri- ja museotoimenjohtaja, vapaa-aikapalveluiden päällikkö

Tuusulan kunnanvaltuusto on 7.5.2018 § 42 käsitellyt tarkastuslautakunnan 
arviointikertomusta vuodelta 2017 ja velvoittanut kunnanhallitusta ryhtymään toimiin 
esitettyjen huomioiden johdosta ja raportoimaan niistä valtuustolle viimeistään 
lokakuun 2018 aikana.

Kasvatus- ja sivistystoimen lausunto:

Kasvatus- ja sivistystoimi toteaa lausuntonaan, että tarkastuslautakunta pyysi 
toimialoilta hyvin pikaisella aikataululla ennen arviointikertomuksen 
hyväksymisprosessia tarkennuksia ja kysymyksiä oli paljon. Kasvatus- ja 
sivistystoimiala toivoo, että jatkossa tarkastuslautakunnan jäsenet tulisivat 
keskustelemaan toimialan johtoryhmään ja voisimme myös lausua 
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arviointikertomuksen luonnoksesta ennen sen julkistamista, jotta välttäisimme 
virheelliset tiedot.

Tarkastuslautakunta toteaa vuoden 2017 arviointikertomuksessaan seuraavat 
suositukset kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan alaiselle toiminnalle:

Nuorisopalvelut

Tarkastuslautakunta suosittaa yksityiskohtaisemman toimintakertomuksen 
tekemistä tulostavoitteiden sekä painopistealueiden seuraamista varten.
Vapaa-ajan palvelut-tavoitteen toteuttamiseksi ja toimintatuntimäärien 
nostamiseksi tarkastuslautakunta suosittaa Hyrylän keskustaajaman alueelle 
omaa nuorisotilaa alueen nuorille, kuten on luvattu.

 

Nuorisopalveluiden kommentit suosituksiin:

Toimintakertomukseen 2018 lisätään enemmän yksityiskohtaisempaa tietoa 
alueellisen nuorisotyön toiminnasta. Toimialan ja tulosalueen kehittämissuunnitelman 
yhtenä tavoitteena on tutkia mm. alueellisen nuorisotyön yksiköiden lisäämistä. 
Tämän lisäksi alueellista nuorisotyötä on lisätty Hyrylän alueella toimintavuosina 2017. 
Kokemusten mukaan alueellinen ja ei tiloihin sidottu Hyrylän alueen nuorisotyö on 
onnistunut saamaan toiminnan pariin nuoria, jotka eivät välttämättä hakeutuisi 
nuorisotaloille. Molemmat toimintamuodot ovat erittäin tärkeitä nuoristyön muotoja 
ja niiden kehittämistä jatketaan.

Kulttuuripalvelut

Kirjastojen rooli muuttuu myös Tuusulassa siihen suuntaan, että niistä tulee 
kuntalaisten omia olohuoneita. Tämä on myös kulttuuripalvelujen oma arvio 
tulevasta kehityksestä ja tarkastuslautakunta suosittaa samaa kehityssuuntaa. 
Tapahtumien avulla ihmiset tutustuvat toisiinsa ja yhteisöllisyys kunnassa 
lisääntyy.
Tuusulan vetovoimaisuuden lisäämiseksi on tärkeää hyödyntää arvokasta 
kulttuurihistoriaa ja kehittää edelleen Tuusulanjärven kohteiden 
saavutettavuutta kaikille kiinnostuneille matkailijoille ja kuntalaisille. Jotta 
kulttuurikunnan imago vahvistuisi, on myös resurssien oltava kunnossa.

 

Kulttuuripalveluiden kommentit suosituksiin:

Kirjastot ovat huomioineet toiminnassaan toimimisen kuntalaisten olohuoneina. 
Hyrylän kirjaston remontissa talvella 2018 uudistettiin sisustusta ja toimintoja 
asiakkaita osallistaen. Tavoitteena oli kirjastolain edellyttämät monikäyttöiset tilat 
sekä asiakaspalveluprosessien uudistaminen. Jokelan kirjaston uudistaminen  
tapahtuu vuonna 2019 ja Kellokosken kirjaston uudistus on vuorossa muutaman 
vuoden kuluttua. Molempien kirjastojen uudistustöissä otetaan huomioon 
asiakkaiden muuttuneet käyttötarpeet ja odotukset. Kirjastot ovat kehittäneet 
tapahtumatoimintaansa mm. lisäämällä yhteistyötä kulttuuripalveluiden kanssa. 

Halosenniemen kehittämissuunnitelma on käynnistynyt. Museotoimi tunnistaa 
tarpeen kehittää sekä museopalveluja että parantaa asiakaspalvelutoimintoja 
laajentamalla kohteen parkkipaikkaa, päivittämällä lipunmyynti- ja museokauppatiloja 
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sekä kunnostamalla puutarhaa vastaamaan alueen kulttuurihistoriallisille kohteille 
asetettuja odotuksia. Klaavolan aluetta kehitetään yhdessä Ilmatorjuntamuseon 
kanssa Suomen Kulttuurirahaston myöntämällä apurahalla. Erkkolan piha-alueella on 
tehty saavutettavuutta parantavia toimia kesällä 2018.

Vapaa-aikapalvelut

Palvelutarjonnan markkinointia ja kuntalaisille tiedottamista kannattaa miettiä, 
jotta palvelujen käyttäjien määrä ei tulevaisuudessa laske.

 

Vapaa-aikapalveluiden kommentit suosituksiin:

Palveluista tiedottamista ei tehdä koskaan liikaa ja erilaisia uusia tapoja kertoa 
palveluista kohderyhmille ja suurelle yleisölle otetaan käyttöön mahdollisuuksien 
mukaan. 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää antaa kunnanhallitukselle ja edelleen 
VALTUUSTOLLE yllä olevan selvityksen tarkastuslautakunnan antamaan vuoden 2017 
arviointikertomukseen.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän 
asian osalta välitttömästi kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 325

Valmistelija / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
vt. hallintojohtaja

Liitteet
1 Arviointikertomus 2017

Tarkastuslautakunta on vuoden 2017 toiminnasta antamassaan 
arviointikertomuksessaan todennut, että odottaa vastauksia ensisijaisesti 
arviointikertomuksessa esitettyjen suositusten toteuttamiseen. Tarkastuslautakunta 
myös rohkaisee toimialoja antamaan palautetta ja kehitysehdotuksia 
arviointikertomuksesta ja tarkastuslautakunnan toiminnasta.

Poliittinen päätöksentekoprosessi

Tarkastuslautakunnan suositukset:

Poliittisen johtajuuden taso 1 ja siellä käsiteltävät asiat tehdään läpinäkyviksi.
Poliittisen johtoryhmän kokouksista laaditaan pöytäkirjat ja ne asetetaan 
näkyville.
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Hallintosääntö päivitetään ja sinne kuvataan poliittisen johtoryhmän ja 
valtuustoasioiden valmistelutoimikunnan toiminta.
Valtuustoryhmien välinen neuvotteluprosessi ja käytännöt kuvataan 
hallintosääntöön.
Valtuustoryhmien välisistä neuvotteluista laaditaan pöytäkirja ja pöytäkirjat 
asetetaan näkyville.
Valtuustoasioiden valmistelutoimikunnan tarkoitus ja toiminta määritellään 
uudelleen.
Valtuustoasioiden valmistelutoimikunnan jäsenille valitaan henkilökohtaiset 
varajäsenet.

Vastaus:
Tarkastuslautakunta on arviointikertomuksessa käsitellyt poliittista 
päätöksentekojärjestelmää keskittyen ainoastaan arvioimaan valtuustoasiain 
valmistelutoimikuntaan liittyvää aihepiiriä. 

Johtopäätöksissä on aivan oikein todettu, ettei poliittisen johtajuuden 
päätösprosessista ole valtuuston päätöstä. Poliittinen johtaminen perustuu 
hallintosäännön toimivaltuuksiin ja hallintosäännössä määriteltyjen toimielinten 
päätöksentekoon.

Poliittisten ryhmien väliset neuvottelut ja keskenään tekemät sopimukset ohjaavat 
kunnan toimintaa edustuksellisen toiminnan kautta, eivätkä näin ole suoraan kunnan 
toimintaa.

Tarkastuslautakunnan suosituksiin vastataan seuraavasti:

Hallintosäännössä kuvataan pääsääntöisesti päätöksentekoelimet ja lakisääteisyyteen 
perustuvat vaikuttamistoimielimet. Tuusulassa on lisäksi kirjattu osallisuuteen liittyvät 
kehittämisverkostot.

Poliittisen toiminnan kuvaukset eivät kuulu hallintosääntöön kirjattaviin asioihin.
Näitä poliittiseen toimintaan kuuluvia ovat esimerkiksi poliittinen johtoryhmä, 
valtuustoasiain valmistelutoimikunta ja valtuustoryhmien väliset neuvottelut. 

Kuntastrategian toteutuminen valtuustokaudella

Tarkastuslautakunnan suositukset:

Strategiaprosessissa johtavien virkamiesten sekä poliittisen johdon tulee 
tarkentaa prosessia merkittäviin tavoitteisiin. Panoksen kohdistaminen sellaisiin 
tavoitteisiin, joilla on merkitystä myös muihin prosessin aikana muodostuneiden 
tavoitteen toteutumisessa, muodostaa selkeämmän viitekehyksen toteutukselle, 
että niiden seurannalle.
Strategisille päämäärille luodaan sellaiset mittarit, joilla niiden toteutumista 
voidaan arvioida ja todeta mikä toteutuu ja mikä ei. 
Mikäli halutaan toteuttaa kehityshankkeet usean vuoden aikana, on hyvä, että se 
näkyisi jo tavoitteissa ja niiden toteuttamisen seuraamisessa.
Organisaatiostrategian osalta virkamies- ja luottamusmiesjohto asettaa 
organisaatiolle ja toiminnalle sellaiset tavoitteet, että niiden toteutumista voi 
mitata ja todentaa onnistuminen tai edistyminen.
Moni tavoitteista on usean valtuustokauden mittainen, joten niiden sitovuutta ja 
toteutusta tulee pohtia erityisesti.
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Vastaus:
Tarkastuslautakunta on arviointikertomuksessaan arvioinut kuntastrategian 
toteutumista valtuustokaudella 2013-2017. Valtuustokauden 2013-2017 strategia 
laadittiin kevään 2013 aikana ja sitä toteutettiin koko valtuustokauden. Strategiassa oli 
kuusi kuntastrategian päämäärää ja kolme organisaatiostrategian päämäärää. 
Kunnalle oli määritetty neljä strategista mittaria, joilla pyrittiin todentamaan kunnan 
päämäärien saavuttamista. Tuusula uudistaa kuntastrategiansa valtuustokausittain ja 
tarkastuslautakunnan valtuustokauden 2013-2017 strategian arvioinnissa onkin 
nostettu esiin asioita, joihin kunnan uudistuneessa kuntastrategiassa pyritään 
vastaamaan.
Tarkastuslautakunnan arvioinnissa esiin nostettuja johtopäätöksiä ja suosituksia:

Toteutusohjelmilla on ollut eroa vaatimustasolla
Toimenpiteiden ja toteutusohjelman vastuutahoa ei ole määritetty
Strategiassa tulee panokset kohdistaa sellaisiin tavoitteisiin, joilla on merkitystä 
myös muihin prosessin aikana muodostuneiden tavoitteiden toteutumisessa, 
muodostaa selkeämmän viitekehyksen toteutukselle, että niiden seurannalle
Strategisille päämäärille asetetut tavoitteet eivät kaikilta osin mittaa asetettujen 
päämäärien onnistumista tai onnistumisen tasoa
Strategisille tavoitteille tulee luoda sellaiset mittarit, joilla niiden toteutumista 
voidaan arvioida ja todeta mikä toteutuu ja mikä ei
Mikäli halutaan toteuttaa kehityshankkeet usean vuoden aikana, on hyvä, että se 
näkyisi jo tavoitteissa ja niiden toteuttamisen seuraamisessa
Tavoitteet tulee asettaa siten, että niiden toteutumista voi mitata ja todentaa 
onnistuminen tai edistyminen
Moni tavoitteista on usean valtuustokauden mittainen, joten niiden sitovuutta ja 
toteutusta tulee pohtia erityisesti.

Tuusula on uudistanut kuntastrategiansa vuosina 2017-2018 osallistuvassa 
prosessissa ja laatinut strategian valtuustokaudelle 2018-2021. Uudessa 
kuntastrategiassa on kolme päämäärää: sujuvuus, hyvinvointi ja vireys. Kolmea 
päämäärää toteuttaa 32 valtuustokauden tavoitetta, jota toteuttamaan asetetaan 
vuositavoitteita ja toimenpiteitä. Kaikille valtuustokauden tavoitteille on asetettu 
indikaattoreita ja niistä osa on nostettu päämäärien saavuttamista mittaaviksi 
strategisiksi indikaattoreiksi. Valtuustokauden tavoitteet on myös priorisoitu 
kehittämisen tiekartalle merkittävyyden ja toteutuksen painottumisen näkökulmista. 
Tavoitteille on myös määritetty vastuutaho sekä tavoitteen saavuttamista uhkaavat 
riskit.

Uuden strategian tavoitteiksi valitaan keskeisimmät kehittämiskohteet. 
Valtuustokauden kestoiset tai sitä pidemmät, strategiaprosessissa ja 
pormestariohjelmassa esiin nousseet, keskeiset kehittämiskohteet on strategiassa 
nostettu valtuustokauden tavoitteiksi. Valtuustokauden tavoitteet pyritään 
saavuttamaan valtuustokauden aikana ja niitä toteuttamaan asetetaan 
vuositavoitteita ja toimenpiteitä. Vuositavoitteilla ja -toimenpiteillä kuvataan vuoden 
aikana otettavia askelia strategiatavoitteiden saavuttamiseksi. 
Tavoitteita asetettaessa arvioidaan niiden vaikuttavuutta, hyötyjä ja resursseja, jotka 
tavoitteen toteuttaminen sitoo. Mitä asioita kuntalaiset arvostavat ja kokevat 
hyödyllisiksi? Mitä kunta pystyy toteuttamaan helposti ja pienillä kustannuksilla? 
Mielekkäintä on tavoitella ja toteuttaa kehittämiskohteita, jotka ovat kuntalaisille 
keskeisiä ja kunnalle helppoja toteuttaa. Toisaalta on myös tärkeää edistää 
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kehittämiskohteita, jotka ovat kuntalaiselle merkittäviä, mutta kunnalle syystä tai 
toisesta (hinta, resursointi, pitkäkestoisuus jne.) hankalia toteuttaa. Tavoitteet, 
toimenpiteet ja toteutusohjelmat voivat tästä syystä muodostua hyvin erityyppisiksi.

Tavoitteiden määrittelyssä hyödynnetään SMART-periaattetta. Tavoitteiden tulee olla 
mahdollisimman selkeitä, yhdessä sovittuja, riittävän yksityiskohtaisia ja eriteltyjä niin, 
että kaikki ymmärtäisivät ne samalla tavalla.
SMART-tavoite on:
S – selkeästi määritelty
M – mitattavissa
A – aikaan sidottu
R – realistinen
T – tavoittelemisen arvoinen
Vuositavoitteet ja toimenpiteet määritellään aina keväisin käynnistyvässä 
vuorovaikutteisessa prosessissa, jossa keskusteluja käydään niin yhdessä kuin 
erikseen kunnanhallituksen, lautakuntien, poliittisen johtoryhmän, kunnan 
johtoryhmän, toimialojen johtoryhmien, tulosalueiden johtoryhmien, yksiköiden kuin 
yksittäisten henkilöidenkin kanssa.

Asukastyytyväisyys

Tarkastuslautakunnan suositukset.

Asukastyytyväisyys on tärkeä mittari kunnan toiminnalle, joten mittaaminen 
tulee olla tarkoituksenmukaista ja luotettavaa. Tarkastuslautakunta ehdottaa, 
että Tuusula kehittää asukastyytyväisyyden mittaamiseen oman tavan.
Mittarina voisi toimia esimerkiksi negatiivisen asiakaspalautteen määrä.

Vastaus:
Kunta on toteuttanut asukastyytyväisyystutkimukset valtuustokausittain FCG Oy:n 
hallinnoimalla Kunta- ja kaupunkipalvelututkimuksella. Selvitämme vaihtoehtoisten 
tutkimustapojen toteuttamista.

Henkilöstön hyvinvointi

Tarkastuslautakunnan suositukset:

Ennen koulutusta muodostetun arvion lähtötilanteesta tulee toimia vertailuna, 
kun koulutuksen tuloksellisuutta aikanaan tarkastellaan.
Johtamisen, esimiestyön ja työyhteisöjen tuloksellisuuden arvioimiseen on hyvä 
luoda mittareita.
Mittareina voi olla esim. asiakaspalautteiden määrä ja niiden sisällön 
kehittyminen, kuinka työmenetelmiä ja –tapoja kehitetään, kuinka innovoidaan 
ja kuinka työyksikön ilmapiiri kehittyy.

Vastaus:

Työhyvinvointikysely ottaa monipuolisesti kantaa, esimerkiksi esimiestyöhön, ja siten 
voidaan hyödyntää pohjatietona. 

Erilaisia mittareita löytyy paljon ja yksittäisiä asioita mitataan paljon. Kokonaisvaltaista 
mittaria, jolla voidaan mitata asioiden yhtäläisyyksiä ja suhteita ei ole edes 
valtakunnan tasolla henkilöstöasioihin liittyen. Tosin tämän puute tunnistetaan. 
Tuusulassa mitataan kattavasti hyödyntäen kaikkia yleisiä henkilöstöasioita 
tarkastelevia mittareita.
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Toimialat keräävät paljon erilaisiatietoa, kuten asiakaspalautteita. Indikaattoreiden 
kokonaisvaltainen tarkastelu voi tuoda vertailtavuutta näihinkin asioihin.

Työmenetelmien- ja tapojen kehittämisen mittaaminen on haastavaa, erityisesti 
kuntasektorilla. Tämä työmenetelmien- ja tapojen kehittäminen on ensi vuoden yksi 
tärkeimmistä panostuksista kunnan organisaatiossa.

Henkilöstön määrän kehitys

Tarkastuslautakunnan suositukset:

Henkilöstön keski-iän ollessa lähempänä viittäkymmentä vuotta, varmistetaan 
jatkossa riittävät ja ammattitaitoiset resurssit kunnalle.
Henkilöstökertomuksessa mainitaankin, että rekrytoinneissa on erittäin tärkeää 
niin sanotun ”hiljaisen tiedon” välittäminen uusille työntekijöille. Tämä vaatii 
päällekkäisiä työsuhteita työntekijöiden jäädessä eläkkeelle.
Työssä jaksamista ja tehokkuutta edesauttaa myös etätyömahdollisuus, jonka 
määrää voisi entisestään lisätä niillä aloilla, joilla sen toteuttaminen on 
mahdollista.

Vastaus:
Kunnan henkilöstön hyvinvointiin tulee panostaa, jotta kaikenikäiset jaksavat 
työssään. 
Kunnassa tulisikin pohtia, voidaanko eläköityvän henkilön tilalle palkata jo hyvissä 
ajoin ennen henkilön eläkkeelle jäämistä uusi työntekijä, tiedonsiirron takaamiseksi, 
vaikka se hieman lisäisi henkilöstökuluja ja hetkellisesti henkilöstön määrää. Tämä 
maksaisi pidemmän päälle itsensä takaisin, uusien työntekijöiden nopeampana 
perehdyttämisenä ja esimerkiksi virheiden määrän vähenemisenä työsuhteiden 
alussa.
Kunnassa etätöiden määrä on suosituksena max. 4 pvää/ kk. Etätyömalli onkin jo 
jalkautunut kunnan toimintatavaksi ja etätöiden lisäämisen mahdollisuus on 
mahdollista. Etätyön määrää vielä lisätessä, on tärkeää varmistaa yhteys säännöllisillä 
kokouksilla muuhun työyhteisöön. Varsinkin sisäilmaongelmien takia, on hyvä 
mahdollistaa esimiehille myös etätöiden lisäämisen mahdollisuus, jotta työntekijän 
altistuminen sisäilmaongelmalle  voidaan vähentää.

Tarkastuslautakunnan suositukset:

Kunnan on tärkeää valita jokin pidempiaikaiseen seurantaan sopiva väline, jolla 
se voi arvioida johtamisen kehittämisen vaikutuksia.
Työterveyslaitoksen Kunta10-tutkimus on Suomen laajin kunta-alan 
valtakunnallinen seurantatutkimus. Työntekijöiden työtä ja hyvinvointia 
seurataan kahden vuoden välein tehtävillä kyselyillä, joihin osallistuu noin 90 
000 vakinaista työntekijää ja pitkäaikaista sijaista. Johtamiseen on kiinnitetty 
kunnissa yhä suurempaa huomiota. Esimiehiä on koulutettu ja tämä näkyy 
tuloksissa, todetaan Työterveyslaitoksesta. Johtamisen oikeudenmukaisuus on 
parantunut 2010-luvulla. Tämä on tärkeää, koska tutkimusten mukaan 
oikeudenmukaiseksi koettu johtaminen on yhteydessä muun muassa 
vähäisempiin sairauspoissaoloihin.

Vastaus:
Kunnassa on toteutettu työhyvinvointi/henkilöstökysely kahden vuoden välein. 
Kunta10-tutkimus on erityisesti suurien kaupunkien käyttämä työhyvinvointia 
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seuraava väline. Se onkin siksi koettu hyvin kankeaksi välineeksi. Sen räätälöitävyys on 
ollut vähäistä. Kunnassa on panostettu kyselyyn, joka on ollut Kuuma-kuntien 
käytössä ja siten on voitu hyödyntää saman kokoisten kuntien tuloksia vertailussa. 
Myöskin räätälöitävyys on ollut tämän kyselyn vahvuus.
Kunnassa toteutetaan työhyvinvointikysely kahden vuoden välein. Pohdinnassa on 
ollut kevyemmän kyselyn käyttöönotto, jotta tarvittaessa esimies voi teettää kevyen 
kyselyn ongelmien esiintyessä työyhteisössä. Kunnan raportointityökaluun Kuntariin 
voidaan helposti ottaa käyttöön sosiaalisen pääoman mittari, joka on nopea ja kevyt 
työväline. Monissa kunnissa/ kaupungeissa on ns. fiilis-mittari. Tuusulassa 
Ruokapalvelut-yksikkö on käyttänyt vastaavaa menetelmää. Tämä toimii erittäin hyvin 
työyhteisöissä, joissa lähtökohtaisesti ilmapiiri on hyvä. Mutta työyhteisöissä joissa on 
haasteita, tämä ruokkii huonoa ilmapiiriä entisestään.
Johtaminen ja erityisesti oikeudenmukainen johtaminen on ehdottomasti tärkeä osa-
alue ja siksi Tuusulan kunnassa onkin panostettu koko esimieskunnan kattavaan 
johtamisvalmennukseen. Tämä tulee olla toki jatkuvaa kehittämistä.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

antaa valtuustolle tiedoksi selostusosassa annetut vastaukset v. 2017 
arviointikertomukseen
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi v. 2017 arviointikertomukseen annetut vastaukset.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.



Tuusulan kunta Pöytäkirja 23/2018 74 ( )137
Kunnanhallitus 01.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Kunnanhallitus, § 255,20.08.2018
Kunnanhallitus, § 267,27.08.2018
Valtuusto, § 88,03.09.2018
Kunnanhallitus, § 326, 01.10.2018

§ 326
Johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän uudistaminen

TUUDno-2018-591

Kunnanhallitus, 20.08.2018, § 255

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
vt. hallintojohtaja

Perusteita uudistamiselle

Valtuusto hyväksyi kunnan uuden strategian kokouksessaan 19.3.2018 § 19. 
Strategian päämäärinä ovat Sujuva, Hyvinvoiva ja Vireä Tuusula. Päämääriä 
toteutetaan valtuuston hyväksymillä valtuustokauden tavoitteilla. Yhdeksi 
valtuustokauden tavoitteeksi määriteltiin uuden kunnan organisaation ja prosessien 
kehittäminen. Tavoite kunnan, palveluiden ja organisaation uudistamisesta on myös 
yksi kuluvan vuoden talousarviotavoitteista.

Uudessa kuntastrategiassa painottuvat kasvun ja elinvoiman vahvistamisen, 
kuntalaisten hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen sekä kuntalaisvaikuttamisen ja 
ympäristön kehittämisen teemat. Johtamisen ja johtamisjärjestelmän uudistamisella 
voidaan osaltaan varmistaa ja luoda edellytyksiä kuntastrategian tavoitteiden 
tehokkaalle toteuttamiselle.

Tuusulan valtuusto päätti kokouksessaan 4.6.2018 siirtää kunnan sote-tuotannon 
Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymään 1.1.2019 lukien. Tämä osaltaan painottaa 
tarvetta tarkastella kunnan johtamisen rakennemalleja ja johtamisjärjestelmää. 
Kunnan oman palvelutuotannon määrä vähenee huomattavasti. 
Tuusulan kunnan toimintaympäristö on kaikkiaan merkittävässä muutoksessa. 
Maakuntauudistus, Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä, talous- ja velkaneuvonnan 
siirtyminen valtiolle, digitalisaatio ja palvelurakenteen muutos ovat tästä esimerkkeinä.

Toimintaympäristön muuttuessa myös kunnan rooli muuttuu. Kuntien keskinäinen 
kilpailu asukkaista, yrityksistä ja osaavasta henkilöstöstä kiristyy. Kunnan rooli 
edunvalvonnassa ja omistajaohjauksessa korostuu. Vuorovaikutusvaatimukset myös 
kasvavat.
Kaikkiaan Tuusulan on vastattava muutokseen, uusiuduttava, kehityttävä.

Valmistelun sisällöstä

Johtamisen rakenteiden ja johtamisjärjestelmän uudistamistyö käynnistettiin kunnan 
johtoryhmässä keväällä 2018. Yhteistyökumppanina valmistelussa on ollut FCG 
Konsultointi Oy.
Johtoryhmässä määriteltiin kriteerit, joiden perusteella uudistamista tehdään. 
Kriteerien toteutus tapahtuu joko rakenteen (”organisaatiolaatikot”) tai 
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johtamisjärjestelmän (mm. johtamisen foorumit) kautta. Työn perustana olleet 
kriteerit ovat seuraavat:  

Rakenteen kautta toteutettavat:

Kunnan uuden strategian painopistekokonaisuuksien selkeä vastuuttaminen.
Palvelukokonaisuuksien johtaminen (esim. hyte, elinvoima, turvallisuus)
Uusiutuva, innovatiivinen, taloudellinen kunta
Resurssien joustava kohdennettavuus.

Johtamisjärjestelmän kautta toteutettavat:

Asiakkuuksien kokonaisjohtaminen.
Vahva poikkihallinnollinen yhteistyö ja verkostomainen toiminta.
Poliittisen johtamisen ja viranhaltijaorganisaation saumaton yhteistyö.
Tietojohtamisen sekä osaamisen laajamittainen hyödyntäminen.
Kunnan eri maantieteellisten alueiden kokonaiskehittämisen vastuuttaminen.

Uudistuksella haetaan myös rakenteen ja johtamisjärjestelmän selkeyttä, 
yksinkertaisuutta ja helppoa ymmärrettävyyttä.
Johtamisen rakennemallia ja johtamisjärjestelmän sisältöjä on valmisteltu 
johtoryhmässä, erillisissä alatyöryhmissä ja toimialueiden esimiesten kanssa. 
Uudistamistyön sisältöä on käsitelty ja valmisteltu kunnanhallituksen seminaarissa 
14.6.2018. Yhteistyökomitea on käsitellyt uudistamisehdotuksia kokouksessaan 
15.8.2018 ja paikalliset ammatilliset järjestöt antavat mahdolliset lausuntonsa 
27.8.2018 mennessä.

Tarkoitus on, että valtuusto linjaisi kokouksessaan 3.9.2018 johtamisrakenteen 
keskeiset muutokset. Valmistelua jatkettaisiin syksyllä valtuuston linjausten pohjalta. 
Tarkistettu hallintosääntö tulisi valtuuston hyväksyttäväksi 10.12.2018 kokoukseen. 
Muilta osin muutokset johtamisrakenteissa päätettäisiin hallintosäännön 
toimivaltasäännösten mukaisesti. Uusi johtamisen rakenne tulisi voimaan 1.1.2019.

Johtamisjärjestelmän muutoksien valmistelu etenisi syksyllä ja muutoksia otettaisiin 
asteittain käyttöön jo syksyn aikana.     

Keskeiset muutosehdotukset

Muutokset johtamisen rakenteisiin

1. Yhden toimialan malli

Uudessa rakennemallissa siirryttäisiin yhden toimialan malliin. Toimialan nimi olisi 
Kuntatoimiala. Kuntatoimialaa johtaisi kansliapäällikkö pormestarin alaisuudessa ja 
toimivallan jako vastaisi voimassa olevan hallintosäännön mukaista jakoa. 
Toimialatasolla vahvistetaan kuntastrategian toteutuksen ohjausta ja seurantaa, sekä 
kunnan edunvalvontaa, omistajaohjausta ja kuntatasoista yhdyspintatyöskentelyä.   

Yhden toimialan mallissa talouden ohjauksen toimivaltaan tulisi muutoksia. Valtuusto 
hyväksyy talousarviossa toimialan sitovat tehtäväkohtaiset toiminnan ja talouden 
tavoitteet sekä niiden edellyttämät määrärahat ja tuloarviot, liikelaitoksen 
talousarvion sitovat erät ja liikelaitoksen sitovat toiminnan ja talouden tavoitteet sekä 
kuntakonsernin toiminnan ja talouden tavoitteet. Rahoituksen osalta valtuusto 
vahvistaa puitteet taloussuunnitelmaan perustuvalle lainanotolle
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Perusperiaatteena olisi, että talousarvion määrärahojen sitovuustaso valtuustoon 
nähden olisi toimialataso. Poikkeuksena olisivat valtuuston erikseen määrittelemät 
erät, kuten esimerkiksi verotulot, valtionosuudet ja käyttöomaisuuden myyntivoitot. 
Kunnanhallitukseen nähden sitovina tasoina olisivat toimialueet. Lautakuntien rooli 
substanssilautakuntina vahvistuisi. Lautakunnat valmistelisivat edelleen nykyiseen 
tapaan talousarvion toiminnallisen sisällön, mutta määrärahojen osalta lausuisivat 
kunnanhallitukselle määrärahatarpeista.
Palvelualueet raportoisivat pääsääntöisesti kuukausittain kunnanhallitukselle siten, 
että raportoinnissa ovat mukana ennusteet. Raportit tuotaisiin valtuustolle sähköisesti 
tiedoksi. Laajempi talouden ja toiminnan seuranta laaditaan valtuustolle 
osavuosikatsauksissa ja tilinpäätöksen yhteydessä.

Kunnanhallitukselle siirtyy enemmän operatiivista vastuuta talouden ohjauksesta ja 
tavoitteiden toteutumisesta.

Kaikkiaan tavoitteena olisi talousarvioprosessin jäntevöittäminen ja talouden 
ohjauksen joustavoittaminen sekä poliittisen ohjauksen vahvistaminen. Lisäksi 
tavoitteena on parantaa yhteistä sitoutumista tavoitteisiin sekä madaltaa toimielinten 
ja palveluorganisaation välisiä raja-aitoja.
Talouden ohjauksen yksityiskohtainen sisältö valmistellaan syksyn aikana 
hallintosäännön valmistelun yhteydessä.

2. Palveluorganisaation rakenne ja toimialuejako

Palveluorganisaatio jakaantuisi toimialan sisällä jatkossa kolmeen toimialueeseen ja 
ne jakaantuisivat edelleen palvelualueisiin ja palveluyksiköihin. Palvelualueet olisivat 
Yhteiset palvelut, Sivistys, Kasvu ja ympäristö. 

Valmistelussa on laadittu luonnokset toimialueiden jakaantumisesta palvelualueisiin. 
Lisäksi valmistelussa on kuvattu johtamiseen, työnjakoihin ja toimintatapoihin liittyviä 
uudistamisen toimenpiteitä. 

Yhteisten palveluiden (nykyinen yleisjohto ja konsernipalvelut - toimiala) osalta 
keskeisinä muutoksina tulisivat olemaan keskeisten toiminallisten kokonaisuuksien 
yhdistäminen samaan palvelualueeseen, hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
tehtävien olennainen vahvistaminen, kunnan kehittämistyön vahvistaminen sekä 
talouden, henkilöstöpalveluiden ja hallinnon kuntatasoisen ohjauksen keskittäminen 
ja vahvistaminen. Kunnan henkilöstömäärän ja omalla organisaatiolla tuottamien 
palveluiden väheneminen tarkoittaa sisäisissä palveluissa eräin osin palvelutarpeen 
vähenemistä.

Sivistyksen toimialueella (nykyinen kasvatuksen ja sivistyksen toimiala) on valmisteltu 
varhaiskasvatuksen ja oppimisen palveluiden eriyttämistä omiksi palvelualueiksi. 
Lisäksi sivistyksen hallinto kevenee yhteisten palveluiden keskittämisellä.

Kasvun ja ympäristön palvelualueella (nykyinen kuntakehityksen ja tekniikan toimiala) 
keskeinen muutoskohde on elinkeino- ja kasvupalveluiden vahvistaminen ja niiden 
sisäisen roolin muuttaminen. Muutoksen tarkoituksena on vahvistaa asiakaslähtöistä 
palvelua ja sujuvia asiakasprosesseja.
Elinkeino- ja kasvupalveluita johtaisi uuteen perustettavaan virkaan valittava 
elinvoimajohtaja. Avoimeksi tullut elinkeinopäällikön virka jätettäisiin toistaiseksi 
täyttämättä. Elinvoimajohtajan virka tulisi perustaa heti johtamaan Kuntakehityksen 
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tulosaluetta ja täyttää mahdollisuuksien mukaan jo ennen 1.1.2019. Virka siirtyisi 
1.1.2019 lukien johtamaan organisaatiomuutosehdotuksen mukaisesti Elinkeino- ja 
kasvupalveluita.

Elinkeino- ja kasvupalveluita tulisi vahvistaa myös ainakin hankejohtamisen resurssilla 
siten, että tehtävinä olisivat erityisesti asumisen ratkaisujen ja mahdollisuuksien 
toteuttaminen, sekä mahdollisesti myös yrityspalveluun osoitettavalla resurssilla. 
Elinkeino- ja kasvupalvelut toimisi asiakasrajapinnassa yrityksiin ja vastaisi sujuvien 
poikkihallinnollisten prosessien kehittämisestä asiantuntijaosaajien välillä. Tavoitteena 
on myös vahvistaa ja koota yhteen toimialueen projektijohtamista. Elinkeino- ja 
kasvupalveluihin sisältyisi myös matkailun kehittäminen.   

3. Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunnan perustaminen

Kunnan keskeisenä lakisääteisenä tehtävänä on kuntalaisten hyvinvoinnin ja 
terveyden edistäminen. Kunnan lakisääteisiä hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
tehtäviä ovat:

asukkaiden terveyden ja hyvinvoinnin sekä niihin vaikuttavien tekijöiden 
seuranta väestöryhmittäin
kuntalaisten terveydestä ja hyvinvoinnista sekä toteutetuista toimenpiteistä 
raportointi valtuustolle vuosittain
hyvinvointikertomuksen valmistelu valtuustolle kerran valtuustokaudessa
tavoitteiden ja toimenpiteiden asettaminen hyvinvoinnin ja terveyden 
edistämiseen paikallisiin olosuhteisiin ja tarpeisiin perustuen
päätösten vaikutusten ennakkoarvioinnin toteuttaminen
vastuutahojen nimeäminen hyvinvoinnin ja terveyden edistämiseen
yhteistyö muiden kunnassa toimivien tahojen kanssa, kuten 1.1.2019 lukien 
Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä sekä järjestöt.

Kunnat päättävät monista tehtävistä ja toimista, joilla on ratkaiseva merkitys 
asukkaiden hyvinvointiin, osallisuuteen, työllistymiseen ja toimintakykyyn. Ihmisten 
hyvinvointiin ja terveyteen vaikuttavia asioita ovat muun muassa varhaiskasvatus ja 
koulutus, liikuntamahdollisuudet, ruoka- ja kulttuuripalvelut, asuminen, kaavoitus ja 
liikennejärjestelyt. Näiden ja monien muiden asioiden hoidosta päätetään kunnassa.

Tuusulassa ei ole toistaiseksi ollut riittävästi resurssia hyvinvoinnin ja terveyden 
edistämisen työhön.  Hyvinvoinnin edistäminen on kuitenkin yksi kuntastrategiamme 
kolmesta päämäärästä. Lisäksi työn yhteistyötarpeet kasvavat mm. kun sotepalvelut 
siirtyvät Keski-uudenmaan sote –kuntayhtymälle.

Valmistelussa on päädytty esittämään Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakunnan perustamista 1.1.2019 lukien Sosiaali- ja terveyslautakunnan tilalle. 
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunnan keskeisiä tehtäviä olisivat ainakin 
kuntatasoinen

hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen ja yhteistyön ohjaus
hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen suunnitelman valmistelu, seuranta ja 
raportointi
kunnan päätöksenteon vaikutusten ennakkoarviointimenettely ohjaus ja 
ohjeistus hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen näkökulmasta
kuntalaisvaikuttamisen ohjaus.
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Lautakunnan käsittelyyn tulevat asiat valmisteltaisiin ja täytäntöönpanosta huolehtisi 
Yhteisten palveluiden -toimialue.

Johtamisjärjestelmä

Johtamisjärjestelmän uudistamistyössä on kuvattu nykyiset johtamisen foorumit ja 
alustavasti hahmoteltu muutostarpeet.  Erikseen on yksityiskohtaisemmin määritelty 
uudistamisen sisällöt mm. poliittisen johtoryhmän, kunnan johtoryhmän ja 
toimialueiden johtoryhmien keskinäisessä roolissa ja yhteistyössä.

Johtamisjärjestelmään sisältyvien johtamisen foorumeiden kokoonpanojen ja 
tehtävien tarkempi uudistamisen määrittely jatkuu syksyn aikana. Uudistuksia otetaan 
käyttöön asteittain jo syksyllä.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

merkitä johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän uudistamistyön 
valmisteluvaiheen tiedoksi
linjata jatkovalmistelua siten, että 1.1.2019 lukien
 

siirrytään yhden toimialan malliin
toimiala jakaantuu toimialueisiin ja edelleen palvelualueisiin
toimialueet ovat yhteiset palvelut, sivistys, kasvu ja ympäristö
perustetaan hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta nykyisen 
sosiaali- ja terveyslautakunnan tehtävien päättyessä

edellyttää, että johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän valmistelua 
jatketaan siten, että valtuusto päättää hallintosäännön muutoksista 1.1.2019 
lukien kokouksessaan 10.12.2018
perustaa heti elinvoimajohtajan viran nykyiselle kuntakehityksen ja tekniikan 
toimialalle tehtävänään johtaa ja vastata kuntakehityksen tulosalueen 
toiminnasta ja taloudesta.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

ottaa asian valtuuston 3.9. pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 27.8. pidettävässä kunnanhallituksen 
kokouksessa.

Kunnanhallitus, 27.08.2018, § 267

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
vt. hallintojohtaja

Ehdotus
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Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

merkitä johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän uudistamistyön 
valmisteluvaiheen tiedoksi
linjata jatkovalmistelua siten, että 1.1.2019 lukien
 

siirrytään yhden toimialan malliin
toimiala jakaantuu toimialueisiin ja edelleen palvelualueisiin
toimialueet ovat yhteiset palvelut, sivistys, kasvu ja ympäristö
perustetaan hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta nykyisen 
sosiaali- ja terveyslautakunnan tehtävien päättyessä

edellyttää, että johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän valmistelua 
jatketaan siten, että valtuusto päättää hallintosäännön muutoksista 1.1.2019 
lukien kokouksessaan 10.12.2018
perustaa heti elinvoimajohtajan viran nykyiselle kuntakehityksen ja tekniikan 
toimialalle tehtävänään johtaa ja vastata kuntakehityksen tulosalueen 
toiminnasta ja taloudesta.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Ulla Rosenqvist esitti, että koska tässä 
vaiheessa ei ole vielä esitetty riittäviä perusteita hyvinvoinnin ja terveyden 
edistämisen lautakunnan perustamiseen nykyisen sosiaali- ja terveyslautakunnan 
tehtävien päättyessä, ei jatkovalmistelun suhteen tätä asiaa ole tässä vaiheessa vielä 
syytä linjata ja esityksestä tulee poistaa kohta ”perustetaan hyvinvoinnin ja terveyden 
edistämisen lautakunta nykyisen sosiaali- ja terveyslautakunnan tehtävien 
päättyessä”. Ari Nyman kannatti Rosenqvistin esitystä.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat 
pohjaehdotusta, äänestävät ”jaa” ja ne, jotka kannattavat tehtyä muutosesitystä, 
äänestävät ”ei”. Suoritetussa äänestyksessä annettiin 11 jaa-ääntä (Friman, Seuna, 
Huusko, Koivunen, Mäki-Kuhna, Peltonen, Laitinen, Salonen, Sipiläinen, Tamminen ja 
Lindberg)  ja 2 ei-ääntä (Nyman ja Rosenqvist). Puheenjohtaja totesi  pohjaehdotuksen 
tulleen  kunnanhallituksen päätökseksi.

Päätös
Kunnanhallitus päätti ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

merkitä johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän uudistamistyön 
valmisteluvaiheen tiedoksi
linjata jatkovalmistelua siten, että 1.1.2019 lukien
 

siirrytään yhden toimialan malliin
toimiala jakaantuu toimialueisiin ja edelleen palvelualueisiin
toimialueet ovat yhteiset palvelut, sivistys, kasvu ja ympäristö
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perustetaan hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta nykyisen 
sosiaali- ja terveyslautakunnan tehtävien päättyessä

edellyttää, että johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän valmistelua 
jatketaan siten, että valtuusto päättää hallintosäännön muutoksista 1.1.2019 
lukien kokouksessaan 10.12.2018
perustaa heti elinvoimajohtajan viran nykyiselle kuntakehityksen ja tekniikan 
toimialalle tehtävänään johtaa ja vastata kuntakehityksen tulosalueen 
toiminnasta ja taloudesta.

Valtuusto, 03.09.2018, § 88

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
vt. hallintojohtaja

Ehdotus

 Valtuusto päättää

merkitä johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän uudistamistyön 
valmisteluvaiheen tiedoksi
linjata jatkovalmistelua siten, että 1.1.2019 lukien
 

siirrytään yhden toimialan malliin
toimiala jakaantuu toimialueisiin ja edelleen palvelualueisiin
toimialueet ovat yhteiset palvelut, sivistys, kasvu ja ympäristö
perustetaan hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta nykyisen 
sosiaali- ja terveyslautakunnan tehtävien päättyessä

edellyttää, että johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän valmistelua 
jatketaan siten, että valtuusto päättää hallintosäännön muutoksista 1.1.2019 
lukien kokouksessaan 10.12.2018
perustaa heti elinvoimajohtajan viran nykyiselle kuntakehityksen ja tekniikan 
toimialalle tehtävänään johtaa ja vastata kuntakehityksen tulosalueen 
toiminnasta ja taloudesta.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Eetu Niemelä esitti Ari Nymanin 
kannattamana, että asia palautetaan uudelleen valmisteltavaksi.

Pekka Heikkinen Seppo Noron kannattamana esitti, että asia käsitellään tässä 
kokouksessa ja päätökseen liitetään liitteen mukainen toimenpidealoite.

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu ehdotus asian palauttamisesta 
uudelleen valmisteltavaksi, on asian käsittely ratkaistava äänestämällä. Valtuusto 
hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat asian käsittelyä tässä 
kokouksessa, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat asian palauttamista uudelleen 
valmisteltavaksi, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessa
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jaa-ääniä antoivat: Anna Yltävä, Pekka Heikkinen, Jorma Sulander, Mika Mäki-
Kuhna, Ilmari Sjöblom, Johanna Sipiläinen, Satu Taiveaho, Vesa Lundberg, Seppo 
Noro, Ulla Palomäki, Eeva-Liisa Nieminen, Jerry Airikka, Kati Lepojärvi, Ilona 
Toivanen, Ruut Sjöblom, Markus Meckelborg, Aila Koivunen, Sanna Tuhkunen, 
Kari Kinnunen, Emmi Sirniö, Päivö Kuusisto, Janne Mellin, Henri Koskela, Elisa 
Laitila, Liisa Palvas, Jani Peltonen, Margita Winqvist, Mari Vainionpää, Arto 
Nätkynmäki, Jussi Salonen, Kari Friman, Jere Pulska, Karita Mäensivu, Aarno 
Järvinen, Arto Lindberg, Jukka Ahlgren, Merja Kuusisto, Sami Tamminen
ei ääniä antoivat: Matti Alanko, Eetu Niemelä, Harri Hellgren, Kirsi Viitanen, Lea 
Ahonen, Monica Avellan, Ulla Rosenqvist, Antti Kaikkonen, Satu Heikkilä, Ari 
Nyman, Raimo Stenvall, Taina Ketvel.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 38 jaa-ääntä, 12 ei-ääntä ja 1 poissa. 
Puheenjohtaja totesi, että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Keskustelun jatkuessa Ulla Rosenqvist esitti Ari Nymanin kannattamana, että 
ehdotuksen  2. kohdan 4. alakohta (perustetaan hyvinvoinnin ja terveyden 
edistämisen lautakunta nykyisen sosiaali- ja terveyslautakunnan tehtävien päättyessä) 
poistetaan.

Eetu Niemelä esitti, että:

"Valtuusto päättää

Merkitä uudistuksen valmisteluvaiheen tiedoksi
Linjata jatkovalmistelua seuraavasti:

Ennen jatkovalmistelua on tarkoin määritettävä mitä ongelmia 
uudistuksella halutaan ratkaista ja mitä muutoksia johtamisjärjestelmään 
halutaan näiden ongelmien ratkaisemiseksi tehdä ja miksi nämä ongelmat 
on tarpeellista ratkaista.
Uudistuksen onnistumiselle määritetään kriteerit ja niiden toteutumista 
seurataan uudistuksen jälkeen.
Uudistuksen tulee keventää ja selkeyttää hallinnon rakenteita ja tämä tulee 
olla mitattavissa ja todennettavissa.
Jos esitetään perustettavan uusia toimielimiä tai virkoja, on niiden tehtävät
/toimenkuvat oltava selvillä."

Niemelän esitys raukesi kannattamattomana.

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu muutosesitys, on asia ratkaistava 
äänestämällä. Valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat 
pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Rosenqvistin tekemää 
muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä

jaa-ääniä antoivat: Ilona Toivanen, Jani Peltonen, Ilmari Sjöblom, Jorma Sulander, 
Satu Taiveaho, Janne Mellin, Kari Kinnunen, Vesa Lundberg, Ulla Palomäki, Liisa 
Palvas, Aila Koivunen, Harri Hellgren, Henri Koskela, Kati Lepojärvi, Margita 
Winqvist, Arto Nätkynmäki, Jerry Airikka, Sanna Tuhkunen, Anna Yltävä, Mika 
Mäki-Kuhna, Pekka Heikkinen, Ruut Sjöblom, Johanna Sipiläinen, Eeva-Liisa 
Nieminen, Seppo Noro, Elisa Laitila, Päivö Kuusisto, Jussi Salonen, Kari Friman, 
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Jere Pulska, Emmi Sirniö, Mari Vainionpää, Aarno Järvinen, Arto Lindberg, Jukka 
Ahlgren, Merja Kuusisto, Raimo Stenvall, Sami Tamminen, Markus Meckelborg, 
Karita Mäensivu
ei-ääniä antoivat: Eetu Niemelä, Ari Nyman, Matti Alanko, Ulla Rosenqvist, Kirsi 
Viitanen, Satu Heikkilä, Antti Kaikkonen, Taina Ketvel
tyhjää äänestivät: Lea Ahonen, Monica Avellan.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 40 jaa-ääntä, 8 ei-ääntä, 2 tyhjää ääntä ja 1 
poissa. Puheenjohtaja totesi pohjaehdotuksen tulleen valtuuston päätökseksi.

Jussi Salonen esitti ryhmien välisen neuvottelun tuloksena, että valtuusto hyväksyy 
seuraavan toimenpidealoitteen: "Esitämme, että talousarvion sitovuusmääräykset 
määritellään niin, että valtuustolla säilyy ote talousohjaukseen. Sitovia tasoja 
valtuustoon nähden voidaan yhdistää käyttötalouden osalta, jos siihen on perusteet, 
mutta niiden perusteella pitää voida vastuuttaa määrärahojen käyttö ja tuloarvioiden 
toteuttaminen. Hyvä tapa on määritellä sitovuus valtuustoon nähden palvelualueille. 
Investointiosan määrärahojen sitovuus on syytä pitää pääosin nykyisenä. Myös 
tuloarviot on tämän vuoden käytännöstä poiketen määriteltävä sitoviksi samalla 
tasolla kuin määrärahat. Mikäli tuloarvio ei toteudu, siitä on raportoitava valtuustolle. 
Esitämme, että sosiaali- ja terveystoimen palvelujen kustannuksiin tarvittavat 
määrärahat vuosina 2019 ja 2020 esitetään talousarviossa ja raportoidaan samalla 
tasolla kuin vuoden 2018 talousarviossa ja valtuustoon nähden sitovina. 
Kokonaisuutena soten osuus on otettava Tuusulan budjettiin ja seurantaan ainakin 
vuoden 2020 loppuun saakka mukaan niin, että työnjaon muutoksen vaikutuksia 
sosiaali- ja terveystoimen kustannuksiin sekä kunnan talouteen voidaan seurata ja 
varmistaa, että kunnan ja kuntayhtymän talous ovat kestävällä pohjalla. Toiminnan 
siirron suunnittelu, ja kontrollointi sekä kuntayhtymän omistajien yhteistyö 
resursoidaan tarpeen mukaisesti."

Koska Eetu Niemelä vastusti toimenpidealoitteen hyväksymistä, puheenjohtaja totesi, 
että asia on ratkaistava äänestämällä. Valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, 
että ne, jotka kannattavat toimenpidealoiteen hyväksymistä, äänestävät "jaa" ja ne, 
jotka eivät kannata sen hyväksymistä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessa

jaa-ääniä antoivat: Pekka Heikkinen, Jorma Sulander, Jani Peltonen, Harri 
Hellgren, Ari Nyman, Ulla Palomäki, Lea Ahonen, Jussi Salonen, Margita Winqvist, 
Kirsi Viitanen, Aila Koivunen, Monica Avellan, Jere Pulska, Markus Meckelborg, 
Anna Yltävä, Ilona Toivanen, Sanna Tuhkunen, Päivö Kuusisto, Kati Lepojärvi, 
Jerry Airikka, Emmi Sirniö, Liisa Palvas, Kari Kinnunen, Seppo Noro, Elisa Laitila, 
Ilmari Sjöblom, Ruut Sjöblom, Satu Taiveaho, Janne Mellin, Mika Mäki-Kuhna, 
Kari Friman, Vesa Lundberg, Taina Ketvel, Johanna Sipiläinen, Arto Nätkynmäki, 
Henri Koskela, Satu Heikkilä, Mari Vainionpää, Eeva-Liisa Nieminen, Antti 
Kaikkonen, Aarno Järvinen, Arto Lindberg, Jukka Ahlgren, Karita Mäensivu, Merja 
Kuusisto, Raimo Stenvall, Sami Tamminen, Ulla Rosenqvist
tyhjän äänen antoivat: Matti Alanko, Eetu Niemelä.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 48 jaa-ääntä, 2 tyhjää ääntä ja 1 poissa. 
Puheenjohtaja totesi, että valtuusto on hyväksynyt toimenpidealoitteen.

Päätös
Valtuusto päätti
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merkitä johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän uudistamistyön 
valmisteluvaiheen tiedoksi
linjata jatkovalmistelua siten, että 1.1.2019 lukien
 

siirrytään yhden toimialan malliin
toimiala jakaantuu toimialueisiin ja edelleen palvelualueisiin
toimialueet ovat yhteiset palvelut, sivistys, kasvu ja ympäristö
perustetaan hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta nykyisen 
sosiaali- ja terveyslautakunnan tehtävien päättyessä

edellyttää, että johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän valmistelua 
jatketaan siten, että valtuusto päättää hallintosäännön muutoksista 1.1.2019 
lukien kokouksessaan 10.12.2018
perustaa heti elinvoimajohtajan viran nykyiselle kuntakehityksen ja tekniikan 
toimialalle tehtävänään johtaa ja vastata kuntakehityksen tulosalueen 
toiminnasta ja taloudesta.

Lisäksi valtuusto hyväksyi seuraavan toimenpidealoitteen:

Talousarvion sitovuusmääräykset määritellään niin, että valtuustolla säilyy ote 
talousohjaukseen. Sitovia tasoja valtuustoon nähden voidaan yhdistää 
käyttötalouden osalta, jos siihen on perusteet, mutta niiden perusteella pitää 
voida vastuuttaa määrärahojen käyttö ja tuloarvioiden toteuttaminen. Hyvä tapa 
on määritellä sitovuus valtuustoon nähden palvelualueille. Investointiosan 
määrärahojen sitovuus on syytä pitää pääosin nykyisenä. Myös tuloarviot on 
tämän vuoden käytännöstä poiketen määriteltävä sitoviksi samalla tasolla kuin 
määrärahat. Mikäli tuloarvio ei toteudu, siitä on raportoitava valtuustolle. 
Esitämme, että sosiaali- ja terveystoimen palvelujen kustannuksiin tarvittavat 
määrärahat vuosina 2019 ja 2020 esitetään talousarviossa ja raportoidaan 
samalla tasolla kuin vuoden 2018 talousarviossa ja valtuustoon nähden sitovina. 
Kokonaisuutena soten osuus on otettava Tuusulan budjettiin ja seurantaan 
ainakin vuoden 2020 loppuun saakka mukaan niin, että työnjaon muutoksen 
vaikutuksia sosiaali- ja terveystoimen kustannuksiin sekä kunnan talouteen 
voidaan seurata ja varmistaa, että kunnan ja kuntayhtymän talous ovat 
kestävällä pohjalla. Toiminnan siirron suunnittelu, ja kontrollointi sekä 
kuntayhtymän omistajien yhteistyö resursoidaan tarpeen mukaisesti.

Ulla Rosenqvist ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:

"Koska tässä vaiheessa ei ole vielä esitetty riittäviä perusteita hyvinvoinnin ja 
terveyden edistämisen lautakunnan perustamiseen nykyisen sosiaali- ja 
terveyslautakunnan tehtävien päättyessä, ei jatkovalmistelun suhteen tätä asia ole 
tässä vaiheessa vielä syytä linjata."  

Eetu Niemelä ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:

"Kuten kokouskäyttäytymisestäni saattaa päätellä, olen erimieltä valtuuston 
päätöksestä johtamisjärjestelmän uudistamisasiassa.
Uudistusta on lähdetty tekemään puutteellisin lähtötiedoin. Lähtötilannetta ja 
ratkaistavia ongelmia ei ole selvitty ja määritelty tarpeeksi. Näin ollen uudistuksella ei 
ole päämääriä, eikä uudistus tule parantamaan johtamista tai mitään muutakaan 
toimintaa kunnassa.
Nyt esitetyt perusteet uudistukselle ja toimenpiteet ovat täysin irrationaalisia, eivätkä 
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mitenkään linjassa. Ensin täytyy määritellä ongelma tai muu input uudistustarpeelle ja 
toteutettavat toimenpiteet suunnitella niiden perusteella. Vaikuttaakin, että nyt 
taustalla on jonkin tai joidenkin piiloagenda, jota nyt ajetaan kuin käärmettä pyssyyn.
Selvää on, että kuntalaiset eivät tästä puuhastelusta tule hyötymään yhtään mitään ja 
koko homma on täyttä verorahojen tuhlausta.
On todella surullista, että pormestarimallista on tullut työkalu ideologioiden ja 
yksittäisten ryhmien tavoitteiden ajamiseen. Kunnan johtamisen pitäisi perustua 
faktoihin ja kokonaisuuden kannalta parhaiden ratkaisujen etsimiseen. "

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 326

Valmistelija / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
vt. hallintojohtaja

Liitteet
1 Rakenne ja johtamisjärjestelmätyö, jatkovalmisteluvaihe 1.10.2018

Johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän valmistelua on jatkettu valtuuston 
linjausten mukaisesti. Valmistelu jatkuu loppuvuoden 2018 aikana siten, että 
valmistelun osa-alueet on määritelty ja valmistelua johtamaan on nimetty 
vastuuhenkilöt. Osa-alueet ovat kuuntatoimilan tehtävien ja vastuiden 
määrittely, kolmen toimialueen tehtävien ja vastuiden määrittely, elinvoiman sekä 
kaavoituksen ja maankäytön uusi toimintamalli, kehitttämisen johtamisen 
toimintamallin määrittäminen, hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen toimintamallin 
määrittäminen. Lisäksi on vastuutettu muutoksen suunnittelu ja 
yhteistoimintamenttelyt, muutosten huomioon ottaminen vuoden 2019 talouden 
suunnittelussa, hallintosäännön päivittäminen, muutosta valmisteleva viestintä.   

Valmistelua tehdään paitsi viranhaltijatyönä niin myös vahvasti 
luottamushenkilöfoorumeissa. Luottamushenkilövalmistelua on alustavasti 
aikataulutettu syksylle siten, että valtuusto voisi hyväksyä tarkistetun hallintosäännön 
kokouksessaan 10.12.2018.

 

   . 

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi johtamisen rakennemallin ja johtamisjärjestelmän 
jatkovalmistelun keskeisen sisällön ja aikataulun loppuvuodelle 2018.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.
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Sosiaali- ja terveyslautakunta, § 82,11.10.2017
Kunnanhallitus, § 481,30.10.2017
Valtuusto, § 194,13.11.2017
Kunnanhallitus, § 120,09.04.2018
Sosiaali- ja terveyslautakunta, § 19,16.05.2018
Kunnanhallitus, § 185,21.05.2018
Valtuusto, § 65,04.06.2018
Kunnanhallitus, § 327, 01.10.2018

§ 327
Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä, henkilöstön siirron periaatteet

TUUDno-2017-910

Sosiaali- ja terveyslautakunta, 11.10.2017, § 82

Valmistelijat: kansliapäällikkö Harri Lipasti

sosiaali- ja terveystoimenjohtaja Pirjo Vainio

 

Tausta

 

Hyvinkään ja Järvenpään kaupungit sekä Mäntsälän, Nurmijärven, Pornaisten ja 
Tuusulan kunnat ovat vuosina 2015 - 2017 kehittäneet Keski-Uudenmaan alueellisen 
sosiaali- ja terveyspalveluiden ohjausmallin. Ohjausmalli on hyväksytty Keski-
Uudenmaan sote-hankkeen poliittisessa ohjausryhmässä 8.12.2016. Ohjausmallin 
tavoitteena on alueellisen yhteistyön avulla saada aikaan niin toiminnallisia kuin 
taloudellisia hyötyjä ja palvelujen saatavuuden ja laadun parantamista.

Kunnat ovat Keski-Uudenmaan alueellisen sosiaali- ja terveyspalveluiden ohjausmallin 
täytäntöön panemiseksi perustaneet vapaaehtoisen Keski-Uudenmaan sote-
kuntayhtymän. Kuntayhtymän tehtävänä on järjestää jäsenkuntiensa puolesta 
alueensa väestölle yhdenvertaisilla periaatteilla ne sosiaali- ja terveydenhuollon 
palvelut, jotka eri lakien mukaan ovat jäsenkuntien järjestämisvastuulla. Perustetun 
kuntayhtymän tehtäviin eivät kuulu ympäristöterveydenhuolto mukaan lukien 
terveydensuojelu, eläinlääkintähuolto ja työterveyshuolto, Helsingin ja Uudenmaan 
sairaanhoitopiirin kuntayhtymän (HUS) vastuulle kuuluvat erikoissairaanhoidon 
palvelut, ja Eteva kuntayhtymän vastuulle kuuluvat kehitysvammaisten erityishuollosta 
annetun lain mukaiset palvelut.

Kuntayhtymä on perussopimuksensa mukaan perustettu ja sitä koskeva sopimus 
tullut voimaan 21.6.2017. Palveluiden järjestämisvastuu siirtyy kuntayhtymälle 
1.1.2018.

Kuntayhtymän perustamiseen liittyvät myös vireillä oleva maakunta- ja sote-uudistus 
ja niiden myötä uudistettavat sosiaali- ja terveydenhuollon rakenteet, palvelut ja 
rahoitus. Maakunta- ja sote-uudistuksen on tarkoitus tulla voimaan 1.1.2020. Keski-
Uudenmaan sote-malli edesauttaa valtakunnallisen rakennemuutoksen tavoitteiden 
toteuttamista sopimuskuntien alueella. Yhteisen valmistelun ja toteuttamisen avulla 
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edistetään rakennemuutoksen sujuvaa toteuttamisesta, alueen erityispiirteet 
huomioiden. Tarkoituksena on myös, että Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä voi 
toimia alueyksikön prototyyppihankkeena Uudenmaan maakunnan tulevan 
toimintamallin rakentamisessa.

Sosiaali- ja terveydenhuollon palvelujen järjestämis- ja tuottamissopimus

Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä ja Hyvinkään ja Järvenpään kaupungit sekä 
Mäntsälän, Nurmijärven, Pornaisten ja Tuusulan kunnat ovat edellä mainittujen 
tavoitteiden toteuttamiseksi solmimassa sopimuksen sosiaali- ja terveydenhuollon 
palveluiden järjestämisestä ja tuottamisesta.

Sopimuksen tarkoituksena on sopia siitä, miten kuntayhtymä hoitaa perussopimuksen 
mukaiset tehtävät yhteistyössä jäsenkuntiensa kanssa. Järjestämisvastuuseen kuuluu, 
että kuntayhtymä voi tuottaa palvelut oman organisaationsa avulla tai hankkimalla 
palvelut muilta palvelujen tuottajilta. Sopimuksessa sovitaan kuntayhtymän roolista 
palveluiden järjestäjänä ja kuntien roolista niiden tuottajina.

Sopimuksen kohteena on sosiaali- ja terveyspalvelujen järjestäminen ja 
tuottaminen 1.1.2018 alkaen sopimuskuntien asukkaille, ja muille alueen 
lakisääteisen järjestämisvastuun piiriin kuuluville kuntayhtymän 
perussopimuksen mukaisesti.

Sopimuksen tarkoituksena on erityisesti sopia

kuntayhtymän roolista palvelujen tuottamisen koordinoijana ja ohjaajana;

jäsenkuntien tehtävistä ja työnjaosta palvelujen tuottajina;

kunkin sopijapuolen toiminnallisesta ja taloudellisesta vastuusta ja

tehtävien ja vastuiden kehittymisestä Keski-Uudenmaan sote-mallin mukaisesti.

Solmittavan sopimuksen mukaan kuntayhtymän tehtävänä on palvelujen 
järjestäminen lakisääteisen järjestämisvastuun mukaisesti siten että perussopimuksen 
tarkoitus toteutuu. Palvelutuotannon ohjaus tapahtuu solmittavan sopimuksen 
mukaisesti kuntayhtymän ja kuntien yhteistyön, yhteisen suunnittelun, tavoitteiden 
asettamisen, kuntayhtymän vahvistamien ohjeiden, kuntayhtymän ohjauksen sekä 
kuntien raportoinnin kautta. Kuntayhtymä toteuttaa tehtäviään yhtymävaltuuston ja 
yhtymähallituksen poliittisen ohjauksen mukaisesti kaikkien kuntayhtymään kuuluvien 
kuntien osalta.

Sosiaalihuoltolain (1982/710) 6 §:n mukaisena sosiaalihuollosta vastaavana ja 
kansanterveyslain (66/1972) 6 §:n mukaisena terveydenhuollosta vastaavana 
toimielimenä toimii kuntayhtymän yhtymähallituksen sosiaali- ja terveydenhuollon 
jaosto. Hallintosäännön muuttamisesta päätetään erikseen ennen 1.1.2018.

Kuntien tehtävänä on tuottaa kuntayhtymän järjestämisvastuun piiriin kuuluvat 
palvelut ja toteuttaa tehtävät voimassa olevan lainsäädännön, alemman tasoisten 
määräysten sekä kuntayhtymän ohjeiden ja ohjauksen mukaisesti, sopimuksessa 
tarkemmin määritellyllä tavalla.

Kuntayhtymä siirtää solmittavalla sopimuksella sosiaali- ja terveydenhuollon 
lainsäädännön mukaiset yksilöpäätökset, mukaan luettuna tahdonvastaiset päätökset, 
sekä sosiaalihuollon johtavan viranhaltijan tehtävät jäsenkuntien viranhaltijoiden 
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hoidettavaksi. Kunnassa on asiakaslain tarkoittama sosiaalihuollon johtava 
viranhaltija, jonka tehtäviin kuuluu muun ohella sosiaalihuoltoa koskeviin 
muistutuksiin vastaaminen. Kunnassa toimii lastensuojelulain (417/2007) 3 luvun 
tarkoittama sosiaalihuollon johtava viranhaltija, joka tekee kyseisen lain tarkoittamat 
päätökset. Kukin kunta vastaa edellä mainituista tehtävistä omien asukkaidensa ja 
muiden palveluihin oikeutettujen osalta. Toimivalta kyseisten tehtävien hoitamiseen 
määritellään jäsenkunnan hallintosäännössä.

Sopimuksen mukaan kunnan terveydenhuollon toimintayksiköissä on 
terveydenhuoltolain tarkoittama vastaava lääkäri. Vastaavan lääkärin tehtäviin kuuluu 
muun ohella potilaslain mukaisiin muistutuksiin vastaaminen. Kunnassa on oltava 
tarpeenmukainen virkasuhteessa oleva henkilöstö terveydenhuollon toimintayksikölle 
kuuluvia julkista valtaa sisältäviä tehtäviä varten. Toimivalta kyseisen tehtävän 
hoitamiseen määritellään jäsenkunnan hallintosäännössä.

Sopijapuolet tuottavat sopimuksen kohteena olevia palveluita muita kuin sopijapuolia 
varten enintään julkisista hankinnoista ja käyttöoikeussopimuksista annetun lain 
(hankintalaki, 1397/2016) 16 §:n mukaisesti. Toiminnalla ei ole voittoa tuottavaa 
tarkoitusta. Sopimus ei sisällä rakennusten ja toimitilojen vuokrausta tai investointeja 
sosiaali- ja terveydenhuollon rakennuksiin.

Sopimuksen mukaan kuntayhtymän ensimmäisen toimintavuoden aikana 
kuntayhtymän järjestämisvastuuseen kuuluvat palvelut tuotetaan kunnissa 
asiakasryhmittäin ja tuotannoittain hajautetusti yli organisaatiorajojen. Sopijapuolten 
tarkoituksena on, että ensimmäisen toimintavuoden jälkeen (1.1.2019 lähtien), ennen 
maakuntaan siirtymistä, palveluiden järjestämisessä ja tuotannossa siirrytään malliin, 
jossa kuntayhtymä tuottaa palvelut tai osan palveluista. Siirtymisestä päätetään 
yhteisen valmistelun perusteella kuntayhtymän luottamuselimissä ja kuntien 
valtuustoissa erikseen. Valmistelu on käynnistynyt syksyn 2017 aikana ja jatkuu 
sopimuksen tultua voimaan.

Kunta vastaa palvelutuotannon kustannuksista omien asukkaidensa osalta siten, kuin 
kunnan kustannusvastuusta on säädetty. Kunnalle palveluista maksettava korvaus 
määräytyy kunnan käyttämien palveluiden mukaan. Kuntayhtymän ostaa kuntien 
tuottamat palvelut ja laskuttaa ne edelleen kunnilta. Rahaliikenne kuntayhtymän 
palvelujen oston ja kuntien palvelujen myynnin osalta on kunnille kustannusneutraali. 
Kuntayhtymän hallinnon kustannukset on arvioitu olevan 1.371.000 euroa vuodelle 
2018, mikä jaetaan kuntien kesken.

Solmittava sopimus tulee voimaan, kun se on allekirjoitettu. Sopimus on voimassa 
määräaikaisena 31.12.2019 saakka. Tämän jälkeen sopimus jatkuu toistaiseksi 
voimassaolevana. Sopimuksen ollessa voimassa toistaiseksi sopijapuoli voi irtisanoa 
sen noudattamalla kahdentoista (12) kuukauden irtisanomisaikaa. Sopimuksen 
voimassaolo päättyy ilman erillistä irtisanomista lakisääteisen sosiaali- ja 
terveyspalveluiden järjestämisvastuun siirtyessä maakunnan vastattavaksi.

Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän yhtymähallitus on esittänyt päätöksellään 
26.9.2017 § 42 sopimusta kunnille hyväksyttäväksi. Järjestämisvastuun siirtämisen 
aikataulun takia kuntayhtymän yhtymähallitus on päätöksessään pyytänyt 
jäsenkuntien valtuustoja hyväksymään sopimuksen omalta osaltaan 30.11.2017 
mennessä.
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Ehdotus
Esittelijä: Päivi Klami

Sosiaali- ja terveyslautakunta esittää kunnanhallitukselle ja edelleen 
VALTUUSTOLLE,  että VALTUUSTO päättää Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän ja 
Hyvinkään ja Järvenpään kaupunkien sekä Mäntsälän, Nurmijärven, Pornaisten ja 
Tuusulan kuntien välisen sosiaali- ja terveyspalveluiden järjestämis- ja 
tuottamissopimuksen solmimisesta liitteenä olevan sopimuksen mukaisesti.

 

 

Päätös
Aarno Järvinen teki muutosesityksen:
Esittelijän ehdotus hyväksytään siten että liitteenä olevan sopimuksen 5,3 kohdasta 
ensimmäinen kappale pois ja tilalle teksti:

Mikäli sosiaali- ja terveyspalvelujen järjestämis- ja tuottamisvastuu siirto tulen 
maakuntahallinnon  vastuulle lykkääntyy yli vuoden 2021, voidaan ennen em. 
ajankohtaa lähteä valmistelemaan tuottamisvastuun siirtämistä kunnilta 
kuntayhtymälle, mikäli se tuossa vaiheessa on taarkoituksenmukaista ja taloudellisesti 
järkevää ottaen huomioon myös siihen liittyvä henkilöstön siirtyminen kuntayhtymään 
ja kuntien sote-omaisuuden omistusjärjestelyt.

Kohdan 7 palvelujen järjestämistä ja tuotantoa koskevat ohjeet valmistellaan niin, että 
palvelutuotantoa voidaan järkeistää heikentämättä palvelukokonaisuutta ja palvelujen 
saatavuutta asiakkaan näkökulmasta.

Ennen sopimuksen hyväksymistä on selvitetään luvun 10 (Talous-ja rahoitus) 
aiheuttamat hallinnolliset kustannukset kunnille ja kuntayhtymälle ja edellytykset 
olemassa olevilla tietojärjestelmillä hoitaa tarkoituksenmukaisesti kohdassa 
edellytetyt tehtävät.

Jukka Keränen, Liisa Palvas ja Pekka Ruotsalainen kannattivat esitystä.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, puheenjohtaja esitti toimitettavaksi asian 
ratkaisemiseksi nimenhuutoäänestyksen. Äänestysesitykseksi hyväksyttiin 
puheenjohtajan esitys, jonka mukaan esittelijän ehdotusta kannattavat äänestävät 
“jaa” ja jos “ei” voittaa, Järvisen esitys on tullut sosiaali- ja terveyslautakunnan 
päätökseksi.

Suoritetussa äänestyksessä esittelijän ehdotusta kannattivat jäsenet Vainionpää ja 
Taiveaho ja Järvisen esitystä Forss, Järvinen, Keränen, Lahdenperä, Palvas, 
Ruotsalainen ja Sarenius-Salmenkivi.
                            
Puheenjohtaja totesi sosiaali- ja terveyslautakunnan päättäneen äänin 7 - 2, 2 poissa 
hyväksyä asiassa Järvisen ehdotuksen.

Sosiaali- ja terveyslautakunta päätti  esittää kunnanhallitukselle ja edelleen 
VALTUUSTOLLE,  että VALTUUSTO päättää Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän ja 
Hyvinkään ja Järvenpään kaupunkien sekä Mäntsälän, Nurmijärven, Pornaisten ja 
Tuusulan kuntien välisen sosiaali- ja terveyspalveluiden järjestämis- ja 
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tuottamissopimuksen solmimisesta liitteenä olevan sopimuksen mukaisesti siten että 
liitteenä olevan sopimuksen 5,3 kohdasta ensimmäinen kappale pois ja tilalle teksti:

Mikäli sosiaali- ja terveyspalvelujen järjestämis- ja tuottamisvastuu siirto tulen 
maakuntahallinnon  vastuulle lykkääntyy yli vuoden 2021, voidaan ennen em. 
ajankohtaa lähteä valmistelemaan tuottamisvastuun siirtämistä kunnilta 
kuntayhtymälle, mikäli se tuossa vaiheessa on taarkoituksenmukaista ja taloudellisesti 
järkevää ottaen huomioon myös siihen liittyvä henkilöstön siirtyminen kuntayhtymään 
ja kuntien sote-omaisuuden omistusjärjestelyt.

Kohdan 7 palvelujen järjestämistä ja tuotantoa koskevat ohjeet valmistellaan niin, että 
palvelutuotantoa voidaan järkeistää heikentämättä palvelukokonaisuutta ja palvelujen 
saatavuutta asiakkaan näkökulmasta.

Ennen sopimuksen hyväksymistä on selvitetään luvun 10 (Talous-ja rahoitus) 
aiheuttamat hallinnolliset kustannukset kunnille ja kuntayhtymälle ja edellytykset 
olemassa olevilla tietojärjestelmillä hoitaa tarkoituksenmukaisesti kohdassa 
edellytetyt tehtävät.

 

Kunnanhallitus, 30.10.2017, § 481

Järjestämis- ja tuottamissopimuksen mukaan kuntien tuottamisvastuun mahdollisesta 
siirtämisestä kuntayhtymälle päätetään kuntien valtuustoissa 
erikseen.  Tuottamisvastuun siirtäminen joko kokonaan tai osittain tarkoittaisi kuntien 
henkilöstön siirtymisiä kuntayhtymän palvelukseen ja useita muita valmistelussa 
huolellisesti suunniteltavia asiakokonaisuuksia. Sen vuoksi valmisteluaikataulu ja 
sisällölliset ratkaisut tulee tehdä tiiviissä yhteistyössä kuntien kanssa.

Järjestämis- ja tuottamissopimus on käsitelty Tuusulan kunnan yhteistyökomiteassa 
23.10.2017.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti

Kunnanhallitus päättää

ehdottaa valtuustolle, että
VALTUUSTO päättää

hyväksyä Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän ja Hyvinkään ja Järvenpään 
kaupunkien sekä Mäntsälän, Nurmijärven, Pornaisten ja Tuusulan kuntien 
välisen sosiaali- ja terveyspalveluiden järjestämis- ja tuottamissopimuksen 
solmittavaksi liitteenä olevan sopimuksen mukaisesti.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 13.11.2017, § 194
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Ehdotus

Valtuusto päättää

hyväksyä Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän ja Hyvinkään ja Järvenpään 
kaupunkien sekä Mäntsälän, Nurmijärven, Pornaisten ja Tuusulan kuntien 
välisen sosiaali- ja terveyspalveluiden järjestämis- ja tuottamissopimuksen 
solmittavaksi liitteenä olevan sopimuksen mukaisesti.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Sanna Kervinen Lea Ahosen ja Ulla 
Rosenqvistin kannattamana teki seuraavan palautusesityksen:

"Valtuusto päättää palauttaa asian uudelleen valmisteluun ja velvoittaa Tuusulan 
kunnan/kunnanhallituksen olemaan välittömästi yhteydessä kuntayhtymän johtoon 
uuden sopimuksen valmistelemiseksi. Tämä nyt esitetty Sosiaali- ja terveydenhuollon 
palvelujen järjestämis- ja tuottamissoppimus ei ole kohdan 5.3. osalta aiemmin 
sovitun hengen mukainen. Tällä hetkellä ei ole tarkoituksenmukaista käyttää 
kuntayhtymän ja jäsenkuntien resursseja tuottamisvastuun siirtämisen suunnitteluun. 
Tuottamisvastuun siirtäminen on tarpeeton ja kallis välivaihe ennen 
maakuntahallintoon siirtymistä. Riskinä on myös se, että välivaihe aiheuttaa selviä 
heikennyksiä kuntalaisten palveluihin."

Koska oli tehty kannatettu palautusesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Puheenjohtaja esitti, että ne jotka kannattavat asian käsittelyä tässä kokouksessa, 
äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat asian palauttamista uudelleen valmisteluun, 
äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessa

jaa-äänen antoivat Jussi Salonen, Matti Alanko, Kati Lepojärvi, Ilona Toivanen, 
Sanna Tuhkunen, Johanna Sipiläinen, Sami Tamminen, Mika Mäki-Kuhna, Sari 
Heiskanen, Henri Koskela, Janne Mellin, Satu Taiveaho, Margita Winqvist, Jerry 
Airikka, Pekka V. Heikkinen, Seppo Noro, Kari Friman, Päivö Kuusisto, Jouko Riola, 
Kim Kiuru, Ulla T Palomäki, Jere Pulska, Kari Kinnunen, Emmi Sirniö, Karita 
Mäensivu, Pasi Huuhtanen, Ilmari Sjöblom, Anna Yltävä, Elisa Laitila, Lilli Salmi, 
Aarno Järvinen, Eeva-Liisa Nieminen, Ruut Sjöblom, Arto Lindberg, Jani Peltonen, 
Jukka Ahlgren, Merja Kuusisto, Raimo Stenvall, Petra Kela
ei-äänen antoivat Sanna Kervinen, Anu Åberg, Ulla Rosenqvist, Antti Kaikkonen, 
Eetu Niemelä, Laura Åvall, Monica Avellan, Lea Ahonen, Taina Ketvel, Satu 
Heikkilä, Ari Nyman, Liisa Palvas. 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 39 jaa-ääntä ja 12 ei-ääntä. Puheenjohtaja totesi, 
että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Eetu Niemelä Anu Åbergin kannattamana esitti, että valtuusto päättää hylätä osaltaan 
Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän ja Hyvinkään ja Järvenpään kaupunkien sekä 
Mäntsälän, Nurmijärven, Pornaisten ja Tuusulan kuntien välisen sosiaali- ja 
terveyspalveluiden järjestämis- ja tuottamissopimuksen.

Pormestari Arto Lindberg esitti päätökseen liitettäväksi seuraavan kohdan:

"- Tuusula ryhtyy osaltaan valmistelemaan mahdollista tuotannon siirtämistä 
kuntayhtymälle vasta, kun sote- ja maakuntauudistuksen lainsäädäntö on hyväksytty".
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Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. Valtuusto 
hyväksyi yksimielisesti puheenjohtajan esityksen, että ne jotka kannattavat 
pohjaehdotusta pormestarin esittämällä lisäyksellä, äänestävät "jaa" ja ne, jotka 
kannattavat Niemelän tekemää muutosesitystä, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessa

jaa-äänen antoivat Jussi Salonen, Matti Alanko, Kati Lepojärvi, Ilona Toivanen, 
Sanna Tuhkunen, Sami Tamminen, Mika Mäki-Kuhna, Sari Heiskanen, Henri 
Koskela, Janne Mellin, Satu Taiveaho, Margita Winqvist, Jerry Airikka, Pekka V. 
Heikkinen, Seppo Noro, Kari Friman, Päivö Kuusisto, Jouko Riola, Kim Kiuru, Ulla 
T Palomäki, Jere Pulska, Kari Kinnunen, Emmi Sirniö, Karita Mäensivu, Pasi 
Huuhtanen, Ilmari Sjöblom, Anna Yltävä, Elisa Laitila, Lilli Salmi, Aarno Järvinen, 
Eeva-Liisa Nieminen, Ruut Sjöblom, Arto Lindberg, Jani Peltonen, Jukka Ahlgren, 
Merja Kuusisto, Petra Kela, Liisa Palvas, Lea Ahonen
ei-äänen antoivat Sanna Kervinen, Anu Åberg, Ulla Rosenqvist, Antti Kaikkonen, 
Eetu Niemelä, Laura Åvall, Monica Avellan,Taina Ketvel, Satu Heikkilä, Ari 
Nyman,  Johanna Sipiläinen
Raimo Stenvall äänesti tyhjää.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 39 jaa-ääntä, 11 ei-ääntä ja 1 tyhjä ääni.

Puheenjohtaja totesi pohjaehdotuksen pormestarin esittämällä lisäyksellä tulleen 
valtuuston päätökseksi.

Päätös
Valtuusto päätti

hyväksyä Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän ja Hyvinkään ja Järvenpään 
kaupunkien sekä Mäntsälän, Nurmijärven, Pornaisten ja Tuusulan kuntien 
välisen sosiaali- ja terveyspalveluiden järjestämis- ja tuottamissopimuksen 
solmittavaksi liitteenä olevan sopimuksen mukaisesti
Tuusula ryhtyy osaltaan valmistelemaan mahdollista tuotannon siirtämistä 
kuntayhtymälle vasta, kun sote- ja maakuntauudistuksen lainsäädäntö on 
hyväksytty

Eetu Niemelä ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen: "Kuten 
äänestyskäyttäytymisestäni saattaa päätellä, olen erimieltä valtuuston päätöksestä 
13.11.2017 / § 194.

Päätöksenteossa ollut sopimus on täysin tarpeeton, eikä sillä ole mitään vaikutusta 
kuntalaisten saamiin palveluihin.

Lisäksi kuntayhtymän toiminta on saamassa piirteitä, jotka eroavat siitä mitä 
kuntayhtymän perustamissopimusta käsiteltäessä valtuustolle markkinoitiin. 
Kuntayhtymän kustannukset ovat karkaamassa käsissä, ne ovat nyt jo 
moninkertaistuneet alun perin arvioidusta. Tuusulan on nyt äkkiä irtauduttava 
kuntayhtymästä, vielä kun se on kohtuullisin pienin vahingoin mahdollista. Jossain 
vaiheessa ylitetään raja, jossa asia on nk. "too big to fail". Sen jälkeen irtautuminen ei 
ole enää järkevästi mahdollista. Nyt tätä rajaa ei olla vielä ylitetty. Meille päättäjille ei 
myöskään kerrota, miten mahdollisuudet irtautumiseen tulevat jatkossa kehittymään.

Näenkin, että irtautuminen on tässä vaiheessa järkevää, koska siitä ei aiheudu 
palveluihin tai kuntalaisille negatiivisia vaikutuksia. Päinvastoin."
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Kunnanhallitus, 09.04.2018, § 120

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
vt. hallintojohtaja

Keski-uudenmaan sote -kuntayhtymän ja Hyvinkään ja Järvenpään kaupunkien sekä 
Mäntsälän, Nurmijärven, Pornaisten ja Tuusulan kuntien välisen sosiaali- ja 
terveyspalveluiden järjestämis- ja tuottamissopimuksen mukaisesti Keski-Uudenmaan 
sote -kuntayhtymän tehtävänä on ollut 1.1.2018 lähtien järjestää jäsenkuntiensa 
puolesta alueen väestölle yhdenvertaisilla periaatteilla sosiaali- ja terveydenhuollon 
palvelut. Kuntayhtymän järjestämisvastuu sisältää vuonna 2018 palveluiden johdon ja 
ohjauksen, palveluiden tuotannon jäädessä edelleen kuntien toteutettavaksi.

Mainitun järjestämis- ja tuottamissopimuksen 5.3 kohdassa on todettu, että 
ensimmäisen toimintavuoden jälkeen (1.1.2019 lähtien), ennen maakuntaan 
siirtymistä, palveluiden järjestämisessä ja tuotannossa siirrytään malliin, jossa 
kuntayhtymä tuottaa palvelut tai osan palveluista. Siirtymisestä päätetään 
sopimuksen kohdan 6 Sopijapuolten yhteistyö mukaisesti toteutetun valmistelun 
perusteella erikseen kuntayhtymien ja jäsenkuntien valtuustoissa.

Tuusulan valtuusto päätti hyväksyessään järjestämis- ja tuottamissopimuksen 
13.11.2017 § 194, että Tuusula ryhtyy osaltaan valmistelemaan mahdollista tuotannon 
siirtämistä kuntayhtymälle vasta, kun sote- ja maakuntauudistuksen lainsäädäntö on 
hyväksytty. Tällä hetkellä on ilmeistä, että eduskunta hyväksyy mahdollisen sote- ja 
maakuntalainsäädännön aikaisintaan kesäkuussa 2018.  Sen vuoksi Tuusulan 
päätöksenteko mahdollisesta tuotannon siirtämisestä menisi vähintään elokuulle 
2018.  

Kuntayhtymän toiminnan käynnistyttyä jäsenkunnat ja kuntayhtymä ovat jatkaneet 
Keski-Uudenmaan sote-mallin edelleen kehittämistä kuntayhtymän työsuunnitelman 
mukaisesti valmisteluryhmissä sekä yhtymähallituksessa ja -valtuustossa. Järjestämis- 
ja tuottamissopimuksen mukaisesti on myös valmisteltu mallia, jossa palvelujen 
tuotanto siirtyy ensimmäisen toimintavuoden jälkeen kuntayhtymään. Tuusula ei 
kuitenkaan ole valtuuston linjauksen mukaisesti valmistellut tuotannon siirtämistä 
kuntayhtymälle.

Tuotannon siirron valmistelussa on linjattu, että jäsenkuntien ja kuntayhtymän välillä 
solmittu palvelujen järjestämis- ja tuottamissopimus päättyisi ilman eri irtisanomista 
palvelutuotantonsa kuntayhtymään siirtävien jäsenkuntien osalta 31.12.2018, jolloin 
kuntayhtymä ottaa vastatakseen kaikki sen mukaiset tehtävät. Muiden kuntien osalta 
sopimuksen voimassaolo jatkuisi sen ehtojen mukaisesti. Palvelutuotanto jatkuisi 
kuntayhtymässä kaikkien jäsenkuntien osalta edelleen järjestämis- ja 
tuottamissopimuksen liitteen 2 Palveluiden yleiset periaatteet periaatteiden 
mukaisesti. Kuntayhtymän ja jäsenkuntien vuorovaikutteinen yhteistyö jatkuisi.

Tuotannon siirrossa jäsenkuntien kuntayhtymän järjestämisvastuulla olevien 
palveluita toteuttava osallistuva sosiaali- ja terveyspalveluiden henkilöstö sekä osa 
muusta kunnan hallinto- ja tukitehtäviä toteuttavasta henkilöstöstä siirtyisi 
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kuntayhtymän palvelukseen liikkeen luovutuksella 1.1.2019 lukien. Kuntayhtymään 
siirtyvä henkilöstömäärä tulisi sosiaali- ja terveyspalveluiden henkilöstön osalta 
olemaan noin 3500 henkilöä sekä lisäksi myöhemmin tarkentuva määrä muita kunnan 
hallinto- ja tukitehtäviä toteuttavia henkilöitä..

Siirtyvään tuotantoon liittyvä irtain tai kiinteä omaisuus ei pääsääntöisesti siirtyisi 
kuntayhtymälle. Kuntayhtymä vuokraisi jäsenkunnilta tarvitsemansa tilat, 
pääsääntöisesti sisältäen varustuksen ja kalustuksen sekä kiinteistönhoidon ja muut 
tiloihin kohdistuvat tukipalvelut. Vuokratason määräytymisen perusteena olisi kunnan 
tulevalle Uudenmaan maakunnalle ilmoittama vuokrataso tai sisäisesti noudatettu 
vuokrataso, jos tällaista ilmoitusta ei ole tehty. Vuokran määrään lisättäisiin 
kiinteistönhoidon ja muiden tiloihin kohdistuvien tukipalveluiden kustannukset 
omakustannusperiaatteen mukaisesti.

Tuotannon siirron valmistelussa on kuntayhtymässä lähdetty siitä, että vuoden 2019 
osalta talouden kokonaisuus rakennettaisiin kuntakohtaisen valmistelun perusteella. 
Tuusulassa tämä tarkoittaisi käytännössä sitä, että vuoden 2019 sotepalvelujen 
kustannukset ja maksuosuudet kuntayhtymälle vastaisivat vuoden 2018 
kustannustasoa.  

Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymän yhtymähallitus on valmistelunsa perusteella 
kokouksessaan 20.3.2018 § 30 päättänyt esittää jäsenkunnille, että jäsenkunnat
- päättävät hyväksyä, että kuntayhtymä tuottaa 1.1.2019 alkaen kuntayhtymän 
järjestämisvastuulla olevat palvelut kunnan asukkaille jäsenkunnista siirtyvän tuotanto-
organisaation avulla,
- päättävät jäsenkuntien kuntayhtymän järjestämisvastuulla olevien palveluiden 
toteuttamiseen osallistuvan sosiaali- ja terveyspalveluiden henkilöstön sekä osan 
muusta kunnan hallinto- ja tukitehtäviä toteuttavan henkilöstön siirtymisestä 
kuntayhtymän palvelukseen 1.1.2019 lukien tämän päätöksen
periaatteiden mukaisesti,
- päättävät sopia, että kuntayhtymän ja jäsenkuntien välinen sosiaali- ja 
terveydenhuollon palvelujen järjestämis- ja tuottamissopimus (yhtymävaltuusto 
14.12.2017, § 33) päätetään palvelutuotantonsa kuntayhtymään siirtävien kuntien 
osalta ilman eri irtisanomista 31.12.2018
- toteavat, että palvelutuotanto jatkuu kuntayhtymässä kaikkien jäsenkuntien osalta 
edelleen järjestämis- ja tuottamissopimuksen liitteen 2 Palveluiden yleiset periaatteet 
periaatteiden mukaisesti ja
- valtuuttavat kunnan/kaupunginhallituksen tekemään järjestelyn vaatimat tarkemmat 
päätökset ja sopimukset sekä toteuttamaan tarvittavat toimenpiteet

Edelleen yhtymähallitus päätti esittää yhtymävaltuustolle, että yhtymävaltuusto
- toteaa ne jäsenkunnat, jotka ovat tehneet hyväksyvän päätöksen tuotannon siirrosta 
kuntayhtymälle,
- päättää, että kuntayhtymä tuottaa 1.1.2019 alkaen kuntayhtymän 
järjestämisvastuulla olevat palvelut jäsenkunnista siirtyvän tuotanto-organisaation 
avulla niiden jäsenkuntien asukkaille, jotka ovat tehneet
tuotannon siirtämisestä hyväksyvän päätöksen,
- päättää vastaanottaa jäsenkunnista siirtyvän, kuntayhtymän järjestämisvastuulla 
olevien palveluiden toteuttamiseen osallistuvan sosiaali- ja terveyspalveluiden 
henkilöstön sekä osa muusta kunnan hallinto- ja tukitehtäviä toteuttavasta henkilöstä 
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kuntayhtymän palvelukseen 1.1.2019 lukien tämän päätöksen periaatteiden 
mukaisesti,
- päättää sopia, että kuntayhtymän ja jäsenkuntien välinen sosiaali- ja 
terveydenhuollon palvelujen järjestämis- ja tuottamissopimus (yhtymyhtymävaltuusto 
14.12.2017, § 33) päätetään palvelutuotantonsa kuntayhtymään siirtävien kuntien 
osalta ilman eri irtisanomista 31.12.2018,
- toteaa, että palvelutuotanto jatkuu kuntayhtymässä kaikkien jäsenkuntien osalta 
edelleen järjestämis- ja tuottamissopimuksen liitteen 2 Palveluiden yleiset periaatteet 
periaatteiden mukaisesti ja
- valtuuttaa kuntayhtymän johtajan tekemään järjestelyn vaatimat tarkemmat 
päätökset ja sopimukset sekä toteuttamaan tarvittavat toimenpiteet
- päättää, että tämä päätös voidaan panna täytäntöön mahdollisesta 
muutoksenhausta huolimatta.

Tuotannon siirtämisen aikataulun ja talousarviovalmistelun takia kuntayhtymä on 
pyytänyt jäsenkuntien valtuustoja tekemään päätöksensä omalta osaltaan 31.5.2018 
mennessä. Tarkoituksena on, että kuntayhtymän yhtymävaltuusto päättäisi asiasta 
19.6.2018 siihen mennessä päätöksensä tehneiden kuntien osalta ja muiden kuntien 
osalta tarvittaessa myöhemmin.

Tuotannon siirron valmistelussa on käynyt ilmeiseksi, että Hyvinkään ja Järvenpään 
kaupungit sekä Mäntsälän ja Pornaisten kunnat tekevät päätöksensä sotepalvelujen ja 
niihin liittyvien tukipalvelujen siirtämisestä kuntayhtymälle huhti-toukokuussa 
2018.  Nurmijärven kunta päätti aikanaan hyväksyessään järjestämis- ja 
tuottamissopimuksen Tuusulan päätöksen sisältöisestä ponnesta siten, että 
Nurmijärvi ryhtyy osaltaan valmistelemaan mahdollista tuotannon siirtämistä 
kuntayhtymälle vasta, kun sote- ja maakuntauudistuksen lainsäädäntö on 
hyväksytty.  Nyt Nurmijärvi on kuitenkin valmistelemassa asiaa niin, että se päättäisi 
mahdollisesta tuotannon siirtämisestä jo toukokuussa 2018.
Edellä olevan perusteella on ilmeistä, että kaikki muut kuntayhtymän jäsenkunnat 
tuovat tuotannon siirtämisen valtuustojensa käsiteltäviksi viimeistään toukokuussa 
2018. Tuusula päättäisi ainoana tuotannon siirtämisestä vasta aikaisintaan elokuussa 
2018. Samaan aikaan kuntayhtymässä valmistellaan jo huhtikuussa tuotannon 
palveluorganisaatiota 1.1.2019 lukien. Mikäli muut kunnat päättävät jo keväällä siirtää 
tuotantonsa kuntayhtymälle 1.1.2019 lukien, on aikataulujen eriaikaisuudesta johtuen 
vaarana mm. se, että Tuusula ja sen henkilöstö eivät pääsisi tuotannon siirron 
valmistelussa sekä tulevan palveluorganisaation muodostamisessa ja henkilöstön 
tehtävien sekä vastuiden määrittelyssä yhdenvertaiseen asemaan muiden kuntien 
kanssa. 
Joka tapauksessa ennen mahdollista päätöksentekoa tuotannon siirtämisestä, tulee 
käydä sitä varten yhteistoimintamenettelyt Tuusulan henkilöstön kanssa. Tämä 
tarkoittaa sitä, että yhteistoimintamenettelyt, joilla varauduttaisiin mahdolliseen 
päätökseen tuotannon siirtämisestä, olisi aloitettava joka tapauksessa jo ennen kesää. 
Tuusulan kannalta olisi edellä mainituilla perusteilla tarkoituksenmukaista valmistella 
jo 4.6.2018 pidettävään valtuuston kokoukseen päätösehdotus siitä, siirtääkö 
Tuusulan kunta sotepalveluiden ja niihin liittyvien tukipalveluiden tuotannon 
kuntayhtymälle 1.1.2019 lukien. Samalla tulisi linjata, että mahdolliseen tuotannon 
siirtämiseen varauduttaisiin käymällä jo keväällä 2018 henkilöstön ja henkilöstön 
edustajien kanssa sitä tarkoittavat yhteistoimintamenettelyt.
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Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

valmistella 4.6.2018 pidettävään valtuuston kokoukseen ehdotuksen 
mahdollisesta sotepalveluiden ja niihin liittyvien tukipalveluiden tuotannon ja 
henkilöstön siirtämisestä Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymälle 1.1.2019 
lukien, ja 
käynnistää henkilöstön kanssa yhteistoimintamenettelyt, joilla varaudutaan 
Tuusulan kunnan päätökseen mahdollisesta tuotannon siirtämisestä 
kuntayhtymälle.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Sosiaali- ja terveyslautakunta, 16.05.2018, § 19

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
vt. hallintojohtaja

Kansliapäällikkö on pyytänyt hallituksen ja valtuuston käsittelyä varten sosiaali- ja 
terveyslautakunnan lausuntoa liittyen sosiaali- ja terveyspalvelutuotannon 
toteutukseen ja sitä koskeviin periaatteisiin Keski-Uudenmaan Sote-kuntayhtymässä.

SOSIAALI- JA TERVEYSPALVELUTUOTANNON TOTEUTUS JA SITÄ KOSKEVAT 
PERIAATTEET KESKI-UUDENMAAN SOTE -KUNTAYHTYMÄSSÄ

Yhtymähallitus 20.3.2018 § 30

Sosiaali- ja terveyspalvelutuotanto

Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymän tehtävänä on ollut 1.1.2018 lähtien järjestää 
jäsenkuntiensa Hyvinkään ja Järvenpään kaupunkien sekä Mäntsälän, Nurmijärven 
Pornaisten ja Tuusulan kuntien puolesta alueen väestölle yhdenvertaisilla periaatteilla 
sosiaali-
ja terveydenhuollon palvelut kuntayhtymän perussopimuksen mukaisesti.
Kuntayhtymän järjestämisvastuu sisältää vuonna 2018 palveluiden johdon ja 
ohjauksen, palveluiden tuotannon jäädessä edelleen kuntien toteutettavaksi kuntien 
ja kuntayhtymän
välillä yhtymävaltuustossa 14.12.2017, § 33 päätetyn sosiaali- ja terveydenhuollon 
palvelujen järjestämis- ja tuottamissopimuksen mukaisesti. Kuntayhtymän toiminnan 
käynnistyttyä jäsenkunnat ja kuntayhtymä ovat jatkaneet Keski-Uudenmaan sote-
mallin edelleen kehittämistä työsuunnitelman mukaisesti valmisteluryhmissä sekä 
yhtymähallituksessa ja -valtuustossa. Järjestämis- ja tuottamissopimuksen mukaisesti 
on valmisteltu mallia, jossa palvelujen tuotanto siirtyy ensimmäisen toimintavuoden 
jälkeen kuntayhtymään.
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Tuotannon siirron toteutus ja aikataulu
Edellä olevan mukaisesti tarkoituksena on, että kuntayhtymä tuottaa 1.1.2019 alkaen 
järjestämisvastuullaan olevat palvelut oman, jäsenkunnista siirtyvän 
tuotantoorganisaationsa avulla niiden jäsenkuntien asukkaille, jotka tekevät 
tuotannon siirtämisestä
hyväksyvän päätöksen. Kuntayhtymä voi myös hankkia palvelut muilta palvelujen 
tuottajilta pääosin voimassa olevien hankintasopimusten tai solmimiensa uusien 
sopimusten perusteella. Jäsenkuntien ja kuntayhtymän välillä solmittu palvelujen 
järjestämis- ja tuottamissopimus päättyy ilman eri irtisanomista palvelutuotantonsa 
kuntayhtymään siirtävien jäsenkuntien
osalta 31.12.2018, jolloin kuntayhtymä ottaa vastatakseen kaikki sen mukaiset 
tehtävät. Muiden kuntien osalta sopimuksen voimassaolo jatkuu sen ehtojen 
mukaisesti. Palvelutuotanto jatkuu kuntayhtymässä kaikkien jäsenkuntien osalta 
edelleen järjestämis-
ja tuottamissopimuksen liitteen 2 Palveluiden yleiset periaatteet periaatteiden 
mukaisesti.Kuntayhtymän ja jäsenkuntien vuorovaikutteinen yhteistyö jatkuu.
Tuotannon siirtoon liittyviä toimenpiteitä on valmisteltu yhtymähallituksen 
ohjauksessa
loppusyksystä 2017 lähtien yhtymähallituksen 7.12.2017, § 68 päätöksen mukaisessa 
palveluitten kehittämis- ja kuntayhteistyöorganisaatiossa. Henkilöstön edustajille on 
pidetty säännöllisesti ylikunnallisia tiedotustilaisuuksia, ja henkilöstöä on mukana 
kaikissa valmisteluryhmissä. Valmistelussa huomioidaan tulevan Uudenmaan 
maakunnan kunnilta
edellyttämät erilaiset mm. henkilöstöä, tiloja, ja sopimuksia koskevat selvitykset niin, 
että niitä voidaan hyödyntää sekä omassa että maakunnan valmistelussa 
tämänhetkisen maakuntavalmistelun aikataulutiedon perusteella.

Henkilöstön siirtyminen kuntayhtymän palvelukseen

Tarkoituksena on, että jäsenkuntien kuntayhtymän järjestämisvastuulla olevien 
palveluiden toteuttamiseen osallistuva sosiaali- ja terveyspalveluiden henkilöstön sekä 
osa muusta kunnan hallinto- ja tukitehtäviä toteuttavasta henkilöstöstä siirtyy 
kuntayhtymän
palvelukseen liikkeen luovutuksella 1.1.2019 lukien. Kuntayhtymään siirtyvä 
henkilöstömäärä tulisi sosiaali- ja terveyspalveluiden henkilöstön osalta olemaan noin 
3500 henkilöä sekä lisäksi myöhemmin tarkentuva määrä muita kunnan hallinto- ja 
tukitehtäviä toteuttavia henkilöitä. Henkilöstömäärät ovat vuodelta 2016 ja ne 
tarkentuvat valmistelun edetessä.
Henkilöstö siirtyy kuntayhtymän palvelukseen liikkeen luovutuksella. Määräaikaisen 
henkilöstön palvelussuhteet päättyvät työsopimuksen ehtojen mukaisesti. 
Luovutuksen jälkeen siirtyvään henkilöstöön sovelletaan kuntayhtymän 
henkilöstöpoliittisia periaatteita ja kunnallisia yleisiä virka- ja työehtosopimuksia. 
Kunta vastaa työsuhteeseen perustuvasta maksamattomasta palkkasaatavasta, joka 
on erääntynyt ennen siirtopäivää. Palkkasaatavasta, joka erääntyy siirtopäivän jälkeen, 
vastaa
kuntayhtymä. Kunta korvaa kuntayhtymälle laskennallisen korvauksen niistä 
vuosilomapäivistä ja säästövapaista, jotka on ansaittu luovuttavan kunnan 
palveluksessa. Kyseiset vuosilomat ja säästövapaat siirtyvät pidettäväksi 
kuntayhtymän palveluksessa.
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Korvaus määritellään siirtopäivänä voimassa olevan KVTES:n lomakorvauksen 
määrittelyä palvelussuhteen päättyessä koskevan sääntelyn lomakorvauksen 
laskentaperusteita käyttäen. Luovuttava kunta korvaa kuntayhtymälle myös edellä 
mainittuihin vuosilomiin
liittyvät maksamatta olevat lomarahat. Korvaus maksettavista lomarahoista 
määritellään siirtopäivänä voimassa olevan KVTES:n lomarahan laskentaperusteita 
käyttäen sekä huomioiden työehtosopimuksen muut määräykset lomarahan 
vähentämisestä.
Kuntayhtymä on Kevan jäsen ja siirtyvän henkilöstön eläketurva määräytyy julkisten 
alojen eläkelain (81/2016) mukaisesti. Kunnallisiin eläkevakuutusmaksuihin 
kohdistuvista kustannuksista sovitaan kuntien ja kuntayhtymän välillä valmistelun 
edetessä.
Kunnat ja kuntayhtymä vastaavat itsenäisesti siirtyvien työntekijöiden 
henkilöstöjärjestelyihin
liittyvistä, työnantajan ja henkilöstön välisestä yhteistoiminnasta voimassa olevan
lainsäädännön mukaisesti.

Sopimusten siirtäminen

Jäsenkunnat kartoittavat siirtyvään palvelutuotantoon liittyvät sopimukset ja vastuut. 
Sopimukset siirretään kuntayhtymän palvelutuotannon toteuttamisen edellyttämässä 
laajuudessa kuntayhtymän vastattavaksi tai irtisanotaan sopimusehtojen mukaisesti.

Toimitilat ja irtain omaisuus

Siirtyvään tuotantoon liittyvä irtain tai kiinteä omaisuus ei pääsääntöisesti siirry 
kuntayhtymälle.

Kuntayhtymä vuokraa jäsenkunnilta tarvitsemansa tilat, pääsääntöisesti sisältäen 
varustuksen ja kalustuksen sekä kiinteistönhoidon ja muut tiloihin kohdistuvat 
tukipalvelut. Solmittavat vuokrasopimukset ovat määräaikaisina voimassa vuoden 
2019 loppuun ja
sen jälkeen voimassa toistaiseksi, kuuden kuukauden irtisanomisajalla. Vuokratason 
määräytymisen perusteena on kunnan tulevalle Uudenmaan maakunnalle ilmoittama 
vuokrataso tai sisäisesti noudatettu vuokrataso, jos tällaista ilmoitusta ei ole
tehty. Vuokran määrään lisätään kiinteistönhoidon ja muiden tiloihin kohdistuvien 
tukipalveluiden
kustannukset omakustannusperiaatteen mukaisesti.

Kuntayhtymän toimintaorganisaation periaatteet

Kuntayhtymän toimielimet ja johtamisjärjestelmä on määritetty kuntayhtymän 
hallintosäännössä.
Kuntayhtymän toimintaorganisaatio on matala. Toiminta jakautuu alueellisen
sote-mallin mukaisesti asiakasryhmäkohtaisiin palvelualueisiin sekä edelleen 
vastuualueisiin
ja vastuuyksiköihin joita strategiset tukipalvelut tukevat.

Päätöksentekojärjestys

Kuntayhtymä esittää muutetun järjestelyn kunnille hyväksyttäväksi. Tuotannon 
siirtämisen aikataulun ja talousarviovalmistelun takia jäsenkuntien valtuustoja 
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pyydetään tekemään päätös omalta osaltaan 31.5.2018 mennessä. Tarkoituksena on, 
että yhtymävaltuusto päättää asiasta 19.6.2018 siihen mennessä päätöksensä 
tehneiden kuntien osalta ja muiden kuntien osalta tarvittaessa myöhemmin.

Esitys KYJ
Yhtymähallitus esittää jäsenkunnille, että jäsenkunnat
- päättävät hyväksyä, että kuntayhtymä tuottaa 1.1.2019 alkaen kuntayhtymän
järjestämisvastuulla olevat palvelut kunnan asukkaille jäsenkunnista siirtyvän
tuotanto-organisaation avulla,

- päättävät jäsenkuntien kuntayhtymän järjestämisvastuulla olevien palveluiden
toteuttamiseen osallistuvan sosiaali- ja terveyspalveluiden henkilöstön
sekä osan muusta kunnan hallinto- ja tukitehtäviä toteuttavan henkilöstön
siirtymisestä kuntayhtymän palvelukseen 1.1.2019 lukien tämän päätöksen
periaatteiden mukaisesti,

- päättävät sopia, että kuntayhtymän ja jäsenkuntien välinen sosiaali- ja 
terveydenhuollon
palvelujen järjestämis- ja tuottamissopimus (yhtymävaltuusto
14.12.2017, § 33) päätetään palvelutuotantonsa kuntayhtymään siirtävien
kuntien osalta ilman eri irtisanomista 31.12.2018

- toteavat, että palvelutuotanto jatkuu kuntayhtymässä kaikkien jäsenkuntien
osalta edelleen järjestämis- ja tuottamissopimuksen liitteen 2 Palveluiden
yleiset periaatteet periaatteiden mukaisesti ja

- valtuuttavat kunnan/kaupunginhallituksen tekemään järjestelyn vaatimat tarkemmat
päätökset ja sopimukset sekä toteuttamaan tarvittavat toimenpiteet.
Yhtymähallitus esittää yhtymävaltuustolle, että yhtymävaltuusto

- toteaa ne jäsenkunnat, jotka ovat tehneet hyväksyvän päätöksen tuotannon
siirrosta kuntayhtymälle,

- päättää, että kuntayhtymä tuottaa 1.1.2019 alkaen kuntayhtymän 
järjestämisvastuulla
olevat palvelut jäsenkunnista siirtyvän tuotanto-organisaation
avulla niiden jäsenkuntien asukkaille, jotka ovat tehneet
tuotannon siirtämisestä hyväksyvän päätöksen,

- päättää vastaanottaa jäsenkunnista siirtyvän, kuntayhtymän järjestämisvastuulla
olevien palveluiden toteuttamiseen osallistuvan sosiaali- ja terveyspalveluiden
henkilöstön sekä osa muusta kunnan hallinto- ja tukitehtäviä toteuttavasta
henkilöstä kuntayhtymän palvelukseen 1.1.2019 lukien tämän päätöksen
periaatteiden mukaisesti,

- päättää sopia, että kuntayhtymän ja jäsenkuntien välinen sosiaali- ja 
terveydenhuollon
palvelujen järjestämis- ja tuottamissopimus (yhtymävaltuusto
14.12.2017, § 33) päätetään palvelutuotantonsa kuntayhtymään siirtävien
kuntien osalta ilman eri irtisanomista 31.12.2018,
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- toteaa, että palvelutuotanto jatkuu kuntayhtymässä kaikkien jäsenkuntien
osalta edelleen järjestämis- ja tuottamissopimuksen liitteen 2 Palveluiden
yleiset periaatteet periaatteiden mukaisesti ja

- valtuuttaa kuntayhtymän johtajan tekemään järjestelyn vaatimat tarkemmat
päätökset ja sopimukset sekä toteuttamaan tarvittavat toimenpiteet

- päättää, että tämä päätös voidaan panna täytäntöön mahdollisesta 
muutoksenhausta
huolimatta.

Päätös
Merkittiin, että Maiju Tapiolinna ja Paula Vilhunen poistuivat kokouksesta esteellisenä
asian käsittelyn ajaksi (Hallintolaki 28 § kohta 1).
Hyväksyttiin esityksen mukaan.

Tiedoksi
Hyvinkään ja Järvenpään kaupungit sekä Mäntsälän, Nurmijärven, Pornaisten ja 
Tuusulan
kunnat

Muutoksenhaku
Kuntalain 136 §, ei muutoksenhakua

______

Kunnanhallitus on päättänyt 9.4.2018 valmistella 4.6.2018 pidettävään valtuuston 
kokoukseen

mahdollisesta sotepalveluiden ja niihin liittyvien tukipalveluiden tuotannon ja 
henkilöstön siirtämisestä Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymälle 1.1.2019 lukien
käynnistää henkilöstön kanssa yhteistoimintamenettelyt, joilla varaudutaan 
Tuusulan kunnan päätökseen mahdollisesta tuotannon siirtämisestä 
kuntayhtymälle.

Ehdotus
Esittelijä: Pirjo Vainio, sosiaali- ja terveystoimenjohtaja

Sosiaali- ja terveyslautakunta antaa lausuntonsa liittyen sosiaali- ja 
terveyspalvelutuotannon toteutukseen ja sitä koskeviin periaatteisiin Keski-
Uudenmaan Sote-kuntayhtymässä.

___

Puheenjohtaja teki alla olevan esityksen lausunnoksi usean jäsenen kannattamana:

Sosiaali- ja terveyslautakunta antaa asiasta lausuntonsa siten, että se:

Kannattaa tuotannon siirtoa kuntayhtymälle ja samalla   

edellyttää, että lähipalvelu määritellään ja ne turvataan asukkaille Tuusulassa 
jatkossakin
edellyttää, että kuntayhtymä turvaa asukkaiden palveluiden riittävyyden ja 
laadun jatkossakin
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edellyttää, että henkilöstön asema turvataan ja tuotannon siirto valmistellaan 
yhteistyössä henkilöstön kanssa
pitää hyvänä, että kuntayhtymän asioiden valmisteluun on otettu ja otetaan 
jatkossakin mukaan henkilöstön edustajat, asiakasedustajat sekä järjestöt ja 
palveluntuottajat
pitää tärkeänä, että myös kunnalliset neuvostot, kuten  vammais- ja 
vanhusneuvostot sekä lapsi-ja perheasiain neuvosto otetaan mukaan 
kuntayhtymän vaikuttamistyöhön
pitää tärkeänä, että tuotannon siirtyessä kuntayhtymään huolehditaan tiiviistä 
yhteistyöstä kuntaan jäävien palveluiden kanssa
esittää, että sote-lautakunnan roolia kuntayhtymän asioiden valmistelussa 
vahvistettaisiin siten, että lautakunta pääsisi ottamaan kantaa ja vaikuttamaan 
asiakkaiden ja palveluiden kannalta oleellisiin kuntayhtymän asioihin, kuten 
palvelukriteerien määrittelyyn
kantaa huolta tiukasta aikataulusta tuotannon siirtämisessä ja kiinnittää 
huomioita erityisesti henkilöstön jaksamiseen tilanteessa
pitää tärkeänä saada pidemmän aikavälin taloudellisista vaikutuksista selvityksen
edellyttää, että kunnan omistajaohjausta ja vaikuttamista vahvistetaan sen 
luottamuselinten päätöksin liittyen kuntayhtymän palvelutasosuunnnitelmiin, 
talousarvioon ja talouden seurantaan
edellyttää, että omistajaohjauksen keinot määritetään perussopimukseen ja 
järjestämis- ja tuottamissopimukseen
palvelutasosuunnitelmassa määritellään kuntayhtymän toimipaikat, tuotettavat 
palvelut, palveluille asetettavat laadulliset ja toiminnalliset tavoitteet, jotka 
tarkistetaan vuosittain talousarviossa.

Lauri Untamo esitti usean jäsenen kannattamana edellä mainittuun 
lausuntoon seuraavan lisäyksen:

lopullinen päätös tuotannon siirrosta tulee tehdä eduskunnan sote
/maakuntalakipäätöksen jälkeen paremmin tiedoin

Koska oli tehty kaksi kannatettua esitystä lausunnosta, puheenjohtaja totesi, että asia 
on ratkaistava äänestämällä. Äänestysesitykseksi hyväksyttiin puheenjohtajan esitys, 
jonka mukaan ne, jotka kannattavat puheenjohtajan esitystä, äänestävät "jaa" ja ne, 
jotka kannattavat Untamon tekemää esitystä, äänestävät "ei".
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 6 jaa-ääntä (Forss, Järvinen, Kuusisto, Nieminen, 
Vainionpää, Taiveaho), 3 ei-ääntä (Palvas, Sarenius-Salmenkivi, Untamo).

Puheenjohtaja totesi puheenjohtajan esityksen tulleen lautakunnan päätökseksi äänin 
6-3.

Päätös
Sosiaali- ja terveyslautakunta antaa asiasta seuraavan lausunnon:

Lautakunta kannattaa tuotannon siirtoa kuntayhtymälle ja samalla   

edellyttää, että lähipalvelu määritellään ja ne turvataan asukkaille Tuusulassa 
jatkossakin
edellyttää, että kuntayhtymä turvaa asukkaiden palveluiden riittävyyden ja 
laadun jatkossakin
edellyttää, että henkilöstön asema turvataan ja tuotannon siirto valmistellaan 
yhteistyössä henkilöstön kanssa
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pitää hyvänä, että kuntayhtymän asioiden valmisteluun on otettu ja otetaan 
jatkossakin mukaan henkilöstön edustajat, asiakasedustajat sekä järjestöt ja 
palveluntuottajat
pitää tärkeänä, että myös kunnalliset neuvostot, kuten  vammais- ja 
vanhusneuvostot sekä lapsi-ja perheasiain neuvosto otetaan mukaan 
kuntayhtymän vaikuttamistyöhön
pitää tärkeänä, että tuotannon siirtyessä kuntayhtymään huolehditaan tiiviistä 
yhteistyöstä kuntaan jäävien palveluiden kanssa
esittää, että sote-lautakunnan roolia kuntayhtymän asioiden valmistelussa 
vahvistettaisiin siten, että lautakunta pääsisi ottamaan kantaa ja vaikuttamaan 
asiakkaiden ja palveluiden kannalta oleellisiin kuntayhtymän asioihin, kuten 
palvelukriteerien määrittelyyn
kantaa huolta tiukasta aikataulusta tuotannon siirtämisessä ja kiinnittää 
huomioita erityisesti henkilöstön jaksamiseen tilanteessa
pitää tärkeänä saada pidemmän aikavälin taloudellisista vaikutuksista selvityksen
edellyttää, että kunnan omistajaohjausta ja vaikuttamista vahvistetaan sen 
luottamuselinten päätöksin liittyen kuntayhtymän palvelutasosuunnnitelmiin, 
talousarvioon ja talouden seurantaan
edellyttää, että omistajaohjauksen keinot määritetään perussopimukseen ja 
järjestämis- ja tuottamissopimukseen
palvelutasosuunnitelmassa määritellään kuntayhtymän toimipaikat, tuotettavat 
palvelut, palveluille asetettavat laadulliset ja toiminnalliset tavoitteet, jotka 
tarkistetaan vuosittain talousarviossa.

___

Erja Sarenius-Salmenkivi, Liisa Palvas ja Lauri Untamo ilmoittivat päätöksestä 
seuraavan eriävän mielipiteen:

Lopullinen päätös Tuusulan sote palvelujen tuotannon siirrosta tulee tehdä vasta kun 
sote- ja maakuntalakipaketti on eduskunnassa hyväksytty.

Eriävä mielipide
Erja Sarenius-Salmenkivi, Liisa Palvas ja Lauri Untamo ilmoittivat päätöksestä 
seuraavan eriävän mielipiteen:

Lopullinen päätös Tuusulan sote palvelujen tuotannon siirrosta tulee tehdä vasta kun 
sote- ja maakuntalakipaketti on eduskunnassa hyväksytty.

 

Kunnanhallitus, 21.05.2018, § 185

Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymän muut jäsenkunnat ovat edelleen valmistelleet 
tuotantojensa siirtämistä kuntayhtymän hoidettaviksi 1.1.2019 lukien. Hyvinkään 
valtuusto on jo 23.4.2018 päättänyt tuotannon siirtämisestä. Mäntsälän ja Järvenpään 
valtuustot päättänevät tuotannon siirtämisestä 21.5.2018, Pornaisten valtuusto 
28.5.2018 ja Nurmijärven valtuusto 30.5.2018. Tuusulan valtuuston käsiteltäväksi asia 
tulisi 4.6.2018.



Tuusulan kunta Pöytäkirja 23/2018 102 ( )137
Kunnanhallitus 01.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Oheisessa kuntayhtymän laatimassa ja 30.4.2018 päivätyssä tuotannon siirtämiseen 
liittyvässä esityksessä on mm. arvioitu tuotannon siirtämisen hyötyjä ja haasteita. 

Hyötyjä on sen mukaan palveluiden osalta toiminnan helpompi organisointi yli 
nykyisten kunta- ja organisaatiorajojen, synergioiden saavuttaminen nopeutuu (esim. 
erikoistuminen tai erityisosaajien hyödyntäminen) ja toimintamallien ja 
palveluohjauksen yhdenmukaistaminen tarpeellisilta osin helpottuu ja nopeutuu. 
Talouden osalta toiminnan ja talouden seurannan yhdenmukaistaminen nopeutuu, 
tuotteistuksen ja kustannuslaskennan läpivienti nopeutuu, ja päällekkäisyyksiä 
voidaan poistaa. Henkilöstön osalta saavutettaisiinn parempi resurssien optimaalinen 
käyttö ja osaamisen jakaminen yli kuntarajojen, henkilöstön määrän ja rakenteen 
muutosten helpompi toteutus eläköitymisen kautta. Hallinnon ja tukipalveluiden 
osalta saavutettaisiin johtamiseen selkeyttä, paremmat edellytykset siirtyä 
maakuntaan alueyksikkönä ja synergioita tukipalveluissa.

Haasteina nähdään talouden osalta se, että siirtyminen olisi vain välivaihe 
seurannassa ja raportoinnissa matkalla maakuntaan ja nostaa painetta 
tietojärjestelmien yhdenmukaistamiselle, edellä mainituissa olisi tarpeen 
seurata  maakunnan ja valtakunnan tason linjauksia. Henkilöströn osalta tuotannon 
siirtäminen tarkoittaisi yhteistoimintamenettelyjen käynnistämistä ja mm. 
palkkaharmonisoinnnin tarpeita sekä resurssien ja osaamisen uudelleen tarkastelua. 
Hallinnon ja tukipalveluiden osalta johtajien ja esimiesten vakanssien määrä vähenisi 
ja tämä tarkoittaisi hyvää henkilöstösuunnittelua ja eläköitymisen 
hyödyntämisvaatimuksia.  heita.

Koska on ilmeistä, että muut viisi yhtymän osakaskuntaa siirtävät tuotantonsa 
kuntayhtymään joka tapauksessa 1.1.2019, on Tuusulan kunnan näkökulmasta on 
keskeistä arvioida tämän vaikutusta Tuusulaan. Tässä tilanteessa Tuusulan ei liene 
tarkoituksenmukaista jäädä pois tuotantoyhteistyöstä. Pois jäännillä voisi olla ainakin 
Tuusulan henkilöstön asemaan negatiiviset vaikutukset ensinnä siinä tapauksessa 
että kuntayhtymän tuotantoalue siirtyy sellaisenaan maakuntaan ja siinä tapauksessa 
että kuntayhtymä toimii pitempään. Tuusulan henkilöstö ei olisi mukana 
rakentamassa tuotanto-organisaatiota ja tehtäviä jaettaessa. Samat negatiiviset 
vaikutukset syntyisivät todennäköisesti jo siinä vaiheessa, jos Tuusula lykkäisi 
päätöstään tuotannon siirtämisestä, ja samaa aikaan valmistelu kuntayhtymässä 
etenee palveluverkon rakentamisessa ja tuotannon käyttöön ottamisen 
valmistelussa. Päätöksenteon lykkäämisellä maakuntalainsäädännön valmistumisen 
jälkeiseen aikaan ei tässä päätöksentekotilanteessa ole Tuusulalle erityistä hyötyä.   

Tuotannon ja henkilöstön mahdollista siirtämistä Keski-Uudenmaan sote -
kuntayhtymälle on kunnanhallituksen 9.4.2018 päätöksen jälkeen valmisteltu 
osallistumalla mm. kuntayhtymän valmisteluryhmien työskentelyyn. Kuntayhtymän 
yhtymähallituksen ehdotusta mahdollisesta tuotannon siirtämistä kuntayhtymälle on 
käsitelty henkilöstön kanssa esimiesinfossa 21.3.2018 sekä osana valmistelun 
yhteistoimintamenettelyä esimiesten ja koko henkilöstön kanssa 23.4.2018. Edelleen 
mahdollista tuotannon siirtämistä on käsitelty kunnan yhteistoimintaelimessä, 
Yhteistyökomiteassa 14.5.2018. Yhteistyökomitea päätti pyytää paikallisilta 
ammatillisilta järjestöiltä kunnanhallitukselle osoitetut lausunnot 23.5.2018 mennessä.

Sosiaali- ja terveyslautakunta on kokouksessaan 16.5.2018 antanut asiasta 
lausuntonsa. Tuotannon siirtämiselle myönteisessä lausunnossa on lisäksi kiinnitetty 
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huomiota osin jo kuntayhtymän järjestämisvastuun piirissä olevien asioiden 
käytännön hoitamisen tapoihin sekä kunnan omistajaohjauksen 
tarpeisiin. Lautakunnan huomiot ovat monin osin tärkeitä ja huomioon otettavia 
omistajaohjauksen ja jatkovalmistelun näkökulmista. Erityisesti on tärkeää varmistaa 
kuntayhtymälle toimiva johtamisjärjestelmä, jolla varmistetaan varsinaisen 
johtamisorganisaation lisäksi yhteistyö kuntien ja kuntayhtymän välillä. Näin voimme 
parhaalla tavalla varmistaa kuntien ja kuntayhtymän palvelujen yhdyspintojen 
selkeyden ja toimivuuden sekä palvelutoiminnan laadun ja tehokkuuden.         

 

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO

päättää hyväksyä, että Keski-Uudenmaan sote- kuntayhtymä tuottaa 1.1.2019 
alkaen kuntayhtymän järjestämisvastuulla olevat palvelut Tuusulan kunnan 
asukkaille jäsenkunnista siirtyvän tuotanto-organisaation avulla,
päättää jäsenkuntien kuntayhtymän järjestämisvastuulla olevien palveluiden 
toteuttamiseen osallistuvan sosiaali- ja terveyspalveluiden henkilöstön sekä osan 
muusta kunnan hallinto- ja tukitehtäviä toteuttavan henkilöstön siirtymisestä 
kuntayhtymän palvelukseen 1.1.2019 lukien tämän päätöksen periaatteiden 
mukaisesti,
päättää sopia, että kuntayhtymän ja jäsenkuntien välinen sosiaali- ja 
terveydenhuollon palvelujen järjestämis- ja tuottamissopimus (yhtymävaltuusto 
14.12.2017, § 33) päätetään palvelutuotantonsa kuntayhtymään siirtävien 
kuntien osalta ilman eri irtisanomista 31.12.2018
toteaa, että palvelutuotanto jatkuu kuntayhtymässä kaikkien jäsenkuntien osalta 
edelleen järjestämis- ja tuottamissopimuksen liitteen 2 Palveluiden yleiset 

periaatteiden mukaisesti japeriaatteet 
valtuuttaa kunnanhallituksen tekemään järjestelyn vaatimat tarkemmat 
päätökset ja sopimukset sekä toteuttamaan tarvittavat toimenpiteet.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Ulla Rosenqvist Ari Nymanin 
kannattamana esitti päätökseen seuraavaa lisäystä:

”Lopullinen päätös Tuusulan sote-palvelujen tuotannon siirrosta tulee tehdä vasta kun 
sote- ja maakuntalakipaketti on eduskunnassa hyväksytty.”

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu muutosesitys, on asia ratkaistava 
äänestämällä. Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, että ne, 
jotka kannattavat pohjaehdotusta, äänestävät ”jaa” ja ne, jotka kannattavat 
Rosenqvistin tekemää muutosesitystä, äänestävät ”ei”.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 11  jaa-ääntä (Friman, Seuna, Huusko, Mäensivu, 
Mäki-Kuhna, Peltonen, Salmi, Salonen, Huuhtanen, Tamminen ja Lindberg) ja 2 ei-
ääntä (Nyman ja Rosenqvist). Puheenjohtaja totesi pohjaehdotuksen tulleen 
kunnanhallituksen päätökseksi.
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Päätös
Kunnanhallitus päätti ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO

päättää hyväksyä, että Keski-Uudenmaan sote- kuntayhtymä tuottaa 1.1.2019 
alkaen kuntayhtymän järjestämisvastuulla olevat palvelut Tuusulan kunnan 
asukkaille jäsenkunnista siirtyvän tuotanto-organisaation avulla,
päättää jäsenkuntien kuntayhtymän järjestämisvastuulla olevien palveluiden 
toteuttamiseen osallistuvan sosiaali- ja terveyspalveluiden henkilöstön sekä osan 
muusta kunnan hallinto- ja tukitehtäviä toteuttavan henkilöstön siirtymisestä 
kuntayhtymän palvelukseen 1.1.2019 lukien tämän päätöksen periaatteiden 
mukaisesti,
päättää sopia, että kuntayhtymän ja jäsenkuntien välinen sosiaali- ja 
terveydenhuollon palvelujen järjestämis- ja tuottamissopimus (yhtymävaltuusto 
14.12.2017, § 33) päätetään palvelutuotantonsa kuntayhtymään siirtävien 
kuntien osalta ilman eri irtisanomista 31.12.2018
toteaa, että palvelutuotanto jatkuu kuntayhtymässä kaikkien jäsenkuntien osalta 
edelleen järjestämis- ja tuottamissopimuksen liitteen 2 Palveluiden yleiset 

periaatteiden mukaisesti japeriaatteet 
valtuuttaa kunnanhallituksen tekemään järjestelyn vaatimat tarkemmat 
päätökset ja sopimukset sekä toteuttamaan tarvittavat toimenpiteet.

Rosenqvist ja Nyman ilmoittivat päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen: ”
Lopullinen päätös Tuusulan sote-palvelujen tuotannon siirrosta tulee tehdä vasta kun 
sote- ja maakuntalakipaketti on eduskunnassa hyväksytty.”

Valtuusto, 04.06.2018, § 65

Ehdotus

Valtuusto päättää

hyväksyä, että Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä tuottaa 1.1.2019 alkaen 
kuntayhtymän järjestämisvastuulla olevat palvelut Tuusulan kunnan asukkaille 
jäsenkunnista siirtyvän tuotanto-organisaation avulla,
jäsenkuntien kuntayhtymän järjestämisvastuulla olevien palveluiden 
toteuttamiseen osallistuvan sosiaali- ja terveyspalveluiden henkilöstön sekä osan 
muusta kunnan hallinto- ja tukitehtäviä toteuttavan henkilöstön siirtymisestä 
kuntayhtymän palvelukseen 1.1.2019 lukien tämän päätöksen periaatteiden 
mukaisesti,
sopia, että kuntayhtymän ja jäsenkuntien välinen sosiaali- ja terveydenhuollon 
palvelujen järjestämis- ja tuottamissopimus (yhtymävaltuusto 14.12.2017, § 33) 
päätetään palvelutuotantonsa kuntayhtymään siirtävien kuntien osalta ilman eri 
irtisanomista 31.12.2018
todeta, että palvelutuotanto jatkuu kuntayhtymässä kaikkien jäsenkuntien osalta 
edelleen järjestämis- ja tuottamissopimuksen liitteen 2 Palveluiden yleiset 

periaatteiden mukaisesti japeriaatteet 
valtuuttaa kunnanhallituksen tekemään järjestelyn vaatimat tarkemmat 
päätökset ja sopimukset sekä toteuttamaan tarvittavat toimenpiteet.
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---

Puheenjohjajan avattua asiassa keskustelun Seppo Noro esitti Antti Kaikkosen, Pekka 
Heikkisen, Liisa Palvaksen ja Matti Alangon kannattamana, että asia jätetään pöydälle 
syyskuun valtuustoon.

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu ehdotus asian jättämisestä 
pöydälle, on asian käsittely ratkaistava äänestämällä. Valtuusto hyväksyi 
puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat asian käsittelyä tässä 
kokouksessa, äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat asian jättämistä pöydälle, 
äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä

jaa-ääniä antoivat Pasi Huuhtanen, Mika Mäki-Kuhna, Arto Nätkynmäki, Kim 
Kiuru, Janne Mellin, Aila Koivunen, Jussi Salonen, Margita Winqvist, Jerry Airikka, 
Jani Peltonen, Ilona Toivanen, Jouko Riola, Anna Yltävä, Ulla Rosenqvist, Sanna 
Tuhkunen, Kari Friman, Satu Taiveaho, Ulla Palomäki, Eetu Niemelä, Laura Åvall, 
Sanna Kervinen, Johanna Sipiläinen, Elisa Laitila, Aarno Järvinen, Kari Kinnunen, 
Eeva-Liisa Nieminen, Päivö Kuusisto, Sami Tamminen, Ilmari Sjöblom, Markus 
Meckelborg, Jorma Sulander, Karita Mäensivu, Henri Koskela, Jere Pulska, Ruut 
Sjöblom, Kati Lepojärvi, Lilli Salmi, Arto Lindberg, Merja Kuusisto ja Raimo 
Stenvall
ei-ääniä antoivat Matti Alanko, Pekka Heikkinen, Anu Åberg, Liisa Palvas, Seppo 
Noro, Lea Ahonen, Monica Avellan, Ari Nyman, Antti Kaikkonen, Taina Ketvel ja 
Satu Heikkilä.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 40 jaa-ääntä ja 11 ei-ääntä. Puheenjohtaja totesi, 
että asia käsitellään tässä kokouksessa.

Keskustelun jatkuessa Eetu Niemelä esitti, että pohjaehdotus hylätään ja 
kunnanhallitus aloittaa toimenpiteet kuntayhtymästä irtautumiseksi. Esitys raukesi 
kannattamattomana.

Liisa Palvas esitti Anu Åbergin kannattamana, että päätökseen liitetään seuraava 
toimenpidealoite: "valtuusto esittää, että Tuusulan kunnan sosiaali- ja 
terveystoimialan johtaja toimii kunnan virkamies-edunvalvojana kuntayhtymän 
taloustyöryhmässä."

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu esitys toimenpidealoitteen 
liittämiseksi päätökseen, on asia ratkaistava äänestämällä. Valtuusto hyväksyi 
puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" 
ja ne, jotka kannattavat toimenpidealoitteen liittämistä päätökseen, äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä

jaa-ääniä antoivat Arto Nätkynmäki, Jerry Airikka, Kari Friman, Pekka Heikkinen, 
Markus Meckelborg, Pasi Huuhtanen, Aarno Järvinen, Sanna Kervinen, Kari 
Kinnunen, Kim Kiuru, Aila Koivunen, Henri Koskela, Merja Kuusisto, Elisa Laitila, 
Kati Lepojärvi, Arto Lindberg, Janne Mellin, Karita Mäensivu, Mika Mäki-Kuhna, 
Eeva-Liisa Nieminen, Seppo Noro, Ulla Palomäki, Jani Peltonen, Jere Pulska, Jouko 
Riola, Ulla Rosenqvist, Lilli Salmi, Jussi Salonen, Johanna Sipiläinen, Päivö 
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Kuusisto, Ilmari Sjöblom, Raimo Stenvall, Jorma Sulander, Satu Taiveaho, Sami 
Tamminen, Ilona Toivanen, Sanna Tuhkunen, Margita Winqvist, Anna Yltävä, 
Laura Åvall ja Ruut Sjöblom
ei-ääniä antoivat Lea Ahonen, Matti Alanko, Monica Avellan, Satu Heikkilä, Antti 
Kaikkonen, Taina Ketvel, Eetu Niemelä, Ari Nyman, Liisa Palvas ja Anu Åberg.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 41 jaa-ääntä ja 10 ei-ääntä. Puheenjohtaja totesi 
pohjaehdotuksen tulleen valtuuston päätökseksi.

Päätös
Valtuusto päätti

hyväksyä, että Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä tuottaa 1.1.2019 alkaen 
kuntayhtymän järjestämisvastuulla olevat palvelut Tuusulan kunnan asukkaille 
jäsenkunnista siirtyvän tuotanto-organisaation avulla,
jäsenkuntien kuntayhtymän järjestämisvastuulla olevien palveluiden 
toteuttamiseen osallistuvan sosiaali- ja terveyspalveluiden henkilöstön sekä osan 
muusta kunnan hallinto- ja tukitehtäviä toteuttavan henkilöstön siirtymisestä 
kuntayhtymän palvelukseen 1.1.2019 lukien tämän päätöksen periaatteiden 
mukaisesti,
sopia, että kuntayhtymän ja jäsenkuntien välinen sosiaali- ja terveydenhuollon 
palvelujen järjestämis- ja tuottamissopimus (yhtymävaltuusto 14.12.2017, § 33) 
päätetään palvelutuotantonsa kuntayhtymään siirtävien kuntien osalta ilman eri 
irtisanomista 31.12.2018
todeta, että palvelutuotanto jatkuu kuntayhtymässä kaikkien jäsenkuntien osalta 
edelleen järjestämis- ja tuottamissopimuksen liitteen 2 Palveluiden yleiset 

periaatteiden mukaisesti japeriaatteet 
valtuuttaa kunnanhallituksen tekemään järjestelyn vaatimat tarkemmat 
päätökset ja sopimukset sekä toteuttamaan tarvittavat toimenpiteet.

Eetu Niemelä ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Kuten kokouskäyttäytymisestäni saattaa päätellä, olen erimieltä valtuuston 
päätöksestä siirtää sote-palvelutuotanto k-u sote kuntayhtymälle.

Ko. kuntayhtymä ei ole tarkoituksenmukainen palvelujen tuottamiseen, vaan luo 
ainoastaan lisää päällekkäistä hallintoa, joka tuhlaa resursseja ja kurjistaa palveluja. 
Hallinnollisten virkojen lisääminen onkin ollut kuntayhtymän tärkein tehtävä ja näitä 
virkoja on järjestelty pienen piirin kesken. Tästä esimerkkinä kuntayhtymän johtaja, 
joka valittiin tehtäväänsä ilman avointa hakua ja jonka palkkauksesta ja eduista 
päätettiin kuntayhtymän hallituksessa, eikä kuntayhtymän valtuustossa. Tuusulasta 
tätä asiaa olivat päättämässä Pormestari Arto Lindberg, Valtuuston puheenjohtaja 
Ruut Sjöblom ja valtuuston varapuheenjohtaja Kati Lepojärvi.

Lisäksi asian päätös on syntynyt väärässä järjestyksessä, koska asian valmisteluun ja 
päätöksentekoon on osallistunut esteellisiä henkilöitä. Tuusulan kunnanhallituksen 
jäsenet Aila Koivunen, Arto Lindberg, Mika Mäki-Kuhna ja Jussi Salonen, sekä 
valtuutetut Ruut Sjöblom, Satu Taiveaho ja Kati Lepojärvi ovat kaikki jäseniä joko 
kuntayhtymän hallituksessa, valtuustossa tai molemmissa ja ovat osallistuneet asian 
valmisteluun kuntayhtymässä sekä Tuusulan kunnanhallituksessa ja tänään 
päätöksentekoon valtuustossa. Kuntayhtymän intressit eroavat kuitenkin Tuusulan 
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kunnan intresseistä, ja edellän mainittu virkojen sisäpiirijako sekä edellä mainittujen 
henkilöiden kaksoisrooli kunnassa ja kuntayhtymässä kyseenalaistaa Tuusulan 
kunnan intressien toteutumisen kuntastrategian ja kuntalaisten edun mukaisesti." 

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 327

Valmistelija / lisätiedot:
Tanja Rontu-Hokkanen
vs. henkilöstöjohtaja

Liitteet
1 Kuuden sote henkilöstön siirron periaatteet
Verkkojulkisuus rajoitettu

Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän henkilöstöryhmä on valmistellut yhdessä 
kuntien pääluottamusmiesten kanssa asiakirjaa henkilöstön siirron periaatteista 
liikkeen luovutuksessa. Työpajat ovat olleet 29.8.2018 ja 12.9.2018. Asiakirjalla 
selvitetään liikkeen luovutuksesta työntekijälle aiheutuvat oikeudelliset, taloudelliset ja 
sosiaaliset seuraukset. Asiakirja hyväksytään kuntien hallituksissa 
yhteistyötoimikuntien käsittelyn jälkeen ja tämän jälkeen kuntayhtymän hallituksessa. 
Kun asiakirja on hyväksytty päätöksenteossa, tulee esimiesten käsitellä se 
työyhteisöissään henkilöstön kanssa.

Yhteistyötoimikunnan käsittely Tuusulan kunnassa on pidetty 19.9.2018 osana 
yhteistoimintalain 4 § ja 11 § mukaista yhteistoimintamenettelyä.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä henkilöstön siirron periaatteet
todeta, että asiakirja on valmisteltu yhteistoiminnassa pääsopijajärjestöjen 
edustajien kanssa. Yhteistoimintamenettely on tältä osin saatettu loppuun.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä, sosiaali- ja terveystoimi, vs. henkilöstöjohtaja
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§ 328
Työ- ja virkaehtosopimus paikallisen tuloksellisuuteen perustuvan kertaerän perusteista ja 
maksamisesta

TUUDno-2018-1283

Valmistelija / lisätiedot:
Tanja Rontu-Hokkanen
vs. henkilöstöjohtaja

KT Kuntatyönantajat ja kunta-alan pääsopijajärjestöt pitävät tärkeänä kunnan
/kuntayhtymän ja sen työyhteisöjen tuloksellisuuden edistämistä ja tuottavuuden 
parantamista. Osapuolet korostavat henkilöstön osaamisen mahdollisimman hyvää 
hyödyntämistä kunnan tai kuntayhtymän tavoitteiden saavuttamisessa.

Erän maksaminen perustuu kunnan tai kuntayhtymän strategian mukaisiin 
tuloksellisuus- ja tuottavuustavoitteisiin ja niiden toimeenpanoon. 
Tuottavuustavoitteet voidaan kytkeä myös jo käynnissä olevaan strategiatyöhön. 
Työnantaja voi hyödyntää organisaatiossa jo käytettyjä arviointimenetelmiä
/käytänteitä. Kertaerän maksamisen edellyttämät toimenpiteet toteutetaan vuosien 
2018–2019 aikana.

Tuottavuustavoitteiden ja kertaerän piirissä on kunnan/kuntayhtymän koko 
henkilöstö.

Työntekijälle/viranhaltijalle, jonka palvelussuhde kuntaan/kuntayhtymään on alkanut 
viimeistään maanantaina 3.9.2018 ja jatkunut keskeytymättä vähintään sunnuntaihin 
18.11.2018 saakka maksetaan tammikuun 2019 palkanmaksun yhteydessä erillinen 
kertaerä.

Kertaerää ei makseta, jos työntekijällä/viranhaltijalla ei ole ko. ajanjaksona yhtään 
palkallista päivää.

Osa-aikaisen työntekijän/viranhaltijan kohdalla käytetään osa-aikaprosenttina 
18.11.2018 voimassa olevaa osa-aikaprosenttia.

Kertaerä on suuruudeltaan 9,2 % palkansaajan

KVTES II luvun 5 §:n mukaisesta varsinaisesta palkasta tai
LS Yleisen osan 9 §:n mukaisesta varsinaisesta palkasta tai
OVTES Osio A 21 §:n mukaisesta varsinaisesta palkasta tai
TS II luvun 18 §:n mukaisesta varsinaisesta palkasta tai
TTES 35 §:n 1 momentin mukaisesta keskituntiansiosta, joka kerrotaan luvulla 
166
- riippuen siitä, minkä sopimusalan piirissä työntekijä/viranhaltija on 31.12.2018.

Työ- ja virkaehtosopimuksen mukaan kertaerä maksettaisiin koko henkilöstölle 
tammikuussa 2019. Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymän muutokseen liittyen, 
ehdotetaan kertaerä maksettavaksi jo joulukuussa Tuusulan koko henkilöstölle. 
Kertaerä budjetoidaan tämän vuoden 2018 talousarvioon (eli Keski-Uudenmaan soten 
kuntayhtymä ei maksa tai budjetoi kertaerää). Tämä mahdollistaa selkeämmän 
siirtymän esimerkiksi palkkojen maksatukseen kuntayhtymässä.
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Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää, että

kertaerä maksetaan Tuusulan kunnan henkilöstölle joulukuussa 2018.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
henkilöstöpalvelut, KuntaPro
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§ 329
Itsenäisyyspäivän 6.12.2018 tilaisuudet, edustajien valinta

TUUDno-2018-1275

Valmistelija / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Liitteet
1 itsenäisyyspäivän tilaisuudet 2008 - 2017

Kunta ja seurakunta järjestävät Tuusulassa itsenäisyyspäivän tilaisuuksina 6.12.2018 
kunnianosoitukset sankariristillä Kellokosken hautausmaalla, sankarivainajien 
muistomerkillä Kirkkopuistossa sekä vakaumuksensa puolesta kaatuneiden ja 
Terijoen kirkkopuistoon haudattujen sankarivainajien muistomerkeillä Paijalan 
hautausmaalla. Seppeleenlasku on Kellokoskella klo 10.30 ja Etelä-Tuusulassa klo 
10.00 pidettävän jumalanpalveluksen jälkeen.
Itsenäisyyspäivän päiväjuhlaa vietetään 6.12.2018 Hyrylän koulukeskuksessa, Sahatie 
1. Juhlakahvit on klo 12, ja ohjelma alkaa klo 13.
Etelä-Tuusulassa seppeleenlaskijoina ja puhujina ovat perinteisesti toimineet 
valtuuston puheenjohtaja, kunnanhallituksen puheenjohtaja ja kunnanjohtaja, 
vuodesta 2017 lähtien kansliapäällikkö.
Liitteenä on yhteenveto itsenäisyyspäivän tilaisuuksien puhujista ja 
seppeleenlaskijoista v. 2008 lähtien.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää nimetä

seppeleenlaskijat Etelä-Tuusulassa
seppeleenlaskijat Kellokoskella
puhujan Kirkkopuistoon
päiväjuhlan tervehdyssanojen esittäjän
päiväjuhlan juhlapuhujan.
 

Päätös
Kunnanhallitus päätti nimetä

seppeleenlaskijoiksi Etelä-Tuusulassa Arto Lindbergin, Ruut Sjöblomin ja Harri 
Lipastin
seppeleenlaskijoiksi Kellokoskella Kyösti Lehtosen, Henri Koskelan ja Kari 
Frimanin
puhujaksi Kirkkopuistoon Ruut Sjöblomin
päiväjuhlan tervehdyssanojen esittäjäksi Ilona Toivasen
päiväjuhlan juhlapuhujaksi Anna Yltävän.

Tiedoksi
Hokkanen Sanna, Tuusulan srk, valitut
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Valtuusto, § 58,07.05.2018
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 87,25.09.2018
Kunnanhallitus, § 330, 01.10.2018

§ 330
Sisäilmaprosessien sujuvoittaminen ja kokonaisvaltaisen toimeenpanon varmistaminen, 
aloite

TUUDno-2018-723

Valtuusto, 07.05.2018, § 58

Kati Lepojärvi esitti seuraavan hänen ja usean muun valtuutetun allekirjoittaman 
aloitteen:

"Sisäilmaongelmien haltuunotto vaatii muutosta asenteisiin ja resursseihin sekä 
rohkeutta tehdä myös isoja päätöksiä. Koko sisäilmaprosessi tulisi arvioida 
objektiivisesti ja asiantuntemuksella, jotta olemassa olevat resurssit osataan käyttää 
tehokkaasti ja toisaalta arvioida, minkälaiset resurssit ovat riittävät hyvän sisäilman 
saavuttamiseksi.

Yhteistyö ja tiedotus kunnan sekä vanhempien perustaman sisäilmajaoston välillä ja 
ylipäänsä vanhempiin nähden on parantunut huomattavasti sitten Tuusulan 
pormestariohjelman sisäilmaongelmien nollatoleranssitavoitteen asettamisen 
keväällä 2017. Ruut Sjöblomin, Tiina Julinin ja useiden muiden 19.6.2017 jättämä 
sisäilma-aloite ei ole vielä tullut valtuuston käsittelyyn, mutta monia aloitteessa 
esitettyjä toimenpide-ehdotuksia ollaan jo toimeenpantu ja tiedotuksen avoimuuteen 
panostettu roimasti. Ko. aloitteen laatimisajankohdan jälkeen on paljon saatu 
aikaiseksi ja toisaalta esiin on myös noussut seikkoja, joihin toivottaisiin muutosta tai 
parannusta, joita taas tämän käsillä olevan aloitteen avulla halutaan nostaa 
tarkempaan käsittelyyn.

Sisäilmaviestinnän tulee olla aidosti avointa ja sen sujuvoittamiseen tulee kaikkien 
vastuuviranhaltijoiden sitoutua. Myös uudis- ja korjausrakentamisen prosesseja täytyy 
parantaa, jotta ehkäistään uusien ongelmien syntymistä. Ainoastaan ennakoinnilla 
voidaan ehkäistä sisäilmaongelmia.

Tuusulassa on hyvä sisäilmaohje ("Toimintaohje sisäilmaongelmien ehkäisyyn ja 
hallintaan"). Sen toimeenpanoa tulee seurata ja varmistella tarkoin läpi kuntasektorin 
eri toimialojen, jakaen velvollisuuden sisäilmaongelmia koskevan tiedonkulun 
edistämisestä kaikille sisäilmakysymysten kanssa toimiville viranhaltijoille.

Syyllisten etsiminen tai menneisiin toimintatapoihin tai virheisiin takertuminen ei 
edistä sisäilmaongelmien kokonaisvaltaista, tehokasta ja proaktiivista ratkaisua. Nyt 
on katsottava eteenpäin ja sitouduttava avoimesti omaksumaan uudenlaisia, 
muuallakin hyväksi todettuja toimintatapoja ja ongelmanratkaisumalleja.

Erityishuomiota tulisi kiinnittää seuraaviin kysymyksiin:

SISÄILMAKARTOITUS OSANA PALVELUVERKKOUUDISTUSTA

- Kokonaisvaltainen sisäilmatilanteen kartoitus koulu- ja päiväkotiverkon 
toimipisteissä sekä muissa kunnan julkisissa rakennuksissa. Sisäilmaselvitys tulisi 
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esimerkiksi ehdottomasti tehdä osana käsittelyyn tulevaa koulu- ja 
päiväkotipalveluverkkouudistusta, koska rakennusten kunto on olennainen tekijä 
päätettäessä pitkän tähtäimen suunnitelmista verkostoon.

KOKONAISVALTAINEN OTE

- Tarvitaan kokonaisvaltainen suunnitelma koskien kunnan palveluverkon yksiköiden 
korjaus-, uudisrakennus-, oirekysely-, hankinta- ja tiedottamistarvetta. Esim. 
sisäilmaongelmien käsittely pääosin koulukohtaisesti yksi kerrallaan ei ole kestävä 
toimintamalli ja sellaista tulisi pyrkiä välttämään. Tutkimus-, korjaus- ja 
hankintatarpeet tulisi selvittää kokonaisvaltaisesti, varmistaa kokonaisvaltaisuuden 
edellyttämille toimenpiteille riittävät resurssit ja laatia tämän pohjalta ajankohtainen 
sisäilmasuunnitelma ja sille toteutusaikataulu. Tässä vaaditaan priorisointia 
investointiohjelmaan viranhaltijoilta sekä päättäjiltä vastuunottoa terveellisten ja 
turvallisten hoiva- ja oppimisympäristöjen turvaamiseksi varhaiskasvatuksen, 
peruskoulun ja vanhustenhoidon yksiköissä.

TIEDONKULKU JA TIEDONVÄLITYS

- Tiedonkulussa tulee myös kiinnittää huomiota sujuvuuteen ja viranhaltijoiden 
vastuuseen siirtää saamansa tieto eteenpäin sisäilmakysymyksistä päävastuussa 
oleville viranhaltijoille. Vastaanotetut oireilmoitukset eivät saa unohtua kenenkään 
työpöydälle. Tämän välttämiseksi voisi kunta ottaa käyttöön yleisen 
oireilmoituslomakkeen (esim. jo hankitun THL:n lomakkeen hyödyntäminen 
kattavasti), joka on helppo kenen tahansa viranhaltijan lähettää eteenpäin. 
Yhtenäisestä lomakkeesta saatujen tietojen vertailtavuus on myös sujuvampaa.

TIEDOTUS JA VIESTINTÄ

- Tiedottamisessa kunnan toimintatavat ovat olleet viime aikoina pääasiassa hyviä. 
Tiedotus tulee aloittaa jo sisäilmaongelmaepäilysten herätessä ja sen tulee olla 
säännöllistä ja ajantasaista. Jatkossakin tulisi varmistaa, että sekä kunnan sivuille että 
suoraan asianosaisille lähetetään viipymättä tieto heitä tai heidän perheenjäseniään 
koskevista sisäilmasuunnitelmista, tehdyistä päätöksistä sekä tulevista toimenpiteistä.
- Kuntaa rohkaistaan tarttumaan uudenlaisiin viestintätapoihin, ottaen rohkeasti 
oppia muualla hyviksi todetuista käytänteistä ja uudenlaisista toimintamalleista.

OSALLISTAMINEN JA VAIKUTTAMINEN

- Sisäilmaongelmien vaikutuksessa olevat asianosaiset tulee osallistaa heitä tai heidän 
perheenjäseniään koskevien toimenpiteiden suunnitteluun siten, että heillä on aito 
mahdollisuus vaikuttaa valittaviin ratkaisuihin. Tällaisesta onnistuneesta prosessista 
on esimerkkinä Kirkonkylän koulun väistösuunnitelman monipuolisen 
oppimisympäristön suunnittelu. Tämä osallistava toimintatapa tulisi olla 
kokonaisvaltaisesti käytössä koko kunnan alueella.

KOKO KETJU KUNTOON

- FCG Suunnittelu ja tekniikka Oy:n Rakennusterveys- ja sisäilmastopalveluiden Juhani 
Pirinen esitteli 8.2.2018 Tuusulan kunnan kasvatus- ja sivistystoimen 
johtohenkilöstölle ja muille kiinnostuneille mallin sisäilmaongelmien hoitamiseksi ja 
koko ketjun kuntoon laittamiseksi. (liite: Juhani Pirinen, diat, 4 kpl)
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Koko ketjun kuntoon laittamiseksi tulee Tuusulassa panostaa seuraaviin 
toimenpiteisiin:

1. Panostetaan ennakointiin.
Koulujen sisäilmaongelmia voidaan estää pahenemasta, jos rakennusten 
kunnossapitoon ja ennakoivaan korjaamiseen käytetään nykyistä enemmän 
resursseja. Rakennuksia kannattaa tutkia aina kokonaisuutena ja rakennuksen 
osatutkimuksia pitäisi välttää. Laajojen korjaustoimenpiteiden rinnalla kannattaa 
pohtia myös uudisrakentamisen vaihtoehtoa. Näin todetaan Avaimet terveelliseen ja 
turvalliseen rakennukseen -hankkeen loppuraportissa. (Valtioneuvoston selvitys- ja 
tutkimustoiminta: Ennakointi estää koulujen sisäilmaongelmia, Valtioneuvoston 
viestintäosasto 25.4.2017 12.51 TIEDOTE 180/2017 http://valtioneuvosto.fi/artikkeli/-
/asset_publisher/10616/ennakointi-estaa-koulujensisailmaongelmia)

2.  Rakennukset tutkitaan kokonaisvaltaisesti, käyttäen tutkimuksissa enemmän kuin 
yhtä toimijaa, jotta saadaan selville rakennusten todellinen kunto. Tämä sisältää 
rakennusteknisen kuntotutkimuksen sekä taloteknisen kuntotutkimuksen. 
Mahdollisesti voidaan täydentää tutkimuksia kyselyillä. Tutkimuksista tulee tehdä 
arvio rakennuksen terveellisyydestä. Kuntotutkimuksista tulee kilpailuttaa 
puitesopimukset, jossa kriteereissä painotetaan osaamista ja laaja-alaista kokemusta 
ja hinnalle jää esimerkiksi 40 % painoarvo.

3.  Kunnan kiinteistöillä tulisi olla strategia, mitä kiinteistöjä säilytetään (=korjataan tai 
korvataan uudella) ja mistä luovutaan. Tämä liittyy olennaisesti koulujen ja päiväkotien 
palveluverkkostrategiaan.

4.  Kiinteistöstrategian ja rakennusten terveellisyyden perusteella tehdään 
suunnitelma tulevista peruskorjauksista ja uudisrakennuksista. Joissain tapauksissa 
järkevintä on purkaa huonokuntoinen rakennus ja rakentaa uusi. Päätöksenteon tulee 
perustua faktoihin, jotka on mahdollista saada ainoastaan kunnollisten 
kuntotutkimuksien perusteella, joihin on osoitettu riittävät määrärahat. Myös 
mahdolliset kiireelliset väistöt täytyy ottaa huomioon. Jos on tarvetta tehdä "elinkaarta 
jatkavia" toimenpiteitä, tulee tehdä laskelmat, että niistä saadaan riittävä hyöty 
käytettyihin resursseihin nähden ja varmistua, että toimenpiteillä taataan terveellinen 
ympäristö suunnitelluksi käyttöiäksi. Suunnitelmaa ei pitäisi tehdä ensisijaisesti 
budjettiraameissa, vaan ensin päättää tarvittavat toimenpiteet ja sen jälkeen päättää 
tarvittavista resursseista.

5.  Kuntaan tarvitaan lisää osaamista sisäilma-asioiden selvittelyyn, kuntotutkimusten 
koordinointiin, hankintalainsäädäntöön sekä viestintään. Tämä voi tarkoittaa sisäilma-
asiantuntijuuden ja hankinta- sekä viestintäosaamisen lisäämistä koulutuksin tai 
palkkauksin tai ulkoa ostettua konsultointipalvelua. Ostettavan sisäilma- tai 
kuntotutkimusasiantuntijapalvelun tulisi olla sertifioidun ja kokeneen 
rakennusterveysasiantuntijan (RTA} tuottamaa.

6.  Kaiken sisäilmaviestinnän tulee olla avointa ja proaktiivista. Tutkimusraportit ja 
sisäilmatyöryhmän muistiot tulee julkaista nettisivuilla viipymättä ja asianosaisia tulee 
tiedottaa aktiivisesti. Tätä on toteutettu kunnassa kiitettävästi, mutta tiedotuskatveita 
ja muita viiveitä tulisi myös välttää organisoimalla mm. henkilöstön vastuita ja 
tehtävien delegointia.
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7. Korjaamisessa ja uudisrakentamisessa ei ole varaa tehdä virheitä. Kunnassa tulisi 
vakavasti harkita elinkaari- ja allianssimalleja isoissa hankkeissa. Kunnan 
rakennusvalvonnan tulisi edellyttää aikaisempaa laajempaa selvitystä koko 
rakennushankkeen kosteuden hallinnasta, mikä tarkoittaa esimerkiksi Kuivaketjul0-
toimintamallin noudattamista ja seurantaa. Edelleen hankkeita ei saa kilpailuttaa 
pelkän hinnan perusteella tai ainakin vaatimukset rakentamisen laadusta täytyy olla 
tarkkaan kuvattu ja viety sopimuksiin.

Kunnassa on suunniteltu liimattavista muovimatoista luopumista uudis- ja 
korjausrakentamisessa. Kannustetaan kuntaa selvittämään aktiivisesti vaihtoehtoisia 
pinta materiaaleja.

8.  Rakennusten huolto ja ylläpito -toiminnot tulee tarkastella kokonaisvaltaisesti siten, 
että niihin on mahdollista varata riittävästi resursseja. Huollon ja ylläpidon tulee olla 
prioriteetteja, eikä missään tapauksessa säästökohteita. Sähköisen huoltokirjan 
järjestelmällinen hyödyntäminen mahdollistaa myös rakennusten tilan seurannan.

9.  Sisäilmasta sairastuneiden lasten oikeudet opetukseen on turvattava. 
Sairastuneiden lasten opetus tulee järjestää puhtaissa tiloissa mieluiten oman koulun 
yhteydessä, jolloin voidaan ehkäistä lapsen syrjäytyminen. Lapsille ja perheille tulee 
antaa riittävästi tukea erikoisjärjestelyihin.

10.  Sisäilmaongelmat ovat valitettavan yleisiä julkisissa kiinteistöissä, mutta niitä 
esiintyy myös paljon yksityisissä kiinteistöissä. Ihmisten on hyvin vaikea löytää apua 
asuntojen sisäilmaongelmien selvittämiseen. Kunta voisi tarjota kuntalaisilleen 
neuvontaa yhteistyössä ja täydentäen rakennusvalvonnan sekä terveysviranomaisen 
palveluita. Tällaisesta on hyvää kokemusta esimerkiksi Oulusta.

11.  Ilmanvaihdon tulee olla päällä jatkuvasti. Ilmanvaihtoa voidaan pienentää silloin, 
kun rakennuksessa ei ole käyttäjiä, mutta silloinkin ilmanvaihdon tulee olla hallittua 
siten, että painesuhteet pysyvät hallinnassa. Jos pää koneita sammutetaan tai 
käytetään jaksottaisella käytöllä, tulee erillispoistot kytkeä samaan aikaohjelmaan. 
Siitä tulee pitää kiinni, että ilmanvaihtoa ei missään tapauksessa käytetä 
energiansäästömetodina."

 

 

Ehdotus

Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi..

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 25.09.2018, § 87

Valmistelijat / lisätiedot:
Tiina Simons, Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi
tiina.simons@tuusula.fi
sivistysjohtaja

Sisäilmatyön johtaminen
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Tuusulan kunnassa on kuntakohtainen sisäilmatyöryhmä, jonka puheenjohtajana 
toimii kasvatus- ja sivistystoimenjohtaja. Kuntakohtaisessa sisäilmatyöryhmässä 
on jäseniä moniammatillisesti, Tuusulan kunnan tilakeskuksesta, toimialoilta, 
viestinnästä, työsuojelusta, terveydenhuollosta sekä Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksesta että Keski- Uudenmaan työterveyshuollosta.

Kuntakohtaisen sisäilmaryhmän lisäksi ryhmän on perustettu yksikkökohtaisia 
sisäilmaryhmiä ja kuntakohtainen sisäilmatyön kehittämisryhmä. 

Yksikkökohtaisten ryhmien puheenjohtajana toimii Kasvatus- ja sivistystoimen 
kehittämispäällikkö, silloin kun kohde on kasvatus- ja sivistystoimen 
toimialalla. Kohdekohtaisissa sisäilmatyöryhmissä tehdään kohteen pedagogiset tai 
toiminnalliset ratkaisut sekä laaditaan kunnan sisäilmatyöryhmälle toimenpide-
ehdotukset. Kohdekohtaisia ryhmiä on perustettu seuraaviin yksiköihin: Riihikallion 
koulu, Hyrylän koulukeskus, Hyökkälän koulu, Ruotsinkylän koulu, Pellavan päiväkoti, 
Kirkonkylän koulu ja Vaunukankaan koulu. Kuntakohtaisen sisäilmaryhmän ja 
kohdekohtaisten sisäilmatyöryhmien muistiot julkaistaan Tuusulan kunnan 
sisäilmasivuilla.

Sisäilmatyön kehittämisryhmän tehtävänä on mm. arvioida prosessien sujuvuutta, 
kehittää viestintää, suunnitella koulutuksia ja viedä eteenpäin kehittämishankkeita.

Sisäilmatyön viestintä ja kehittämishankkeet

Kaikki sisäilmaan liittyvät asiakirjat, kuten tehdyt tutkimustulokset, julkaistaan 
kuntalaisille avoimesti kunnan sisäilmasivuilla www.tuusula.fi/sisailma. Sivuille 
kootaan myös muu ajantasainen tieto kunnan sisäilma-asioista. Sivuille voi saada RSS-
syötteen, joka helpottaa asioiden seuraamista. Tilakeskus on laatinut tutkimusten 
valmistuttua tiedotteen tehtävistä korjaustoimista yhdessä opetuksen 
järjestäjän kanssa. Nämä tiedotteet lähetetään huoltajille myös Wilma- ja Daisy-
järjestelmien kautta.

Tuusulan kunnassa on laadittu ohjeet henkilöstölle ja huoltajille, kuinka toimia 
sisäilmaan liittyvän ongelman käsittelyssä. Nämä ohjeet löytyvät myös kunnan 
sisäilmasivuilta. Kuvattuna on myös sisäilmaan liittyvän ongelman käsittelyn ja 
korjaustoimenpiteiden prosessi. Erityisesti olemme kehittäneet terveydenhuollon 
seurantajärjestelmiä. On tärkeää saada terveydenhuollosta tarkka tieto siitä, kuinka 
paljon oireilijoita on  ja oireilijoille on tärkeää, että heidän tilaansa seurataan. 
Syyskuun lopusta otetaan käyttöön tietojen yhteenkokoaminen systemaattisesti 
neljännesvuosittain.

Tuusulan kunnassa on huoltajien ja kuntalaisten sisäilmajaosto, joka pyrkii 
vaikuttamaan siihen, että tuusulalaisilla lapsilla ja työntekijöillä olisi terveet päiväkoti- 
ja koulutilat. Kasvatus- ja sivistystoimi järjestää säännöllisesti yhteistyötapaamiset 
Sisäilmajaoston kanssa ja on tehnyt yhteistyössä juttusarjaa Tuusulan kouluista 
sekä järjestänyt yhteisiä koulutustapahtumia.

Tuusulan Tilakeskus on käynnistänyt Iisy-Terveempiä rakennuksia–hankkeen, jossa on 
asennettu Freesi - antureita Tuusulan kiinteistöihin. Anturit antavat ajankohtaista 
tietoa kiinteistöjen sisäilman laadusta. Kunnassa on tehty myös päätös, että koulu- ja 
päiväkotikiinteistöjen ilmastointi pidetään koko ajan päällä. Vikojen ilmoittamiseen on 
oma sähköinen järjestelmä.
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Tuusulan kunnan kaikki yksiköt tekevät vuosittain riskien arvioinnin sähköiseen 
arviointipohjaan, josta voidaan saada erilaisia yhteenvetoja ja viranomaiset saavat 
tietoa kiinteistöjen käyttäjiltä tunnistetuista riskeistä ja niiden suuruudesta.

Yhtenä ratkaisuna sisäilmaongelmiin Tuusulan kunta hakee mukaan ja kasvatus- ja 
sisvistyslautakunnalle esitetään liittymistä Turun yliopiston työterveyshuollon ja 
ympäristölääketieteen oppiaineen käynnistämään SATAKUNTA-hankkeeseen. Hanke 
liittyy valtioneuvoston käynnistämään Terveet tilat 2028 -ohjelmaan. SATAKUNTA-
hanke puuttuu sisäilmaongelmiin monialaisen tutkimuksen keinoin.

Ohjelma pyrkii tervehdyttämään julkiset rakennukset ja tehostamaan sisäilmasta 
oireilevien hoitoa ja kuntoutusta. SATAKUNTA-hanke vastaa tähän haasteeseen 
suurella ympäristölääketieteen toimintaohjelmalla. Hanke hyödyntää Turun yliopiston 
monialaista asiantuntemusta sisäilmaongelmien selättämiseksi. Hanke aloitetaan 
Satakunnasta, mutta kaikki Suomen kunnat kutsutaan osallistumaan. Sata 
ensimmäiseksi ilmoittautunutta kuntaa otetaan mukaan.

Valtioneuvoston Terveet tilat 2028 -ohjelman tavoitteena on julkisiin tiloihin liittyvän 
terveyden ja hyvinvoinnin edistäminen. Ohjelma pyrkii vakiinnuttamaan 
kiinteistönpitoon uuden menettelytavan, jossa kiinteistönhoidon ja terveysalan 
asiantuntijat arvioivat yhdessä käyttäjien kanssa rakennusten kunnon ja 
tarkoitukseensa sopivuuden. Uuden toimintatavan pitäisi parantaa esimerkiksi 
monien päiväkotien, koulujen ja kasarmien sisäilmatilannetta.

SATAKUNTA-hanke tarttuu näihin haasteisiin useista osista koostuvan intervention 
keinoin. Hankkeen rakennustekninen osa keskittyy rakennusmateriaalien ja oikeiden 
korjausmenetelmien valintaan sekä oikeaan käyttöön. Lääketieteellisessä, 
mikrobiologisessa ja toksikologisessa osassa taas hyödynnetään Turun yliopiston 
laajaa asiantuntemusta. Ympäristömikrobiologinen asiantuntemus keskittyy 
aerobiologian yksikköön ja biodiversiteettitutkimuksen alueelle. Toksikologinen 
tutkimus jakautuu sekä biokemian että biologian laitosten tutkimusalueelle. Teknisenä 
asiantuntijana toimii VTT.

Lääketieteellinen ja immunologinen tutkimus toteutetaan työterveyshuollon ja 
ympäristölääketieteen oppiaineen koordinoimana yhteistyössä useiden muiden 
yliopistojen, tutkimuslaitosten ja sairaaloiden kanssa. Interventioissa käytetään sekä 
vanhoja että uusia mittausmenetelmiä. Altistumisen mittauksessa käytetään viljelyyn 
perustuvien menetelmien rinnalla uusia toksisuuden mittausmenetelmiä. Hankkeen 
vastuuhenkilönä toimii työterveyshuollon ja ympäristölääketieteen professori Tuula 
Putus.

Hankkeeseen osallistuvien kuntien ja kaupunkien alueellaan toteuttamia 
korjausinterventioita seurataan useilla eri mittareilla, sekä käyttäjien terveyden että 
terveystalouden mittareiden avulla. Interventioiden hyödyistä ja mahdollisista 
haitoista tehdään kustannus–vaikuttavuusanalyysi.

Hankkeen tutkimuksellisessa osassa kehitetään ja validoidaan kliiniseen potilastyöhön 
soveltuvia mittaus- ja analyysimenetelmiä. Esimerkkejä uusista menetelmistä ovat 
mitokondriotestit, verikokeet sormenpäänäytteestä ja uloshengitysilman haitta-
aineiden ja inflammaatiovasteiden mittaus.
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Tutkimuksellisen osan lisäksi hankkeeseen liittyy koulutustapahtumia, tiedotusta ja 
julkaisutoimintaa sekä opinnäytetöitä ja kansainvälistä yhteistyötä.

Tutkimukseen osallistumisesta tehdään sopimus. Sopimuksessa määritellään 
tutkimuksen reunaehdot kunnalle sekä tutkimuksen toteuttajalle. Satakunta-
hankkeeseen osallistuva kunta sitoutuu Terveet tilat’28 toimintaohjelman lisäksi 
noudattamaan voimassa olevia viranomaisohjeita sekä lisäksi sitoutuu seuraamaan 
tehtyjen korjaus- ja uudisrakentamistoimenpiteiden terveysvaikutuksia alla sovitulla 
tavalla. Kunta voi valita haluamansa määrän hankekokonaisuuksia ja myös valita 
osallistumisajan (5 tai 10 vuotta). Tutkimuksen perustana on vuosittain teetettävät 
oirekyselyt sekä kiinteistöihin kohdistuvat ylläpito- ja korjausehdot.

Hankkeessa ei ole erillistä tutkimusrahoitusta. Hankkeesta aiheutuvat kustannukset 
tulevat kunnan kustannettaviksi. Vuosittain teetettävien oirekyselyjen kustannusarvio 
on Tuusulan kunnan varhaiskasvatuksen ja perusopetuksen lasten ja nuorten sekä 
henkilöstön lukumäärällä noin 72 000 euroa/vuosi(+ alv). Hinta perustuu 
varhaiskasvatuksen ja perusopetuksen ryhmien  lukumäärään sekä haluttujen 
erillisten kokonaisuuksien tutkimiseen ja arvioon, kuten erilliset huoneet, rakennukset 
tai kiinteistökokonaisuudet. Oirekyselyjen lisäksi kustannuksia syntyy kiinteistön 
huoltoon ja ylläpitoon liittyvistä reunaehdoista.

Hanke päättyy Terveet tilat 2028 -kampanjan päättyessä vuonna 2028, minkä jälkeen 
parhaat toimintamallit voidaan ottaa käyttöön koko Suomessa. Ensimmäisiä tuloksia 
saadaan jo 1-3 vuoden kuluttua. Hankkeen yhteistyötahoja ovat useat yhdistykset ja 
aluehallintovirastot sekä VTT.

Ratkaistaan yhdessä- hankkeeseen liittyminsestä on myös neuvottelut käynnissä. 
Hankkeen (2018–2020) tavoitteena on auttaa kuntia löytämään ratkaisuja lasten ja 
perheiden tukemiseksi silloin, kun koulun sisäilma aiheuttaa oireilua. Ratkaisuja 
etsitään lasten oppimisen, koulunkäynnin, hyvinvoinnin ja sosiaalisten suhteiden 
tukemiseen sekä koko perheen tukemiseen. Koulun sisäilmassa oireilua voivat 
aiheuttaa esimerkiksi puutteellinen tai muuten väärin toimiva ilmanvaihto, rakennus- 
ja sisustusmateriaalien päästöt (VOC-yhdisteet) tai kosteus- ja homevauriot. Hanke ei 
ota kantaa kuntien yksittäisten kiinteistöjen kuntoon. Hanketta toteuttavat 
yhteistyössä Hengitysliitto ry, Suomen Vanhempainliitto ry ja Homepakolaiset ry.
Hanke toteutetaan Veikkauksen tuella ja osallistuminen on kunnille maksutonta.

Palveluverkon kehittäminen

Tavoitteenamme on saada kasvatus- ja sivistystoimeen sekä Tuusulan kunnan muihin 
palveluihin tilat, jotka ovat terveitä ja turvallisia. Tuusulan kunnanvaltuusto hyväksyi 
4.6.2018 kokouksessaan esityksen palveluverkon kehittämisen suunnista. Pidämme 
erityisen tärkeänä, että ratkaisut Tuusulan kunnan palveluverkosta hyväksytään 
lopullisesti syksyn 2018 aikana. Palveluverkon uudistamishankkeista ensimmäisiä ovat 
Kirkonkylän koulu ja päiväkotikampus, Etelä-Tuusulan päiväkoti sekä Monio lukio ja 
kulttuuritalo. Kiireellisenä kokonaisuutena eteläisessä Tuusulassa edetään kolmen 
yhtenäiskoulun mallilla. Uudet yhtenäiskoulut sijoittuvat Riihikallion, 
Rykmentinpuiston ja Lahelan alueelle. Jokelan koulukeskuksen laajennus- ja 
peruskorjaushankkeessa edetään esi- ja hankesuunnittelun osalta. Kun uudet koulut 
ja päiväkodit otetaan käyttöön, voidaan luopua vanhoista koulu- ja 
päiväkotikiinteistöistä. Hankkeita valmistellaan pikaisesti tekemällä tarvittavat 
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asemankaavamuutokset ja ryhtymällä hankesuunnitteluun sekä muihin tarvittaviin 
toimenpiteisiin hankkeiden toteuttamiseksi.

Tällä hetkellä Tuusulan kunnan oppilaita on väistötiloissa Kirkonkylän, Hyökkälän ja 
Ruotsinkylän kouluissa. Riihikallion kouluun tarvitaan väistötilat lukuvuoden 2019 
alusta lukien koulun laajennuksen ja perusparannuksen aloittamiseksi. Näemme, että 
palveluverkon kehittämisestä tulee pitää kiinni, jotta väistötiloissa olevien lasten 
määrä pienenee. Väistötilat ovat kuitenkin välillä tarpeellinen ratkaisu, jotta 
uudisrakentamista tai korjaamista voidaan tehdä.

Kasvatus- ja sivistystoimi toteaa, että vain hyvällä yhteistyöllä, avoimella 
tiedottamisella ja ratkaisukeskeisellä asenteella voidaan onnistua sisäilmatyössä. 
Tämä vaatii myös hyvää poliittisen johdon ja virkamiesten yhteistyötä. On olennaista 
se, että sisäilmaosaamista vahvistetaan panostamalla koulutukseen ja jalkauttamalla 
uusia toimintamalleja. Henkilöstön sisäilmaosaamisella on suuri merkitys siihen, 
miten kiinteistöjä ylläpidetään ja käytetään sekä miten sisäilma-asioita hoidetaan 
ongelmien ilmetessä. Haluamme olla mukana kansallisessa Satakunta-hankkeessa ja 
muissa sisäilmahankkeissa, jotta voimme paremmin ratkaista olemassaolevat 
ongelmat ja löydämme uusiin kiinteistöihin kestävät ja terveelliset 
rakennusmateriaalit. Näemme, että sisäilmatyö on kokonaisuutena kehittynyt 
Tuusulassa hyvää suuntaan.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

hyväksyä esittelytekstin mukaisen vastauksen valtuutettu Kati Lepojärven 
esittämään sekä Kati Lepojärven ja usean muun valtuutetun allekirjoittamaan 
aloitteeseen
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Kati Lepojärven esittämän sekä Kati Lepojärven ja usean 
muun valtuutetun allekirjoittaman aloitteen 7.5.2018 § 58  tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 330

Valmistelija / lisätiedot:
Tiina Simons
tiina.simons@tuusula.fi
sivistysjohtaja

Liitteet
1 Malli sisäilmaongelmien hoitamiseksi ja koko ketjun kuntoon laittamiseksi (Juhani 
Pirinen FCG)

Ehdotus
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Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä esittelytekstin mukaisen vastauksen 7.5.2018 § 
58 esitettyyn aloitteeseen
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Kati Lepojärven 7.5.2018 § 58 esittämän usean valtuutetun 
allekirjoittaman aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Kunnanhallitus päätti

palauttaa asian uudelleen valmisteluun teknisen toimen kannanoton saamiseksi.

Tiedoksi
Simons Tiina, tilakeskus, tekninen lautakunta
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Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 88,25.09.2018
Kunnanhallitus, § 331, 01.10.2018

§ 331
Päiväkotien ja koulujen sisäilmaongelmat, aloite

TUUDno-2018-443

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 25.09.2018, § 88

Valmistelijat / lisätiedot:
Tiina Simons, Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi
tiina.simons@tuusula.fi
sivistysjohtaja

Valt § 134/1.6.2017 
Anu Åberg esitti seuraavan Tuusulan Keskustan, Vastuullisen Oikeiston, 
Kristillisdemokraattien ja Ruotsalaisen kansapuolueen valtuustoryhmien aloitteen:

"Useammassa tuusulalaisessa päiväkodissa ja koulussa on eri tavoin havaittuja 
sisäilmaongelmia. Asia on vakava, koska varsinkin homealtistus voi aiheuttaa osalle 
lapsista ja nuorista vakaviakin terveysongelmia. Yhtä lailla oireilun ja sairastumisen 
riski koskee päiväkotien ja koulujen henkilökuntaa.
 
Esitämme, että kunnanvaltuustolle laaditaan ripeästi selvitys sisäilmatilanteesta 
tuusulalaisissa päiväkodeissa ja kouluissa. Selvitykseen täytyy liittää raportti siitä, mitä 
sisäilmaongelmille on jo tehty ja suunnitelma siitä, mitä olemassa oleville ongelmille 
aiotaan tehdä. On välttämätöntä, että Tuusulan kaikkien päiväkotien ja koulujen 
sisäilma on kunnossa."

Päätös 

Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.

__________

Kasvatus- ja sivistyslautakunta 25.9.2018

Kasvatus- ja sivistystoimen vastaus aloitteeseen:

Sisäilmatyön johtaminen

Tuusulan kunnassa on kuntakohtainen sisäilmatyöryhmä, jonka puheenjohtajana 
toimii kasvatus- ja sivistystoimenjohtaja. Kuntakohtaisessa sisäilmatyöryhmässä 
on jäseniä moniammatillisesti, Tuusulan kunnan tilakeskuksesta, toimialoilta, 
viestinnästä, työsuojelusta, terveydenhuollosta sekä Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksesta että Keski- Uudenmaan työterveyshuollosta.

Kuntakohtaisen sisäilmaryhmän lisäksi ryhmän on perustettu yksikkökohtaisia 
sisäilmaryhmiä ja kuntakohtainen sisäilmatyön kehittämisryhmä. 

Yksikkökohtaisten ryhmien puheenjohtajana toimii Kasvatus- ja sivistystoimen 
kehittämispäällikkö, silloin kun kohde on kasvatus- ja sivistystoimen 
toimialalla. Kohdekohtaisissa sisäilmatyöryhmissä tehdään kohteen pedagogiset tai 
toiminnalliset ratkaisut sekä laaditaan kunnan sisäilmatyöryhmälle toimenpide-
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ehdotukset. Kohdekohtaisia ryhmiä on perustettu seuraaviin yksiköihin: Riihikallion 
koulu, Hyrylän koulukeskus, Hyökkälän koulu, Ruotsinkylän koulu, Pellavan päiväkoti, 
Kirkonkylän koulu ja Vaunukankaan koulu. Kuntakohtaisen sisäilmaryhmän ja 
kohdekohtaisten sisäilmatyöryhmien muistiot julkaistaan Tuusulan kunnan 
sisäilmasivuilla.

Sisäilmatyön kehittämisryhmän tehtävänä on mm. arvioida prosessien sujuvuutta, 
kehittää viestintää, suunnitella koulutuksia ja viedä eteenpäin kehittämishankkeita.

Sisäilmatyön viestintä ja kehittämishankkeet

Kaikki sisäilmaan liittyvät asiakirjat, kuten tehdyt tutkimustulokset, julkaistaan 
kuntalaisille avoimesti kunnan sisäilmasivuilla www.tuusula.fi/sisailma. Sivuille 
kootaan myös muu ajantasainen tieto kunnan sisäilma-asioista. Sivuille voi saada RSS-
syötteen, joka helpottaa asioiden seuraamista. Tilakeskus on laatinut tutkimusten 
valmistuttua tiedotteen tehtävistä korjaustoimista yhdessä opetuksen 
järjestäjän kanssa. Nämä tiedotteet lähetetään huoltajille myös Wilma- ja Daisy-
järjestelmien kautta.

Tuusulan kunnassa on laadittu ohjeet henkilöstölle ja huoltajille, kuinka toimia 
sisäilmaan liittyvän ongelman käsittelyssä. Nämä ohjeet löytyvät myös kunnan 
sisäilmasivuilta. Kuvattuna on myös sisäilmaan liittyvän ongelman käsittelyn ja 
korjaustoimenpiteiden prosessi. Erityisesti olemme kehittäneet terveydenhuollon 
seurantajärjestelmiä. On tärkeää saada terveydenhuollosta tarkka tieto siitä, kuinka 
paljon oireilijoita on  ja oireilijoille on tärkeää, että heidän tilaansa seurataan. 
Syyskuun lopusta otetaan käyttöön tietojen yhteenkokoaminen systemaattisesti 
neljännesvuosittain.

Tuusulan kunnassa on huoltajien ja kuntalaisten sisäilmajaosto, joka pyrkii 
vaikuttamaan siihen, että tuusulalaisilla lapsilla ja työntekijöillä olisi terveet päiväkoti- 
ja koulutilat. Kasvatus- ja sivistystoimi järjestää säännöllisesti yhteistyötapaamiset 
Sisäilmajaoston kanssa ja on tehnyt yhteistyössä juttusarjaa Tuusulan kouluista 
sekä järjestänyt yhteisiä koulutustapahtumia.

Tuusulan Tilakeskus on käynnistänyt Iisy-Terveempiä rakennuksia–hankkeen, jossa on 
asennettu Freesi - antureita Tuusulan kiinteistöihin. Anturit antavat ajankohtaista 
tietoa kiinteistöjen sisäilman laadusta. Kunnassa on tehty myös päätös, että koulu- ja 
päiväkotikiinteistöjen ilmastointi pidetään koko ajan päällä. Vikojen ilmoittamiseen on 
oma sähköinen järjestelmä.

Tuusulan kunnan kaikki yksiköt tekevät vuosittain riskien arvioinnin sähköiseen 
arviointipohjaan, josta voidaan saada erilaisia yhteenvetoja ja viranomaiset saavat 
tietoa kiinteistöjen käyttäjiltä tunnistetuista riskeistä ja niiden suuruudesta.

Yhtenä ratkaisuna sisäilmaongelmiin Tuusulan kunta hakee mukaan ja kasvatus- ja 
sisvistyslautakunnalle esitetään liittymistä Turun yliopiston työterveyshuollon ja 
ympäristölääketieteen oppiaineen käynnistämään SATAKUNTA-hankkeeseen. Hanke 
liittyy valtioneuvoston käynnistämään Terveet tilat 2028 -ohjelmaan. SATAKUNTA-
hanke puuttuu sisäilmaongelmiin monialaisen tutkimuksen keinoin.

Ohjelma pyrkii tervehdyttämään julkiset rakennukset ja tehostamaan sisäilmasta 
oireilevien hoitoa ja kuntoutusta. SATAKUNTA-hanke vastaa tähän haasteeseen 
suurella ympäristölääketieteen toimintaohjelmalla. Hanke hyödyntää Turun yliopiston 
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monialaista asiantuntemusta sisäilmaongelmien selättämiseksi. Hanke aloitetaan 
Satakunnasta, mutta kaikki Suomen kunnat kutsutaan osallistumaan. Sata 
ensimmäiseksi ilmoittautunutta kuntaa otetaan mukaan.

Valtioneuvoston Terveet tilat 2028 -ohjelman tavoitteena on julkisiin tiloihin liittyvän 
terveyden ja hyvinvoinnin edistäminen. Ohjelma pyrkii vakiinnuttamaan 
kiinteistönpitoon uuden menettelytavan, jossa kiinteistönhoidon ja terveysalan 
asiantuntijat arvioivat yhdessä käyttäjien kanssa rakennusten kunnon ja 
tarkoitukseensa sopivuuden. Uuden toimintatavan pitäisi parantaa esimerkiksi 
monien päiväkotien, koulujen ja kasarmien sisäilmatilannetta.

SATAKUNTA-hanke tarttuu näihin haasteisiin useista osista koostuvan intervention 
keinoin. Hankkeen rakennustekninen osa keskittyy rakennusmateriaalien ja oikeiden 
korjausmenetelmien valintaan sekä oikeaan käyttöön. Lääketieteellisessä, 
mikrobiologisessa ja toksikologisessa osassa taas hyödynnetään Turun yliopiston 
laajaa asiantuntemusta. Ympäristömikrobiologinen asiantuntemus keskittyy 
aerobiologian yksikköön ja biodiversiteettitutkimuksen alueelle. Toksikologinen 
tutkimus jakautuu sekä biokemian että biologian laitosten tutkimusalueelle. Teknisenä 
asiantuntijana toimii VTT.

Lääketieteellinen ja immunologinen tutkimus toteutetaan työterveyshuollon ja 
ympäristölääketieteen oppiaineen koordinoimana yhteistyössä useiden muiden 
yliopistojen, tutkimuslaitosten ja sairaaloiden kanssa. Interventioissa käytetään sekä 
vanhoja että uusia mittausmenetelmiä. Altistumisen mittauksessa käytetään viljelyyn 
perustuvien menetelmien rinnalla uusia toksisuuden mittausmenetelmiä. Hankkeen 
vastuuhenkilönä toimii työterveyshuollon ja ympäristölääketieteen professori Tuula 
Putus.

Hankkeeseen osallistuvien kuntien ja kaupunkien alueellaan toteuttamia 
korjausinterventioita seurataan useilla eri mittareilla, sekä käyttäjien terveyden että 
terveystalouden mittareiden avulla. Interventioiden hyödyistä ja mahdollisista 
haitoista tehdään kustannus–vaikuttavuusanalyysi.

Hankkeen tutkimuksellisessa osassa kehitetään ja validoidaan kliiniseen potilastyöhön 
soveltuvia mittaus- ja analyysimenetelmiä. Esimerkkejä uusista menetelmistä ovat 
mitokondriotestit, verikokeet sormenpäänäytteestä ja uloshengitysilman haitta-
aineiden ja inflammaatiovasteiden mittaus.

Tutkimuksellisen osan lisäksi hankkeeseen liittyy koulutustapahtumia, tiedotusta ja 
julkaisutoimintaa sekä opinnäytetöitä ja kansainvälistä yhteistyötä.

Tutkimukseen osallistumisesta tehdään sopimus. Sopimuksessa määritellään 
tutkimuksen reunaehdot kunnalle sekä tutkimuksen toteuttajalle. Satakunta-
hankkeeseen osallistuva kunta sitoutuu Terveet tilat’28 toimintaohjelman lisäksi 
noudattamaan voimassa olevia viranomaisohjeita sekä lisäksi sitoutuu seuraamaan 
tehtyjen korjaus- ja uudisrakentamistoimenpiteiden terveysvaikutuksia alla sovitulla 
tavalla. Kunta voi valita haluamansa määrän hankekokonaisuuksia ja myös valita 
osallistumisajan (5 tai 10 vuotta). Tutkimuksen perustana on vuosittain teetettävät 
oirekyselyt sekä kiinteistöihin kohdistuvat ylläpito- ja korjausehdot.

Hankkeessa ei ole erillistä tutkimusrahoitusta. Hankkeesta aiheutuvat kustannukset 
tulevat kunnan kustannettaviksi. Vuosittain teetettävien oirekyselyjen kustannusarvio 
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on Tuusulan kunnan varhaiskasvatuksen ja perusopetuksen lasten ja nuorten sekä 
henkilöstön lukumäärällä noin 72 000 euroa/vuosi(+ alv). Hinta perustuu 
varhaiskasvatuksen ja perusopetuksen ryhmien  lukumäärään sekä haluttujen 
erillisten kokonaisuuksien tutkimiseen ja arvioon, kuten erilliset huoneet, rakennukset 
tai kiinteistökokonaisuudet. Oirekyselyjen lisäksi kustannuksia syntyy kiinteistön 
huoltoon ja ylläpitoon liittyvistä reunaehdoista.

Hanke päättyy Terveet tilat 2028 -kampanjan päättyessä vuonna 2028, minkä jälkeen 
parhaat toimintamallit voidaan ottaa käyttöön koko Suomessa. Ensimmäisiä tuloksia 
saadaan jo 1-3 vuoden kuluttua. Hankkeen yhteistyötahoja ovat useat yhdistykset ja 
aluehallintovirastot sekä VTT.

Ratkaistaan yhdessä- hankkeeseen liittyminsestä on myös neuvottelut käynnissä. 
Hankkeen (2018–2020) tavoitteena on auttaa kuntia löytämään ratkaisuja lasten ja 
perheiden tukemiseksi silloin, kun koulun sisäilma aiheuttaa oireilua. Ratkaisuja 
etsitään lasten oppimisen, koulunkäynnin, hyvinvoinnin ja sosiaalisten suhteiden 
tukemiseen sekä koko perheen tukemiseen. Koulun sisäilmassa oireilua voivat 
aiheuttaa esimerkiksi puutteellinen tai muuten väärin toimiva ilmanvaihto, rakennus- 
ja sisustusmateriaalien päästöt (VOC-yhdisteet) tai kosteus- ja homevauriot. Hanke ei 
ota kantaa kuntien yksittäisten kiinteistöjen kuntoon. Hanketta toteuttavat 
yhteistyössä Hengitysliitto ry, Suomen Vanhempainliitto ry ja Homepakolaiset ry.
Hanke toteutetaan Veikkauksen tuella ja osallistuminen on kunnille maksutonta.

Palveluverkon kehittäminen

Tavoitteenamme on saada kasvatus- ja sivistystoimeen sekä Tuusulan kunnan muihin 
palveluihin tilat, jotka ovat terveitä ja turvallisia. Tuusulan kunnanvaltuusto hyväksyi 
4.6.2018 kokouksessaan esityksen palveluverkon kehittämisen suunnista. Pidämme 
erityisen tärkeänä, että ratkaisut Tuusulan kunnan palveluverkosta hyväksytään 
lopullisesti syksyn 2018 aikana. Palveluverkon uudistamishankkeista ensimmäisiä ovat 
Kirkonkylän koulu ja päiväkotikampus, Etelä-Tuusulan päiväkoti sekä Monio lukio ja 
kulttuuritalo. Kiireellisenä kokonaisuutena eteläisessä Tuusulassa edetään kolmen 
yhtenäiskoulun mallilla. Uudet yhtenäiskoulut sijoittuvat Riihikallion, 
Rykmentinpuiston ja Lahelan alueelle. Jokelan koulukeskuksen laajennus- ja 
peruskorjaushankkeessa edetään esi- ja hankesuunnittelun osalta. Kun uudet koulut 
ja päiväkodit otetaan käyttöön, voidaan luopua vanhoista koulu- ja 
päiväkotikiinteistöistä. Hankkeita valmistellaan pikaisesti tekemällä tarvittavat 
asemankaavamuutokset ja ryhtymällä hankesuunnitteluun sekä muihin tarvittaviin 
toimenpiteisiin hankkeiden toteuttamiseksi.

Tällä hetkellä Tuusulan kunnan oppilaita on väistötiloissa Kirkonkylän, Hyökkälän ja 
Ruotsinkylän kouluissa. Riihikallion kouluun tarvitaan väistötilat lukuvuoden 2019 
alusta lukien koulun laajennuksen ja perusparannuksen aloittamiseksi. Näemme, että 
palveluverkon kehittämisestä tulee pitää kiinni, jotta väistötiloissa olevien lasten 
määrä pienenee. Väistötilat ovat kuitenkin välillä tarpeellinen ratkaisu, jotta 
uudisrakentamista tai korjaamista voidaan tehdä.

Kasvatus- ja sivistystoimi toteaa, että vain hyvällä yhteistyöllä, avoimella 
tiedottamisella ja ratkaisukeskeisellä asenteella voidaan onnistua sisäilmatyössä. 
Tämä vaatii myös hyvää poliittisen johdon ja virkamiesten yhteistyötä. On olennaista 
se, että sisäilmaosaamista vahvistetaan panostamalla koulutukseen ja jalkauttamalla 
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uusia toimintamalleja. Henkilöstön sisäilmaosaamisella on suuri merkitys siihen, 
miten kiinteistöjä ylläpidetään ja käytetään sekä miten sisäilma-asioita hoidetaan 
ongelmien ilmetessä. Haluamme olla mukana kansallisessa Satakunta-hankkeessa ja 
muissa sisäilmahankkeissa, jotta voimme paremmin ratkaista olemassaolevat 
ongelmat ja löydämme uusiin kiinteistöihin kestävät ja terveelliset 
rakennusmateriaalit. Näemme, että sisäilmatyö on kokonaisuutena kehittynyt 
Tuusulassa hyvää suuntaan.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

hyväksyä esittelytekstin mukaisen vastauksen valtuutettu Anu Åbergin 
esittämään Tuusulan Keskustan, Vastuullisen Oikeiston, Kristillisdemokraattien 
ja Ruotsalaisen kansapuolueen valtuustoryhmien aloitteeseen
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Anu Åbergin esittämän Tuusulan Keskustan, Vastuullisen 
Oikeiston, Kristillisdemokraattien ja Ruotsalaisen kansapuolueen 
valtuustoryhmien aloitteen 1.6.2017 § 134  tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 331

Valmistelija / lisätiedot:
Tiina Simons
tiina.simons@tuusula.fi
sivistysjohtaja

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä esittelytekstin mukaisen vastauksen 1.6.2017 § 
134 esitettyyn aloitteeseen
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Anu Åbergin 1.6.2017 § 134 esittämän Tuusulan Keskustan, 
Vastuullisen Oikeiston, Kristillisdemokraattien ja Ruotsalaisen kansanpuolueen 
valtuustoryhmien aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 89,25.09.2018
Kunnanhallitus, § 332, 01.10.2018

§ 332
Sisäilmaongelmien ratkaiseminen niin, että lasten oikeudet terveelliseen ja turvalliseen 
päivähoito- ja oppimisympäristöön toteutuvat, aloite

TUUDno-2017-550

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 25.09.2018, § 89

Valmistelijat / lisätiedot:
Tiina Simons, Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi
tiina.simons@tuusula.fi
sivistysjohtaja

Valt § 149/19.6.2017 
Ruut Sjöblom luki valtuustolle jätetyn seuraavan n. 770 henkilön allekirjoittaman 
aloitteen:

"Aloite sisäilmaongelmien ratkaisemiseksi niin, että lasten oikeudet terveelliseen ja 
turvalliseen päivähoito- ja oppimisympäristöön toteutuvat"

Me allekirjoittaneet vaadimme, että lasten oikeus terveelliseen sisäilmaan toteutuu 
Tuusulan päiväkodeissa ja kouluissa. Kosteusvaurioituneet ja sisäilmaongelmaiset 
koulu-ja päiväkotirakennukset on viipymättä korjattava perusteellisesti. 
Sisäilmaongelmien syntymistä on pyrittävä ennaltaehkäisemään säännöllisin 
kuntoselvityksin ja oirekyselyin. Niiden tulokset tulee julkaista Tuusulan tilakeskuksen 
internetsivuilla.

Lisäksi vaadimme, että lapsille järjestetään välittömästi puhtaat väistötilat, kun 
rakennus on todettu sisäilmaongelmaiseksi. Oireileville lapsille on kehitettävä uusia 
toimintamalleja oireettoman koulunkäynnin ja päivähoidon varmistamiseksi. Pahiten 
sairastuneille on saatava opetus tai hoito myös kotiin, jos muut vaihtoehdot eivät 
lapsen terveydelle sovi. Jokaisella lapsella Tuusulassa on oltava mahdollisuus 
osallistua varhaiskasvatukseen ja suorittaa oppivelvollisuus sairaudesta tai muusta 
rajoitteesta huolimatta.

Vaadimme, että Tuusulan kunnanvaltuusto ottaa ehdotuksemme sisäilma-asioiden 
ratkaisemiseksi ja kehittämiseksi käsittelyynsä ja toimittaa eteenpäin niille virastoille 
sekä johto- ja lautakunnille, joiden toimivallan alle tässä aloitteessa mainitut asiat 
kuuluvat.

 ALOITTEEN OSA-ALUEET
1. Kaikkien koulujen ja päiväkotien sisäilmaa tulee tarkkailla säännöllisten 
käyttäjäkyselyiden sekä kuntokartoitusten avulla.

Käyttäjäkyselyt suunnataan sekä henkilökunnalle että lapsille ja heidän 
vanhemmilleen. Mikäli kyselyn pohjalta herää epäily sisäilmaongelmista tai tilat 
aiheuttavat oireita lapsille, henkilökunnalle tai muille tilojen käyttäjille, asia tulee 
selvittää viipymättä kattavin rakennetutkimuksin.
Sisäilmaongelman laajuuden arvioimiseksi ja ratkaisemiseksi on aina otettava 
ulkopuolinen asiantuntija.
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Kunnan on lisäksi tilaajana selkeästi vaadittava, että sisäilman terveysnäkökulma on 
huomioitu prosessissa alusta loppuun saakka.
Tilojen käyttäjien edustajat, eli henkilökunnan ja vanhempien edustajat, tulee ottaa 
mukaan sisäilmaongelmia selvittäviin työryhmiin ja terveystarkastajan 
suunnitelmallisille valvontatarkastuskäynneille.

2. Koulujen ja päiväkotien sisäilmaongelmia tulee ehkäistä säännöllisten huolto- ja 
kunnossapitotoimien avulla.

Rakennusten tulo- ja poistoilmanvaihto tulee asettaa ympärivuorokautiseksi riittävän 
ilmanvaihdon takaamiseksi huomioiden myös tilojen iltakäytön sekä viikonloput ja 
loma-ajat.
Koneellista ilmanvaihtoa tulee huoltaa säännöllisesti, ja rakennuksen paine-erot tulee 
tutkia aina ilmanvaihdon saätöjen yhteydessä.
Ilmanvaihtokanavien puhdistus tulee suorittaa mekaanisesti ilman desinfiointiaineita.
Rakennusten huolto- ja kunnossapitotoimenpiteet tulee suorittaa suositusten 
mukaisesti.

3. Kaikki koulujen ja päiväkotien sisäilmaan ja kuntotutkimuksiin liittyvät asiakirjat 
julkaistaan viivytyksettä Tuusulan tilakeskuksen internetsivuilla, ja sisäilmaongelmiin 
liittyvän viestinnän tulee olla avointa.
Raporttien tulee olla julkisia tilojen omistajasta tai ylläpitäjästä riippumatta.
Raportit kaikista tarkastuskäynneistä, käyttäjäkyselyiden tuloksista, 
kuntotutkimuksista, korjaussuunnitelmista ja korjauksista julkaistaan tilakeskuksen 
internetsivuilla. Myös sisäilmatyöryhmien kokouspäiväkirjat tulee julkaista.
Rakennusten kuntoa koskevat asiakirjat ovat julkisuuslain 1 §:n mukaan julkisia, ja 
jokaisella on oikeus julkisuuslain 9 §:n mukaan saada tietoja viranomaisten julkisista 
asiakirjoista.
Sisäilmaongelmiin liittyvän viestinnän tulee olla avointa, ja vanhemmille ja 
työntekijöille tulee tiedottaa mahdollisista ongelmista, tutkimuksista ja 
korjaustoimenteistä. Lisäksi koulujen ja päiväkotien sisäilmaongelmista on tarvittaessa 
järjestettävä tiedotustilaisuus.

4. Kunnassa on luotava selkeä toimintamalli, miten oireilmoitukset kirjataan ja miten 
tieto kulkee eteenpäin.
Tiedonkululle on luotava selkeä, julkinen toimintamalli, josta käy ilmi, kenelle lasten 
vanhemmat ilmoittavat sisäilmaan liittyvistä oire-epäilyistä, kenelle tieto viedään 
eteenpäin ja miten tietoa kunnassa käsitellään.
Kaikki epäilyt sisäilmaongelmat on tilastoitava systemaattisesti. Kunnassa on oltava 
selkeät vastuualueet ja vastuuhenkilö, joka vastaa sisäilma-asioissa kokonaisuudesta 
ja jolle kaikki oleellinen tieto menee keskitetysti.

5. Kunnan tulee luoda toimintamalli sisäilmasta sairastuneen tai oireilevan lapsen 
koulunkäynnin ja päivähoidon turvaamiseksi.
Kouluterveydenhoitaja, koulun rehtori ja päiväkodin johtaja ovat avainasemassa asian 
viemisessä nopeasti eteenpäin. Lapsen ja/tai tämän vanhemman raportoimat oireet 
on otettava tosissaan eikä syy-yhteyden todistamista tule vaatia.
Oireilevaa lasta ei saa pakottaa kiertämään kokeilumielessä useita päiväkoteja tai 
kouluja. Lapsen psyykkisen ja fyysisen terveyden kannalta on kestämätöntä, että hän 
joutuu toistuvasti uusiin altisteisiin ja vieraaseen ympäristöön.
Riittävän puhdas väistötila voi olla esim. siirrettävä konttikoulu. Koulunomainen tila 
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vähentää lapsen syrjäytymisriskiä, sillä kotona lapsi joutuu eristyksiin paitsi 
opetuksesta, myös ikätovereistaan. Vaikeasti herkistyneille on luotava erikoistila 
ikätasoiseen ympäristöön.
Vaikeimmin sairaille on luotava mahdollisuus kotiopetukseen, jotta perusopetuslain 
tavoite yhdenvertaisuudesta toteutuu. Opetus on toteutettava koulun ohjaamana ja 
valvomana, sillä kotiopetuksen perusteena on sairaus, ei perheen oma valinta.
Herkistyminen on huomioitava myös väistötilan kalusteissa, oppimateriaaleissa sekä 
mm. puhdistusaineissa.
Oireiluttavista tiloista ei saa viedä mitään materiaalia väistötiloihin.

6. Sisäilmaongelmien varmistumisen jälkeen on järjestettävä puhtaat väistötilat, ja 
rakennus on korjattava perusteellisesti.

Kaikille lapsille on järjestettävä välittömästi puhtaat vaistötilat, kun rakennus on 
perusteellisten tutkimusten jälkeen todettu sisäilmaongelmaiseksi.
Sisäilmaongelmaiset rakennukset tulee korjata perusteellisesti ja sisäilmaongelmien 
aiheuttajat tulee poistaa.
Terveydensuojelulaki (763194) määrittelee asuntojen ja muiden oleskelutilojen, kuten 
päiväkotien ja koulujen olosuhteiden terveyshaitat. Asunnon ja muun sisätilan 
hengitysilman tulee olla laadultaan sellaista, ettei siitä aiheudu terveyshaittaa. Lain 1 §:
n mukaan terveyshaitta on oire, sairaus tai sairastumisen vaara.
Sisäilmasairaus paranee vain altistusta välttämällä. Nykytilanteessa suuri osa lapsista 
on pakotettuja käymään sairaissa rakennuksissa, mikä aiheuttaa monille jatkuvia 
infektioita, päänsärkyä, väsymystä, allergioita, keskittymiskyvyttömyyttä jne. Tämä 
paitsi heikentää oppimistuloksia ja kouluviihtyvyyttä, pitkään jatkuessaan myös 
murtaa monen lapsen terveyden niin, etteivät nämä lapset koskaan selviä 
työmarkkinoille. Investoiminen terveisiin rakennuksiin ja kasvuympäristöön säästää 
merkittävästi sosiaali- ja terveydenhuollon menoja nyt ja ennen kaikkea 
tulevaisuudessa,

Aloitteen lisätiedot
1. "Sisäilmaongelmien aiheuttajat voivat olla piileviä, minkä vuoksi niitä ei aina 
tavoiteta käytettävissä olevilla mittausmenetelmillä. Ihminen on hyvä ja herkkä 
"mittari", joka aistii sisäympäristöön vaikuttavien tekijöiden yhteisvaikutukset."
"Etukäteen tehty sisäilmasto/oirekysely on tarpeen myös siksi, että saadaan 
vertailuaineisto korjausten jälkeisen seurannan aikana tehtävälle kyselylle käyttäjiltä."

 Aloitteen lisätiedot liitteenä

Päätös 
Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.

__________

Kasvatus- ja sivistyslautakunta 25.9.2018

Kasvatus- ja sivistystoimen vastaus aloitteeseen:

Sisäilmatyön johtaminen

Tuusulan kunnassa on kuntakohtainen sisäilmatyöryhmä, jonka puheenjohtajana 
toimii kasvatus- ja sivistystoimenjohtaja. Kuntakohtaisessa sisäilmatyöryhmässä 
on jäseniä moniammatillisesti, Tuusulan kunnan tilakeskuksesta, toimialoilta, 
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viestinnästä, työsuojelusta, terveydenhuollosta sekä Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksesta että Keski- Uudenmaan työterveyshuollosta.

Kuntakohtaisen sisäilmaryhmän lisäksi ryhmän on perustettu yksikkökohtaisia 
sisäilmaryhmiä ja kuntakohtainen sisäilmatyön kehittämisryhmä. 

Yksikkökohtaisten ryhmien puheenjohtajana toimii Kasvatus- ja sivistystoimen 
kehittämispäällikkö, silloin kun kohde on kasvatus- ja sivistystoimen 
toimialalla. Kohdekohtaisissa sisäilmatyöryhmissä tehdään kohteen pedagogiset tai 
toiminnalliset ratkaisut sekä laaditaan kunnan sisäilmatyöryhmälle toimenpide-
ehdotukset. Kohdekohtaisia ryhmiä on perustettu seuraaviin yksiköihin: Riihikallion 
koulu, Hyrylän koulukeskus, Hyökkälän koulu, Ruotsinkylän koulu, Pellavan päiväkoti, 
Kirkonkylän koulu ja Vaunukankaan koulu. Kuntakohtaisen sisäilmaryhmän ja 
kohdekohtaisten sisäilmatyöryhmien muistiot julkaistaan Tuusulan kunnan 
sisäilmasivuilla.

Sisäilmatyön kehittämisryhmän tehtävänä on mm. arvioida prosessien sujuvuutta, 
kehittää viestintää, suunnitella koulutuksia ja viedä eteenpäin kehittämishankkeita.

Sisäilmatyön viestintä ja kehittämishankkeet

Kaikki sisäilmaan liittyvät asiakirjat, kuten tehdyt tutkimustulokset, julkaistaan 
kuntalaisille avoimesti kunnan sisäilmasivuilla www.tuusula.fi/sisailma. Sivuille 
kootaan myös muu ajantasainen tieto kunnan sisäilma-asioista. Sivuille voi saada RSS-
syötteen, joka helpottaa asioiden seuraamista. Tilakeskus on laatinut tutkimusten 
valmistuttua tiedotteen tehtävistä korjaustoimista yhdessä opetuksen 
järjestäjän kanssa. Nämä tiedotteet lähetetään huoltajille myös Wilma- ja Daisy-
järjestelmien kautta.

Tuusulan kunnassa on laadittu ohjeet henkilöstölle ja huoltajille, kuinka toimia 
sisäilmaan liittyvän ongelman käsittelyssä. Nämä ohjeet löytyvät myös kunnan 
sisäilmasivuilta. Kuvattuna on myös sisäilmaan liittyvän ongelman käsittelyn ja 
korjaustoimenpiteiden prosessi. Erityisesti olemme kehittäneet terveydenhuollon 
seurantajärjestelmiä. On tärkeää saada terveydenhuollosta tarkka tieto siitä, kuinka 
paljon oireilijoita on  ja oireilijoille on tärkeää, että heidän tilaansa seurataan. 
Syyskuun lopusta otetaan käyttöön tietojen yhteenkokoaminen systemaattisesti 
neljännesvuosittain.

Tuusulan kunnassa on huoltajien ja kuntalaisten sisäilmajaosto, joka pyrkii 
vaikuttamaan siihen, että tuusulalaisilla lapsilla ja työntekijöillä olisi terveet päiväkoti- 
ja koulutilat. Kasvatus- ja sivistystoimi järjestää säännöllisesti yhteistyötapaamiset 
Sisäilmajaoston kanssa ja on tehnyt yhteistyössä juttusarjaa Tuusulan kouluista 
sekä järjestänyt yhteisiä koulutustapahtumia.

Tuusulan Tilakeskus on käynnistänyt Iisy-Terveempiä rakennuksia–hankkeen, jossa on 
asennettu Freesi - antureita Tuusulan kiinteistöihin. Anturit antavat ajankohtaista 
tietoa kiinteistöjen sisäilman laadusta. Kunnassa on tehty myös päätös, että koulu- ja 
päiväkotikiinteistöjen ilmastointi pidetään koko ajan päällä. Vikojen ilmoittamiseen on 
oma sähköinen järjestelmä.

Tuusulan kunnan kaikki yksiköt tekevät vuosittain riskien arvioinnin sähköiseen 
arviointipohjaan, josta voidaan saada erilaisia yhteenvetoja ja viranomaiset saavat 
tietoa kiinteistöjen käyttäjiltä tunnistetuista riskeistä ja niiden suuruudesta.
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Yhtenä ratkaisuna sisäilmaongelmiin Tuusulan kunta hakee mukaan ja kasvatus- ja 
sisvistyslautakunnalle esitetään liittymistä Turun yliopiston työterveyshuollon ja 
ympäristölääketieteen oppiaineen käynnistämään SATAKUNTA-hankkeeseen. Hanke 
liittyy valtioneuvoston käynnistämään Terveet tilat 2028 -ohjelmaan. SATAKUNTA-
hanke puuttuu sisäilmaongelmiin monialaisen tutkimuksen keinoin.

Ohjelma pyrkii tervehdyttämään julkiset rakennukset ja tehostamaan sisäilmasta 
oireilevien hoitoa ja kuntoutusta. SATAKUNTA-hanke vastaa tähän haasteeseen 
suurella ympäristölääketieteen toimintaohjelmalla. Hanke hyödyntää Turun yliopiston 
monialaista asiantuntemusta sisäilmaongelmien selättämiseksi. Hanke aloitetaan 
Satakunnasta, mutta kaikki Suomen kunnat kutsutaan osallistumaan. Sata 
ensimmäiseksi ilmoittautunutta kuntaa otetaan mukaan.

Valtioneuvoston Terveet tilat 2028 -ohjelman tavoitteena on julkisiin tiloihin liittyvän 
terveyden ja hyvinvoinnin edistäminen. Ohjelma pyrkii vakiinnuttamaan 
kiinteistönpitoon uuden menettelytavan, jossa kiinteistönhoidon ja terveysalan 
asiantuntijat arvioivat yhdessä käyttäjien kanssa rakennusten kunnon ja 
tarkoitukseensa sopivuuden. Uuden toimintatavan pitäisi parantaa esimerkiksi 
monien päiväkotien, koulujen ja kasarmien sisäilmatilannetta.

SATAKUNTA-hanke tarttuu näihin haasteisiin useista osista koostuvan intervention 
keinoin. Hankkeen rakennustekninen osa keskittyy rakennusmateriaalien ja oikeiden 
korjausmenetelmien valintaan sekä oikeaan käyttöön. Lääketieteellisessä, 
mikrobiologisessa ja toksikologisessa osassa taas hyödynnetään Turun yliopiston 
laajaa asiantuntemusta. Ympäristömikrobiologinen asiantuntemus keskittyy 
aerobiologian yksikköön ja biodiversiteettitutkimuksen alueelle. Toksikologinen 
tutkimus jakautuu sekä biokemian että biologian laitosten tutkimusalueelle. Teknisenä 
asiantuntijana toimii VTT.

Lääketieteellinen ja immunologinen tutkimus toteutetaan työterveyshuollon ja 
ympäristölääketieteen oppiaineen koordinoimana yhteistyössä useiden muiden 
yliopistojen, tutkimuslaitosten ja sairaaloiden kanssa. Interventioissa käytetään sekä 
vanhoja että uusia mittausmenetelmiä. Altistumisen mittauksessa käytetään viljelyyn 
perustuvien menetelmien rinnalla uusia toksisuuden mittausmenetelmiä. Hankkeen 
vastuuhenkilönä toimii työterveyshuollon ja ympäristölääketieteen professori Tuula 
Putus.

Hankkeeseen osallistuvien kuntien ja kaupunkien alueellaan toteuttamia 
korjausinterventioita seurataan useilla eri mittareilla, sekä käyttäjien terveyden että 
terveystalouden mittareiden avulla. Interventioiden hyödyistä ja mahdollisista 
haitoista tehdään kustannus–vaikuttavuusanalyysi.

Hankkeen tutkimuksellisessa osassa kehitetään ja validoidaan kliiniseen potilastyöhön 
soveltuvia mittaus- ja analyysimenetelmiä. Esimerkkejä uusista menetelmistä ovat 
mitokondriotestit, verikokeet sormenpäänäytteestä ja uloshengitysilman haitta-
aineiden ja inflammaatiovasteiden mittaus.

Tutkimuksellisen osan lisäksi hankkeeseen liittyy koulutustapahtumia, tiedotusta ja 
julkaisutoimintaa sekä opinnäytetöitä ja kansainvälistä yhteistyötä.

Tutkimukseen osallistumisesta tehdään sopimus. Sopimuksessa määritellään 
tutkimuksen reunaehdot kunnalle sekä tutkimuksen toteuttajalle. Satakunta-
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hankkeeseen osallistuva kunta sitoutuu Terveet tilat’28 toimintaohjelman lisäksi 
noudattamaan voimassa olevia viranomaisohjeita sekä lisäksi sitoutuu seuraamaan 
tehtyjen korjaus- ja uudisrakentamistoimenpiteiden terveysvaikutuksia alla sovitulla 
tavalla. Kunta voi valita haluamansa määrän hankekokonaisuuksia ja myös valita 
osallistumisajan (5 tai 10 vuotta). Tutkimuksen perustana on vuosittain teetettävät 
oirekyselyt sekä kiinteistöihin kohdistuvat ylläpito- ja korjausehdot.

Hankkeessa ei ole erillistä tutkimusrahoitusta. Hankkeesta aiheutuvat kustannukset 
tulevat kunnan kustannettaviksi. Vuosittain teetettävien oirekyselyjen kustannusarvio 
on Tuusulan kunnan varhaiskasvatuksen ja perusopetuksen lasten ja nuorten sekä 
henkilöstön lukumäärällä noin 72 000 euroa/vuosi(+ alv). Hinta perustuu 
varhaiskasvatuksen ja perusopetuksen ryhmien  lukumäärään sekä haluttujen 
erillisten kokonaisuuksien tutkimiseen ja arvioon, kuten erilliset huoneet, rakennukset 
tai kiinteistökokonaisuudet. Oirekyselyjen lisäksi kustannuksia syntyy kiinteistön 
huoltoon ja ylläpitoon liittyvistä reunaehdoista.

Hanke päättyy Terveet tilat 2028 -kampanjan päättyessä vuonna 2028, minkä jälkeen 
parhaat toimintamallit voidaan ottaa käyttöön koko Suomessa. Ensimmäisiä tuloksia 
saadaan jo 1-3 vuoden kuluttua. Hankkeen yhteistyötahoja ovat useat yhdistykset ja 
aluehallintovirastot sekä VTT.

Ratkaistaan yhdessä- hankkeeseen liittyminsestä on myös neuvottelut käynnissä. 
Hankkeen (2018–2020) tavoitteena on auttaa kuntia löytämään ratkaisuja lasten ja 
perheiden tukemiseksi silloin, kun koulun sisäilma aiheuttaa oireilua. Ratkaisuja 
etsitään lasten oppimisen, koulunkäynnin, hyvinvoinnin ja sosiaalisten suhteiden 
tukemiseen sekä koko perheen tukemiseen. Koulun sisäilmassa oireilua voivat 
aiheuttaa esimerkiksi puutteellinen tai muuten väärin toimiva ilmanvaihto, rakennus- 
ja sisustusmateriaalien päästöt (VOC-yhdisteet) tai kosteus- ja homevauriot. Hanke ei 
ota kantaa kuntien yksittäisten kiinteistöjen kuntoon. Hanketta toteuttavat 
yhteistyössä Hengitysliitto ry, Suomen Vanhempainliitto ry ja Homepakolaiset ry.
Hanke toteutetaan Veikkauksen tuella ja osallistuminen on kunnille maksutonta.

Palveluverkon kehittäminen

Tavoitteenamme on saada kasvatus- ja sivistystoimeen sekä Tuusulan kunnan muihin 
palveluihin tilat, jotka ovat terveitä ja turvallisia. Tuusulan kunnanvaltuusto hyväksyi 
4.6.2018 kokouksessaan esityksen palveluverkon kehittämisen suunnista. Pidämme 
erityisen tärkeänä, että ratkaisut Tuusulan kunnan palveluverkosta hyväksytään 
lopullisesti syksyn 2018 aikana. Palveluverkon uudistamishankkeista ensimmäisiä ovat 
Kirkonkylän koulu ja päiväkotikampus, Etelä-Tuusulan päiväkoti sekä Monio lukio ja 
kulttuuritalo. Kiireellisenä kokonaisuutena eteläisessä Tuusulassa edetään kolmen 
yhtenäiskoulun mallilla. Uudet yhtenäiskoulut sijoittuvat Riihikallion, 
Rykmentinpuiston ja Lahelan alueelle. Jokelan koulukeskuksen laajennus- ja 
peruskorjaushankkeessa edetään esi- ja hankesuunnittelun osalta. Kun uudet koulut 
ja päiväkodit otetaan käyttöön, voidaan luopua vanhoista koulu- ja 
päiväkotikiinteistöistä. Hankkeita valmistellaan pikaisesti tekemällä tarvittavat 
asemankaavamuutokset ja ryhtymällä hankesuunnitteluun sekä muihin tarvittaviin 
toimenpiteisiin hankkeiden toteuttamiseksi.

Tällä hetkellä Tuusulan kunnan oppilaita on väistötiloissa Kirkonkylän, Hyökkälän ja 
Ruotsinkylän kouluissa. Riihikallion kouluun tarvitaan väistötilat lukuvuoden 2019 
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alusta lukien koulun laajennuksen ja perusparannuksen aloittamiseksi. Näemme, että 
palveluverkon kehittämisestä tulee pitää kiinni, jotta väistötiloissa olevien lasten 
määrä pienenee. Väistötilat ovat kuitenkin välillä tarpeellinen ratkaisu, jotta 
uudisrakentamista tai korjaamista voidaan tehdä.

Kasvatus- ja sivistystoimi toteaa, että vain hyvällä yhteistyöllä, avoimella 
tiedottamisella ja ratkaisukeskeisellä asenteella voidaan onnistua sisäilmatyössä. 
Tämä vaatii myös hyvää poliittisen johdon ja virkamiesten yhteistyötä. On olennaista 
se, että sisäilmaosaamista vahvistetaan panostamalla koulutukseen ja jalkauttamalla 
uusia toimintamalleja. Henkilöstön sisäilmaosaamisella on suuri merkitys siihen, 
miten kiinteistöjä ylläpidetään ja käytetään sekä miten sisäilma-asioita hoidetaan 
ongelmien ilmetessä. Haluamme olla mukana kansallisessa Satakunta-hankkeessa ja 
muissa sisäilmahankkeissa, jotta voimme paremmin ratkaista olemassaolevat 
ongelmat ja löydämme uusiin kiinteistöihin kestävät ja terveelliset 
rakennusmateriaalit. Näemme, että sisäilmatyö on kokonaisuutena kehittynyt 
Tuusulassa hyvää suuntaan.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

hyväksyä esittelytekstin mukaisen vastauksen valtuutettu Ruut 
Sjöblomin lukemaan valtuustolle 19.6.2017 jätettyyn n. 770 henkilön allekirjoit-
tamaan aloitteeseen
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Ruut Sjöblomin lukeman n. 770 kuntalaisen allekirjoittaman 
aloitteen 19.6.2017 § 149 tulleen käsitellyksi.

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 01.10.2018, § 332

Valmistelija / lisätiedot:
Tiina Simons
tiina.simons@tuusula.fi
sivistysjohtaja

Liitteet
1 Aloitteen 19.6.2017 lisätiedot

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä esittelytekstin mukaisen vastauksen 19.6.2017 § 
149 esitettyyn aloitteeseen



Tuusulan kunta Pöytäkirja 23/2018 132 ( )137
Kunnanhallitus 01.10.2018

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

ehdottaa valtuustolle, että
VALTUUSTO päättää

katsoa valtuuston puheenjohtaja Ruut Sjöblomin 19.6.2017 § 149 esittämän n. 
770 kuntalaisen allekirjoittaman aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 333
Viranhaltijapäätösten otto-oikeus

Kansliapäällikkö
hankintapäätös:
§ 41 Tiera Oy, Mobiililaitehallintapalvelun hankinta, 26.09.2018

Talousjohtaja
rahoitus- tai maksuliikennepäätös:
§ 35 Kassalainan nostaminen, 24.09.2018

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää, ettei yllä mainittuja viranhaltijapäätöksiä oteta kuntalain 92 §:
n nojalla kunnanhallituksen käsiteltäväksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 334
Toimielinten pöytäkirjojen otto-oikeus

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, vt. hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää, ettei alla mainituissa toimielinten pöytäkirjoissa käsiteltyjä 
asioita oteta kuntalain 92 §:n nojalla kunnanhallituksen käsiteltäväksi:

kuntakehityslautakunta  19.9.2018                       
tekninen lautakunta 18.9.2018

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 335
Ilmoitusasiat

Kunnanhallituksen tietoon saatetaan seuraavat ilmoitusluontoiset asiat:

Kuntaliitto
Yleiskirje 25.9.2018: Kopioston nauhoitussopimukset vuodelle 2019

Etelä-Suomen aluehallintovirasto
20.9.2018: Myönnetty lupa vesialueen ruoppaukseen ja laiturin 
rakentamiseen Tuusulanjärvellä, Kiinteistö Oy Tuusulan Havupuisto 3

Uudenmaan liitto
Uusimaa-kaava 2050 -luonnoksen esittelytilaisuudet, Helsingin seutu tiistaina 
23.10.2018

Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä
Kuntayhtymän johtajan päätökset
13.9.2018: Keski-Uudenmaan sosiaalipäivystyksen nimen muttaminen Keski-
Uudenmaan sosiaali- ja kriisipäivystykseksi 1.1.2019 lukien
25.9.2018: Sopimus Tieran kanssa tiedonhallintapalvelujen käyttöönotosta (CaseM)

Kokouskutsuja
HSL, tarkastuslautakunta 27.9.2018
Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä, yhtymähallitus 25.9.2018

Pöytäkirjoja
Keski-Uudenmaan vesiensuojelun liikelaitoskuntayhtymä, johtokunta 20.9.2018
Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymä, yhtymähallitus 11.9.2018

Päätös
Merkittiin tiedoksi.
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§ 336
Muut asiat

Tonttien myynti ja markkinointi

Koskenmäen kiertoliittymän työmaalle turvallinen reititys

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Marko Härkönen ja Päivi Hämäläinen olivat asiantuntijoina kokouksessa.
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Muutoksenhakukielto
§319, §320, §321, §322, §323, §324, §325, §326, §327, §328, §329, §330, §332, §333, 
§334, §335, §336

Muutoksenhakukielto
Päätöksestä ei saa tehdä kuntalain 136 §:n mukaan oikaisuvaatimusta eikä 
kunnallisvalitusta, koska päätös koskee vain valmistelua tai täytäntöönpanoa.
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